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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Βλάση, σελ. 9315 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµαριάς Θεσσαλο-
νίκης,   την σχολή Ι.Μ. Παναγιωτόπουλος, το 5ο και 3ο
Δηµοτικό Σχολείο Θέρµης Θεσσαλονίκης, το 19ο Δηµοτικό
Σχολείο Σερρών, το Δηµοτικό Σχολείο  Άνω Μεράς Μυκό-
νου, το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης και από
το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Ιαλυσού Ρόδου, σελ. 9245, 9251,
9253, 9259, 9264, 9273, 9276 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9239, 9240, 9243,
9247, 9248, 9253, 9254, 9256, 9258, 9259, 9260, 9262,
9263, 9264, 9266, 9268, 9269, 9270, 9273, 9276, 9277,
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Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Με-
τονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθµιστική
Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύρυνση του
αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών ύδα-
τος και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της
υδατικής πολιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για
τη χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές µέσω της ενσωµάτωσης των οδηγιών ΕΕ
2018/2001 και 2019/944 -Ειδικότερες διατάξεις για τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας και την προστασία του περιβάλ-
λοντος», σελ. 9239 - 9317 

2.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας από
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ , σελ. 9240-9242 

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της έντασης αντισυνταγµατι-
κότητας, σελ. 9256-9265 

4. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25

και οι Βουλευτές του Κόµµατός του κατέθεσαν στις
17.3.2023 πρόταση νόµου: «Ενεργειακή αναβάθµιση κτη-
ριακού δυναµικού», σελ. 9243 
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ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. σελ. 9272 – 9288
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ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 9314
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 9283, 9284
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ΓΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9301
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 9268
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 9300
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 9286, 9287
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 9248, 9268, 9269
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 9280
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 9266
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ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9269
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 9290
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 9296, 9302, 9303
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 9306
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 9287, 9288
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 9288
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 9315
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 9292
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 9275
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 9316, 9317
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ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 9240, 9248, 9281, 9283, 
9290, 9295, 9296, 9297, 
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ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9262
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 9259, 9260
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9263
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 9264
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 9260
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9256
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 9261
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ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9263



Αθήνα, σήµερα στις 20 Μαρτίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
10.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα, καλή εβδοµάδα. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Μετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε
Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύ-
ρυνση του αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών
ύδατος και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της
υδατικής πολιτικής – Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για τη
χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές µέσω της ενσωµάτωσης των οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και
2019/944 – Ειδικότερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και την προστασία του περιβάλλοντος».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 16 Μαρτίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Το αν θα συζητηθεί σε µία ή δύο συνεδριάσεις θα
φανεί αφού κλείσει ο κατάλογος των εγγεγραµµένων συναδέλ-
φων. Θα δούµε πόσοι θα έχετε γραφτεί και ανάλογα θα αποφα-
σίσουµε εκείνη τη στιγµή αν θα πάµε και αύριο ή όχι. Η εγγραφή
των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας
του δεύτερου εισηγητή.

Πριν ρωτήσω αν συµφωνεί το Σώµα, ο κ. Φάµελλος θέλει κάτι
επί της διαδικασίας.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε. Σας δίνω τρία λεπτά το πολύ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα, καλή εβδοµάδα.
Λαµβάνω τον λόγο επί της διαδικασίας γιατί ως εισηγητής,

αλλά και ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ ζητάµε από τον
Υπουργό να µας ενηµερώσει επί ποίου νοµοσχεδίου θα πρέπει
να τοποθετηθούµε. Βρισκόµαστε σε µια πολύ κακή διαδικασία
νοµοθέτησης που έχει ορισµένα βασικά προβλήµατα, οπότε θέ-
λουµε τη θέση του Υπουργού. Ο Υπουργός έχει δεσµευτεί σε δη-
µόσιο λόγο ότι θα τροποποιήσει διατάξεις του νοµοσχεδίου, δεν
έχει όµως καταθέσει καµµία τροποποίηση στις επιτροπές και το
νοµοσχέδιο εισάγεται στην Ολοµέλεια έτσι όπως ακριβώς είχε
µπει στις επιτροπές. 

Είναι γνωστό σε όλους µας ότι η πρακτική αυτή των µεγάλων

αλλαγών µέσα στη διαδικασία της Ολοµέλειας είναι µια διαδικα-
σία κακής νοµοθέτησης. Δεν µπορούµε να ενηµερωνόµαστε για
µεγάλες αλλαγές µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Επιπλέον, έχουµε και ένα πρακτικό πρόβληµα. Δεν γνωρίζουµε
για ποιο νοµοσχέδιο θα τοποθετηθούµε. Μπήκαν πολλά ζητή-
µατα. Ξέρω ότι ο Υπουργός συναντήθηκε και µε φορείς της αυ-
τοδιοίκησης. Γνωρίζουµε ότι υπάρχει συζήτηση στον δηµόσιο
χώρο για θεσµικά ζητήµατα. Πρέπει, όµως, να µας απαντήσει ο
Υπουργός τι ακριβώς θα εισηγηθεί. 

Επιπλέον, έχουµε στα χέρια µας την έκθεση της Επιστηµονι-
κής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία θέτει σοβαρά ζητήµατα αν-
τισυνταγµατικότητας. Άρα καλό είναι το Υπουργείο να τοπο-
θετηθεί επί αυτού και να γνωρίζουµε αν θα αποσυρθούν άρθρα
του νοµοσχεδίου που έχουν σοβαρά προβλήµατα σύγκρουσης
µε νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Θα ήθελα να προσθέσω -για να µη σας ταλαιπωρώ- ότι έχουµε
στα χέρια µας και ένα υπόµνηµα της Ένωσης Διοικητικών Δικα-
στών που ζητάει από τον Υπουργό να αποσύρει το νοµοσχέδιο,
λέγοντας µάλιστα ότι δεν χωρούν τροποποιήσεις, δεν µπορούν
να βελτιωθούν οι διατάξεις που έρχονται σε αντίθεση µε το Σύν-
ταγµα, δεν µπορούν να γίνουν φραστικές ή λεπτοµερειακές τρο-
ποποιήσεις -διαβάζω ακριβώς από µέσα- και άρα υπάρχει ζήτηµα
απόσυρσης του νοµοσχεδίου. 

Τέλος, θα ήθελα να προσθέσω υπ’ όψιν του Υπουργού δύο έγ-
γραφα τα οποία έχουν έλθει υπ’ όψιν µας και θα τα καταθέσω
στο Προεδρείο. Πρώτον, η Ένωση των ΔΕΥΑ µε τελικό ψήφισµα
ζητάει την άµεση απόσυρση του νοµοσχεδίου, αναφέρει την κα-
θολική αντίδραση των ΔΕΥΑ για το νοµοσχέδιο και µάλιστα λέει
ότι δεν επιλύει κανένα από τα κρίσιµα θέµατα της ΕΔΕΥΑ και έχει
αµφίβολη συνταγµατικότητα. Ανοίγει και ένα σοβαρό ζήτηµα αν-
τίθεσης των ευρωπαϊκών υπηρεσιών της DG REGIO και της DG
ECFIN σε σχέση µε τη διαδικασία νοµοθέτησης και το περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου.

Τέλος, θα καταθέσουµε και το υπόµνηµα επτά περιβαλλοντι-
κών οργανώσεων που µε κοινή τους ανακοίνωση ζητούν την
άµεση απόσυρση του νοµοσχεδίου, γιατί χαρακτηρίζουν κατα-
στροφικό το σχέδιο νόµου, αφού λένε ότι περιέχει πλήθος δια-
τάξεων που προκαλούν επιβάρυνση στην ελληνική φύση.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, προκύπτουν πολλά ζητήµατα. Θα αλλά-
ξει το νοµοσχέδιο κατά τη διάρκεια της Ολοµέλειας; Για ποιο νο-
µοσχέδιο θα τοποθετηθούν οι Βουλευτές; Θα αποσυρθεί το
νοµοσχέδιο; Υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα αντισυνταγµατικότη-
τας που θέτει και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής;

Σε κάθε περίπτωση, µετά την απάντηση του Υπουργού επιφυ-
λασσόµαστε για την κατάθεση αίτησης και ένστασης αντισυνταγ-
µατικότητας. Ευχαριστώ πολύ. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας απαντήσει ο

Υπουργός, αφού προηγουµένως δώσω τον λόγο και στον κ. Αρ-
σένη που ζήτησε -υποθέτω-τον λόγο επί της διαδικασίας.

Τα έγγραφα που είπατε, κύριε Φάµελλε, δεν θα τα καταθέσετε
στο Προεδρείο, αλλά για τα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είχα θέσει και είχαµε θέσει ως ΜέΡΑ25 και στην επι-

τροπή, υπάρχουν δηµοσιεύµατα στον κεντρικό Τύπο ότι αποσύ-
ρονται τα άρθρα για το νερό, ότι αποσύρονται περιβαλλοντικά
άρθρα λόγω της διαφωνίας και της ρήξης της Κυβέρνησης µε
την ΚΕΔΕ και µε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. Βλέπουµε ότι
δεν έχουν έλθει οι αλλαγές ούτε σήµερα. Ξεκινάνε να µιλάνε σε
λίγο οι αγορητές και οι εισηγητές. Πάνω σε ποιο νοµοσχέδιο;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Πρέπει να έχουµε µια αποσαφήνιση από
τον Υπουργό για το τι αλλαγές θα φέρει, για να µπορούµε να το-
ποθετηθούµε επί του νοµοσχεδίου και όχι επί αυτού που είχε αρ-
χικά κατατεθεί.

Εδώ πέρα, κύριε Πρόεδρε, τίθεται και ένα άλλο ζήτηµα.
Έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είχε τεθεί σε διαβούλευση για
τρεις ηµέρες το τριήµερο της Καθαράς Δευτέρας, µετά κατατέ-
θηκε στη Βουλή την πρώτη ηµέρα του εθνικού πένθους και µε
διπλάσια άρθρα σε σχέση µε την τριήµερη διαβούλευση και
τώρα βλέπουµε ότι καλούµαστε στην Ολοµέλεια να κάνουµε τις
τελικές τοποθετήσεις µας χωρίς να ξέρουµε καν την τελική
µορφή του νοµοσχεδίου, όχι για το αν θα φύγουν κάποιες λεπτο-
µέρειες, αλλά για τον βασικό του κορµό, για την ιδιωτικοποίηση
του νερού και για όλα αυτά τα περιβαλλοντικά άρθρα.

Παρακαλώ να καλέσετε τον Υπουργό να αποσαφηνίσει τις αλ-
λαγές, γιατί δεν έχει νόηµα αλλιώς αυτή η συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλει κάποιος άλλος
συνάδελφος θα λάβει τον λόγο επί της διαδικασίας; Όχι.

Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, οι νοµοτεχνικές αφορούν σηµειακές
τροποποιήσεις σε επιµέρους άρθρα που δεν αλλάζουν την ουσία
των άρθρων. Έχουν συµφωνηθεί µετά από σύσκεψη την οποία
πραγµατοποιήσαµε µε τους εκπροσώπους της ΚΕΔΕ και των
ΕΔΕΥΑ και θα κατατεθούν βεβαίως οσονούπω.

Τώρα, για όλα αυτά τα οποία είπατε περί αντισυνταγµατικότη-
τας θα σας πω ότι καµµία διάταξη του νοµοσχεδίου δεν έρχεται
κόντρα σε νοµολογία ή σε διατάξεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Αντιθέτως, έρχεται και θωρακίζει αυτό το οποίο θέλουµε,
που είναι το νερό να παραµείνει υπό δηµόσιο έλεγχο, µε έναν
τρόπο όµως που θα διασφαλίζεται η ασφάλεια προς τους πολί-
τες που το καταναλώνουν, αλλά βεβαίως -αν µου επιτρέπετε- και

οι χαµηλές τιµές, γιατί αυτή τη στιγµή δυστυχώς υπάρχουν ΔΕΥΑ
…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όπως στην ενέργεια, κύριε
Υπουργέ; Όπως κάνατε µε τη ρήτρα αναπροσαρµογής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, σας
άκουγε ο Υπουργός χωρίς να βγάλει λέξη. Ησυχία!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Συγκρατηθείτε. Υπάρχουν ΔΕΥΑ σήµερα, κύριε Φά-
µελλε, οι οποίες δυστυχώς χρεώνουν δύο φορές πιο ακριβά το
νερό στους δηµότες τους απ’ ό,τι θα έπρεπε. Το 60% των ΔΕΥΑ
στη χώρα δυστυχώς δεν αναρτά τα απαραίτητα στοιχεία στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου, µε αποτέλεσµα να µη
γνωρίζουµε αν υπάρχει και αν είναι συστηµατικός ο έλεγχος της
ποιότητας του νερού. Υπάρχουν ΔΕΥΑ στις οποίες οι απώλειες
του νερού ξεπερνούν το 60%. 

Αυτά τα πράγµατα σήµερα συµβαίνουν και πρέπει να τα αλλά-
ξουµε γιατί δεν µπορούµε να οδηγούµαστε ως κράτος από τις
εξελίξεις. Θα πρέπει το κράτος και η πολιτεία να καθοδηγεί και
να οδηγεί τις εξελίξεις. Και θα πρέπει να διασφαλίζουµε φυσικά,
όπως καταλαβαίνετε, ότι το νερό που θα παρέχεται στους πολί-
τες θα είναι -επαναλαµβάνω- καλής ποιότητας, ασφαλές και σε
χαµηλές τιµές. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε µε το νοµοσχέ-
διο.

Πρέπει να πω -και να κλείσω εδώ, κύριε Πρόεδρε- ότι για
πρώτη φορά σε νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση αναφέρον-
ται ρητά ποιοι είναι οι πάροχοι ύδατος. Και αυτοί οι πάροχοι ύδα-
τος έτσι όπως προσδιορίζονται στο άρθρο 3 του παρόντος
νοµοσχεδίου είναι οι συγκεκριµένες δηµοτικές επιχειρήσεις, οι
δηµόσιοι οργανισµοί, πάντα κάτω από τον έλεγχο, την εποπτεία
και τη ρύθµιση του δηµοσίου, όχι της ρυθµιστικής αρχής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, η πα-

ράκληση είναι…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για την αντισυνταγ-

µατικότητα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, τελει-

ώσαµε µε τη διαδικασία. Θα πείτε ό,τι θέλετε στην οµιλία σας. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για την αίτηση αντισυνταγµατικότη-

τας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το έχω εδώ το έγ-

γραφο, µην ανησυχείτε. Θα το πω εγώ, το έχω στο χέρι µου. Δεν
το βλέπετε ότι το κρατώ; 

Κύριε Υπουργέ, η παράκληση είναι οι νοµοτεχνικές όσο το δυ-
νατόν συντοµότερα για να έχουν οι οµιλητές µπροστά τους το
κείµενο και να ξέρουν ποιες είναι οι αλλαγές οι οποίες γίνονται.
Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο είναι ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ κα-
τέθεσε ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα ένσταση αντισυνταγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Περιφάνου,
παρακαλώ να φωτοτυπηθεί και να µοιραστεί στα κόµµατα. Μόλις
τελειώσουν οι έξι αγορητές θα µπούµε στη συζήτηση της αντι-
συνταγµατικότητας και θα ακολουθήσει…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τώρα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν µπορεί. Πρέ-

πει να ενηµερωθούν. Εσείς την ξέρετε. Οι άλλοι να µην τη µά-
θουν; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, την έκθεση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής δεν την διάβασαν οι Βουλευ-
τές και τα κόµµατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, είπα
ότι έτσι γίνεται πάντα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν γίνεται πάντα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο τέλος των ειση-

γήσεων γίνεται η συζήτηση της αντισυνταγµατικότητας, για να
µπορέσουν να προετοιµαστούν και οι υπόλοιπες Κοινοβουλευτι-
κές Οµάδες. Εσείς έχετε κάνει την προετοιµασία σας. Δεν είναι
η πρώτη φορά που γίνεται έτσι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, είµαστε διαβασµένοι εµείς, φαί-
νεται οι άλλοι δεν είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, µπράβο, εν-
τάξει. 

Πριν καλέσω στο Βήµα τον πρώτο οµιλητή, µια ανακοίνωση
προς το Σώµα: Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΜέΡΑ25 και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 17-
3-2023 πρόταση νόµου: «Ενεργειακή αναβάθµιση κτηριακού δυ-
ναµικού». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ξεκινάµε -µετά τις παρατηρήσεις και διαφωνίες επί της διαδι-

κασίας και την απάντηση του Υπουργού- µε τον γενικό εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Σταµενίτη, για δεκαπέντε λεπτά.
Τώρα, τέλος πάντων, επειδή είναι πολύ µεγάλο το νοµοσχέδιο,
στους εισηγητές και αγορητές, αν το χρειαστούν, θα υπάρξει µια
µικρή ανοχή.

Παρακαλώ να ανοίξει η ηλεκτρονική εγγραφή για τους συνα-
δέλφους. 

Ορίστε, κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Οι πολίτες, κύριε Φάµελλε, ξέρουν

ότι η χώρα µας έχει από τις χαµηλότερες τιµές ενέργειας εδώ
και πάρα πολλούς µήνες, ό,τι διαφορετικό και αντίθετο και αν
λέτε εσείς. 

Ξεκινάµε σήµερα στην Ολοµέλεια τη συζήτηση του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το οποίο
εισάγει ένα πλήθος διατάξεων µε αναγκαίες ρυθµίσεις για τον
τοµέα ενέργειας των σταθµών ΑΠΕ και της διαχείρισης των υδά-
των και των αποβλήτων, της προστασίας του περιβάλλοντος,
καθώς και του χωροταξικού σχεδιασµού. 

Κατά τη διάρκεια της επεξεργασίας του σχεδίου νόµου στην
επιτροπή, είχαµε την ευκαιρία να δούµε αναλυτικά το περιεχό-
µενό του, να απαντηθούν ερωτήσεις και να αποσαφηνιστούν ση-
µεία που ενδεχοµένως δηµιουργούσαν έναν προβληµατισµό.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα επιχειρήσω να παρουσιάσω τα
βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου ξεκινώντας µε την πρώτη ενό-
τητα, όπου έχουµε τις ρυθµίσεις για τη µετονοµασία της ΡΑΕ σε
Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων και τη διεύ-
ρυνση του αντικειµένου της µε αύξηση των αρµοδιοτήτων της
στα πεδία των υπηρεσιών ύδατος και διαχείρισης αστικών απο-
βλήτων. 

Θέλω να τονίσω ότι πρόκειται για ρυθµίσεις που δεν θίγουν
ούτε απειλούν τον δηµόσιο χαρακτήρα των υπηρεσιών παροχής
ύδατος. Ο λόγος για τον οποίον η ηγεσία του Υπουργείου προ-
χωρά στην αλλαγή και θέτει τις υπηρεσίες αυτές υπό τον έλεγχο
της ανεξάρτητης ρυθµιστικής αρχής είναι συγκεκριµένος και
είναι µόνο για να καλυφθεί µε τρόπο ουσιαστικό ένα κενό που
υπάρχει σήµερα στους τοµείς αυτούς και να καθοριστεί µε σα-
φήνεια ο φορέας που θα τους εποπτεύει και θα τους ελέγχει. 

Σήµερα πρέπει να τονίσουµε ότι το θεσµικό πλαίσιο προβλέπει
τον έλεγχο από έξι διαφορετικά Υπουργεία. Εµείς πιστεύουµε -
και το βλέπουµε στην πράξη- ότι αυτή η συνθήκη δηµιουργεί
στρεβλώσεις και πρέπει να την αντιστρέψουµε για το καλό των

ίδιων των υπηρεσιών, για τον εκσυγχρονισµό τους και την ενδυ-
νάµωσή τους, αλλά και για το συµφέρον των Ελλήνων κατανα-
λωτών. 

Στην πρώτη ενότητα, λοιπόν, περιλαµβάνονται οι διατάξεις
που εξυπηρετούν αυτό το σκοπό και αφορούν τον ορισµό νέων
αρµοδιοτήτων της νέας αρχής, του προέδρου, του αντιπρο-
έδρου και την αλλαγή της διοικητικής σύνθεσης, τον εξορθολο-
γισµό των αρµοδιοτήτων των φορέων υδατικής διαχείρισης, την
αναδιάρθρωση των παροχών από τις υπηρεσίες ύδατος και
τέλος τις διατάξεις που στοχεύουν στην προστασία των κατανα-
λωτών και την αναβάθµιση της θέσης τους, όπως αυτή της θέ-
σπισης της λογοδοσίας των φορέων παροχής ύδατος και
αποβλήτων, καθώς επίσης και του ελέγχου των τιµολογιακών πο-
λιτικών. 

Περιλαµβάνονται οι διατάξεις που αφορούν αποκλειστικά την
ενίσχυση της υδατικής πολιτικής, µε τις οποίες επιχειρείται η αν-
τιµετώπιση των λειτουργικών αδυναµιών, της ελλιπούς επο-
πτείας, της ανεπαρκούς λογοδοσίας, αλλά και η αποσπασµατική
εικόνα της ποιότητας του πόσιµου και αρδευόµενου νερού. 

Γιατί επιλέχθηκε η ΡΑΕ; Γιατί κρίθηκε ως η ορθότερη και η
πληρέστερη επιλογή, προκειµένου να µπει τάξη στους τοµείς αυ-
τούς. Αξιοποιείται η διοικητική και υποστηρικτική δοµή µιας υφι-
στάµενης ανεξάρτητης αρχής, η οποία επιπλέον έχει εµπειρία
στην άσκηση ρυθµιστικών και ελεγκτικών αρµοδιοτήτων. Επίσης,
είναι µια επιλογή που εγγυάται τη διαφάνεια και την ορθολογι-
κότητα της υδατικής πολιτικής και της διαχείρισης αστικών απο-
βλήτων. 

Επαναλαµβάνω λοιπόν ότι ο δηµόσιος χαρακτήρας των υπη-
ρεσιών δεν κινδυνεύει. Άλλωστε είναι κάτι που δεν εντοπίζεται
πουθενά στο νοµοσχέδιο. Θέλουµε καλύτερη διαχείριση; Σαφώς
και ναι. Θέλουµε έλεγχο στην ποιότητα του νερού; Ναι και γι’
αυτό δίνουµε τη δυνατότητα συστηµατικής παρακολούθησης
που σήµερα δυστυχώς δεν την έχουµε σε όλες τις περιπτώσεις.
Θέλουµε την προστασία των καταναλωτών; Ναι και γι’ αυτό δί-
νουµε τη δυνατότητα συστηµατικής παρακολούθησης και ελέγ-
χου εφαρµογής των ενιαίων κανόνων τιµολόγησης. 

Στην υφιστάµενη κατάσταση µόνο το 40% περίπου των παρό-
χων καταχωρεί τα στοιχεία στο πληροφοριακό σύστηµα, ενώ
είναι έντονο το φαινόµενο της ανοµοιοµορφίας στην τιµολόγηση.
Δεν είναι κάτι που πρέπει να αλλάξει και να κάνουµε κάτι να το
αλλάξουµε αυτό; 

Ποτέ δεν είπαµε ότι θέλουµε ιδιωτικοποίηση και από πουθενά
αυτό δεν προκύπτει. Να κάνετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, κρι-
τική και σκληρή κριτική, δεν την φοβόµαστε. Αλλά να κάνετε κρι-
τική επί των πραγµατικών δεδοµένων και να µην προσπαθείτε να
παραπλανήσετε τους πολίτες γιατί έχετε αδυναµία εκφοράς επι-
χειρηµάτων και συγκεκριµένης πρότασης. Το νερό είναι δηµόσιο
αγαθό και παραµένει δηµόσιο, υπό την πλήρη κρατική εποπτεία.
Άλλωστε δεν θα µπορούσε να είναι και διαφορετικά. 

Έρχοµαι τώρα στη δεύτερη ενότητα, µε την οποία ενσωµατώ-
νεται η οδηγία 2001/2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 11ης Δεκεµβρίου του 2018 για την προώθηση της
χρήσης ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ως προς τους εθνι-
κούς στόχους, τα καθεστώτα στήριξης, θέµατα πληροφόρησης
και κατάρτισης για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τις κοινό-
τητες ανανεώσιµης ενέργειας και την αυτοκατανάλωση. 

Επίσης, ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε τις εγγυήσεις προέλευ-
σης, τα κοινά καθεστώτα στήριξης και τα έργα ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, τις ΑΠΕ στον τοµέα των µεταφορών και στη
θέρµανση και στην ψύξη. Περαιτέρω, εισάγονται ρυθµίσεις για
τις ενεργειακές κοινότητες πολιτών και για την πρόσβαση των
ΑΠΕ στα δίκτυα και τις υποδοµές. Παράλληλα, ρυθµίζονται ζη-
τήµατα ως την πλήρη εναρµόνιση της οδηγίας 944/2019 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 5ης Ιουνίου του
2019, σχετικά µε τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας, τα οποία είναι αναγκαία για την πλήρη
εφαρµογή της οδηγίας. 

Στην παρούσα ενότητα δεσπόζουν οι διατάξεις που εισάγουν
δύο νέα εργαλεία για την ανάπτυξη των ΑΠΕ και τη συµµετοχή
των πολιτών και για πρώτη φορά επιχειρήσεων σε αυτά. Αναφέ-
ροµαι στις κοινότητες ανανεώσιµης ενέργειας και τις ενεργει-
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ακές κοινότητες πολιτών οι οποίες θεσµοθετούνται και έρχονται
να αντικαταστήσουν τις υφιστάµενες γνωστές σε όλους µας
«ενεργειακές κοινότητες».

Με την προσθήκη διατάξεων στον ν.3468/2006 ορίζεται το
πλαίσιο λειτουργίας των ΚΑΕ και καθορίζονται οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις λειτουργίας τους, οι δυνατότητες ανάπτυξής τους, η
νοµική τους µορφή, καθώς επίσης και οι στόχοι τους. Επιγραµ-
µατικά να σηµειώσω ότι όπως ορίζεται στις διατάξεις, οι δραστη-
ριότητες που µπορούν να αναπτυχθούν από τις ΚΑΕ είναι η
παραγωγή και η κατανάλωση, η αποθήκευση ενέργειας, η πώ-
ληση και η εφαρµογή εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού από
υποσταθµούς ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ. 

Αυτό που πρέπει να τονιστεί και αποτελεί τη µεγαλύτερη δια-
φοροποίηση είναι ότι τα µέλη αυτών των κοινοτήτων µπορεί να
γίνουν για πρώτη φορά µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε την προ-
ϋπόθεση ελάχιστου αριθµού δεκαπέντε µελών. Σε µια εξαιρετικά
δύσκολη συγκυρία για τον τοµέα της αγοράς ενέργειας λόγω
ενεργειακής κρίσης, η παροχή δυνατότητας στις επιχειρήσεις
που ταλαιπωρούνται οµολογουµένως από την αύξηση των τιµών,
δηλαδή η δυνατότητα συµµετοχής σε ένα σχήµα που ουσιαστικά
θα καλύπτει τις ενεργειακές τους ανάγκες, είναι µια πρωτοβου-
λία ιδιαίτερης σηµασίας. 

Οµοίως ορίζεται το θεσµικό πλαίσιο των ενεργειακών κοινοτή-
των πολιτών. Με προσθήκες στον ν.4001/2011 ορίζονται η νοµική
µορφή, οι στόχοι, οι ιδιότητες των µελών των ενεργειακών κοι-
νοτήτων πολιτών, ενώ να σηµειώσουµε ότι για τις υφιστάµενες
ενεργειακές κοινότητες οι οποίες έχουν συσταθεί µε τον
ν.4513/2018 παρέχεται η δυνατότητα να µετατραπούν είτε σε
κοινότητες ανανεώσιµης ενέργειας, είτε σε ενεργειακές κοινό-
τητες πολιτών µετά από απόφαση των 2/3 της γενικής τους συ-
νέλευσης που τηρεί όσα ορίζονται στον παρόντα για τις ΚΑΕ και
για τις ενεργειακές κοινότητες πολιτών. 

Ιδιαίτερα σηµαντικό επίσης είναι ότι έχουν τη δυνατότητα να
διαχειρίζονται ή να συµµετέχουν σε προγράµµατα µε πηγή χρη-
µατοδότησης είτε από εθνικούς πόρους, είτε από ενωσιακούς
πόρους, ενώ τέλος το νοµοσχέδιο δίνει το δικαίωµα στις ενερ-
γειακές κοινότητες πολιτών να κατέχουν, να συστήνουν, να αγο-
ράζουν ή να µισθώνουν δίκτυα διανοµής και να τα διαχειρίζονται
αυτόνοµα στην περιοχή που δραστηριοποιούνται. 

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που αφορούν την
αυτοκατανάλωση - αυτοπαραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από
σταθµούς ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ. 

Όσον αφορά τον οικιακό τοµέα, αξιοσηµείωτο είναι το γεγο-
νός της παροχής δικαιώµατος στην αυτοκατανάλωση και για
τους ενοικιαστές, κάτι που συµβαίνει για πρώτη φορά, το οποίο
µάλιστα συνοδεύεται µε την πρόβλεψη κινήτρων διευκόλυνσης
από τους ιδιοκτήτες, ώστε να απλοποιηθούν οι διαδικασίες, ενώ
και οι καταναλώσεις κοινοχρήστων σε κτήρια µπορούν να ενταχ-
θούν σε ενεργειακό συµψηφισµό µε τη µορφή της συλλογικής
κατανάλωσης. 

Συνεπώς αίρονται οι περιορισµοί που ίσχυαν µέχρι τώρα και
δηµιουργείται ένα ευνοϊκότερο πλαίσιο για την αυτοκατανάλωση
που αυξάνει τον αριθµό των ωφελούµενων, ενώ εµπεριέχονται
και ευνοϊκές προβλέψεις για την περίπτωση εγκατάστασης Net
Metering από εκκλησίες, φιλανθρωπικά ιδρύµατα, ΜΚΟ και σχο-
λεία.

Τέλος, επιτρέπεται η εγκατάσταση σταθµών ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ
από ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού για την υποστήριξη ευάλωτων κατα-
ναλωτών και την αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας πολιτών
του οικείου δήµου ή της οικείας περιφέρειας, που ζουν προφα-
νώς κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Ξεχωριστό κεφάλαιο αποτελούν και οι ρυθµίσεις που στο-
χεύουν στην προώθηση της χρήσης ενέργειας από ΑΠΕ στον
τοµέα των µεταφορών, όπου λαµβάνονται πρωτοβουλίες που
εξυπηρετούν τον στόχο µεριδίου ενέργειας από ΑΠΕ στην ακα-
θάριστη τελική κατανάλωση ενέργειας στον τοµέα των µεταφο-
ρών, να ανέλθει τουλάχιστον σε 14% µέχρι το έτος 2030. 

Ορίζονται κανόνες και υποχρεώσεις για τους προµηθευτές
καυσίµων. Ορίζεται η συνεισφορά των βιοκαυσίµων των βιορευ-
στών και των καυσίµων βιοµάζας που καταναλώνονται στις µε-
ταφορές, ενώ προβλέπονται κανόνες υπολογισµού σε σχέση µε

τα ελάχιστα µερίδια ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές µε τις µε-
ταφορές. 

Στην τρίτη ενότητα, µεταξύ των άλλων περιλαµβάνονται ρυθ-
µίσεις που αφορούν το νέο πλαίσιο στήριξης για τους υβριδικούς
σταθµούς σε µη διασυνδεόµενα νησιά, την αδειοδότηση των µο-
νάδων ΑΠΕ µε αποθήκευση, τους αυτοκαταναλωτές, την αδει-
οδότηση των υδροηλεκτρικών και τις οριστικές προσφορές
σύνδεσης των ΑΠΕ. Αντιµετωπίζονται µια σειρά από ζητήµατα
για τη διαχείριση της ενεργειακής κρίσης, την ενίσχυση της αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς και την άµεση και ταχύτερη
υλοποίηση σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Περιλαµβάνονται, επίσης, ρυθµίσεις για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος, αλλά και τον χωροταξικό σχεδιασµό. Σε αυτή την
ενότητα ξεχωρίζουν ρυθµίσεις για την καθιέρωση ειδικού πλαι-
σίου ενίσχυσης της λειτουργίας υβριδικών σταθµών στα µη δια-
συνδεόµενα νησιά µε τη δηµιουργία νέου σχήµατος, στο οποίο
θα ενταχθούν οι υβριδικοί σταθµοί που κατά την 1η Μαρτίου του
2023 δεν έχουν συνάψει σύµβαση λειτουργικής ενίσχυσης ούτε
θα έχουν κινήσει διαδικασίες κατασκευής. 

Οι διατάξεις που προωθούν την άµεση υλοποίηση σταθµών
ΑΠΕ επιλύουν προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι επενδυτές
κατά την αδειοδοτική διαδικασία και θέτουν τις βάσεις και το
πλαίσιο για περαιτέρω επιτάχυνση σταθµών ΑΕΠ, ΣΗΘΥΑ και
σταθµών αποθήκευσης. Οι ρυθµίσεις που ενισχύουν την οικονο-
µική βιωσιµότητα και αποδοτικότητα έργων ΑΠΕ αντιµετωπίζουν
την αύξηση του κατασκευαστικού κόστους, των πρώτων υλών
και του κόστους ηλεκτρικής ενέργειας που καταναλώνουν που
έθετε τις επενδύσεις αυτές εν αµφιβόλω. Υπάρχουν ρυθµίσεις
για να αντιµετωπιστούν ζητήµατα που σχετίζονται µε τη δυσχέ-
ρεια εφαρµογής ενός παρωχηµένου συστήµατος αξιοποίησης εν
τοις πράγµασι αδρανοποιηµένων και µη αξιοποιούµενων ατοµι-
κών χώρων. 

Επίσης, µεγάλης σηµασίας είναι οι διατάξεις για τη λήψη µέ-
τρων υποβοήθησης για την ανάκαµψη των οικοτόπων και την
αποκατάσταση χερσαίων, παράκτιων και θαλάσσιων οικοσυστη-
µάτων. Να σηµειώσουµε ότι υπάρχει απόλυτη ευθυγράµµιση µε
την κατεύθυνση των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ιδιαί-
τερα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα ζητήµατα της προστα-
σίας της φύσης, καθώς θεωρούνται ενωσιακές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες για την ανάληψη αποτελεσµατικότερων δράσεων
ως προς την επίτευξη των στόχων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για το κλίµα και τη βιοποικιλότητα µε ορίζοντα το 2030 και το
2050 και τη διασφάλιση της ανθεκτικότητας των περιβαλλοντι-
κών συστηµάτων.

Θα αναφερθώ και στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας, µε
τις οποίες πταίσµατα µετατρέπονται σε διοικητικές παραβάσεις,
καθορίζονται οι επιβαλλόµενες διοικητικές κυρώσεις, η διαδικα-
σία επιβολής αυτών, καθώς και αυτές της προσβολής της οικείας
πράξης καταλογισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ιδιαίτερης σηµασίας τώρα για τον αγροτικό κόσµο, αλλά και
για την ίδια την αγροτική παραγωγή, είναι η ρύθµιση που δίνει
επιτέλους λύση στο ζήτηµα των εκχερσωµένων εκτάσεων, ολο-
κληρώνοντας έτσι τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες για τη διευθέ-
τηση ζητηµάτων που προέκυψαν από τις ρυθµίσεις της
προηγούµενης κυβέρνησης για τους δασικούς χάρτες. Τι κάνει
η Κυβέρνηση στο ζήτηµα των εκχερσωµένων εκτάσεων; Δίνει τη
δυνατότητα στους αγρότες, χωρίς να αποκτούν την κυριότητα,
να συνεχίσουν να καλλιεργούν εκχερσωµένες δασικές εκτάσεις
για όσο χρόνο οι εκτάσεις αυτές τελούν υπό το καθεστώς ενω-
σιακών ενισχύσεων. Εξασφαλίζεται έτσι και ο δασικός χαρακτή-
ρας των εκτάσεων, αλλά παράλληλα δεν θίγονται και τα
συµφέροντα των παραγωγών. 

Έχουµε, επίσης, ρυθµίσεις µε στόχο τη λεπτοµερέστερη πρό-
βλεψη του αναγκαίου περιεχοµένου και των κριτηρίων σύµφωνα
µε τα οποία συντάσσονται ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, επί
των οποίων τεκµηριώνονται τα προεδρικά διατάγµατα και τα σχέ-
δια διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών λαµβανοµένου
υπ’ όψιν και του προστατευόµενου κατά περίπτωση αντικειµένου,
ενώ παράλληλα αποσαφηνίζεται η έννοια δραστηριότητας σε
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σχέση µε αυτή της χρήσης σε περιπτώσεις που προκλήθηκε σύγ-
χυση. 

Τέλος, εξορθολογίζονται και εξειδικεύονται κατηγορίες χρή-
σεων γης του π. δ. 59/2018 που προστέθησαν διά νόµου. Σηµαν-
τικές είναι επίσης και οι ρυθµίσεις που αντιµετωπίζουν µεµονω-
µένες και επείγουσες ανάγκες που προκύπτουν από την καθηµε-
ρινότητα του πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδιασµού, δίχως
την αντιµετώπιση των οποίων δηµιουργούνται σοβαρά προβλή-
µατα και εµπόδια στην πρόοδο αναπτυξιακών έργων για τη χώρα
µας. 

Και, τέλος, υπάρχουν οι ρυθµίσεις που αντιµετωπίζουν µεµο-
νωµένα και επείγοντα προβλήµατα που σχετίζονται µε την ανα-
κύκλωση και εν γένει µε τη διαχείριση αποβλήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στο στάδιο ολο-
κλήρωσης της παρούσας κυβερνητικής θητείας και αν επιχειρού-
σαµε να κάνουµε µία µικρή και σύντοµη ανασκόπηση των
πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για τον
τοµέα περιβάλλοντος και ενέργειας, θα βλέπαµε ότι πρόκειται
για µια «πράσινη’ Κυβέρνηση, µια κυβέρνηση που νοιάζεται για
το περιβάλλον και έχει σχέδιο για τον περιορισµό των συνεπειών
της κλιµατικής κρίσης. 

Χωρίς αµφιβολία έχει συντελεστεί πλούσιο και ουσιαστικό
έργο. Όµως, δεν σταµατάµε εδώ. Η φιλοδοξία µας και το όραµά
µας για τον ρόλο που µπορεί να παίξει η Ελλάδα στον ενεργειακό
ευρωπαϊκό χάρτη, αλλά και ο επαναπροσδιορισµός του οικονο-
µικού µας µοντέλου στη βάση της ενεργειακής µετάβασης της
χώρας, η προστασία του φυσικού µας πλούτου και ο συνδυα-
σµός µε την ανάπτυξη, όπως επίσης κι η οργάνωση του δηµοσίου
χώρου και της δόµησης, απαιτούν και άλλες πρωτοβουλίες. Και
µια από αυτές είναι και το σηµερινό σχέδιο νόµου που εισηγείται
προς ψήφιση ο Υπουργός Ενέργειας κ. Σκρέκας, ένα πολύ ση-
µαντικό νοµοσχέδιο που φέρνει λύση σε ένα πλήθος ζητηµάτων
και ολοκληρώνει τη µεταρρύθµιση στον τοµέα της ενέργειας και
του περιβάλλοντος, ενώ εκσυγχρονίζει τον τοµέα της εντατικής
πολιτικής και των αποβλήτων, χωρίς -το τονίζω- να θίγει στο ελά-
χιστο τον δηµόσιο χαρακτήρα τους.

Σαφώς στη Νέα Δηµοκρατία το υπερψηφίζουµε, αλλά καλούµε
και τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις να πράξουν το αντίστοιχο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Σωκράτης Φά-
µελλος.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, καλή βδοµάδα, κύριοι Υπουργοί. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη σκιά της τραγωδίας στα

Τέµπη ενώ η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε σοκ, µε αναπάντητα
ερωτήµατα για τις ευθύνες, τα τεράστια ελλείµµατα που δηµι-
ούργησε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και την αποφυγή ευθυνών
που επιδιώκει, η Κυβέρνηση αλλά και το Προεδρείο της Βουλής
επέλεξαν να εισαχθεί Δευτέρα πρωί στην Ολοµέλεια ένα εκτρω-
µατικό νοµοσχέδιο, όπως το χαρακτηρίζει ακόµη και η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», παράλληλα µε µια κρίσιµη συνεδρίαση στην Επιτροπή
Θεσµών για τα Τέµπη. Και αναρωτιέµαι: Τι ακριβώς θέλουν να
κρύψουν; Ποια από τις δύο συνεδριάσεις θέλουν να υποτιµή-
σουν;

Το νοµοσχέδιο απεικονίζει αυτό που ακριβώς είναι η ταυτό-
τητα της τετραετίας Μητσοτάκη. Προσέξτε, µε τίτλους: ξεπού-
ληµα και ιδιωτικοποίηση των πάντων, ακρωτηριασµός των
κοινοτήτων, δηλαδή της ενεργειακής δηµοκρατίας, αλλά άρα
ολιγοπώλιο στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, υποβάθµιση του
περιβάλλοντος, «φωτογραφικά» άρθρα, δεκάδες ρουσφέτια δα-
σικά, πολεοδοµικά, οικοδοµικά, ρυθµίσεις για «γαλάζια» παιδιά,
golden boys, που πέφτουν ως «γαλάζιες» ακρίδες στη δηµόσια
περιουσία, πληθώρα αντισυνταγµατικών ρυθµίσεων -το λέει κι η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής-, προκλητική παράκαµψη
αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας, λάθη επί λαθών,
διορθώσεις νόµων της τελευταίας τριετίας δεκάδες, πρόχειρη κι
επιφανειακή, αποσπασµατική νοµοθέτηση χωρίς καµµία στρατη-
γική, πέρα από το εκτεταµένο και ξέφρενο πλιάτσικο. Είναι αυτό

που λέµε «δεξιά πολιτική», µε όλη τη σηµασία της λέξης! 
Κορυφαίο στοιχείο όµως αυτού του νοµοσχεδίου είναι ότι η

Κυβέρνηση Μητσοτάκη λίγο πριν πέσει στρώνει το έδαφος για
την ιδιωτικοποίηση της διαχείρισης του νερού και των απορριµ-
µάτων, µε αποτέλεσµα τον περιορισµό της πρόσβασης σε αυτό
το δηµόσιο κοινωνικό αγαθό και την εξυπηρέτηση λίγων, οι
οποίοι θα βγάζουν υπερκέρδη και από τη διαχείριση νερού και
από τη διαχείριση απορριµµάτων. Το κάνατε στην ενέργεια, το
πληρώσαµε όλοι πάρα πολύ ακριβά. Το κάνατε µε τη «ρήτρα Μη-
τσοτάκη». Το κάνετε πλέον και στην ύδρευση, αποχέτευση, άρ-
δευση, αλλά και στη διαχείριση των απορριµµάτων.

Ταυτόχρονα στο ίδιο νοµοσχέδιο ακρωτηριάζετε τις ενεργει-
ακές κοινότητες, έναν πιλοτικό νόµο -πιλοτικό για την Ευρώπη-
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, πρακτικά για ποιο λόγο; Για να έχουν
λίγοι στην ενέργεια υπερκέρδη, τα οποία δεν έχετε ακόµα φορο-
λογήσει. Αλλά και ταυτόχρονα αποδοµείτε κανόνες που έστω
υπήρχαν περιορισµένα µέχρι τώρα, µη εφαρµοσµένοι πλήρως,
στη διαχείριση προστατευόµενων περιοχών, στο δίκτυο «NA-
TURA 2000», δηλαδή στο στολίδι της χώρας µας, καθυστερών-
τας τις υποχρεώσεις µας, ενώ έχουµε ήδη καταδίκη από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο από το 2020 και αποδυναµώνετε τις ρυθ-
µιστικές αρχές. Αποδυναµώνετε και τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας. Γιατί; Γιατί το Φαρ Ουέστ, οι συνθήκες άγριας Δύσης,
συµφέρουν τη Νέα Δηµοκρατία, πρακτικά γιατί συµφέρουν τα
συµφέροντα που εξυπηρετείτε, αυτό που είναι το σύστηµα Μη-
τσοτάκη, αυτό που είναι το καθεστώς Μητσοτάκη, που είναι
υπερκέρδη για τους «κολλητούς». 

Φέρατε το νοµοσχέδιο µε ελάχιστη διαβούλευση -παραβίαση
ακόµα κι αυτού του υποκριτικού νόµου του επιτελικού κράτους!-
και στο νοµοσχέδιο µέσα -προσέξτε ειρωνεία!- λέει ότι θα δια-
βουλευθούν τις επιπτώσεις δύο χρόνια µετά. Τόση αριστεία! 

Δεν ασχολήθηκαν καθόλου µε τα σχόλια που κατέθεσαν οι φο-
ρείς, δεν υπήρξε αξιολόγηση της διαβούλευσης. Στην ακρόαση
δε ο Υπουργός κατηγόρησε τους φορείς ότι δεν είχαν καταλάβει,
ότι δεν ήταν διαβασµένοι! Το ερώτηµα είναι: Εσείς διαβάσατε
την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία
τα λέει έξω από τα δόντια; Πέρα από την αντίθεση του σχεδίου
ιδιωτικοποίησης νερού και απορριµµάτων µε τη νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας, µιλάει παραδείγµατος χάρη η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής για τη µετεγκατάσταση της
Ακρινής, όπου σκανδαλωδώς ακυρώνετε απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και σε αντίθεση µε τις δηλώσεις του ίδιου
του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος είπε ότι θα ακούσει εκεί την τοπική
κοινωνία.

Διαβάσατε τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής για το
σύνολο του κεφαλαίου για τις χρήσεις γης και την περιοχή των
Ειδικών Περιβαλλοντικών Μελετών; Λέει για ασάφειες, ελλείψεις,
υιοθέτηση στόχων χωρίς µέτρα, κενά στις περιοχές που γειτνιά-
ζουν µε τις προστατευόµενες περιοχές, µη εξασφάλιση επαρ-
κούς προστασίας, µη κάλυψη κριτηρίων ευρωπαϊκών οδηγιών.
Και ταυτόχρονα σας λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
για την παράκαµψη της δέουσας εκτίµησης στον ορισµό περιο-
χών πρώτης προτεραιότητας των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας, για «φωτογραφικές» διατάξεις για το πιλοτικό αιολικό στον
Έβρο, αλλά και για αντίθεση στο 212 µε απόφαση του Σ.τ.Ε. για
την παραχώρηση αναδασωτέας για χώρο αναψυχής ή στο 253
για τη διόρθωση ορίων οικισµών µε υπουργική απόφαση. Τα λέει
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής.

Ελπίζω να διαβάσατε, κύριε Υπουργέ -και θα σας δοθεί η δυ-
νατότητα στην αίτηση αντισυνταγµατικότητας να µας απαντή-
σετε- την έκθεση αυτή, γιατί φαίνεται ότι αδιάβαστος είναι ο
Υπουργός και όχι οι φορείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, επι-
τρέψτε µου να σας διακόψω για λίγα δευτερόλεπτα, προκειµένου
να κάνω µία ανακοίνωση σχολείου, για να φύγουν τα παιδιά, γιατί
είναι και µικρά. Εξάλλου σας ενδιαφέρει. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίασή µας είκοσι έξι µαθήτριες και µαθη-
τές και τέσσερις συνοδοί από το 13ο Δηµοτικό Σχολείο
Καλαµαριάς Θεσσαλονίκης. 

Καλώς ήρθατε, παιδιά, στη Βουλή!
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Συνεχίστε, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι και γειτονό-

πουλα εξάλλου, από την Καλαµαριά. 
Συνεχίζω. Νοµίζω ότι από όλα αυτά είναι κατανοητό ότι έστω

και τώρα η Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο πρέπει να αποσυρθεί, δεν αποτελεί βάση για συζήτηση.

Στη νέα ρυθµιστική αρχή, αλλά και τώρα στην εισαγωγική του
τοποθέτηση, που τον προκαλέσαµε να τοποθετηθεί για την από-
συρση του νοµοσχεδίου, ο Υπουργός, αλλά ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας προσπάθησαν να µας πείσουν ότι δεν είναι
στις προθέσεις της Κυβέρνησης να ιδιωτικοποιήσει τη διαχείριση
του νερού και να φτιάξει αγορά γύρω από αυτό. Δεν µπορούν να
απαντήσουν βέβαια γιατί η ρυθµιστική αρχή, που οι ρυθµιστικές
αρχές στην Ευρώπη είναι µόνο για τη ρύθµιση της αγοράς. Ας
αφήσουµε, λοιπόν, τη θεωρία. Είναι το Σύνταγµα και οι ευρωπαϊ-
κές αρχές, αλλά ας το αφήσουµε στην άκρη. 

Ας µας απαντήσουν, λοιπόν, αν θέλουν ή όχι να ιδιωτικοποι-
ήσουν το νερό, απαντώντας σε συγκεκριµένα περιστατικά.

Για πείτε µας: Ήταν άλλη κυβέρνηση αυτή που επιχείρησε και
δροµολόγησε το ΣΔΙΤ στο εξωτερικό υδραγωγείο της Αθήνας,
το οποίο «έπεσε» στο Συµβούλιο της Επικρατείας πριν από λί-
γους µήνες; Άλλη κυβέρνηση το έκανε; Δεν το κάνατε εσείς;

Ήταν άλλη η κυβέρνηση που το καλοκαίρι του 2022 εδώ, µε
την τροπολογία Σταϊκούρα παρέκαµψε τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε.
για τη µη ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ; Ήταν άλλος;
Ο κ. Σταϊκούρας δεν ήταν, σε νοµοσχέδιο του κ. Σκρέκα;

Ήταν άλλη κυβέρνηση αυτή που από το 2020 έχει ανακοινώσει
ότι έχει σχέδιο συνενώσεων των ΔΕΥΑ; Άλλη κυβέρνηση ήταν; Ο
γενικός γραµµατέας του Υπουργείου ήταν. 

Ήταν άλλη κυβέρνηση αυτή που έχει εντάξει στο ΕΣΠΑ µελέτη
ΣΔΙΤ για τη λειτουργία των ήδη υφιστάµενων µονάδων βιολογι-
κών καθαρισµών, δηλαδή να ιδιωτικοποιηθούν οι υφιστάµενες
µονάδες βιολογικών;

Ήταν άλλη η κυβέρνηση που νοµοθέτησε την υποχρεωτική πα-
ραχώρηση σε αναδόχους των βιολογικών καθαρισµών για τρία
χρόνια µετά την κατασκευή τους, ότι υποχρεωτικά θα πηγαίνουν
σε ιδιώτη; 

Ήταν άλλη η κυβέρνηση που έβαλε στον λεγόµενο «αναθεω-
ρηµένο εθνικό σχεδιασµό απορριµµάτων» ιδιωτικές µονάδες
απορριµµάτων και ιδιωτικές µονάδες καύσης απορριµµάτων;
Ήταν άλλη; Αυτή η Κυβέρνηση ήταν. 

Ήταν άλλη η κυβέρνηση που πήρε έργα ενταγµένα σε δηµόσιο
προγραµµατισµό, όπως παραδείγµατος χάριν τη µονάδα απορ-
ριµµάτων δυτικής Θεσσαλονίκης και την έκανε ΣΔΙΤ, ενώ χρηµα-
τοδοτούνταν ήδη από το ΕΣΠΑ; 

Ήταν άλλη κυβέρνηση αυτή που κατήργησε την Ειδική Γραµ-
µατεία Υδάτων το 2019, που είχε την εποπτεία και τον έλεγχο των
υπηρεσιών ύδρευσης και τώρα επικαλούνται κενό που δηµιούρ-
γησαν οι ίδιοι, για να τα πάνε στη ρυθµιστική αρχή;

Και ήταν άλλη η κυβέρνηση η οποία προωθεί ΣΔΙΤ από τα αρ-
δευτικά µέχρι την πολιτική προστασία, ενώ υπήρχε προγραµµα-
τισµός από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τουλάχιστον να µην
ακριβύνει το αρδευτικό νερό; 

Ήταν άλλη κυβέρνηση αυτή που έχει βάλει το τέλος ταφής
στους δήµους και τους ΦΟΔΣΑ για να τους υποχρεώσει να πάνε
στην καύση, αλλά και για να φορτώσει νέο χαράτσι στους πολί-
τες;

Και κυρίως απαντήστε µας: Είναι άλλη κυβέρνηση ή η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη η οποία φόρτωσε µε ενεργειακό κόστος τις
ΔΕΥΑ και τις οδηγεί στη χρεοκοπία; Και επικαλείστε τη χρεοκο-
πία τώρα των ΔΕΥΑ, που εσείς δηµιουργήσατε, για να τις ιδιωτι-
κοποιήσετε.

Όχι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι. Όλα αυτά είναι υπογρα-
φές Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και επιπλέον, εσείς έχετε υποχρεώσει τις ΔΕΥΑ να λειτουρ-

γούν χωρίς προσωπικό. Δεν τις ενισχύετε. 
Έρχεται η DG REGIO και λέει ότι οι ΔΕΥΑ χρειάζονται κάλυψη

της αύξησης του ενεργειακού κόστους και στελέχη και εσείς
λέτε «ας τις πάµε σε µια ρυθµιστική αρχή για να τις ιδιωτικοποι-

ήσουµε», µε απειλή συνενώσεων. Αυτό είναι το νοµοσχέδιο. 
Και θέλω λιγάκι να πω και κάτι ακόµα. Ήταν άλλη κυβέρνηση

ή εσείς ως κυβέρνηση που εντάξατε στην υποχρέωση της χώρας
στο Ταµείο Ανάκαµψης να κάνει τη ρυθµιστική αρχή νερού; Δεν
ήταν ευρωπαϊκή υποχρέωση, δεν είναι ευρωπαϊκή υποχρέωση.
Και µάλιστα η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε το 2016 στις δια-
πραγµατεύσεις στο «ΧΙΛΤΟΝ» να σταµατήσει, να αναιρέσει -να
το πω έτσι- την υποχρέωση της χώρας -που είχατε βάλει εσείς
σε µνηµονιακές ρυθµίσεις- να κάνει ρυθµιστική αρχή νερού. 

Δηλαδή το γλιτώσαµε, σώσαµε τη χώρα από αυτήν την υπο-
χρέωση, γιατί δεν είναι ευρωπαϊκή υποχρέωση, και το βάζετε
εσείς τώρα ως υποχρέωση. Γιατί; Δεν είναι υποχρέωση του Τα-
µείου Ανάκαµψης η συνένωση των ΔΕΥΑ και η ιδιωτικοποίηση
του νερού, είναι προϋπόθεση και υποχρέωση των συµφερόντων
που εσείς εξυπηρετείτε κι αυτό είναι ξεκάθαρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να το πούµε λοιπόν απλά. Δεν είστε απλά ανεπαρκείς, είστε

επικίνδυνοι. Είστε επικίνδυνοι για την ασφάλεια, όπως δυστυχώς
φάνηκε µε το τραγικό δυστύχηµα. Είστε επικίνδυνοι για την επι-
βίωση των νοικοκυριών. Είστε επικίνδυνοι για τη βιωσιµότητα των
επιχειρήσεων. Είστε επικίνδυνοι για τη δηµόσια περιουσία. Στο
µόνο που είστε ικανοί, στο µόνο που είστε επιτελικοί είναι το ξε-
πούληµα και τα ρουσφέτια, που είναι γεµάτο αυτό το νοµοσχέ-
διο.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής στην έκθεσή της για την
περίπτωση της ρυθµιστικής αρχής λέει ξεκάθαρα: «Τίθενται ερω-
τήµατα για τη συµβατότητα της ρύθµισης µε τη νοµολογία του
Σ.τ.Ε.». Στην ακρόαση φορέων ακόµη και ο Πρόεδρος της ΡΑΕ
και οι εργαζόµενοι της ΡΑΕ µας είπαν: «Η Κυβέρνηση τέσσερα
χρόνια δεν έχει ακούσει καµµία πρότασή µας για την ενίσχυση
της ΡΑΕ, αντίθετα έχει µειώσει το προσωπικό στο µισό». Το φαν-
τάζεστε; Μέσα στην ενεργειακή κρίση; Μειώθηκαν στο µισό οι
εργαζόµενοι της ΡΑΕ. Η ΡΑΕ παραµένει υποστελεχωµένη, τη
µπλέκετε τώρα και σε άλλες υποχρεώσεις που λένε ότι δεν είναι
συµβατές -δεν είναι το ίδιο αντικείµενο, το λέει ο πρόεδρος και
οι εργαζόµενοι- και δεν µπορεί να ασκήσει ούτε τη βασική της
αρµοδιότητα.

Για ποιον λόγο επιλέγετε επιπλέον των άλλων, δηλαδή επι-
πλέον της ιδιωτικοποίησης νερού και απορριµµάτων, και µια αδύ-
ναµη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας; Γιατί απλά σας συµφέρει για
τις συνθήκες «Άγριας Δύσης» στην ενέργεια, σας συµφέρει για
τα υπερκέρδη. Διότι τα υπερκέρδη και µε προσωπική σας ευ-
θύνη, κύριε Σκρέκα, τα έχετε αφήσει στο απυρόβλητο. Να θυ-
µίσω; 

Από την ηλεκτροπαραγωγή είναι 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ως
τον Ιούνιο του 2022. Περιµένουµε. Μαγειρεύτηκαν µε νοµοθετική
ρύθµιση Σκρέκα να µην φορολογηθούν. Τουλάχιστον 1 δισεκα-
τοµµύριο από την προµήθεια ρεύµατος µέχρι σήµερα. Νέα νο-
µοθετική ρύθµιση Σκρέκα για να µην φορολογηθούν και να
καθυστερεί η φορολόγηση. Στα διυλιστήρια είναι 2,3 υπερκέρδη-
άδικα κέρδη του 2022, αλλά και στη ΔΕΠΑ Εµπορίας το 2021 χάι
σκορ, δεκαπλάσια κέρδη από το 2020, αλλά και από την αγορά
εξισορρόπησης. Έφερε η ΡΑΕ τροπολογία για να φορολογηθούν
67 εκατοµµύρια στην αγορά εξισορρόπησης µέσα στους πρώ-
τους δύο µήνες και δεν τη δέχτηκε η Κυβέρνηση, παρ’ ότι την
έφερε και ο ΣΥΡΙΖΑ ως τροπολογία. Δηλαδή πάνω από 6 δισεκα-
τοµµύρια µε υπογραφή Σκρέκα - Μητσοτάκη παραµένουν στα
ταµεία ενεργειακών εταιρειών και δεν έχουν φορολογηθεί και κά-
νετε και τροπολογίες για τη µη φορολόγηση.

Γι’ αυτόν τον λόγο η συντριπτική πλειοψηφία των φορέων, οι
εργαζόµενοι σε όλη την Ελλάδα και σήµερα, τώρα το πρωί στη
Θεσσαλονίκη, το απόγευµα στο Σύνταγµα, κινητοποιούνται και
µας ενηµερώνει ακόµα και το ψήφισµα του διοικητικού συµβου-
λίου της Ένωσης ΔΕΥΑ ότι υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα και µε
την Ευρώπη. 

Να το ξεκαθαρίσουµε και το δηλώσουµε καθαρά να το ακού-
σουν όλοι και όλες. Η νέα προοδευτική κυβέρνηση µε τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία θα καταργήσει αυτή την καταστροφική
αλλαγή που είναι και στο πόδι και δεν τη θέλει κανένας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η εποπτεία και ο έλεγχος του νερού και των απορριµµάτων θα
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γυρίσει στην πολιτεία και στην αυτοδιοίκηση όπου ανήκουν και
αυτό το νοµοσχέδιο θα ακυρωθεί. 

Η δεύτερη καταστροφική επιλογή που έχει το νοµοσχέδιο
αφορά τις ενεργειακές κοινότητες. Εκεί, µε το πρόσχηµα ενσω-
µάτωσης οδηγιών, που καθυστερούν δύο χρόνια και έχουµε ήδη
κίτρινη κάρτα από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την καθυστέρηση,
έρχονται να ακρωτηριάσουν τις ενεργειακές κοινότητες και να
δηµιουργήσουν σοβαρά προβλήµατα και αρρυθµίες και σε άλ-
λους τοµείς, όπως στα βιοκαύσιµα παραδείγµατος χάριν, στο
βιοµεθάνιο, που είναι κυριολεκτικά δύο χρόνια στον αέρα η
αγορά. 

Μην ξεχνάµε όµως τι κάνει αυτή η Κυβέρνηση για την πράσινη
ενέργεια, για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Δηµιούργησε
νέο έλλειµµα στον ΕΛΑΠΕ και έβαλε νέο χαράτσι σε όλες τις
ΑΠΕ. Το είχαν κάνει ξανά το 2013 - 2014, το ξαναέκαναν τώρα
µε τον κ. Χατζηδάκη. Έβαλαν χαράτσια ακόµα και στο πετρέλαιο
κίνησης για να καλύψουν το έλλειµµα του λογαριασµού των ΑΠΕ. 

Δηµιούργησαν µια φούσκα στις βεβαιώσεις παραγωγού, την
υπερθέρµανση των ΑΠΕ, να βρίσκει κάποιος πολύγωνα παντού
στον χάρτη της ΡΑΕ, αλλά ηλεκτρικό χώρο πουθενά. Και τι έκανε
για να το λύσει ο κ. Σκρέκας; Έβγαλε µια υπουργική απόφαση
παραµονές δεκαπενταύγουστου που έκανε ρουσφέτι και κατέ-
στρεψε-αναίρεσε τη σειρά προτεραιότητας στις αιτήσεις και το
άλλαξε πάλι τον Ιανουάριο. 

Έχουν σταµατήσει το ειδικό χωροταξικό για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας που είχε ξεκινήσει από το 2019, δεν προχωράνε
διαγωνισµούς για νέα έργα ΑΠΕ, γιατί εγκαινιάζουν έργα που
είχαν ξεκινήσει από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει
πουθενά ηλεκτρικός χώρος να συνδεθούν ακόµα και τα τελει-
ωµένα έργα. Τα µικρά, τα αγροτικά δεν µπορούν να συνδεθούν.
Έχει τριπλασιαστεί ο χρόνος αναµονής του ΔΕΔΔΗΕ τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. Τριπλασιάστηκε ο χρόνος που περιµένει κά-
ποιος για να πάρει τη σύνδεση. Και έχουν εµπόδια για τις
κοινότητες, απώλεια της προτεραιότητας που ήταν νοµοθετη-
µένη αυτή η προτεραιότητα, καταστροφή του µέσου χρηµατο-
δότησης που ήταν ήδη στο ΕΣΠΑ και τελικά, τώρα αφήνουν στον
αέρα τις ενεργειακές κοινότητες και δηµιουργούν τρεις τύπους,
έναν παλιό και δύο καινούργιους. 

Οι φορείς το είπαν ξεκάθαρα στην ακρόαση φορέων, δεν χρει-
άζονται νέες οντότητες, θα µπορούσαν κάποια στοιχεία των οδη-
γιών να µπουν στο νόµο, τον πρωτοπόρο πιλοτικό νόµο τότε
Σταθάκη. Τώρα όµως δηµιουργούν ένα ασαφές πλαίσιο, ένα αλα-
λούµ και βάζουν και επιπλέον κριτήρια, παραδείγµατος χάριν ως
προς το όριο συµµετοχών, που δηµιουργούν αδυναµία να δηµι-
ουργηθούν νέες κοινότητες, αλλά και σοβαρά προβλήµατα στην
αυτοπαραγωγή. Βάζουν ένα τυχαίο νούµερο 8% στο οποίο πάνω
θα µπαίνει χαράτσι, χωρίς να το δικαιολογήσουν από πουθενά.

Και πρακτικά το λένε και οι επιχειρήσεις. Μένουν έξω οι µικρο-
µεσαίες και πολύ µικρές επιχειρήσεις και από την αυτοπαραγωγή
και από την ενεργειακή δηµοκρατία. Και φυσικά, από αυτήν, αν
θέλετε, την προεκλογική νοµοθέτηση δεν µπορεί να µείνουν έξω
τα ρουσφέτια και τα γαλάζια παιδιά. Θα αναφερθώ µε τίτλους
γιατί είναι πάρα πολλά. 

Ενδεικτικά, µε το άρθρο 146 µεταφέρουν το µοντέλο ΣΤΑΣΥ
στη ΔΕΠΑ Εµπορίας. Τι σηµαίνει αυτό; Διευθυντές γαλάζια παι-
διά από το παράθυρο, από την αγορά, µε χρυσές αµοιβές, χωρίς
αξιοκρατία, χωρίς διαφάνεια. Και προφανώς αφήνουν και µερικά
οκτάµηνα για τους πληβείους µε χαµηλές αµοιβές. Γαλάζιες
ακρίδες παντού είναι το νοµοσχέδιο αυτό. 

Και µάλιστα η ΔΕΠΑ Εµπορίας, που δεκαπλασίασε τα κέρδη
της, σας θυµίζω, το 2021 σε σχέση µε το 2020, δεν φορολογή-
θηκε, ενώ είχε δεσµευτεί ο κ. Σκρέκας ότι θα φορολογηθεί, όταν
η κ. Πέρκα το είχε αναδείξει σε επιτροπή της Βουλής, και βάζει
ρύθµιση σε άλλο άρθρο ότι θα αποζηµιώνουµε τις λανθασµένες
κυβερνητικές επιλογές για τα «take or pay» συµβόλαια µε λεφτά
των καταναλωτών. Προσέξτε, λανθασµένες επιλογές για συµβό-
λαια προµήθειας αερίου πληρώνονται από το Ταµείο Ενεργει-
ακής Μετάβασης που είναι λεφτά των καταναλωτών. Αυτά
πληρώνουµε για τα γαλάζια παιδιά. 

Συνεχίζω. Ορίζουν περιοχές πρώτης προτεραιότητας των ΑΠΕ
αυτές που θα έχουν επιτάχυνση, παραβιάζοντας κανόνα της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης, όπως δικλίδες του ευρωπαϊκού κανονισµού
για τη δέουσα εκτίµηση και δίνουν φωτογραφική προτεραιότητα
στο λεγόµενο πιλοτικό θαλάσσιο αιολικό που εξαιρέθηκε από τη
νοµοθεσία στον Έβρο. Δύο φωτογραφικά ρουσφέτια στην πε-
ριοχή. 

Απαγορεύουν στο άρθρο 160 να συνδεθούν νέες µονάδες αε-
ρίου, τροποποιώντας δικό τους νόµο οκτώ µήνες µετά. Γιατί;
Γιατί δεν το έβαλαν τότε που το προτείναµε; Γιατί ήθελαν να προ-
λάβουν να µπουν κάποιοι µέσα, για να καταλάβετε πως γίνεται η
νοµοθέτηση αλά Μητσοτάκη. 

Θεσπίζει στόχους στο άρθρο 174 για το 2030 για τη βιοποικι-
λότητα χωρίς µέτρα. Λέει πως θα προστατεύσουµε τόσο τοις
εκατό της γης και της θάλασσας, αλλά δεν λέει µε ποιον τρόπο.
Αλλά στα άρθρα 178 και 181 έρχεται τέσσερα χρόνια µετά δια-
κυβέρνησης να δυναµιτίσει ακόµα ένα εργαλείο των ειδικών πε-
ριβαλλοντικών µελετών. Δηλαδή στις µελέτες που είχαν ανατεθεί
από τον ΣΥΡΙΖΑ για όλες τις περιοχές «NATURA» από το 2019 -
είχα την τιµή να τις υπογράψω- αλλάζουν ξανά τις προδιαγραφές
και το έκαναν τρεις φορές κατά τη διάρκεια της νοµοθέτησής
τους. Δεν θα τελειώσει τίποτα ποτέ µε αυτή την Κυβέρνηση. Και
βέβαια αφαιρούν και τη µοριοδότηση των εργαζοµένων που για
τέσσερα χρόνια τους κοροϊδεύουν στους φορείς προστατευό-
µενων περιοχών, που κατήργησαν τις διοικήσεις σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Στις διατάξεις για τα δάση βλέπω στο άρθρο 216 ότι παραβιά-
ζουν απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας
για τον αποχαρακτηρισµό εκτάσεων σε χορτολιβαδικές και βρα-
χώδεις εκτάσεις. Λέει ότι παρότι δεν επιτρέπεται εκεί να γίνουν
κατασκευές, αν έχεις βγάλει άδεια, µπορείς να το κατασκευά-
σεις, κατά παράβαση της απόφασης του Σ.τ.Ε.. 

Το ίδιο στο άρθρο 219 που αναφέρεται σε τουριστικές εγκα-
ταστάσεις σε δάση. Είναι µια διάταξη που έχουν αλλάξει, αν
έχουν τον θεό τους, πέντε φορές, για να µπορέσουν να παρα-
κάµψουν συνταγµατικά προβλήµατα. 

Διορθώσεις στις επιτροπές αντιρρήσεων των δασικών χαρτών
γιατί οι ρυθµίσεις Χατζηδάκη δεν δουλεύουν και υπάρχουν σω-
ρεία προβληµάτων. Κατηγορίες τουριστικών εγκαταστάσεων που
θα µπορούν να χωροθετηθούν στο άρθρο 233 µέχρι και τριάντα
µέτρα από τον αιγιαλό, για να καταλάβετε τι Κυβέρνηση έχουµε,
που έχει παρατείνει την ύπαρξη αυθαίρετων κατασκευών τελε-
σίδικα και σε ρέµατα και σε παραλίες αυτή η Κυβέρνηση µε τρο-
πολογία τάχατες για τον κορωνοϊό που παραµένει ακόµα σε ισχύ.
Φωτογραφική ρύθµιση για την αλλαγή ορίων οικισµών, υπουρ-
γική απόφαση που λέει και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
ότι δεν αντιστοιχεί στο Σύνταγµα, έχει σοβαρό πρόβληµα, και
µάλλον για την ικανοποίηση ενός ρουσφετιού στο Πάπιγκο, σε
πυρήνα προστατευόµενης περιοχής. Μεταβατική µονάδα απορ-
ριµµάτων στην καλντέρα της Σαντορίνης που είναι µόνιµη και µε
την οποία διαφωνούν οι πολίτες και µας έχει στείλει ο  πρόεδρος
της κοινότητας κρίνοντας ότι υπάρχει άλλη χωροθέτηση στην πε-
ριοχή. Επέκταση της προσωρινής λειτουργίας σταθµού µετα-
φόρτωσης. Φωτογραφική ρύθµιση Χατζηδάκη που παραµένει
γιατί είναι µόνιµη. Ουδέν µονιµότερου του προσωρινού. 

Όλα τα παραπάνω ενισχύουν ακόµη περισσότερο την πεποί-
θησή µας, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει έναν
τίτλο: «Απορρύθµιση, ξεπούληµα, ρουσφέτια». Είναι οι γαλάζιες
ακρίδες. Γι’ αυτό και υπερισχύουν οι φωτογραφικές ρυθµίσεις.
Δεν έχει καµµία έννοια σχεδιασµού το νοµοσχέδιο. Έχει πάρα
πολλά ρουσφέτια, αλλά το βασικό είναι ότι είναι άδικο για τους
πολίτες και τις επιχειρήσεις, γιατί τακτοποιεί τους κολλητούς του
Μαξίµου µόνο. 

Και καταλήγει τελικά στην κατάργηση του κράτους δικαίου,
γιατί η χωροταξία, οι δασικοί χάρτες, οι ρυθµίσεις στη φύση είναι
στοιχεία του ευρωπαϊκού κράτους δικαίου και δεν έχουν καµµία
σχέση µε την Ευρώπη, καµµία σχέση. Μόνο µε τα ρουσφέτια και
το ξεπούληµα έχουν σχέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, ολο-
κληρώστε σιγά-σιγά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Το έγγραφο επτά µεγάλων περιβαλλοντικών οργανώσεων

αποδεικνύει ότι ξέφτισε και το πράσινο προφίλ Μητσοτάκη. Τι
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λένε οι επτά µεγάλες περιβαλλοντικές οργανώσεις; Λένε «Το νο-
µοσχέδιο περιέχει πλήθος διατάξεων που προκαλούν επιβά-
ρυνση στην ελληνική φύση». 

Και αν δεν πιστεύετε τον ΣΥΡΙΖΑ και αν δεν πιστεύετε τις πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις, ας διαβάσουµε τι λέει η «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ». Η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λοιπόν στο κύριο άρθρο της λέει: «Η
οριστική απόσυρση του νοµοσχεδίου εκτρώµατος είναι επιβε-
βληµένη». Θα το καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά.

Είναι προφανές, κύριε Υπουργέ, ότι τελείωσε ο χρόνος σας
και φεύγετε. Αφήνετε µια Ελλάδα χειρότερη, αδύναµη, φτωχό-
τερη. Ο χρόνος σας είναι λίγος, αλλά πρέπει να γίνει ακόµα λι-
γότερος. Οφείλετε να φύγετε όσο το δυνατόν πιο γρήγορα. Μην
ψηφίσετε άδικα αυτό το νοµοσχέδιο. Εξάλλου και οι δικοί σας
Βουλευτές διαφωνούν σε πάρα πολλά άρθρα και το έχουν πει
στις επιτροπές. Μην το ψηφίσετε άδικα. Θα είναι από τα πρώτα
νοµοσχέδια που θα καταργηθούν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να κλείσει

ο κατάλογος της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για µια µικρή παρέµβαση για

τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό µόνο θα αναφερθώ
σε ένα µόνο σηµείο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τι διαδικασία είναι
αυτή, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σκουρλέτη,
µήπως θέλετε να σας θυµίσω όταν ήσασταν Υπουργός πόσες
φορές µου ζητάγατε τον λόγο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ποτέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην λέτε ποτέ, για

όνοµα του θεού! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Γι’ αυτό το λέω,

επειδή ήµουν Υπουργός και σεβόµουνα τους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλει να δώσει µια

απάντηση. Μπορεί να διευκολύνει τους υπόλοιπους εισηγητές.
Πρώτη φορά γίνεται µε Υπουργούς αυτό; Σας παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Στη ροή των εισηγητών; Ποτέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θεανώ, ειδικά εσύ,

που σε αγαπώ, µου ζήταγες συνεχώς παρεµβάσεις. Όλοι «ποτέ»
λέτε, αλλά όταν είστε Υπουργοί το ξεχνάτε το «ποτέ».

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε και ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι οι συνάδελφοι από
τον ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλουν απαντήσεις σε αυτά που λένε. Εγώ θα
αναφερθώ µόνο σε ένα σηµείο, γιατί όλα όσα ανέφερε ο κύριος
συνάδελφος, ο κ. Φάµελλος, είναι ανυπόστατα και φυσικά για
όλα θα δώσω πειστικές απαντήσεις. Αλλά θέλω ένα αναφέρω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Να απολογηθείτε, κύριε
Υπουργέ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριοι συνά-
δελφοι, θα είχε τελειώσει τώρα ο Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ο κ. Φάµελλος είπε ότι όταν και αν έρθετε ποτέ στην
εξουσία ξανά, θα επαναφέρετε την εποπτεία και τον έλεγχο και
µάλιστα κατηγορήσατε την Κυβέρνηση ότι αναγνωρίζει την ανε-
πάρκεια της πολιτείας και της διοίκησης για σωστή εποπτεία και
έλεγχο των ΔΕΥΑ. Θα σας δώσω τα ακόλουθα στοιχεία: 2015 -
2019 κυβέρνηση Αλέξη Τσίπρα και ΣΥΡΙΖΑ, Αναπληρωτής Υπουρ-
γός ο κ. Φάµελλος για µεγάλο διάστηµα εκείνη της τετραετίας.
Με τον έλεγχο του κ. Φάµελλου πόσα πρόστιµα επιβλήθηκαν στις
ΔΕΥΑ; Όλη την τετραετία - πενταετία εκείνη επιβλήθηκαν µόλις
δύο πρόστιµα. Τα τελευταία τρία - τρεισήµισι χρόνια έχουν επι-
βληθεί είκοσι ένα πρόστιµα στη βόρεια Ελλάδα. Στη νότια Ελ-
λάδα επτά πρόστιµα. Όλη την πενταετία ΣΥΡΙΖΑ σαράντα ένα. 

Τι θέλω να πω µε αυτό; Για ποιον λόγο αντιτίθεστε στο να δια-

σφαλίσουµε ότι θα υπάρξει λογοδοσία και διαφάνεια από τους
δηµόσιους και δηµοτικούς φορείς παροχής ύδατος σε αυτή τη
χώρα, όταν σας λέµε, όταν είναι ξεκάθαρο ότι δεν δουλεύει καλά;
Μιλήσατε για το κράτος που θα παραλάβετε, αν αναλάβετε
εσείς. Μα, το κράτος πρέπει να αλλάξει. Το βλέπουµε κάθε µέρα.
Γι’ αυτό φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αλλάζει και εσείς
δεν θέλετε. Γιατί; Θέλετε να έρχεται στον Υπουργό η εισήγηση
από την υπηρεσία, κύριε Φάµελλε, και εσείς να την επιστρέφετε
πίσω; Θέλετε να έρχεται η εισήγηση για το πρόστιµο και να την
επιστρέφετε πίσω; Έτσι θέλετε να δουλέψουν οι Υπουργοί; Έτσι
θέλετε να δουλεύει η πολιτεία, για να προσεταιρίζεστε τους κάλ-
πικους ψήφους;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συνδικαλισµό κάνετε εδώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν ακούστε και

οι µεν και οι δε. Ηρεµήστε οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
πρόκειται να καθορίσετε εσείς τη διαδικασία όσο κι αν φωνάζετε. 

Σας ενηµερώνω λοιπόν ότι έχουν γραφτεί ογδόντα συνάδελ-
φοι. Αν θα το πάµε έτσι, θέλουµε τρεις µέρες. Σας παρακαλώ
πολύ για αυτοπειθαρχία.

Κύριε Υπουργέ, κάθε φορά που κάποιος σας ενοχλεί δεν θα
παίρνετε και εσείς τον λόγο. Γράψτε τα για όταν θα κάνετε την
οµιλία σας. Αυτονόητο είναι ότι θα πάρετε περισσότερο χρόνο
να απαντήσετε και στις ερωτήσεις ή στις παρατηρήσεις. Αλλά,
τι να κάνουµε, κάθε φορά που θα αναφέρεται το όνοµα δεν µπο-
ρεί να γίνεται και παρέµβαση. 

Τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο συνάδελφος
κ. Γιώργος Αρβανιτίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πάντως, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, µε αυτό το κλίµα δεν απαντάµε στα ζητούµενα της ελληνι-
κής κοινωνίας αυτή την περίοδο, στο κλίµα που υπάρχει.
Σκεφτείτε το πάρα πολύ καλά. Και εµείς ζητάµε ευθύνες για
ποιον λόγο ο κόσµος αποστρέφεται την πολιτική ή συµπεριφέ-
ρεται όπως συµπεριφέρεται. Ας προσέξουµε όλοι µας και το
ύφος και τον τρόπο µε τον οποίο πολιτευόµαστε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού η κυβέρνηση δεν παίρνει
πίσω αυτό το νοµοσχέδιο, οφείλω και να καταγγείλω και να δια-
µαρτυρηθώ τουλάχιστον για τις αντικοινοβουλευτικές µεθοδεύ-
σεις που ακολουθήθηκαν. Κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση για µια
ακόµη φορά παραβιάζει βασικές αρχές καλής νοµοθέτησης για
τους εξής τρεις πολύ συγκεκριµένους λόγους: Πρώτον, είχαµε
µια προσχηµατική διαβούλευση -παρωδία τη χαρακτηρίζω- τεσ-
σάρων έως έντεκα ηµερών για ένα πολυνοµοσχέδιο το οποίο
στην ουσία είναι τρία νοµοσχέδια σε ένα, τη στιγµή που τόσο
εµείς ως κυβέρνηση το 2009 όσο και ο νόµος για το επιτελικό
κράτος της ίδιας της Κυβέρνησής σας ορίζει δηµόσια διαβού-
λευση δύο εβδοµάδων, παρέχοντας τη δυνατότητα σύµπτυξης
στη µία βδοµάδα µε επαρκώς τεκµηριωµένες λόγους, κάτι που
ασφαλώς ποτέ αυτή η Κυβέρνηση δεν ακολούθησε. 

Δεύτερον, παρά το γεγονός ότι πέρασαν είκοσι ηµέρες από
την κατάθεση του πολυνοµοσχεδίου, εκείνη την αποφράδα µέρα
της 28ης Φεβρουαρίου, και η επιτροπή µας συνεδρίασε όλο αυτό
το διάστηµα τέσσερις φορές είδαµε ξανά το φαινόµενο των βρα-
δινών τροπολογιών της Παρασκευής. Για να έρθουµε σήµερα,
Δευτέρα πρωί, στην Ολοµέλεια, αφού µετράµε ήδη δύο υπουρ-
γικές τροπολογίες και ενώ δεν ξέρουµε αν θα κατατεθούν και τι
θα κατατεθεί στη συνέχεια. 

Τρίτον, ορίστηκε την ίδια µέρα και ώρα η διαδικασία της Ολο-
µέλειας µε τη συζήτηση της κρίσιµης συνεδρίασης στην Ειδική
Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας για την τραγωδία των
Τεµπών µε ακρόαση του πρώην Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών. Την ίδια στιγµή, δηλαδή τώρα, που η προσοχή της κοινής
γνώµης θα είναι στραµµένη σε εκείνη τη διαδικασία και δικαιο-
λογηµένα εδώ θα έρχονται βροχή τροπολογιών και αντεγκλή-
σεων, όπως αυτά που ζήσαµε. Για να µην αναφερθώ ότι αν
χρειαστεί να πάµε, που µάλλον έτσι φαίνεται µετά την εγγραφή
των οµιλητών, έχουν περάσει τους εβδοµήντα, σε αυριανή Ολο-
µέλεια, οι Βουλευτές θα είµαστε ταυτόχρονα και εδώ και στην
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Θέλετε να περάσει αυτό το πολυνοµοσχέδιο σε τέσσερις
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µέρες. Έχουν περάσει είκοσι και ακόµα φέρνετε ρυθµίσεις. Πώς
αισθάνεστε για αυτό; Αυτή η εργαλειοποίηση των νοµοθετικών
διαδικασιών, όποτε σας βολεύει να τις τρέχετε και όποτε δεν σας
βολεύει να τις παρατείνετε µόνο και µόνο λόγω προεκλογικών
µεθοδεύσεων, δεν τιµά ούτε τον κοινοβουλευτισµό ούτε και τον
τρόπο που λειτουργούµε στη δηµοκρατία µας. Φτάνουν πια τα
παιχνίδια, κύριε Υπουργέ, µε τους θεσµούς και τις ουρανοκατέ-
βατες τροπολογίες.

Σε κάθε περίπτωση αυτή η χρονική παράταση της συζήτησης
στην Ολοµέλεια δεν µπορεί να καλύψει το προηγούµενο κενό της
ουσιαστικής διαβούλευσης µε την κοινωνία. Φέρνετε λοιπόν ένα
πολυνοµοσχέδιο σκούπα που αποτελείται από το άθροισµα τριών
νοµοσχεδίων και άγνωστο ακόµη αριθµό τροπολογιών, όπως
είπα, το γινόµενο πολλών φωτογραφικών διατάξεων και πελατει-
ακών ρυθµίσεων, τη διαίρεση και τον κατακερµατισµό των ευθυ-
νών και των αρµοδιοτήτων για το νερό και τέλος πολλές
αφαιρέσεις. Την αφαίρεση κάθε ελπίδας για αληθινή ενεργειακή
δηµοκρατία και όχι µόνο κατ’ όνοµα ενεργειακή δηµοκρατία,
καθώς επί της ουσίας βάζετε εµπόδια στις πραγµατικές ενεργει-
ακές κοινότητες και έτσι αφαιρείτε την παραγωγή ενέργειας από
τα χέρια των πολιτών και ψαλιδίζετε τα καλά της αυτοκατανάλω-
σης. 

Επίσης αφαιρείτε την ουσιαστική προστασία του φυσικού πε-
ριβάλλοντος από τις Περιοχές Ολοκληρωµένης Τουριστικής Ανά-
πτυξης. Το νοµοσχέδιο περιέχει την αφαίρεση µέτρων από τις
ελάχιστες αναγκαίες αποστάσεις των τουριστικών κατοικιών,
ώστε να απέχουν πλέον από τη γραµµή του αιγιαλού µόνο
τριάντα µέτρα. Κάνετε κάθε δυνατή λοιπόν µαθηµατική πράξη
για να µας παρουσιάσετε ένα σχέδιο χίµαιρα, που θα φτάσει τα
τριακόσια άρθρα. Ούτε τα τρία µνηµόνια και τα δύο µεσοπρόθε-
σµα δεν έχουν τόσα άρθρα και τόσες σελίδες συνολικά µαζί. Και
όλα αυτά µέσα από µια επαναλαµβανόµενη πρακτική και ένα µό-
νιµο µοτίβο, που συνεχίζει να εξευτελίζει τις θεσµικές διαδικα-
σίες, που συνεχίζει να υποβαθµίζει το περιβάλλον, που συνεχίζει
να µαρκάρει και να παραχωρεί τον ηλεκτρικό χώρο σε λίγους,
που βάζει τώρα πλέον στόχο και το νερό. 

Και έρχοµαι στην πρώτη ενότητα του νοµοσχεδίου. Το ζήτηµα,
κύριε Υπουργέ, της µεταφοράς αρµοδιοτήτων στη νέα ρυθµι-
στική αρχή επί των θεµάτων διαχείρισης υδάτινων πόρων και κα-
θορισµού της τιµολογιακής πολιτικής για µας είναι µια πολύ
αρνητική εξέλιξη. Είναι άκρως προβληµατικό στην πρακτική του
εφαρµογή και δυστυχώς ενέχει µεγάλους κινδύνους πρώτον, για
την αποτελεσµατική αντιµετώπιση υπαρκτών δυσλειτουργιών και
αδυναµιών των ΔΕΥΑ. Δεύτερον, θα φέρει αυξήσεις στο νερό -
και δεν το λέω µόνο εγώ- όπως εύστοχα παρατηρεί το Επιµελη-
τήριο Περιβάλλοντος στο υπόµνηµά του, που σας λέει ότι µε το
παρόν νοµοσχέδιο είναι σαν να οµολογείτε την ανικανότητα και
την απροθυµία του κράτους να έχει υπό τον έλεγχό του το νερό
και έτσι παραδίδετε τις ευθύνες αλλού. Δυστυχώς, αυτή είναι η
λογική σας, να ξεφορτωθούµε το πρόβληµα, αλλά και την ευθύνη
των αυξήσεων σε κάποιον άλλον. Μόλις πριν ο κύριος Υπουργός
µε αυτό το επιχείρηµα απάντησε στον κ. Φάµελλο. 

Μεταφέρετε κρίσιµες αποφασιστικές ελεγκτικές και κυρωτικές
αρµοδιότητες στον τοµέα των υδάτων σε µια ρυθµιστική αρχή η
οποία δεν υπάγεται στο δηµόσιο. Οι πράξεις της νέας ρυθµιστι-
κής αρχής θα είναι άµεσα εκτελεστές και πλήρως ανέλεγκτες
από τον αρµόδιο Υπουργό. Έτσι λοιπόν θα έχουµε από πλευράς
του δηµοσίου µια παραχώρηση εξουσίας και αρµοδιοτήτων του
που αφορά το δηµόσιο αγαθό του νερού. Ειδικά η αρµοδιότητα
που δίνεται στη νέα ρυθµιστική αρχή να προτείνει στο Υπουργείο
την αναδιοργάνωση των υπηρεσιών µε συγχωνεύσεις παρόχων
ως αποκλειστική λύση για τη βελτίωσή τους είναι φωτογραφική
των προθέσεών σας και δυστυχώς είναι απαράδεκτη. 

Επιµένετε, κύριε Υπουργέ, να µας λέτε ότι δεν έχουµε διαβά-
σει το νοµοσχέδιο. Επιµένετε να λέτε ότι δεν διαβάσαµε την αι-
τιολογική έκθεση, που λέει ότι δεν έχετε καµµία πρόθεση να
ιδιωτικοποιηθεί η υπηρεσία παροχής νερού στην Ελλάδα. Επιµέ-
νετε να λέτε ότι κάνουµε λάθος όταν λέµε ότι η νέα ρυθµιστική
αρχή δεν µπορεί να υποκαταστήσει τον δηµόσιο έλεγχο, που
απαιτεί νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας για τις υπη-
ρεσίες υδροδότησης και αποχέτευσης. Και να δεχθώ, βέβαια, ότι

εµείς κάνουµε λάθος και δεν διαβάσαµε καλά, αλλά εσείς διαβά-
σατε την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Ούτε αυτή ξέρει
να διαβάζει; Η τελευταία εκφράζει έντονους προβληµατισµούς
και ερωτήµατα κατά πόσον οι ρυθµίσεις των άρθρων 12 και 15
συµβαδίζουν µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας,
ενώ παράλληλα ζητά άπειρες διορθώσεις, διευκρινίσεις και γε-
νικά αναδεικνύει την προχειρότητα της κυβερνητικής νοµοθέτη-
σης. Έρχεται πραγµατικά µια έκθεση κόλαφος. 

Απαιτείται λοιπόν µια ενιαία δηµόσια αρχή που θα εποπτεύει,
θα ελέγχει, θα αξιολογεί, θα τιµολογεί τις υπηρεσίες ύδρευσης,
άρδευσης κ.λπ. και θα συµβαδίζει µε όσα επιτάσσει το Σύνταγµα
και η οδηγία 2000/60 και βέβαια όλες οι αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. 

Εσείς τώρα φέρνετε κατακερµατισµό ευθυνών και αρµοδιοτή-
των και διασπάτε δυστυχώς τον ενιαίο κύκλο του νερού. Βάλατε
σφήνα τη νέα ρυθµιστική αρχή, η οποία δεν υπόκειται σε επο-
πτεία και έλεγχο από κάποιο αρµόδιο Υπουργείο. Είναι µια διά-
σπαση αρµοδιοτήτων για τα θέµατα του νερού που έχει
αποδειχθεί καταστροφική δυστυχώς σε άλλες χώρες, όπως η
Γαλλία, η Γερµανία, η Πορτογαλία, το Ηνωµένο Βασίλειο. Μια τέ-
τοια διάσπαση εγκυµονεί σοβαρότατους κινδύνους για την
ασφαλή και ανεµπόδιστη παροχή ποιοτικού και φθηνού νερού σε
όλους τους πολίτες. 

Το κεντρικό ζητούµενο για εµάς στο ΠΑΣΟΚ είναι το ποιος
ρυθµίζει την τιµολόγηση του νερού, που πρέπει να είναι µια δη-
µόσια πολιτική και όχι αρµοδιότητα η οποία στην ουσία θα συγ-
καθορίζεται από τον ρυθµιστή της αγοράς ή έναν ιδιώτη που θα
του αναθέσει ο ρυθµιστής. Είδαµε άλλωστε τις αδυναµίες της
ΡΑΕ στην πρόσφατη ενεργειακή κρίση και τη δραµατική άνοδο
των τιµών. 

Ο προβληµατισµός γύρω από το θέµα της τιµολόγησης εντεί-
νεται περαιτέρω καθώς η ΚΥΑ για την τιµολόγηση του νερού από
το 2017, κύριε Φάµελλε, στη δική σας Κυβέρνηση, ακυρώθηκε
πρόσφατα οµόφωνα από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Οπότε
βρισκόµαστε πια σε έναν φαύλο κύκλο του νερού που η παρούσα
Κυβέρνηση προσπαθεί να εκµεταλλευτεί δυστυχώς για να προ-
ωθήσει την ιδιωτικοποίηση του. Μια ιδιωτικοποίηση που βέβαια
δεν φαίνεται στο νοµοσχέδιο, αλλά έρχεται έµµεσα µέσω της
νέας ρυθµιστικής αρχής, καθώς µια ρυθµιστική αρχή τι κάνει; Κα-
θορίζει τους κανόνες λειτουργίας και ανταγωνισµού µιας αγο-
ράς. Οι ΔΕΥΑ όµως δεν είναι οι κλασικές κερδοσκοπικές
επιχειρήσεις, όπως στην ενέργεια, στις τηλεπικοινωνίες, στις µε-
ταφορές και στα ταχυδροµεία. Οι ΔΕΥΑ δεν λειτουργούν σε µια
αγορά µε την κλασική έννοια του όρου και δεν αναπτύσσουν µε-
ταξύ τους σχέσεις ανταγωνισµού για να ρυθµιστούν. Οι ΔΕΥΑ
είναι κοινωφελείς µη κερδοσκοπικές επιχειρήσεις που λειτουρ-
γούν µε ανταποδοτικότητα. Αυτοί οι πάροχοι των υπηρεσιών
χρειάζονται υποστήριξη, χρειάζονται τεχνική βοήθεια που δεν
επιτρέπεται ούτε µπορεί να παρέχεται από µια ρυθµιστική αρχή.
Δεν λέµε ότι δεν χρειάζεται εκσυγχρονισµός των υπηρεσιών και
καλύτερη αξιολόγηση. Λέµε όµως ότι δεν γίνεται έτσι όπως πάτε
να το εφαρµόσετε, κύριοι της Κυβέρνησης. Στήνετε ένα σκηνικό
όπου θα εµφανιστεί η ρυθµιστική αρχή κάποια στιγµή να παρου-
σιάσει ως δική της απόφαση και όχι ως κυβερνητική επιλογή την
ιδιωτικοποίηση. 

Γιατί δεν υιοθετείτε η πρόταση της Ένωσης Δηµοτικών Επιχει-
ρήσεων Ύδρευσης, ώστε να ενισχυθεί και να αναβαθµιστεί η υφι-
στάµενη Γενική Γραµµατεία Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων
του Υπουργείου σας, ώστε να επικεντρώσουµε όλες µας τις δυ-
νάµεις στην ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων, που θα
είναι το µεγάλο ζητούµενο για τις νέες γενιές, για τον πλανήτη,
για τη χώρα µας το επόµενο διάστηµα; Αυτός πρέπει να είναι ο
στόχος. Η υδρολογική πενία, που µαστίζει ήδη πολλά γεωγρα-
φικά διαµερίσµατα της χώρας, παραµένει δυστυχώς ο ελέφαν-
τας στο δωµάτιο. Κοντά στην υδρολογική πενία θα προστεθεί
δυστυχώς και η υδατική φτώχεια για τα νοικοκυριά, για τις καλ-
λιέργειες µε τις αυξήσεις στο νερό και βέβαια θα συνοδεύσει
αυτό που βιώνουµε στη χώρα µας, δηλαδή την ενεργειακή φτώ-
χεια. 

Χρειαζόµαστε λοιπόν µια σύγχρονη υδατική διακυβέρνηση µε
ενίσχυση και αξιολόγηση των ΔΕΥΑ τόσο οργανωτικά όσο και δι-
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οικητικά, µε εξάλειψη των αυθαίρετων τιµολογήσεων και της
αδιαφάνειας, προκειµένου να ξεπεραστούν τα υπαρκτά προβλή-
µατα που καταγράφει και η πρόσφατη µελέτη της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής. Δυστυχώς όµως δεν ενδιαφέρεστε να αντιµετωπί-
σετε αποτελεσµατικά αυτά τα προβλήµατα, αλλά σας ενδιαφέρει
η απορρόφηση κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης σε έργα ΣΔΙΤ
-γι’ αυτό, κύριε Φάµελλε, µπήκε ως πρόταση- µε επίφαση δηµό-
σιου ελέγχου µε έναν ρυθµιστή έτσι για ξεκάρφωµα. Ανοίγετε
έτσι όµως τον ασκό του Αιόλου. 

Η εµπειρία της πανδηµίας και της ενεργειακής κρίσης θα
έπρεπε να µας έχει διδάξει ότι τα νεοφιλελεύθερα δεξιά δόγµατα
για τη λειτουργία της αγοράς έχουν ξεπεραστεί. Όχι µόνο δεν
λειτουργούν σε έκτακτες συνθήκες, αλλά επιβαρύνουν και τους
πολίτες και το κράτος. 

Και επειδή η Κυβέρνησή σας αρνείται κατηγορηµατικά τα περί
ιδιωτικοποίησης, λέγοντας «µα, τι θέλετε, να µην κάνουµε τίποτα;
Δεν εµπιστεύεστε µια ανεξάρτητη αρχή;» θα πρέπει να σας θυ-
µίσουµε ότι τις ανεξάρτητες αρχές δυστυχώς τις λειτουργείτε
όπως θέλετε και τις χρησιµοποιείτε αλά καρτ. Όταν δεν τις απα-
ξιώνετε ή δεν τις αγνοείτε πλήρως, όπως κάνατε µε την ΑΔΑΕ
και την Ρυθµιστική Αρχή των Σιδηροδρόµων, πρόσφατο παρά-
δειγµα, τις φορτώνετε αρµοδιότητες που δεν θέλουν και δεν πρέ-
πει να ασκούν και πολλές φορές υποστελεχωµένες δεν µπορούν
να ασκήσουν. 

Η επιστολή άλλωστε των εργαζοµένων στη ΡΑΕ είναι απόλυτα
αποκαλυπτική. Σας διαβάζω επί λέξει: «Δυστυχώς ούτε η ΡΑΕ
ούτε ο Σύλλογος Εργαζοµένων της ΡΑΕ είχαν την ευκαιρία να
συµµετάσχουν στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου που κατά τρα-
γική ειρωνεία θα σφραγίσει την πορεία της αρχής για τις επόµε-
νες δεκαετίες. Από τη σύσταση της αρχής το 1999 µέχρι σήµερα
δεν υπάρχει προηγούµενο να κατατίθεται νοµοσχέδιο που
αφορά ρυθµιστική αρχή χωρίς να καλείται η αρχή να πει τις από-
ψεις της. Εκτιµούµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο θα φέρει την πλήρη
αποδυνάµωση, θα φέρει αποσύνθεση της αρχής και το καταγρά-
φουµε ως ένα µεγάλο πλήγµα της ανεξαρτησίας µας». Αυτό λένε
οι υπάλληλοι που στελεχώνουν τη ρυθµιστική αρχή που θα εκτε-
λέσει το έργο που λέει η Κυβέρνηση. 

Τι άλλο να σας πούµε εµείς, κύριε Υπουργέ; Τι άλλο να περι-
µένουµε από τις τροπολογίες που θα φέρετε για όλες τις αρχές;
Να θυµίσω µήπως την περίφηµη επιτροπή Πισσαρίδη, που είχε
προτείνει τη δηµιουργία ανεξάρτητης αρχής, αλλά για την προ-
στασία του περιβάλλοντος; Πού είναι αυτή; Η πρόταση βέβαια
ακούστηκε, διαφηµίστηκε ως η µεγάλη συµβολή της επιτροπής
αυτής και από τότε αγνοείται. Όπως αγνοούνται από την Κυβέρ-
νηση των αρίστων σχεδόν οι µισές από τις πεντακόσιες τριάντα
προτάσεις εκείνης της επιτροπής, όπως αγνοούνται και οι περι-
βαλλοντικοί έλεγχοι, τα πρόστιµα και η κάλυψη των τεράστιων
ελλείψεων στις επιθεωρήσεις µεταλλείων. Υποβαθµίστηκαν οι
επιθεωρητές περιβάλλοντος, οι δε επιθεωρήσεις µεταλλείων
είναι τραγικά υποστελεχωµένες.

Κανένας έλεγχος δεν γίνεται αλλά και πώς να γινόταν; Μέχρι
πριν τρεις µήνες µου απαντήσατε σε ερώτηση ότι έχουµε τέσσε-
ρις επιθεωρητές στην βόρεια Ελλάδα και δύο στην νότια Ελλάδα.
Κατά τα άλλα θέλετε να µας πείσετε ότι κάνετε περισσότερους
ελέγχους από την προηγούµενη κυβέρνηση. Συγχαρητήρια. Αν
θέλετε να έχετε ως µέτρο σύγκρισης τους µηδενικούς ελέγχους
και πρόστιµα που επικαλεστήκατε στην επιτροπή για τους
Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίστε να συγκρίνεστε έτσι κατεβά-
ζοντας τον πήχη των απαιτήσεων των πολιτών. Συνεχίστε να χτυ-
πάτε στο µαλακό υπογάστριο της νοηµοσύνης του συνόλου της
ελληνικής κοινωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν έχω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ την ανοχή σας.
Συνήθως προσπαθώ να είµαι συνεπής, όµως χρειάζοµαι χρόνο. 

Δίνετε ακόµα ένα χτύπηµα στην αξιοπιστία της πολιτικής και
των πολιτικών σας. 

Στο άρθρο 162 για την Ακρινή, τι να πει κάποιος για όλο αυτό
το θέµα; Αντέχει σε σοβαρή συζήτηση αυτό; Η αναποτελεσµατι-
κότητα της πολιτείας, το να αγνοούµε το νοµοθετικό πλαίσιο που
κάναµε εµείς το ’11 που κανείς δεν εφάρµοσε, οι δηλώσεις του

Πρωθυπουργού στην Κοζάνη ότι χωρίς την βούληση των κατοί-
κων δεν θα προχωρήσουµε, το δηµοψήφισµα των κατοίκων; Τι
άλλο να συµβεί; Πώς αλλιώς να σχολιάσει κάποιος αυτές τις συµ-
περιφορές; Ποτέ δεν ακούτε τις τοπικές κοινωνίες, δεν ακούτε
ούτε την Ακρινή. Είναι πολύ µακριά, στην βόρεια Ελλάδα, στην
Κοζάνη. Σιγά την απολιγνιτοποίηση, σιγά την ταλαιπωρία. Και θα
βάλετε σε δικαστικές διαµάχες και έξοδα τους πολίτες και τον
δήµο για να κυνηγούν να βρουν το δίκιο τους. Πρέπει να απαν-
τήσετε ευθέως. Επίσης, σας έχουµε καταθέσει τροπολογία ως
ΠΑΣΟΚ για το τι θα κάνετε µε τα λατοµεία της Πεντέλης. Εσείς
δεσµευτήκατε σε δηµόσια συζήτηση ενώπιον του δηµοτικού συµ-
βουλίου. Θα κάνετε δεκτή την τροπολογία την οποία σας έχουµε
καταθέσει; 

Κάνετε µισό βήµα πίσω στα ενεργειακά, φέρνοντας καθυστε-
ρηµένα τις ενεργειακές οδηγίες ή δίνοντας έστω και στο παρα-
πέντε ορισµένες παρατάσεις στις λειτουργικές ενισχύσεις των
ΑΠΕ. Κάνετε δυο βήµατα πίσω, ενσωµατώνοντας στρεβλά όλες
αυτές τις οδηγίες και θολώνοντας το τοπίο για τις ενεργειακές
κοινότητες. Ο θεσµός των ενεργειακών κοινοτήτων είναι ακόµα
µια αλλαγή. Τριχοτοµείτε και δηµιουργείτε σύγχυση και αβεβαι-
ότητα. Κάνετε την ζωή δύσκολη στις πραγµατικές ενεργειακές
κοινότητες. Στην Κρήτη οι ενεργειακές κοινότητες από εργαλείο
κοινωνικού µετασχηµατισµού και εκδηµοκρατισµού της ενέρ-
γειας, γίνονται ένα εργαλείο απλώς για τη µείωση του ενεργει-
ακού κόστους των επιχειρήσεων. 

Χρειάζονται µεγάλες και ουσιαστικές αλλαγές. Γιατί δεν ακο-
λουθείτε το παράδειγµα χωρών όπως η Σκωτία, οι Κάτω Χώρες,
η Ιρλανδία, ώστε να θεσπίσετε έναν ποσοτικό στόχο για την πα-
ραγωγή ενέργειας από πραγµατικές ενεργειακές κοινότητες.
Υπονοµεύετε την αυτοκατανάλωση, χωρίς να δίνεται αποζηµίωση
στο πλεόνασµα. Έρχεστε σε αντίθεση µε κάθε πρόνοια οδηγιών.
Γιατί δεν είχατε διαβουλευτεί µε τους αγρότες το θέµα της αναγ-
καστικής απαλλοτρίωσης του άρθρου 163 και τώρα βρίσκονται
όλοι σε αναβρασµό; 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν έντονες διαµαρτυρίες
των αγροτών που βλέπουν να απειλείται η ιδιοκτησία τους. Θα
πρέπει να τους αφουγκραστείτε. Και έπρεπε να είχατε καταλάβει
νωρίτερα αυτό το κύµα αγανάκτησης το οποίο έχει διαµορφωθεί. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα που
έχει δηµιουργήσει µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα σε όλη την επι-
κράτεια µε έµφαση τις τουριστικές περιοχές. Το θέµα αυτό
αφορά τις ρυθµίσεις που είχατε ψηφίσει για την εκτός σχεδίου
δόµηση και τη συνεπακόλουθη πρόσφατη απόφαση 176/2023
του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία έχει µπλοκάρει την έκ-
δοση οικοδοµικών αδειών για όσους έχουν ακόµα αυτό το δι-
καίωµα, λόγω έλλειψης χαρακτηρισµού των κοινόχρηστων οδών,
όπως σας είχαµε προειδοποιήσει εδώ στη συζήτηση.

Στην ουσία απαξιώνετε τις µικρές ιδιοκτησίες. Ανοίγει ο δρό-
µος για πιθανή εξαγορά τους από όµορους που έχουν τη δυνα-
τότητα. Οφείλετε να διασφαλίσετε µε κάθε νόµιµο µέσο την
οικοδοµησιµότητα των µικρών αυτών ιδιοκτησιών µε την κύρωση
του συνολικού κοινόχρηστου δικτύου. 

Κλείνω, λέγοντας ότι το παρόν συνονθύλευµα των διατάξεων
συναγωνίζεται δυστυχώς, κύριε Υπουργέ -και δεν σας τιµά- τον
αντιπεριβαλλοντικό νόµο του κ. Χατζηδάκη, ως ένα από τα πιο
προβληµατικά νοµοσχέδια. Ολοκληρώνεται έτσι ο κύκλος της θη-
τείας της Κυβέρνησής σας που µόνο πίσω µας πήγε στα θέµατα
ενέργειας και περιβάλλοντος. Αναγνωρίζουµε τα προβλήµατα,
αλλά διαφωνούµε απολύτως µε τις επιλογές που κάνετε. Όπως
διαφωνήσαµε απόλυτα µε τη διατήρηση της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο που φέρατε πέρυσι τον Ιούλιο, κόντρα
στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Με τέτοια νοµοσχέδια δεν µπορεί να περιµένει ο ελληνικός
λαός από την Νέα Δηµοκρατία και την Κυβέρνησή σας να φτιάξει
ένα σύγχρονο κράτος που το έχουµε ανάγκη. Το µόνο που κά-
νετε και µπορείτε να κάνετε είναι ένα πελατειακό κράτος. 

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ να καθα-
ριστεί το Βήµα. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές κι ένας συνοδός
από την σχολή Ι.Μ. Παναγιωτόπουλος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η
συνάδελφος κ. Διαµάντω Μανωλάκου. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η περαιτέρω ιδιωτικοποίηση του νερού µέσα από αυτό το νο-

µοσχέδιο, αποτελεί το νέο έγκληµα στη φαρέτρα σας ενάντια
στις ανάγκες του λαού. Η κατακραυγή είναι πολύ µεγάλη από
φορείς και συνδικάτα. Εκδηλώθηκε ακόµα και στη συζήτηση στις
επιτροπές µε µία φωνή «απόσυρση» και σωστά. 

Όταν τα ίδια τα στοιχεία σε παγκόσµιο επίπεδο, δείχνουν ότι
ο καπιταλιστικός δρόµος ανάπτυξης ευθύνεται που πάνω από
δύο δισεκατοµµύρια άνθρωποι δεν έχουν σήµερα καθηµερινή
πρόσβαση σε επαρκές και καθαρό νερό, ενώ εκατοµµύρια παιδιά
πεθαίνουν από αρρώστιες που συνδέονται µε την έλλειψή του.
Πάνω από οκτακόσια πενήντα εκατοµµύρια άνθρωποι ζουν σε
παραγκουπόλεις, όπου δεν υπάρχουν δίκτυα ύδρευσης και κα-
θαρό νερό. Μόνο στο Ντιτρόιτ των ΗΠΑ εκατό χιλιάδες κάτοικοι,
κυρίως Αφροαµερικανοί, δεν έχουν σύνδεση λόγω οικονοµικής
αδυναµίας.

Η περαιτέρω, λοιπόν, ιδιωτικοποίηση και συγκέντρωση του
νερού θα επιβαρύνει τον λαό και την αγροτιά και θα προστεθεί
στην ήδη ακρίβεια επιβίωσης της λαϊκής οικογένειας. 

Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο τερατούργηµα, περιέχει πλήθος
κακουργηµάτων που δεν προλαβαίνουµε ούτε να τα κατονοµά-
σουµε σε δεκαπέντε λεπτά. Ωστόσο, υπονοµεύετε και το περι-
βάλλον περιορίζοντας τις προστατευόµενες περιοχές για να
ενισχύσετε την τουριστική βιοµηχανία και το καρτέλ των ΑΠΕ.
Δεν αφήνετε τίποτε όρθιο.

Στο χωροταξικό τροποποιείτε τις χρήσεις γης ακόµα και στο
ιστορικό κέντρο των Αθηνών ανά περίπτωση, πέρα από γενικά
πολεοδοµικά σχέδια και αίρεται η προστασία στο Όρος Αιγάλεω.
Γενικά ελεύθεροι χώροι τσιµεντοποιούνται για να κτίζουν δίπλα
στα τριάντα µέτρα από τη θάλασσα. Καταστρέφετε αγροτικές
γαίες υψηλής παραγωγικότητας για να κερδίζουν οι καπιταλιστές
και να ποδοπαντιούνται οι ανάγκες του λαού.

Ταυτόχρονα, µειώνετε τα πρόστιµα για ρύπανση του περιβάλ-
λοντος και επιβαρύνετε προστατευόµενες περιοχές «NATURA»
αλλά και δάση και δασικές εκτάσεις. 

Δίκαια, λοιπόν, διαδηλώνουν και σήµερα το απόγευµα έξω από
τη Βουλή στο Σύνταγµα, σωµατεία και φορείς µε σύνθηµα «Νερό
κοινωνικό αγαθό και όχι εµπόρευµα», ζητώντας την απόσυρση
του νοµοσχεδίου. 

Αν συζητήσετε µε φοιτητές στη φοιτητική εστία του Καποδι-
στριακού θα σας πουν ότι το νερό δεν είναι πόσιµο στην εστία
λόγω σάπιων σωληνώσεων. Οι φοιτητές αναγκάζονται να αγορά-
ζουν εµφιαλωµένο νερό και να επιβαρύνονται 20 ευρώ το µήνα
µόνο για να το πιούν. Από βρύση και µπάνιο δεν βγαίνει κανονικό
νερό. Φοιτητική εστία µε φοιτητές από ΑΣΟΕΕ, Πανεπιστήµιο
Πειραιά, Πάντειο, Γεωπονικό και Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής
δεν έχουν νερό σε τουλάχιστον εξήντα δωµάτια ούτε θέρµανση
αλλά και άλλο υλικοτεχνικό εξοπλισµό.

Βεβαίως, τις επιδοτήσεις τις έχετε για εφοπλιστές και την ιδιω-
τική «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Τους µπουκώνετε µε εκατοµµύρια ευρώ, για
νερό όµως στις φοιτητικές εστίες δεν περισσεύει.

Είναι, όµως, πρόκληση να το φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο,
όταν θυµός και οργή δεν έχουν καταλαγιάσει εδώ και είκοσι
µέρες από το σιδηροδροµικό έγκληµα στα Τέµπη. 

Η Ελλάδα βράζει και ειδικά τα σχολεία. Το σύνθηµα που δο-
νείται παντού «Το έγκληµα αυτό δεν θα ξεχαστεί. Των νεκρών θα
γίνουµε φωνή!» απέναντι στην όποια προσπάθεια κάνει η Κυβέρ-
νηση και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που υλοποιείτε τις ιδιω-
τικοποιήσεις και τις ευρωκοινοτικές ντιρεκτίβες, για να
συγκαλύψετε την αιτία, που είναι η πολιτική της απελευθέρωσης,
της ιδιωτικοποίησης του σιδηροδρόµου. Πολιτική που βάζει τη
ζωή του λαού στο ζύγι του κόστους - οφέλους για τα κέρδη του

κεφαλαίου. Παντού γράφεται σε πανό και τοίχους το σύνθηµα
«Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας» και είναι πρόκληση να βαφτίζετε
θυσία το έγκληµα για τα κέρδη.

Ταυτόχρονα, βγαίνει στο φως η επικίνδυνη εγκατάλειψη σε
σειρά υποδοµών. Η σχέση κόστος - όφελος στα µέσα µαζικής
µεταφοράς και στους χώρους δουλειάς είναι η πραγµατική αιτία
κάθε εγκλήµατος, αφού οι εργασιακοί χώροι µετατρέπονται σε
κρεµατόρια.

Η εµπορευµατοποίηση, λοιπόν, των αναγκών του λαού είναι η
αιτία για τα εγκλήµατα στην ανθρώπινη ζωή και αυτή την πολιτική
τη συνεχίζετε και µε το παρόν νοµοσχέδιο. Πιο ειδικά:

Παραδίνετε µε γρηγορότερους ρυθµούς νέα πεδία κερδοφο-
ρίας στους επιχειρηµατικούς οµίλους, το νερό και τα σκουπίδια,
τα οποία εντάσσετε στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, δηµιουρ-
γώντας ένα πιο σφικτό θεσµικό και νοµικό πλαίσιο στην ήδη
υπάρχουσα εµπορευµατοποίηση µιας σειράς στρατηγικών
πόρων, όπως το νερό και τα σκουπίδια.

Διαλέξατε τη ΡΑΕ, για να διεκπεραιώσει αυτά τα καθήκοντα,
αφού οι αποδόσεις της εξασφάλισαν στο καρτέλ εταιρειών ενέρ-
γειας τεράστια κέρδη. Εγγυώνται, λοιπόν, ανάλογες επιδόσεις
και για την παραπέρα εµπορευµατοποίηση στο νερό και τη δια-
χείριση των αποβλήτων, µέσα από την αφαίµαξη του λαϊκού ει-
σοδήµατος. Εξάλλου αυτό είναι προαπαιτούµενο από το Ταµείο
Ανάκαµψης, ώστε στο επόµενο εξάµηνο να τεθεί σε λειτουργία.

Βέβαια, εδώ και πάνω από είκοσι χρόνια έχει ξεκινήσει η πιο
συστηµατική εµπορευµατοποίηση του νερού µέσα από σχετική
ευρωπαϊκή οδηγία, που υλοποίησαν όλες οι κυβερνήσεις. Το
1980 µετατράπηκαν οι ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ σε ανώνυµες εταιρείες
που λειτουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. Τις βάλατε στο
Χρηµατιστήριο, στον ναό του τζόγου και της κερδοσκοπίας. Το
2000 εισήχθη η ΕΥΔΑΠ και το 2001 η ΕΥΑΘ, αλλά και ως προς
τις µετοχικές συνθέσεις ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ το 51% ανήκει στην
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και τα υπόλοιπα ποσοστά στο
ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙΠΕΔ που έχει την ευθύνη για τις ιδιωτικοποιήσεις
της δηµόσιας περιουσίας, ξεπούληµα. Όπως µέτοχοι είναι και
νοµικά πρόσωπα, επιχειρήσεις, φυσικά πρόσωπα, µέχρι ο αµερι-
κανικός όµιλος «PAULSON» και το γαλλικό µονοπώλιο «SUEZ».

Χαρακτηριστικό αυτών των εξελίξεων ήταν η µεταφορά των
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο το 2016 και η λεγόµενη κοινή
υπουργική απόφαση τιµολόγησης νερού το 2017 από την κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ και διαλαλεί σήµερα υποκριτικά ότι το νερό δεν
είναι εµπόρευµα. Αυτή την πολιτική της απελευθέρωσης και της
ιδιωτικοποίησης ακολούθησε και στο νερό. Είναι ακριβώς η πο-
λιτική που εφαρµόστηκε και στους σιδηροδρόµους, οδηγώντας
στην τραγωδία στα Τέµπη.

Συνεπώς, προχωράτε στην παραπέρα εµπορευµατοποίηση
του νερού, της χρήσης των υποδοµών, των εργασιών συντήρη-
σής του. Αποτέλεσµα θα είναι η εκτόξευση των τιµολογίων του
νερού, ο δραστικός περιορισµός της διάθεσής τους στον αγρο-
τικό τοµέα, η πιο επιθετική προώθηση της εµπορευµατικής λει-
τουργίας και της ιδιωτικοποίησης των επιχειρήσεων ύδρευσης.

Η νέα ρυθµιστική αρχή θα έχει τη γενική εποπτεία των παρό-
χων νερού, τη διαµόρφωση τιµολόγησής του, τον έλεγχο της ζή-
τησης και όχι την αύξηση διαθέσιµων αποθεµάτων νερού, που
σήµερα είναι εφικτή µε τα κατάλληλα έργα και τη διαθέσιµη επι-
στηµονική γνώση. Αυτή η µεθοδολογία απαιτεί συλλογή και επε-
ξεργασία µεγάλου όγκου δεδοµένων, οικονοµικά, φυσικοχηµικά,
για την ποιότητα και την ποσότητα του νερού, πηγές υδρολη-
ψίας, παροχές, καταναλώσεις και άλλα. Τέτοιες δυνατότητες δί-
νουν τα έξυπνα ψηφιακά υδρόµετρα, άλλες τεχνολογικές
εφαρµογές και εκσυγχρονισµοί των υποδοµών.

Όµως, µε το σηµερινό πλαίσιο θα σηµάνουν ακριβότερο νερό
στο όνοµα της εξοικονόµησης, όπως ακριβώς συµβαίνει και µε
την ενέργεια. Το κόστος συλλογής και επεξεργασίας τέτοιων δε-
δοµένων ενσωµατώνεται στο τελικό κόστος υπηρεσιών ύδρευ-
σης και λειτουργίας των παρόχων, αυξάνοντας την τιµή του
νερού, όπως ακριβώς απαιτεί η στρατηγική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Οικονοµικές και τεχνικές δυνατότητες εφαρµογής έχουν οι
κρατικές καπιταλιστικές επιχειρήσεις ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ και µερι-
κές δηµοτικές επιχειρήσεις. Οι πιο πολλές, όµως, από τις δηµο-
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τικές επιχειρήσεις παρέχουν υπηρεσίες µέσω προγραµµατικών
συµβάσεων µε την ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ που και αυτές χρησιµοποι-
ούν εργολαβίες, για να πουλάνε τις δικές τους υπηρεσίες. Συνε-
πώς, ανοίγει και ο δρόµος για συγκέντρωση και συγκεντρο-
ποίηση στην παραγωγή ύδρευσης για περισσότερους εργολά-
βους, για νέα πεδία κερδοφόρων επενδύσεων για µονοπωλια-
κούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στη διαχείριση του νερού,
αντλώντας ήδη τεράστια κέρδη.

Επιταχύνεται, λοιπόν, η εµπορευµατοποίηση νερού, βαθαίνει
η εµπορευµατική λειτουργία των δηµοτικών επιχειρήσεων, για να
προχωρήσουν οι άµεσες ιδιωτικοποιήσεις. Θα φέρει νέο γύρο
επίθεσης στο δικαίωµα του λαού για ασφαλή, ποιοτική, άφθονη
και φθηνή ύδρευση και άρδευση.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα επιµένει ότι το νερό δεν
πρέπει να είναι εµπόρευµα και λύση. Είναι κοινωνική ιδιοκτησία
και ο επιστηµονικός κεντρικός σχεδιασµός η βασική ανάγκη, γιατί
σε αυτό το πλαίσιο ένας ενιαίος κρατικός φορέας θα διαχειρίζε-
ται το σύνολο των υδατικών πόρων, θα προχωρά στο σύνολο των
αναγκαίων κατασκευαστικών έργων και θα συνεργάζεται µε την
κρατική βιοµηχανία παραγωγής υλικού, οδηγώντας σε ικανοποί-
ηση των αναγκών του λαού σε φτηνό, ασφαλές, ποιοτικό νερό.

Γι’ αυτό απαιτούµε την απόσυρση του νοµοσχεδίου σε σύγ-
κρουση µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εµπορευ-
µατοποίηση του νερού. Διεκδικούµε δραστική µείωση των
τιµολογίων και καµµιά διακοπή νερού στα λαϊκά νοικοκυριά!
Προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε δικαιώµατα και κατάργηση
των εργολάβων. Καλούµε τον λαό µε τον αγώνα του να µην επι-
τρέψει αυτό το νέο έγκληµα.

Ταυτόχρονα, το αντιλαϊκό αυτό νοµοσχέδιο έχει και χαρα-
κτήρα αντιπεριβαλλοντικό, αφού συνεχίζει να επιτρέπει αναγκα-
στικές απαλλοτριώσεις χωραφιών, δασών και δασικών εκτάσεων
στο όνοµα δήθεν του δηµοσίου συµφέροντος, που το ταυτίζετε
µε τα κέρδη των πολυεθνικών των ΑΠΕ στο πλαίσιο της πράσινης
µετάβασης - ανάπτυξης. Έτσι, οι µονοπωλιακοί όµιλοι, ειδικά για
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων, έχουν δικαίωµα αναγκα-
στικής απαλλοτρίωσης µέχρι το 20% του γηπέδου της εγκατά-
στασης που θα χρειαστούν για να λειτουργήσει πλήρως
φωτοβολταϊκό πάρκο. Δηλαδή, για την εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών ο όµιλος προχωράει σε αναγκαστική απαλλοτρίωση δε-
κάδων ή και εκατοντάδων στρεµµάτων. Κανονικό πλιάτσικο
πειρατείας σε βάρος βιοπαλαιστών αγροτών.

Όµως, από απαλλοτρίωση σε υδρογονάνθρακες για ενέργεια
-είναι αυτά που παραχωρήσατε σε οµίλους σας-, εάν έχει ανάγκη
η χώρα, δεν τολµάτε να κάνετε. Ναι, δεν τολµάτε να κάνετε απαλ-
λοτρίωση σε υδρογονάνθρακες στο ελληνικό έδαφος. Αυτό είναι
το αστικό κράτος δικαίου που προπαγανδίζετε. Τελείως εχθρικό
για τον λαό. 

Ωστόσο, είναι απαράδεκτο ότι για δάση και δασικές εκτάσεις
δεν υπάρχει κανένα όριο στην καταστροφή, κατάληψη ή αλλαγή
χρήσης από το δάσος ή δασική έκταση σε φωτοβολταϊκό πάρκο. 

Ακόµα, δηµιουργείτε ένα σκόπιµο διαχωρισµό για να περιορί-
σετε προστατευόµενες περιοχές και ιδιαίτερα τα δασικά οικοσυ-
στήµατα. Ενδιαφέρεστε µόνο για τα αποκαλούµενα αρχέγονα και
παλιά δάση, όµως στην Ελλάδα όλα τα δάση είναι φυσικά και όχι
αποτέλεσµα τεχνητής δηµιουργίας, όπως στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Συνεπώς, αποτελούν όλα πολύτιµα οικοσυστήµατα µε σηµαν-
τική βιοποικιλότητα, όµως αντί να προστατευτούν, έχουν γεµίσει
µε ανεµογεννήτριες καταστρέφοντας σηµαντικό µέρος της βιο-
ποικιλότητας, αλλά και της πανίδας. Ακόµα και η ζωνοποίηση για
τις προστατευόµενες περιοχές γίνονται για να χτίζονται ξενοδο-
χεία, καταργώντας κάθε περιορισµό.

Ήδη, σε διάφορες περιοχές της περιφέρειας επιχειρηµατικά
συµφέροντα µε πρόσχηµα την οικολογική προστασία πιέζουν να
µειωθούν οι προστατευόµενες περιοχές, περιοχές «NATURA» µε
το κόλπο της εσωτερικής ζωνοποίησης, διαµορφώνοντας έτσι
κλιµάκωση του βαθµού προστασίας τους µέχρι µηδενικής.

Στο όνοµα της πράσινης ανάπτυξης -τόσο υποκριτές είσαστε-
θα υλοποιηθούν πράσινες τουριστικές επιχειρήσεις, νέοι πράσι-
νοι οικισµοί και φυσικά ΑΠΕ, κυρίως αιολικά πάρκα για να εξυ-
πηρετηθούν µε την πανάκριβη πράσινη ενέργεια τα επιχειρηµα-

τικά κέρδη. Περιοχές που έβαζαν κάποιους ελάχιστους περιορι-
σµούς προστασίας µειώνετε την έκτασή τους για απελευθέρωση
της επιχειρηµατικής δράσης. Απαράδεκτο! 

Μάλιστα, αφαιρείτε αρµοδιότητες από τη Δασική Υπηρεσία,
όπως την εκτέλεση εδαφοτεχνικών έργων, αλλά κυρίως καταρ-
γείτε οριστικά εγκρίσεις, άδειες που έδιναν για ανεµογεννήτριες
που πολλές φορές ήταν αρνητικές. Τώρα τις εγκρίσεις τις µετα-
τρέπετε σε απλό πληροφοριακό δελτίο σε όφελος της ταχύτητας
των επενδύσεων για αιολικά και φωτοβολταϊκά πάρκα σε βάρος
της περιβαλλοντικής προστασίας. Οι ρυθµίσεις είναι υποκριτικές
για τη δήθεν προστασία του περιβάλλοντος και των δασών. Ου-
σιαστικά, οι κυρώσεις, οι χωροταξικές και πολεοδοµικές διατά-
ξεις επιδιώκουν να εξαλείψουν κάθε φραγµό, περιορισµό ή
έλεγχο στη δράση των µονοπωλιακών επιχειρηµατικών οµίλων. 

Ταυτόχρονα, ένα µπαράζ ευνοϊκό για το κεφάλαιο ρυθµίσεων
και φωτογραφικών διατάξεων ολοκληρώνετε και υλοποιείτε όλα
τα αιτήµατα που στοχεύουν στην πιο εντατική και ολοκληρωτική
εκµετάλλευση της γης και του περιβάλλοντος. Μέχρι και άµι-
σθους συµβούλους προβλέπετε στο Ελληνικό, αλλά και χωµα-
τερή σε ακατάλληλο χώρο στη Σαντορίνη που έχει ξεσηκώσει
κατακραυγή! 

Αλλά, πρόκληση και η ακύρωση µετεγκατάστασης της Ακρινής
αν και υπήρχε ακόµα και δηµοψήφισµα που πετάτε στα σκουπί-
δια για τα συµφέροντα των πράσινων αρπακτικών! Υπονοµεύετε
την υγεία των κατοίκων! Ντροπή!

Θα σας καταθέτουµε και τα αιτήµατά τους και την καταδίκη
τους. 

Προωθείτε ακόµα και αλλαγή χρήσης γης στις γεωργικές
εκτάσεις υψηλής παραγωγικότητας, τις συρρικνώνετε, θεωρείτε
εµπόδιο στην επιχειρηµατική κερδοφορία. Τελείως αντιπαραγω-
γική πολιτική διαδικασία. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το έκτρωµα αυτό που δεν φτάνει ο
µεγάλος όγκος του για να ενηµερωθεί ο λαός για όλο το κακουρ-
γηµατικό, αντιλαϊκό, αντιπεριβαλλοντικό, κατασταλτικό περιεχό-
µενό του, αλλά προσθέσατε και δύο τροπολογίες. Ντροπή.
Ζητάµε την απόσυρση και την αγωνιστική δράση του λαού για
εξοστρακισµό της σαπίλας και βαρβαρότητας της πολιτικής της
Κυβέρνησης που είναι συνέχεια και συνένοχη σε πολλά στρατη-
γικά ζητήµατα µε αυτή του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ. Βασί-
λειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, από την πρώτη

συζήτηση του σηµερινού σχεδίου νόµου στην επιτροπή ζητή-
σαµε την απόσυρσή του για τους εξής τρεις βασικούς λόγους.

Πρώτον, για το εισαγωγικό µέρος του που διαπραγµατεύεται
το θέµα του νερού, όπου πρόκειται καθαρά για µία ακόµη προ-
σπάθεια παράκαµψης του Σ.τ.Ε. που απαγόρευσε την ιδιωτικο-
ποίησή του. Εν προκειµένω, ο Υπουργός µας είπε σωστά ότι τα
νερά είναι ένα πολύ σηµαντικό αγαθό, ενώ δεν υπάρχει καµµία
πρόθεση ιδιωτικοποίησής του. 

Εύλογα, λοιπόν, ρωτήσαµε, γιατί τα άφησε η Κυβέρνηση στο
Υπερταµείο, λέγοντας τα εξής: Το Σ.τ.Ε. δεν γνωµοδότησε πως
πρέπει να επιστραφούν στο δηµόσιο, αφού το Υπερταµείο ανήκει
στους ξένους, όπως το ίδιο το Σ.τ.Ε. επιβεβαίωσε; Γιατί δεν
έχουν ακόµη επιστραφεί; Δεν σέβεται η Κυβέρνηση το Ανώτατο
Δικαστήριο µας; Δεν γνωρίζει πως όλα τα περιουσιακά µας στοι-
χεία που οδηγούνται στο Υπερταµείο και στις θυγατρικές τους
χωρίς καν εκτίµηση της αξίας τους προορίζονται για ξεπούληµα; 

Ο Υπουργός ισχυρίστηκε, επιπλέον, πως η επίβλεψη των
νερών µας µεταφέρεται στη νέα ανεξάρτητη αρχή που ιδρύεται
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο για να υπάρχει καλύτερος έλεγχος
της λειτουργίας τους. Έλεγχε, όµως, αλήθεια η άλλη ανεξάρτητη
αρχή, η ΡΑΣ, καλύτερα τα τρένα µας; Δεν είναι ξεκάθαρη η συ-
νευθύνη της, όσον αφορά στο µαζικό έγκληµα στη Λάρισα µαζί
µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», αλλά και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση που την
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αδειοδότησε, επίσης µαζί µε τον κ. Χατζηδάκη, µην τον ξεχνάµε,
που δροµολόγησε τον τεµαχισµό του ΟΣΕ για να ξεπουληθεί και
απαγόρευσε τις απεργίες µε τον νόµο του το 2021 για να φιµώσει
τους εργαζόµενους; Δεν επέτρεπε η ΡΑΣ να κυκλοφορούν τα
τρένα χωρίς συστήµατα ασφαλείας, όπως το αυτόµατο σταµά-
τηµα τους όταν υπάρχει εµπόδιο δεκαπέντε χιλιοµέτρων πριν και
µάλιστα µε υπερβολικές ταχύτητες σε σχέση µε το διαλυµένο δί-
κτυο του ΟΣΕ;

Σε κάθε περίπτωση, οι επιχειρήσεις κοινής ωφελείας, όπως
είναι το νερό και το ηλεκτρικό, καθώς επίσης οι στρατηγικές δεν
πρέπει ποτέ να ιδιωτικοποιούνται. Είναι γνωστές οι εµπειρίες
άλλων κρατών, όπως της Γερµανίας και της Γαλλίας, που ιδιωτι-
κοποίησαν τα νερά τους και αναγκάστηκαν αργότερα να τα επα-
νακρατικοποιήσουν λόγω της κατακόρυφης ανόδου των τιµών
και της πτώσης της ποιότητάς τους. Κατακόρυφα αυξήθηκαν οι
τιµές και µειώθηκε αντίστοιχα η ποιότητα των νερών τους. 

Ο δεύτερος βασικός λόγος, τώρα, που ζητήσαµε την από-
συρση του νοµοσχεδίου είναι µια σειρά από ρυθµίσεις για τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και το περιβάλλον, οι οποίες είναι
επιβαρυντικές τόσο για το περιβάλλον όσο και για τον πρωτο-
γενή τοµέα που αδυνατεί να καταλάβει η Κυβέρνηση, δυστυχώς,
τη σπουδαιότητα του ενδεχοµένως επίσης για την οικονοµία σε
ένα βαθµό που δεν µπορεί να καθοριστεί, αφού δεν υπάρχει κο-
στολόγηση. Παράδειγµα, το άρθρο 163 µε τις απαλλοτριώσεις
γεωργικής γης για την εγκατάσταση ΑΠΕ, τα άρθρα 217 και 220
για την επέκταση των ΑΠΕ σε δάση ή το 225 για τη δηµιουργία
τουριστικών εγκαταστάσεων σε αυτά, καθώς επίσης το άρθρο
174 µε τον αποκλεισµό µεγάλων περιοχών της επικράτειας για
τη γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία χωρίς να καθορίζον-
ται µε επιπλέον περιορισµούς των ρύπων µε ακοστολόγητες συ-
νέπειες.

Ο τρίτος λόγος, τώρα, που ζητήσαµε την απόσυρση είναι η πα-
ράγραφος 8 του άρθρου 162, µε τον οποίο αναιρείται το άρθρο
26 του νόµου του 2011 όσον αφορά στη µετεγκατάσταση του οι-
κισµού της Ακρινής του Νοµού Κοζάνης. 

Όπως είπαµε στον Υπουργό στην επιτροπή, είναι δυνατόν να
έρχεστε το 2023 και να καταργείτε τη µετεγκατάσταση, ισχυρι-
ζόµενος ότι δεν υπάρχει πια πρόβληµα; Να συµψηφίζετε τις ευ-
θύνες σας µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που παραδόξως είναι επίσης σήµερα
εναντίον, λέγοντας πως ούτε αυτός τους αποζηµίωσε;

Από την άλλη πλευρά, θεωρείτε ανόητους όλους αυτούς που
διαµαρτύρονται, τα κείµενα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης της
περιοχής και όχι µόνο που σας κατηγορούν για το άρθρο 162,
λέγοντας πως πρέπει να αποσυρθεί; Σωστά δεν δήλωσε ο Δικη-
γορικός Σύλλογος Κοζάνης πως πρόκειται για µία ξαφνική αµφι-
βόλου νοµιµότητας απόφαση µη συνταγµατική, όπως θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά; 

Εν προκειµένω, ενδεχοµένως, αδιαφορείτε επειδή πρόκειται
για µία µικρή κοινότητα κάτω των χιλίων κατοίκων και ακόµη λι-
γότερων ψήφων στις εκλογές. Οι κάτοικοι της Ακρινής, όµως,
αποτελούν µάρτυρες των προσχηµατικών πράσινων πολιτικών,
µε την έννοια πως τις συνειδητοποιούν στην πράξη, σε αντίθεση
µε τους γεωργούς και άλλους που θα το καταλάβουν στην πο-
ρεία, όταν απαλλοτριωθούν τα χωράφια τους. Όπως δηλαδή το
έχουν αντιληφθεί οι περιοχές της απολιγνιτοποίησης που έχουν
ερηµώσει, ενώ δεν έχουν λάβει τα περίφηµα πακέτα µετάβασης,
εκτός βέβαια από αυτά των εθελουσίων εξόδων της ΔΕΗ, που
µόνο αυτά έχουν λάβει. 

Συνεχίζοντας, το νοµοσχέδιο αποτελεί στην ουσία µία συρ-
ραφή τριών, τα οποία οργανώνονται στις εξής τρεις ενότητες.
Πρώτον, στην Ενότητα Α’ που αφορά την ίδρυση µιας νέας ανε-
ξάρτητης αρχής, µε τη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων της υπο-
στελεχωµένης ΡΑΕ στην ύδρευση και στα απόβλητα, καθώς
επίσης µε την µετονοµασία της. Δεύτερον, στη δεύτερη ενότητα,
η οποία έχει σχέση µε την παραγωγή ΑΠΕ και µε τις ενεργειακές
κοινότητες. Και τρίτον, στην τρίτη ενότητα, που αφορά διάφορα
περιβαλλοντικά και χωροταξικά θέµατα, καθώς επίσης ΑΠΕ, η
οποία η συγκεκριµένη τέθηκε σε διαβούλευση χωριστά µόλις για
τέσσερις ηµέρες, µία εκ των οποίων ήταν η Καθαρά Δευτέρα.
Όλες αυτές οι ενότητες τώρα συγκεντρώθηκαν σε ένα µόνο νο-
µοσχέδιο, πιθανότατα, λόγω των επικείµενων εκλογών, έτσι όπως

τουλάχιστον προγραµµάτιζε η Κυβέρνηση πριν από την τραγω-
δία των Τεµπών, για την οποία οι ευθύνες της είναι τεράστιες. 

Περαιτέρω, στην πρώτη ενότητα γίνεται η µετατροπή της απο-
τυχηµένης ΡΑΕ σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και
Υδάτων, η ΡΑΑΕΥ. Ενώ ο σκοπός της, όπως αναφέρεται στο
άρθρο 1 και στην αιτιολογική έκθεση, είναι η ορθολογική ρύθ-
µιση της παροχής υπηρεσιών ύδατος και αποβλήτων, επειδή
υπάρχει µεγάλος αριθµός παρόχων και ανεπαρκής λογοδοσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βιλιάρδο, µε
συγχωρείτε για λίγα δευτερόλεπτα, να κάνω µια ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο και 3ο Δηµοτικό Σχολείο Θέρ-
µης Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σωκράτη, κάτι µου λέει ότι έχεις βάλει το δαχτυλάκι σου σή-
µερα!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ:…(Δεν ακούστηκε) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βασίλη, συνε-

χίστε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Να καλωσορίσω και εγώ µε τη σειρά

µου τα παιδιά. Να τους ευχηθώ καλή επιτυχία! Και να προσέχετε,
παιδιά, είναι επικίνδυνη η χώρα µας.

Εύλογα, λοιπόν, ρωτήσαµε εδώ: γιατί δεν υπάρχει λογοδοσία
και ποιος είναι ο λόγος που πρέπει να τα έχει όλα µία αρχή, όπως
ΡΑΑΕΥ, που δεν λογοδοτεί; Επίσης, ρωτήσαµε: γιατί χρειάζεται
µια νέα αρχή, αφού όλοι αυτοί οι φορείς είναι υπό το κράτος;
Ήταν ρητορικό το ερώτηµα βέβαια, αφού φαίνεται καθαρά πως
προωθείται σταθερά η ιδιωτικοποίηση του νερού, είτε άµεσα -
όµως εµποδίστηκε ευτυχώς από το Σ.τ.Ε.- είτε έµµεσα, µέσω
ΣΔΙΤ για τα έργα υποδοµής, όπως ακριβώς στον ΟΣΕ. Θεωρούµε
πάντως ότι οι ρυθµίσεις για την ΡΑΑΕΥ παραβιάζουν άρθρα του
Συντάγµατος, όπου επιβάλλεται έλεγχος του κράτους στους φο-
ρείς παροχής υπηρεσιών ύδρευσης, ενώ επεκτείνονται στα έργα
και υπηρεσίες διαχείρισης, συντήρησης, επισκευής, και λοιπά,
του συνόλου της µοναδικής υφισταµένης βασικής υποδοµής για
την παροχή υπηρεσιών ύδρευσης στον πληθυσµό. Δεν υπάρχει
άλλη, είναι η µοναδική υφισταµένη. Η ανεξάρτητη αρχή, στην
οποία η Κυβέρνηση θέλει να µεταβιβάσει τα παραπάνω, είναι
εκτός της κεντρικής κυβέρνησης και δεν επιτρέπεται. Ενώ, όπως
έχουµε διαπιστώσει από τις αποτυχηµένες ΡΑΣ και ΡΑΕ, θα είχε
επιπλέον καταστροφικά αποτελέσµατα. 

Το θέµα είναι βέβαια ότι το ξεπούληµα του νερού απαιτείται
σταθερά από την τρόικα, όπως αναφέρεται στις αξιολογήσεις.
Οπότε το γνωρίζει πάρα πολύ καλά ο ΣΥΡΙΖΑ. Ενώ πρόσφατα η
τρόικα επικρότησε τους χειρισµούς της Κυβέρνησης. Αναφερό-
µαστε εδώ στην απαράδεκτη τροπολογία για την παράκαµψη της
απόφασης του Σ.τ.Ε., έτσι ώστε η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ να παρα-
µείνουν στο Υπερταµείο των ξένων. 

Έχει επίσης ενδιαφέρον το ότι µε το άρθρο 12 το νοµοσχέδιο
δροµολογεί την αναδιάρθρωση των υφισταµένων παρόχων υπη-
ρεσιών ύδατος µε συνενώσεις ή µε συγχωνεύσεις προς ενί-
σχυση, όπως λέει, της διαχειριστικής τους ικανότητας. Εν
προκειµένω, έχουν προκληθεί ήδη αντιδράσεις, όπως στη Λά-
ρισα και αλλού. Ενώ δεν υπάρχει κάποιος λόγος ενσωµάτωσής
τους, εκτός εάν σκοπός είναι η µεταφορά νερού από τη µία πε-
ριοχή στην άλλη. Στην ουσία βέβαια η προσπάθεια είναι να δηµι-
ουργηθεί αγορά για το νερό. Εντούτοις, ο Πρωθυπουργός στη
Λάρισα απέκλεισε πρόσφατα την περίπτωση µεταφοράς του
νερού του Αχελώου για αγροτική χρήση, παρά το ότι κάτι τέτοιο
θα ήταν χρήσιµο. 

Τέλος, στο άρθρο 31 αναφέρεται πως η εθνική στρατηγική για
τα ύδατα, που είναι απαράδεκτο να µην έχουµε ακόµη ως κρά-
τος, εκπονείται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, σε συνεργα-
σία µε τα Υπουργεία Υγείας και Αγροτικής Ανάπτυξης, κάτι που
θεωρούµε σωστό. Σε αυτήν λαµβάνονται υπ’ όψιν διάφορα κρι-
τήρια, όπως η ισορροπία µεταξύ άντλησης και υπόγειας αποθή-
κευσης των υδάτων για την αποφυγή της ξηρασίας. Εδώ
αναφέραµε ότι θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν και άλλοι παρά-
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γοντες -είναι ελλιπές δηλαδή το νοµοσχέδιο εδώ- όπως τα είδη
των χρήσεων του ύδατος σε σχέση µε µια βιώσιµη ανάπτυξη, το
είδος των καλλιεργειών, η δεντροφύτευση, η ανακύκλωση και η
αφαλάτωση, κατά το παράδειγµα της διαχείρισης του Ισραήλ.
Εκφράσαµε, όµως, την αντίθεσή µας σχετικά µε τα φωτοβολ-
ταϊκά στα χωράφια, όπου έχουµε ρωτήσει εάν έχει µολυνθεί η
γεωργική γη και τα υπόγεια ύδατα µετά τις πληµµύρες του
«Ιανού» και δεν έχει απαντηθεί ποτέ µέχρι σήµερα. Δεν έχουµε
πάρει ποτέ καµµία απάντηση στο εάν έχει µολυνθεί η γη. Όπως
δεν απαντήθηκαν άλλωστε οι συνεχείς ερωτήσεις µας για τον σι-
δηρόδροµο, µε επακόλουθο την τραγωδία. Είχαµε ρωτήσει πάρα
πολλές φορές όλα αυτά τα χρόνια. 

Σε κάθε περίπτωση, επαναλαµβάνουµε για τα Πρακτικά πως
θα πρέπει και αυτό να ληφθεί υπ’ όψιν, έτσι ώστε να µην τοποθε-
τούνται φωτοβολταϊκά σε εύφορη αγροτική γη ή τουλάχιστον να
λαµβάνονται ειδικά µέτρα για πληµµύρες και λοιπά. Το ίδιο ακρι-
βώς ισχύει για τις εύφλεκτες ανεµογεννήτριες σε δάση, πόσω
µάλλον όταν δεν έχουν ακόµη διερευνηθεί τα αίτια της πυρκα-
γιάς στη Βαρυµπόµπη που αποδίδονται, όπως όλοι γνωρίζουµε,
σε υποσταθµό της ΔΕΗ. 

Στη δεύτερη ενότητα τώρα και στα άρθρα 37 έως 106 αναφέ-
ρεται ως σκοπός η προώθηση της χρήσης των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, των ΑΠΕ, κάτι για το οποίο έχουµε ήδη πολ-
λούς νόµους, ενώ αλλάζουν συνεχώς και κάθε φορά έχουµε και-
νούργιους νόµους για τις ΑΠΕ. Στο άρθρο 39 στον σκοπό
αναφέρεται πως η Ελλάδα πρέπει να συνεργάζεται µε τα υπό-
λοιπα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε συλλο-
γικά το µερίδιο της ενέργειας από ΑΠΕ στην Ευρωπαϊκή Ένωση
το 2030 να ανέρχεται τουλάχιστον σε 32%, εκτός εάν βέβαια
µέχρι τότε αλλάξει κάτι. Σηµειώνεται, όµως, εδώ ότι το εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, το ΕΣΕΚ, όπως ονοµάζεται,
της Νέας Δηµοκρατίας, του 2019 είναι ήδη για τα σκουπίδια,
όπως άλλωστε και ο προϋπολογισµός, αφού προβλέπεται µέγι-
στο κόστος ηλεκτρισµού στα 120 ευρώ ανά µεγαβατώρα, κάτι
που δεν ισχύει πια, ακόµη και πριν από τα προβλήµατα µε τις κυ-
ρώσεις στη Ρωσία. Εδώ πρόκειται για το τελικό κόστος στην πα-
ραγωγή, όχι στον καταναλωτή, µετά τις επιδοτήσεις, όπως
σήµερα. Οι επιδοτήσεις κοστίζουν και τελικά θα µας χρεοκοπή-
σουν. Το τονίζουµε ότι οι επιδοτήσεις κοστίζουν και τελικά θα
µας χρεοκοπήσουν. Το ΕΣΕΚ προβλέπει, επίσης, ενεργειακή
εξάρτηση της χώρας µας, της τάξης του 70% έως 75%, και κλεί-
σιµο των λιγνιτών, χωρίς να αναφέρει κάποια εκµετάλλευση εξο-
ρύξεων. Ενώ δεν θέλουµε ούτε να σκεφτούµε τι σηµαίνει η
ενεργειακή αυτή εξάρτηση σε µια υπερχρεωµένη χώρα όπως η
Ελλάδα που περιµένει να τροφοδοτηθεί µε LNG στη σειρά, µαζί
µε όλες τις άλλες στην Ευρώπη, για να επιβιώσει. 

Συνεχίζοντας, περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για κοινότητες ανα-
νεώσιµης ενέργειας, κάτι που ήδη υπάρχει αλλά διαφοροποιεί-
ται. Ορίζεται δε η νοµική µορφή, η σύσταση, το µητρώο και η
λήξη τους. Ενώ γίνονται τροποποιήσεις για ενεργειακές κοινό-
τητες πολιτών µε τα άρθρα 86 έως 103. Επιπλέον, υπάρχουν τα
άρθρα 63 έως 67 για αυτοπαραγωγή ενέργειας. Στο άρθρο 63
στην παράγραφο 6 β’ αναφέρεται ότι η αυτοπαραγωγή επιτρέ-
πεται ως το σηµείο που ανέρχεται στο 8% της συνολικής εγκα-
τεστηµένης ισχύος της ηλεκτρικής ενέργειας. Οφείλουµε
πάντως να σηµειώσουµε εδώ πως ήδη η Κυβέρνηση έχει απο-
γοητεύσει τα νοικοκυριά µε τα φωτοβολταϊκά στέγης, όπως φαί-
νεται από το δελτίο Τύπου της «ΠΑΣΥΦΩΣ» που λάβαµε, µεταξύ
άλλων, καταργώντας την ενίσχυση. Οπότε υπάρχει θέµα αναξιο-
πιστίας της. Παρατίθενται επίσης πολλές λεπτοµέρειες, όσον
αφορά στις εκποµπές διαφόρων ειδών καυσίµων στο άρθρο 85,
χωρίς όµως να υπάρχει κοστολόγηση, οπότε δεν έχει κανένα
νόηµα να ασχοληθούµε. 

Στην τρίτη ενότητα τώρα και στα άρθρα 107 έως 261 περιλαµ-
βάνονται διάφορες ρυθµίσεις για την τιµολόγηση, δηλαδή την
επιδότηση των ΑΠΕ, για τη συµπαραγωγή ηλεκτρισµού θερµό-
τητας υψηλής απόδοσης και για την αδειοδότησή τους. Επίσης,
αναφέρονται τρόποι ενίσχυσης σταθµών ΑΠΕ σε συνδεδεµένα
και µη νησιά, χωροταξικά θέµατα για την τοποθέτηση των µονά-
δων ΑΠΕ και παρατάσεις στις αδειοδοτήσεις. Παρατάσεις επί
παρατάσεων. Ο συγκεκριµένος τρόπος ενίσχυσης µέσω του Χρη-

µατιστηρίου Ενέργειας έχουµε τονίσει πολλές φορές πως είναι
δαιδαλώδης, εκ των πραγµάτων αδιαφανής και επισφαλής,
οπότε δεν υπάρχει λόγος να υπεισέλθουµε σε λεπτοµέρειες,
πόσω µάλλον όταν εµείς στο πρόγραµµά µας έχουµε εντελώς
διαφορετικές προτάσεις. 

Επιπλέον, δροµολογούνται θέµατα µετακίνησης προσωπικού
µεταξύ ΔΕΗ, ΔΕΔΔΗΕ και ΔΕΠΑ εµπορίας όσον αφορά την ηλε-
κτροκίνηση και την εγκατάσταση σηµείων φόρτισης. Δυστυχώς,
ακόµα ασχολούµαστε µε αυτά τα θέµατα, µε τα σηµεία φόρτι-
σης, έχοντας προβλέψει από την αρχή τις καθυστερήσεις σε
σχέση µε τον νόµο του 2019 του κ. Χατζηδάκη. 

Με το άρθρο 155 προβλέπεται η σύναψη διµερών συµβάσεων
για σταθµούς αντί του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας, κάτι που είναι
θετικό και ευχόµαστε να λειτουργήσει σωστά, γνωρίζοντας πως
σχεδόν όλες οι άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης διαπραγ-
µατεύονται ένα µικρό µόνο µέρος στο Χρηµατιστήριο. 

Περαιτέρω, στα άρθρα 166 έως 172 υπάρχουν θέµατα για τον
καθορισµό και την εκµετάλλευση λατοµείων και µεταλλείων.

Στα άρθρα 182 έως 189 υπάρχουν θέµατα προστασίας περι-
βάλλοντος και περιοχών «NATURA», καθώς επίσης για τεχνικά
έργα από τον οργανισµό φυσικού περιβάλλοντος και κλιµατικής
αλλαγής.

Στα άρθρα 190 έως 211 περιλαµβάνονται κυρώσεις για την
προστασία του περιβάλλοντος. 

Τέλος, αναφέρονται θέµατα καθορισµού δασικών εκτάσεων
στα άρθρα 212 έως 224, όπως σε λιµένα και σε κάµπινγκ, όπου
περιλαµβάνεται η δηµιουργία χώρου δασικής αναψυχής στον
Δήµο Γαλατσίου Αττικής. 

Κλείνοντας µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, υπάρχει µεν
κοστολόγηση των αµοιβών του νέου προσωπικού της ΡΑΕΗ,
όταν οι αµοιβές του υφισταµένου προσωπικού είναι πραγµατικά
εξευτελιστικές -το έχουµε διαπιστώσει µόνοι µας πρόσφατα-
αλλά δεν γίνεται καµµία αναφορά σε λειτουργικά έξοδα, σαν να
µην πρόκειται να υπάρξουν. Από την άλλη πλευρά, έχουµε ανα-
φορές του Γενικού Λογιστηρίου σε έναν µακρύ κατάλογο από εν-
δεχόµενες δαπάνες ή απώλεια εσόδων όσον αφορά τα κίνητρα
για τις ΑΠΕ του σχεδίου νόµου και λοιπά, χωρίς καµµία κοστο-
λόγηση. Αν είναι δυνατόν να υπάρχει τέτοια τεράστια προχειρό-
τητα από το Γενικό Λογιστήριο! 

Σε κάθε περίπτωση, το θέµα του κόστους της ενέργειας είναι
τεράστιο, τόσο όσον αφορά αυτή καθαυτή την ενέργεια, όσο και
στον πληθωρισµό, που προκαλεί στην οικονοµία. Δεν µπορούµε
φυσικά να δεχτούµε µια τέτοια νοµοθέτηση χωρίς κοστολόγηση
των συνεπειών της, αφού θα ήταν σαν να λέγαµε «Πάµε και όπου
βγει», όπως ο µηχανοδηγός στα Τέµπη. «Πάµε και όπου βγει»
είναι κυριολεκτικά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Εποµένως, αυτός είναι ένας επιπλέον από τους πολλούς λό-
γους που θα το καταψηφίσουµε. Μία έντιµη κυβέρνηση θα είχε
την εντιµότητα και το θάρρος να το αποσύρει, ειδικά λόγω της
προεκλογικής περιόδου και κάτω από τις συνθήκες που κατατέ-
θηκε. 

Σας ευχαριστούµε πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και φτάνουµε στο

τέλος των εισηγήσεων µε τον κ. Κρίτωνα Αρσένη από το ΜέΡΑ25. 
Όπως έχουµε συµφωνήσει, αµέσως µετά ξεκινάει η συζήτηση

για το αίτηµα αντισυνταγµατικότητας που κατέθεσε η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζουµε µετά είτε µε τον
κύριο Υπουργό, εάν θελήσει να πάρει τον λόγο, είτε µε τους συ-
ναδέλφους και τα λοιπά.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Βουλεύτριες, Βουλευτές και Υπουργοί, έχουµε ένα νοµοσχέ-

διο που προχωράει την ιδιωτικοποίηση του νερού και των απορ-
ριµµάτων. Δεν πρέπει να το ξεχνάµε αυτό. Όλοι µιλάνε για το
νερό, αλλά είναι και τα απορρίµµατα µέσα. Και προχωρά σε αγα-
στή συνεργασία µε τους νόµους που έφεραν και τα υπόλοιπα
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κόµµατα και αναφέροµαι στον ΣΥΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.
Τι αλλάζει µε αυτό το νοµοσχέδιο; Η Νέα Δηµοκρατία αποφά-

σισε την ιδιωτικοποίηση του νερού το 2022 ξαναφέρνοντας τη
ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ για τη µεταφορά των ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο
Υπερταµείο, ενώ είχε κριθεί αντισυνταγµατική από το Συµβούλιο
της Επικρατείας. Η Νέα Δηµοκρατία ξαναφέρνει αυτή τη ρύθµιση
και τώρα προχωράει στο επόµενο επίπεδο που είναι η απώλεια
της εποπτείας του νερού. Τι συµβαίνει, δηλαδή, εδώ πέρα: Τόσο
καιρό, παρ’ όλο που είχαν στείλει στο Υπερταµείο το νερό για να
ιδιωτικοποιηθεί, παρέµενε η εποπτεία του νερού, είτε είναι η
ΕΥΔΑΠ, είτε είναι η ΕΥΑΘ, είτε είναι οι δηµοτικές επιχειρήσεις
ύδρευσης-αποχέτευσης, στο δηµόσιο. Τώρα αυτό χάνεται. Αυτό
είναι το τελευταίο στάδιο πριν την ιδιωτικοποίηση, η οποία βέ-
βαια αποφασίστηκε πέρυσι. 

Τι γίνεται µε τα απορρίµµατα; Στα απορρίµµατα προχωράτε
σταθερά την πολιτική που χάραξε ο ΣΥΡΙΖΑ µε το ΣΔΙΤ Πελοπον-
νήσου που προέβλεπε εγγυηµένες ποσότητες απορριµµάτων
που, όπως µας είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είναι διπλάσιες και
µας το γύρισε πίσω. Είναι διπλάσιες από τις πραγµατικές και µε
διπλάσιες διαστασιολογηµένες µονάδες, τα οποία δεν έβγαζαν
κανένα νόηµα. Και στην πράξη, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µάς κα-
τήγγειλε για το ΣΔΙΤ του ΣΥΡΙΖΑ στην Πελοπόννησο ότι στην
πράξη αποτελεί κρατική ενίσχυση προς την ιδιωτική εταιρεία
«ΤΕΡΝΑ». Αυτό η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το πήρε και
το αντέγραψε καρµπόν σε κάθε περιφέρεια, το έκανε σηµαία της. 

Και φέρνετε τώρα και τα απορρίµµατα κάτω από τη νέα ΡΑΕ.
Τι προβλέπει, δηλαδή, η ιδιωτικοποίηση των απορριµµάτων, αυτό
το διακοµµατικό σας σχέδιο; Προβλέπει εγγυηµένες ποσότητες,
στις οποίες δεσµεύετε εσείς µε τη δική σας υπογραφή όλους
τους πολίτες και τους δήµους. Οι ποσότητες αυτές δεν στηρί-
ζονται σε κανένα δεδοµένο και για την ακρίβεια, όπως είδαµε στο
ΣΔΙΤ Πελοποννήσου, είναι διπλάσιες του πραγµατικού και µε µο-
νάδες οι οποίες είναι διπλάσιες των πραγµατικών αναγκών. 

Έτσι, όποτε δεν δίνουν οι πολίτες και οι δήµοι τις ποσότητες -
που δεν θα µπορέσουν να τις δώσουν, γιατί είναι ψευδείς, είναι
διπλάσιες-, θα πληρώνουν ρήτρες και πρόστιµα. Όταν οι πολίτες
κάνουν ανακύκλωση, θα µειώνονται οι ποσότητες και θα πληρώ-
νουν πρόστιµα. Όταν οι πολίτες δεν κάνουν ανακύκλωση, θα πλη-
ρώνουν πρόστιµα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα µειώνεται ο
προϋπολογισµός για την Ελλάδα από τον ευρωπαϊκό προϋπολο-
γισµό. Αυτά περιγράφουν πάρα πολύ απλά τη δυστοπία στην
οποία βάζετε αυτή τη χώρα, µια δυστοπία όπου οι πολίτες είναι
καταδικασµένοι να πληρώνουν πρόστιµα και τα δηµοτικά τέλη θα
πάρουν φωτιά µέσα από την ιδιωτικοποίηση των απορριµµάτων.
Αυτή η δυστοπία, βέβαια, ωφελεί τις δύο εταιρείες που µονοπω-
λούν την παραγωγή, την ιδιωτικοποίηση των απορριµµάτων µε
τη δηµιουργία των µονάδων µηχανικής ανακύκλωσης και λοιπά. 

Τι συνιστούν αυτές οι µονάδες µηχανικής ανακύκλωσης; Μια
τρύπα στο νερό. Θα έχουµε ανακύκλωση; Όχι. Είδαµε τα επί-
σηµα νούµερα από το εργοστάσιο της «ΤΕΡΝΑ» στα Γιάννενα και
είναι ελάχιστες ποσότητες ανάκτησης ανακυκλωµένων και ανα-
κύκλωσης. Να δούµε λίγο τα νούµερα στον ΧΥΤΑ Φυλής; Ένα
ΕΜΑΚ, ένα εργοστάσιο µηχανικής ανακύκλωσης, το οποίο κό-
στισε 100 εκατοµµύρια ευρώ για να κατασκευαστεί, έχει λειτουρ-
γία 10 εκατοµµύρια τον χρόνο και άλλα 100 εκατοµµύρια κόστισε
η εκ νέου ανακαίνισή του για το πράσινο ΕΜΑΚ. Στην πράξη είναι
300 εκατοµµύρια ευρώ για δέκα χρόνια. 

Και τι παράγει αυτό το εργοστάσιο; Ένα βρώµικο κοµπόστ, το
λεγόµενο CLO, το οποίο, αφού µπαίνει το σκουπίδι στο εργοστά-
σιο, βγαίνει το κοµπόστ αυτό και το ξαναθάβουν στη Φυλή. Τι
άλλο προβλέπει; Προβλέπει ένα RDF, το οποίο, αφού µπαίνει το
σκουπίδι, βγαίνει από το εργοστάσιο και το ξαναθάβουν στη
Φυλή. Τίποτα. Μια τρύπα στο νερό µε κόστη για τους πολίτες, µε
αυτό το τεράστιο περιβαλλοντικό έγκληµα στη δυτική Αθήνα, στη
δυτική Αττική και στον ΧΥΤΑ Φυλής και για το οποίο εδώ πέρα
µας φέρνετε την επέκτασή του µέσα σε µια προστατευόµενη πε-
ριοχή. 

Αντισυνταγµατικά παραβιάζετε τρεις αποφάσεις για το νερό
και προχωράτε σε µια ιδιωτικοποίηση για τα απορρίµµατα που
θα φέρει «φωτιά» στα δηµοτικά τέλη. 

Ξαναγυρνώντας στο νερό, το Συµβούλιο της Επικρατείας

έκρινε αντισυνταγµατική πρώτα την απόφαση της κυβέρνησης
Σαµαρά - Βενιζέλου, Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, να µε-
ταφέρει το νερό στο ΤΑΙΠΕΔ. Κρίθηκε αντισυνταγµατική. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είχε υποχρέωση, µε βάση την απόφαση, να βγάλει την
ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο. Δεν έκανε τίποτα και
κάποια στιγµή την έβγαλε από το ΤΑΙΠΕΔ και την έβαλε µετά στο
Υπερταµείο που δηµιούργησε ο ίδιος.

Όταν «έπεσε» η απόφαση αυτή στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας µετά από επτά µήνες που δεν είχε κάνει τίποτα, η Κυβέρ-
νηση ξαναέφερε τη διάταξη ΣΥΡΙΖΑ. Όταν είδε ότι ίσως να µη
βγει η ιδιωτικοποίηση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ, παρ’ όλη τη συν-
ταγµατική εκτροπή και το µη σεβασµό της απόφασης του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που µε βάση το Σύνταγµα είναι
δεσµευτικές -δεν είναι γνωµοδοτικό όργανο το Συµβούλιο της
Επικρατείας, είναι άµεσα εκτελεστές οι αποφάσεις του-, είπαν
«θα κάνουµε το ΣΔΙΤ του νερού, του εξωτερικού υδρευτικού συ-
στήµατος, της ΕΥΔΑΠ παγίων» και αυτό «πέφτει» στο Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

Και όµως προχωράτε µε το ΣΔΙΤ του Χαβρία στη Χαλκιδική, και
το ΣΔΙΤ της Κέρκυρας πανοµοιότυπα, ίδια µ’ αυτά που έκρινε το
Συµβούλιο της Επικρατείας ως αντισυνταγµατικά κι εσείς τα προ-
χωράτε. Προκλητική εκτροπή από το Σύνταγµα και δεν το λέω
εγώ αυτό, δεν το λέει το ΜέΡΑ25, το λένε οι δικαστές µέλη και
πρώην µέλη του Συµβουλίου της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Βέβαια, δεν είναι µόνο αυτή η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας που παραβιάζεται. Οι τρεις κυβερνήσεις, Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, οι διάφοροι συνδυασµοί
σας στις κυβερνήσεις είχαν δέκα χρόνια περιθώριο να µετεγκα-
ταστήσουν την Ακρινή στην Κοζάνη. Η Ακρινή είναι µακρινή και
γι’ αυτό πολλούς δεν τους ενδιαφέρει, όµως είναι ένα µέρος πολ-
λαπλά χτυπηµένο που έχει χάσει την αγροτική γη εξαιτίας της
εξόρυξης λιγνίτη, υποφέρει από τους καρκίνους από την τέφρα
και υπήρχε η υποχρέωση της πολιτείας να τη µετεγκαταστήσει
σε ένα ασφαλές µέρος. Γι’ αυτό µιλάµε, για τη µετεγκατάσταση
ενός χωριού σε έναν ασφαλές τόπο. Δεν θα γινόταν εξόρυξη. Για
λόγους ασφάλειας µεταφερόταν. 

Όταν πέρασε η δεκαετία, ο σύλλογος ανέργων -γιατί ανέρ-
γους έχει η Ακρινή- και ο περιβαλλοντικός σύλλογος προσέφυ-
γαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας και το Συµβούλιο της
Επικρατείας είπε «έχετε δίκιο, είναι υποχρέωση της πολιτείας να
σας µετεγκαταστήσει για να προστατευτεί η υγεία σας» και έρ-
χεται τώρα η Κυβέρνηση µε τον νόµο αυτό να καταργήσει τη µε-
τεγκατάσταση της Ακρινής. 

Η Ακρινή για εσάς δεν µετρά. Οι άνθρωποι αυτοί δεν µετρούν
για κανένα από τα τρία κόµµατα. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε όλον τον χρόνο
να κάνει τη µετεγκατάσταση. 

Είναι εντυπωσιακό, όµως, είναι προκλητικό, όµως, ότι γυρνάτε
την πλάτη στους πολίτες της Ακρινής που δεν εφαρµόσατε τον
νόµο για να τους µετεγκαταστήσετε εδώ και δέκα χρόνια, που
κέρδισαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας και είναι εκτελεστέα η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και εσείς την παρα-
βιάζετε, την ίδια στιγµή που εδώ πέρα µας φέρνετε ανεµογεννή-
τριες εικοσαετίας, χωρίς πιστοποιητικά ασφάλειας στα νησάκια
µας για να ωφελήσετε πέντε ολιγάρχες. Τριάντα ηµέρες η ΡΑΕ
για να δώσει άδεια στον κ. Προκοπίου για την ενεργειακή ανα-
συγκρότηση, προθεσµία σαράντα πέντε ηµερών για την έκδοση
οποιασδήποτε άδειας σχετικής στα ναυπηγεία, πλείστες διατά-
ξεις για το κράτος Λάτση στο Ελληνικό. 

Τα πάντα για τους ολιγάρχες, fast track, όχι fast track αλλά σε
δευτερόλεπτα οι αποφάσεις, γιατί είναι δευτερόλεπτα µπροστά
στα έντεκα χρόνια της Ακρινής οι τριάντα µέρες. Δευτερόλεπτα
είναι. Σε δευτερόλεπτα όλες οι άδειες για τους ολιγάρχες. Στον
Λάτση δίνατε άδειες στους πεζόδροµους να κάνει χώρους στάθ-
µευσης. Αλλάζετε ξανά τα δικαιολογητικά για τις µελέτες. Θα
πρέπει µέσα σε δέκα ηµέρες να δίνονται οι εγκρίσεις όλων των
οικοδοµικών αδειών στο Μητροπολιτικό Πάρκο στο Ελληνικό, δη-
λαδή στο κράτος Λάτση, γιατί πώς αλλιώς να το χαρακτηρί-
σουµε; Θα το χαρακτηρίσουµε µήπως κράτος λάµδα, αυτό για
το οποίο νοµοθετείτε εξαίρεση από κάθε γενικό νόµο και κανόνα
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και κανονισµό αυτής της χώρας; Είναι κοµµάτι της ελληνικής επι-
κράτειας, αφού εξαιρείται από όλους τους νόµους; Και βέβαια
προφανώς επειδή η µαρίνα θα πολλαπλασιαστεί σε µέγεθος, αλ-
λάζετε και πάλι άλλον νόµο του ’21, δικό σας. 

Θα επιστρέψω λίγο στις ανεµογεννήτριες εικοσαετίας. Θέλω
να καταλάβω, κύριε Υπουργέ. Για την κλιµατική κατάρρευση θα
επιτρέπετε ανεµογεννήτριες εικοσαετίας που έχουν σταµατήσει
να παράγονται από τα εργοστάσιά τους και δεν έχετε πιστοποι-
ητικά και θα επιτρέπετε µάλιστα χωρίς αυτά τα πιστοποιητικά,
χωρίς αυτήν την ασφάλεια και την εγγύηση να χωροθετούνται
σε σαράντα επτά νησιά, Κρήτη, Ρόδο, σε όλα τα µικρά νησάκια
των Κυκλάδων, βόρειο Αιγαίο κ.λπ., οτιδήποτε δεν είναι διασυν-
δεδεµένο, Λέρος, Λέσβος, Λήµνος, Μαράθι, Μεγαλονήσι, Μεγί-
στη, Μήλος, Νίσυρος, Οθωνοί, Οινούσσες, Πάτµος, Ρόδος,
Σάµος, Σέριφος, Σίφνος, Σκύρος, Σύµη, Τέλενδος, Τήλος, Φούρ-
νοι, Χάλκη, Χίος, Ψαρά, Ψέριµος, µαζί µε Άγιο Ευστράτιο, Αγα-
θονήσι, Αµοργός, Ανάφη, Αντικύθηρα, Αρκοί, Αστυπάλαια,
Γαύδος, Γυαλί, Δονούσα, Ερεικούσα, Θήρα, Θηρασιά, Θύµαινα,
Ικαρία, Κάλυµνος, Κάρπαθος, Κάσος, Κίµωλος, Κύθνος, Κως, Λει-
ψοί. Εκεί πέρα θα βάλετε τις ανεµογεννήτριες εικοσαετίας χωρίς
πιστοποιητικά, επειδή έχουν σταµατήσει να τα εκδίδουν, γιατί δεν
τις παράγουν πλέον τα εργοστάσιά τους. 

Γιατί ανεµογεννήτριες εικοσαετίας; Μα, γιατί στις άλλες χώρες
τις αποσύρουν και τις στέλνουν στα scrap, άρα είναι τζάµπα.
Tροµερά δωράκια για τους ολιγάρχες. Η Ακρινή στον Καιάδα, το
Σύνταγµα στον Καιάδα. Για τους ολιγάρχες φέρτε ανεµογεννή-
τριες-scap. Θα σας τις επιδοτήσουν και αυτές. 

Bέβαια, αν δεν σας αρέσει το µέρος όπου εγκρίθηκαν οι ανε-
µογεννήτριες, µην ανησυχείτε. Με το νοµοσχέδιο αυτό, µε το
άρθρο 128, αγαπητοί ολιγάρχες αυτής της χώρας, που νοµίζετε
ότι είστε οι νόµιµοι ιδιοκτήτες της, ότι είµαστε «τσιφλίκι» σας, οι
ανεµογεννήτριες «περπατούν», µην ανησυχείτε. Με βάση το
άρθρο 128 µπορούν να πάνε πέντε, δέκα, είκοσι λόφους παρα-
πέρα, χωρίς περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Επίσης, οι ολιγάρχες που θεωρείτε ότι είστε οι νόµιµοι ιδιοκτή-
τες αυτής της χώρας, µπορείτε να αδειοδοτείτε τις ανεµογεννή-
τριές σας «µε το κιλό», δηλαδή για να µην αντιδράσει η τοπική
κοινωνία, αδειοδοτείτε τώρα στην αρχή το ένα τέταρτο του πάρ-
κου και µετά θα έχει συνηθίσει η τοπική κοινωνία, θα έχει απο-
γοητευτεί που δεν κέρδισε τον αγώνα της και θα σας
αδειοδοτήσουµε τα άλλα τρία τέταρτα. 

Επίσης, υπήρχε ένα άρθρο που έλεγε ότι απαγορεύονται οι εκ-
δόσεις νέων αδειών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από φυ-
σικό αέριο. Η Κυβέρνηση φέρνει µε επιδοτήσεις προς τους
γνωστούς ολιγάρχες: Μυτιληναίος, νέα µονάδα παραγωγής
ενέργειας από φυσικό αέριο στον Άγιο Νικόλαο Βοιωτίας,
«TERNA - MOTOR OIL» στην Κοµοτηνή, «ELPEDISON» στη Θεσ-
σαλονίκη, ΔΕΗ-ΔΕΠΑ Κοπελούζος στην Αλεξανδρούπολη. 

Και βέβαια το καινούργιο σας εφεύρηµα, που έφερε όλο τον
κόσµο του Χαϊδαρίου στον δρόµο και θα ακολουθήσουν κινητο-
ποιήσεις εν µέσω εκλογών, είναι η νέα µονάδα Προκοπίου στον
προβλήτα 4 στον Σκαραµαγκά, ή κάπου αλλού, µπροστά στα
στενά Δαφνίου. 

Φέρνετε επίσης εγκαταστάσεις αποθήκευσης ενέργειας µε
µπαταρίες µέσα σε δάση και δασικές εκτάσεις, ενώ είναι γνωστό
ότι δηµιουργούνται εκρήξεις και ανάβουν πυρκαγιές. 

Μας φέρνετε «Τέµπη 2» ξανά και ξανά, γιατί από αυτές τις
πυρκαγιές µπορεί να χαθούν όχι µόνο ζωή και φύση, µπορεί να
χαθούν χωριά. Κι εσείς για να κάνετε δωράκια, αδειοδοτείτε
αυτές τις εγκαταστάσεις χωρίς κανένα πλαίσιο µέσα στα δάση. 

Πιλοτικά, υπεράκτια, στη Σαµοθράκη, χωρίς κανένα πλαίσιο
αδειοδότησης, ίδρωσε ο κόσµος να σταµατήσει το αιολικό σε
αυτή την συγκλονιστική περιοχή προστασίας της φύσης στη Σα-
µοθράκη, στο Σάο, και τώρα που τα κατάφερε, βάζετε τις ανε-
µογεννήτριες µπροστά τους. 

Επίσης, στο θέµα «λατοµεία», ενώ το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας έχει κρίνει αντισυνταγµατική τη λειτουργία λατοµείων, µε
µια απόφαση εσείς κρίνετε ότι έχουν λήξει οι προϋποθέσεις αν-
τισυνταγµατικότητας, άρα µπορούν να συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν, τη στιγµή που παλεύει η κοινωνία για την Πεντέλη να µην
ξανανοίξουν τα λατοµεία. 

Εξαιρείτε τις προστατευόµενες περιοχές µόνο στα χωρικά
ύδατα από την αποκλειστική οικονοµική ζώνη. Στην αποκλειστική
οικονοµική ζώνη δεν βάζετε προστατευόµενες περιοχές, παρά
το στόχο 30% της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον οποίο και νοµοθε-
τείτε εδώ για να µην προστατεύσετε την ελληνική τάφρο, αυτή
την πιο σηµαντική περιοχή για τα θηλαστικά παγκόσµια. Είναι η
πρώτη διεθνώς που χαρακτηρίστηκε προστατευόµενη. Είναι εκεί
πέρα που κάνετε όλες τις εξορύξεις τα τρία κόµµατα –σε εσάς
τους τρεις αναφέροµαι- µε την «EXXON MOBIL». Γι’ αυτό εξαι-
ρείτε την ΑΟΖ, για να µην γίνει προστατευόµενη περιοχή –όπως
οφείλουµε να κάνουµε- για να κάνετε εξορύξεις, κόντρα σε κάθε
λογική. 

Και βέβαια χτίζετε τριάντα µέτρα από τη θάλασσα, ενώ στο
Ποικίλο και το Αιγάλεω ξαναφέρνετε µέσα στην προστατευόµενη
περιοχή και άλλη επέκταση του ΧΥΤΑ Φυλής και επίσης βέβαια
νοµιµοποιείτε το έγκληµα στο Πάπιγκο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και εδώ πέρα είναι ο εφοπλιστής Λαιµός, που είναι στο πόδι η

τοπική κοινωνία για την παράνοµη επέκταση των ορίων οικισµού
για να µπορεί να χτίσει ο εφοπλιστής και εσείς τώρα επιτρέπετε
τις επεκτάσεις οικισµού µε µια απόφαση Υπουργού. 

Προφανώς και καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο και κα-
λούµε την Κυβέρνηση να το αποσύρει, να αποσύρει και τις δια-
τάξεις για το νερό και για τα περιβαλλοντικά και για τα
απορρίµµατα, όλες αυτές οι διατάξεις που είναι δωράκια για
πέντε εφοπλιστές, πέντε ολιγάρχες, σε βάρος της τοπικής κοι-
νωνίας, µε έκρηξη τιµών στους λογαριασµούς των πολιτών. 

Και αποκαταστήστε, µετεγκαταστήστε την Ακρινή!
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητή-

σουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 
Όπως είναι γνωστό, έχουν υποβληθεί αντιρρήσεις συνταγµα-

τικότητας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, για ορισµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου και
ζητείται να αποφανθεί η Βουλή επί των αντιρρήσεων, σύµφωνα
µε το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής. 

Εις εκ των ενισταµένων, ο κ. Φάµελλος, θα µιλήσει και από
τους αντιλέγοντες ο κ. Καππάτος, καθώς και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, εφόσον το επιθυµούν. 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. Ο χρόνος είναι 5 λεπτά, αλλά
σε αυτές τις περιπτώσεις υπάρχει µία ανοχή. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχουµε ενηµερώσει τη

Βουλή από την αρχή της συνεδρίασης, υπάρχουν σοβαρότατα
ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας, που επιβεβαιώνει και η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Θα έλεγα ότι και η συµµετοχή
των συναδέλφων από τη Νέα Δηµοκρατία το επιβεβαιώνει, µιας
και υπάρχει ελάχιστη συµµετοχή στους οµιλητές από Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας και ελλιπής στήριξη του νοµοσχεδίου. 

Ποια είναι τα άρθρα επί των οποίων ενιστάµεθα; Τα άρθρα του
νοµοσχεδίου επί των οποίων κατατίθεται η ένσταση συνταγµατι-
κότητας είναι το 4, το 5, το 7, το 11, το 12 και το 15, που αφορούν
στα ζητήµατα της Ρυθµιστικής Αρχής Νερού και Αποβλήτων, το
άρθρο 162 το οποίο αφορά στα θέµατα της Ακρινής, το άρθρο
216 και το άρθρο 253 που είναι άρθρα που αφορούν στη δασική
νοµοθεσία και στα όρια οικισµών. 

Αναλυτικότερα, στα άρθρα 4, 5, 7, 11, 12 και 15 του πολυνο-
µοσχεδίου ρυθµίζονται τα θέµατα εποπτείας και ελέγχου των πα-
ρόχων υπηρεσιών ύδατος και διαχείρισης αστικών αποβλήτων.
Στα άρθρα -για να µην κουράζω την Ολοµέλεια- περιέχονται η
άσκηση αρµοδιότητας, οι αρµοδιότητες της διευρυµένης πλέον
ρυθµιστικής αρχής, τα θέµατα της αναδιοργάνωσης των υφιστά-
µενων παρόχων υπηρεσιών ύδατος, η συλλογή στοιχείων, τα θέ-
µατα διαχειριστικής επάρκειας και πολλά άλλα ζητήµατα. 

Πρακτικά, µε τα άρθρα αυτά η διαµόρφωση της υδατικής πο-
λιτικής και οι συναφείς αποφάσεις των παρόχων αποµακρύνονται
από το κράτος, για να ασκηθούν υπό την εποπτεία ρυθµιστικής
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αρχής από την αγορά. Με τον τρόπο αυτό χάνεται ο χαρακτήρας
του πόσιµου ύδατος ως κοινωνικό αγαθό και αντιµετωπίζονται οι
υπηρεσίες ύδατος ως ρυθµιζόµενες, κατά αντιστοιχία µε τις λει-
τουργίες της αγοράς. 

Όµως, σύµφωνα µε όσα έχουν κριθεί ήδη από την ολοµέλεια
του Συµβουλίου της Επικρατείας –αναφέρουµε τις αποφάσεις
1906/2014,190 και 191/2022- το Σύνταγµα στα άρθρα 5 και 21 -
παράγραφοι 5.5 και 21.3, αντίστοιχα- ξεκαθαρίζει ότι µε τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας επιβεβαιωµένων
υπάρχει µόνο άµεσος κρατικός έλεγχος και δεν νοείται κάτι δια-
φορετικό στις υπηρεσίες ύδατος, έλεγχος που δεν µπορεί να αν-
τικατασταθεί µε την εποπτεία µιας ρυθµιστικής αρχής. 

Με την υπαγωγή των φορέων υδροδότησης στη ρυθµιστική
αρχή, η πολιτεία παραδίδει τις αρµοδιότητες που της ανήκουν
µε βάση το Σύνταγµα αποκλειστικά. Είναι γνωστό ότι οι ρυθµι-
στικές αρχές σε όλη την Ευρώπη, από το περιβάλλον της ευρω-
παϊκής νοµοθεσίας αλλά και το ελληνικό Σύνταγµα, δεν έχουν
καµµία αρµοδιότητα σε τοµείς που δεν ανήκουν στην αγορά.
Έχουν αρµοδιότητα µόνο σε τοµείς της αγοράς. 

Ως εκ τούτου, η ΡΑΕ δεν µπορεί να υποκαταστήσει το δηµόσιο
έλεγχο που απαιτεί και το Σύνταγµα και η νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας για τις υπηρεσίες ύδρευσης-αποχέτευ-
σης και δεν µπορεί παρά µόνο να ρυθµίζει ζητήµατα που
ανάγονται στη σφαίρα του ανταγωνισµού. 

Όµως, το νερό δεν είναι εµπορικό αγαθό, δεν ανήκει στην
αγορά, δεν ρυθµίζεται από την αγορά. Η όλη λογική και το
πνεύµα του νοµοσχεδίου καταστρατηγεί ευθέως τα παγίως κρι-
θέντα από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας. Και
αυτό είναι προκλητικό, δεν είναι απλά µία συνταγµατική ανα-
φορά. Υπάρχουν αποφάσεις, πολλές αποφάσεις, του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, αλλά και έχει κατοχυρωθεί στη δηµόσια
σφαίρα ότι το νερό είναι κοινωνικό αγαθό. 

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση προσπαθεί να µας πείσει µε τον
Υπουργό, τον εισηγητή και όλους τους οµιλητές που πιθανά θα
πάρουν τον λόγο και οι οποίοι, αν δεν διαφωνήσουν, θα προσπα-
θήσουν να µας πουν πως δεν αφορά σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όµως, το νοµοσχέδιο αφορά σε αυτό και ήδη σήµερα, την τε-
λευταία ώρα, έχουν έρθει οι αποφάσεις του Γεωτεχνικού Επιµε-
λητηρίου, αποφάσεις της ΠΟΕ - ΟΤΑ, αποφάσεις της Ένωσης
Διοικητικών Δικαστών που όλες αυτές οι αποφάσεις δηλώνουν
ότι η Κυβέρνηση επιδιώκει την αφαίρεση της αρµοδιότητας από
την πολιτεία του κοινωνικού αγαθού της διαχείρισης του νερού. 

Λέει λοιπόν το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι ενέχονται σοβα-
ροί κίνδυνοι για τη συνέχιση της παροχής των υπηρεσιών, αν
αυτή εισαχθεί στο περιβάλλον της αγοράς και στο περιβάλλον
του ανταγωνισµού. Γιατί; Διότι όταν χάσει το καθεστώς δηµόσιας
υπηρεσίας, χάνει την ασφάλεια, την καθολικότητα, την υψηλή
ποιότητα και την προσιτή τιµή. Αυτά επιδιώκει η Κυβέρνηση ως
αποτελέσµατα.

Και το ζήτηµα αυτό περιλαµβάνεται και στην έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Μάλιστα λέει, στη σελίδα 22,
ότι είναι συνταγµατικά επιβεβληµένος ο έλεγχος των υπηρεσιών
νερού από την πολιτεία και ότι τίθεται το ερώτηµα αν και κατά
πόσον οι µεταβιβαζόµενες µε το παρόν νοµοσχέδιο αρµοδιότη-
τες συµβαδίζουν µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. 

Ως εκ τούτου, οι προτεινόµενες µε τα άρθρα 4, 5, 7, 11, 12 και
15 ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου είναι αντίθετες µε το Σύνταγµα
και µε τη νοµολογία που απαιτούν κρατικό έλεγχο στους παρό-
χους υπηρεσιών ύδατος, που δεν µπορεί να υποκατασταθεί από
µια ανεξάρτητη αρχή. 

Η εποπτεία από ρυθµιστική αρχή –το ξεκαθαρίζουµε- δεν δια-
σφαλίζει άµεσο έλεγχο της πολιτείας –παρ’ όλα τα δηµόσια χα-
ρακτηριστικά της ανεξάρτητης αρχής, γιατί είναι άλλη η δουλειά
της- και µε την υπαγωγή των φορέων υδροδότησης σε ρυθµι-
στική αρχή χάνεται ο χαρακτήρας του πόσιµου ύδατος ως κοι-
νωνικού αγαθού, απαραίτητο για τη ζωή και για την υγεία. Και γι’
αυτό τον λόγο δεν επιτρέπεται να µεταφερθεί σε ρυθµιστική
αρχή και να ιδιωτικοποιηθεί η διαχείριση νερού. 

Έρχοµαι στο επόµενο άρθρο, το άρθρο 162. Έχουν αναφερθεί
και οι φορείς και αναφερθήκαµε κι εµείς και πολλοί συνάδελφοι

από την Αντιπολίτευση στο θέµα αυτό. Τι κάνει η Κυβέρνηση µε
το άρθρο 162; Παρακάµπτει απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας που αφορά στη µετεγκατάσταση του οικισµού τις Ακρι-
νής -αφορά τις λιγνιτικές περιοχές της Κοζάνης. 

Η παραβίαση αυτή παραβιάζει και ένα σηµαντικό άρθρο του
Συντάγµατος, αυτό της προστατευόµενης εµπιστοσύνης του δι-
οικούµενου. Δηλαδή έχει η πολιτεία έναν νόµο που προβλέπει
µετεγκατάσταση της Ακρινής λόγω της λιγνιτικής εκµετάλλευ-
σης. Δεν υλοποιείται εδώ και αρκετά χρόνια.

Έρχονται οι πολίτες, πέρα από δηµοψήφισµα, κάνουν προ-
σφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας µε την τοπική κοινότητα.
Αποφασίζει το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι είναι επιβεβλη-
µένη, µε την απόφαση 2346/20 –τώρα δηλαδή, πριν από ένα
χρόνο-, η µετεγκατάσταση γιατί είναι νοµοθετηµένη. Γίνεται και
δηµοψήφισµα. Πηγαίνει ο Πρωθυπουργός –υποκριτικά και ψέ-
µατα- ο κ. Μητσοτάκης και τους λέει ότι θα ακούσει τις τοπικές
αποφάσεις και σήµερα ο κ. Σκρέκας φέρνει άρθρο για να παρα-
κάµψει, πέραν από τον προηγούµενο νόµο, απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας.

Αυτό αποτελεί συνταγµατική παραβίαση γιατί όπως λέει το
Συµβούλιο της Επικρατείας η απόφαση αυτή ανάγεται στην προ-
στασία της ζωής και της υγείας των πολιτών, αλλά και στη δια-
σφάλιση της οικονοµικής και κοινωνικής βιωσιµότητας, άρα
συνταγµατικώς προστατευόµενα έννοµα αγαθά. Και η Κυβέρ-
νηση τα παραβιάζει, αλλά αυτό είναι η Νέα Δηµοκρατία, αυτό
είναι η Δεξιά διαχρονικά. 

Εξάλλου και το WWF στην ακρόαση φορέων είπε ότι η µετεγ-
κατάσταση είναι υποχρεωτική, είναι νοµική υποχρέωση του κρά-
τους, έχει κριθεί ότι είναι νόµιµη αυτή η διάταξη. 

Εδώ λοιπόν έρχεται η Κυβέρνηση και δεν παραβιάζει µόνο το
Σύνταγµα, παραβιάζει και τις διατάξεις της Ευρωπαϊκής Σύµβα-
σης για την Προστασία των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, παρα-
βιάζει την εµπιστοσύνη του πολίτη προς την πολιτεία. 

Ως εκ τούτου, ο κοινός νοµοθέτης δεν µπορεί, εφόσον τα αρ-
µόδια δικαστικά όργανα σε ανώτατο επίπεδο έχουν τοποθετηθεί,
να αλλάξει αποφάσεις και να αλλάξει δεδοµένα και το κράτος δι-
καίου σε µία περιοχή και συνθήκες ζωής των πολιτών. Υπάρχει
υποχρέωση συµµόρφωσης προς τις δικαστικές αποφάσεις, που
αποτελεί ειδικότερη πτυχή του δικαιώµατος αποτελεσµατικής δι-
καστικής προστασίας και δίκαιης δίκης και αυτό από τη νοµολο-
γία του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Και περνάω στο επόµενο άρθρο, στο άρθρο 216, εξηγώντας
εν ολίγοις τι προβλέπει. Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι δύσκολο σε ένα τέτοιο εκτρωµατικό πολυνοµοσχέδιο δια-
κοσίων εξήντα άρθρων να βρεις όλες τις αντιφατικές διατάξεις.
Κρατώ και µία επιφύλαξη, διότι µπορεί να µην είναι µόνο αυτές,
αλλά αυτές είναι σίγουρα αντισυνταγµατικές. 

Το άρθρο 216, λοιπόν, προβλέπει ότι οι οικοδοµικές άδειες σε
µη δασικού χαρακτήρα εκτάσεις όπου εφαρµόζεται, όµως, η δα-
σική νοµοθεσία -χορτολιβαδικά και βραχώδη είναι αυτά-, οι
οποίες έχουν εκδοθεί πριν από την έναρξη ισχύος του ν.4280 ή
δεν έχουν ανακληθεί ή ακυρωθεί, ακόµα κι αν δεν έχουν υλοποι-
ηθεί, δύναται πρακτικά να υλοποιηθούν, ακόµα και κατά παρά-
βαση χρονοδιαγράµµατος. Όµως, τι λέει εδώ ουσιαστικά η Νέα
Δηµοκρατία; Ότι παρ’ ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει ήδη
κρίνει αντισυνταγµατικές τις διατάξεις αυτές, παρατείνει τη δυ-
νατότητα να χρησιµοποιηθούν οικοδοµικές άδειες που δεν έχουν
ακόµη χρησιµοποιηθεί σε περιοχές που είναι στη δασική νοµο-
θεσία. Έρχεται, δηλαδή, να παραβιάσει απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Μάλιστα, υπάρχει η απόφαση αυτή που
κρίνει τη διάταξη και τον 4685 -τον νόµο Χατζηδάκη, τον αντιπε-
ριβαλλοντικό- ως αντισυνταγµατική. 

Αντί, όµως, να έρθει η πολιτεία και να συµµορφωθεί µε την
απόφαση του Σ.τ.Ε., µε την προτεινόµενη ρύθµιση προβλέπει ότι
µπορεί να υλοποιηθούν οικοδοµικές άδειες που πρακτικά θα
οδηγούν εµµέσως σε αποχαρακτηρισµό της έκτασης, δηλαδή
διά της οικοδοµικής άδειας ότι δεν είναι βραχώδης η χορτολιβα-
δική έκταση, ενώ το Συµβούλιο της Επικρατείας τούς έχει υπο-
χρεώσει να ακυρώσουν τη διάταξη του ν. 4685. Και δεν υπάρχει
και καµµία αιτιολογία σε αυτό.

Ξεκάθαρα, λοιπόν, αυτή η διάταξη, το άρθρο που έχει φέρει ο
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κ. Σκρέκας, παραβιάζει το άρθρο 24 του Συντάγµατος, γιατί απο-
συνδέει από τη δασική νοµοθεσία εκτάσεις οι οποίες διατηρούν
ακόµη και σήµερα τη δασική τους µορφή και πρακτικά κάµπτει
και τη συνταγµατική απαίτηση και την απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας. 

Τέλος, το άρθρο 253 είναι ένα ακόµη µεγάλο ρουσφέτι της Κυ-
βέρνησης και αφορά στη διόρθωση ορίων οικισµού πριν την ολο-
κλήρωση τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων και χωρίς προεδρικό
διάταγµα. Έρχεται, δηλαδή, ο κ. Σκρέκας και λέει ότι εγώ θα επι-
λέγω και θα τροποποιώ τα όρια οικισµών, ενώ υπάρχει και συν-
ταγµατική πρόβλεψη και πάγια νοµολογία που λέει ότι τα όρια
οικισµών καθορίζονται µόνο µε προεδρικό διάταγµα και όχι µε
απόφαση Υπουργού. Και τι σκέφτεται να κάνει απ’ ό,τι φαίνεται
και απ’ ό,τι λένε και οι µη κυβερνητικές οργανώσεις και οι επι-
στηµονικοί φορείς; Ακόµα και σε πυρήνα προστατευόµενης πε-
ριοχής να έρθει φωτογραφικά να ρυθµίσει όρια οικισµών για να
τακτοποιήσει κάποια συµφέροντα. Και δεν είναι η πρώτη φορά
που το επιχειρούν. Υπάρχει και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος για
συγκεκριµένα θέµατα. Και αναρωτιόµαστε γιατί δε µας λέει.
Αφορά το Πάπιγκο, κύριε Σκρέκα; Θα απαντήσετε; Διότι εµείς
ξέρουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο τον οποίο έχετε αποφύγει
και έρχεστε να τον αποφύγετε για άλλη µία φορά παρακάµπτον-
τας αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας και το Σύν-
ταγµα. 

Και υπάρχει πάγια νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας
που ερµηνεύει τα άρθρα αυτά, γιατί λέει ότι η οριοθέτηση του
οικισµού είναι θέµα πολεοδοµικού σχεδιασµού και όχι θέµα ρου-
σφετολογικής απόφασης ενός Υπουργού. Άρα, λοιπόν, δεν είναι
ένα τεχνικό ζήτηµα, δεν είναι µια διόρθωση, αλλά είναι η από-
δοση δικαιωµάτων επί των χρήσεων γης κατά προτεραιότητα και
διακρίνοντας τους πολίτες σε «πληβείους» και «αρίστους», κατά
τη δική σας ανάγνωση. Δεν είναι έτσι, όµως, η ζωή, δεν είναι έτσι
η δηµοκρατία, δεν είναι έτσι το Σύνταγµα. Η προτεινόµενη ρύθ-
µιση του άρθρου 253 είναι αντίθετη µε το Σύνταγµα, γιατί προ-
βλέπει τη διόρθωση των ορίων οικισµού µε υπουργική απόφαση. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε, όπως προκύπτει, υπάρχουν πλείστα
άρθρα τα οποία έχουν παραβιάσεις του Συντάγµατος. Δεν αρκεί
µόνο να συµφωνήσουµε ότι είναι αντισυνταγµατικές οι ρυθµίσεις,
αλλά απαιτείται να αποσυρθεί όλο το κατάπτυστο εκτρωµατικό
πολυνοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα για πέντε λεπτά ο συνάδελφος κ. Καππάτος από τη Νέα
Δηµοκρατία ως αντιλέγων.

Ορίστε, κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή προσβάλλονται τέσσερα τµήµατα του νοµοσχεδίου ως

αντισυνταγµατικά, θα χρειαστώ περισσότερο χρόνο, όπως και ο
συνάδελφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα υπάρξει
ανοχή, όπως υπήρξε και για τον προηγούµενο συνάδελφό σας.
Όµως, να περιοριστείτε όσο µπορείτε. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως προανέ-

φερα, κατατέθηκε ένσταση αντισυνταγµατικότητας σε τέσσερα
τµήµατα του νοµοσχεδίου. Το πρώτο τµήµα είναι η ένσταση αν-
τισυνταγµατικότητας επί των άρθρων 4, 5, 7, 11, 12 και 15 που
αφορούν το νερό. Αυτό που ακούγεται τόσες µέρες θεωρώ ότι
είναι µία ένσταση για επικοινωνιακούς λόγους µε το επιχείρηµα
ότι το νοµοσχέδιο αποτελεί τη βάση επί της οποίας επιχειρείται
η ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών παροχής ύδατος, στην ύδρευση
και άρδευση. 

Η ένσταση, λοιπόν, αυτή δεν ευσταθεί, δεν έχει νοµική βάση
και σας καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να την καταψηφί-
σετε. Και πριν εξηγήσω τους λόγους, θα ήθελα να αναφερθώ
σύντοµα στις επίµαχες πρόσφατες αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας, την απόφαση 190/2022 και την απόφαση
191/2022. 

Με αυτές τις αποφάσεις της, λοιπόν, η Ολοµέλεια του Συµβου-
λίου της Επικρατείας έκρινε αντισυνταγµατική τη µεταβίβαση της

πλειοψηφίας του µετοχικού κεφαλαίου της ΕΥΔΑΠ Α.Ε. στην «Ελ-
ληνική Εταιρεία Συµµετοχών & Περιουσίας Α.Ε.», το λεγόµενο
Υπερταµείο, κάτι που είχε επιχειρηθεί µε τον ν.4389/2016 που
ψήφισε τότε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Διότι δεν ξεχνάµε ότι αυτό
που καµµία ελληνική κυβέρνηση δεν είχε δεχθεί, το έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε το µνηµόνιο Τσίπρα, την υποθήκευση δηλαδή όλης της
δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννέα χρόνια. 

Και τι µας λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας για την ΕΥΔΑΠ
και την ΕΥΑΘ συγκεκριµένα; Ότι το κράτος οφείλει να ασκεί τον
έλεγχο της ΕΥΔΑΠ, γιατί οι συνθήκες παροχής των υπηρεσιών
της είναι µονοπωλιακές και γιατί τα δίκτυά της είναι τα µοναδικά
στην περιοχή που ανήκουν στην ιδιοκτησία ΕΥΔΑΠ Α.Ε.. Άρα
είναι συνταγµατικά επιβεβληµένος ο έλεγχος της ΕΥΔΑΠ από το
κράτος και µέσω της µετοχικής της σύνθεσης. Άρα, οι αποφά-
σεις του Σ.τ.Ε. αναφέρονται στον µονοπωλιακό χαρακτήρα της
υπηρεσίας και στη µοναδικότητα του δικτύου και ότι εξαιτίας
αυτών των χαρακτηριστικών δεν µπορεί να γίνει αποκρατικοποί-
ηση της εταιρείας.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που συζητάµε δεν
ρυθµίζει σε κανένα άρθρο του το ιδιοκτησιακό καθεστώς, ούτε
ασχολείται έστω έµµεσα µε τη µετοχική σύνθεση των εταιρειών.
Το νοµοσχέδιο ασχολείται µε την εποπτεία των παρόχων υπηρε-
σιών ύδατος, µε τον έλεγχό τους. Επιπλέον, και για την οικονοµία
της συζήτησης, οι ίδιες οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας δέχονται ρητά το θεµιτό της δηµιουργίας ανεξάρτητης
αρχής για τα ύδατα, άρα δεν τίθεται κανένα θέµα αντισυνταγµα-
τικότητας σχετικά µε την ύπαρξή της.

Και συνεχίζω. Με βάση τα όσα ανέφερα για τις αποφάσεις του
Σ.τ.Ε., θέµα αντισυνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν τίθεται για τέσσερις λόγους περιληπτικά.
Πρώτος λόγος: Δεν υπάρχει ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας,
γιατί το κείµενο του νοµοσχεδίου που συζητάµε θα είναι ο πρώ-
τος νόµος του κράτους στον οποίο θα αναφέρονται συγκεκρι-
µένα ποιοι είναι οι πάροχοι υπηρεσιών ύδατος στην Ελλάδα και
έτσι καλύπτεται ένα κενό στην υφιστάµενη νοµοθεσία. Συγκεκρι-
µένα, το άρθρο 3 παράγραφος 2 του νοµοσχεδίου, όπως και το
άρθρο 1 της αιτιολογικής έκθεσης. Στους ορισµούς του άρθρου
3 ως πάροχοι υπηρεσιών ύδατος αναφέρονται οι δηµόσιοι και
δηµοτικοί φορείς και ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους δήµους, οι δη-
µοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης. Η άποψη, λοι-
πόν, ότι υποκρύπτεται πρόθεση ιδιωτικοποίησης προσκρούει
στην ίδια τη λογική, διότι σε αυτή την περίπτωση δεν θα γινόταν
ρητή αναφορά για τους φορείς που µπορούν να αναλάβουν αυτή
την υπηρεσία.

Δεύτερος λόγος: Δεν υπάρχει ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας,
γιατί σε κανένα µέρος του νοµοσχεδίου δεν αναφέρεται ότι η νέα
ρυθµιστική αρχή θα αποφασίζει για την τιµολογιακή πολιτική. Η
νέα ρυθµιστική αρχή έχει καθαρά εποπτικές και γνωµοδοτικές
αρµοδιότητες. Οι κανονιστικές αρµοδιότητες για την κοστολό-
γηση του νερού παραµένουν αρµοδιότητα των Υπουργών και για
τον σκοπό αυτό εκδίδουν κοινή υπουργική απόφαση. Διαβάζω το
άρθρο 34 παράγραφος 6 του νοµοσχεδίου: «Με κοινή απόφαση
των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Οικονοµικών και
Εσωτερικών, κατόπιν γνώµης της Γνωµοδοτικής Επιτροπής της
παραγράφου 3 του άρθρου 4 και εισήγησης της ΡΑΑΕΥ, προς
την επιτροπή, καθορίζονται οι γενικοί κανόνες κοστολόγησης και
τιµολόγησης υπηρεσιών ύδατος, τα µέτρα βελτίωσης αυτών…»
κ.λπ.. Άρα, έχουµε και πάλι επιχειρήµατα από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση που προσκρούουν στην ίδια τη λογική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πώς επιχειρείται, άραγε, η ιδιωτικοποίηση, όταν µε το νοµο-
σχέδιο η κανονιστική αρµοδιότητα για την τιµολόγηση του νερού
παραµένει ευθύνη των Υπουργών; Το κράτος, το δηµόσιο είναι
αυτό που βάζει τους κανόνες. Η νέα ανεξάρτητη αρχή θα εξα-
σφαλίζει ότι αυτοί οι κανόνες τηρούνται.

Τρίτος λόγος: Δεν υπάρχει ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας
γιατί µε τη δηµιουργία ρυθµιστικής αρχής έχουµε σαφή διάκριση
ελεγκτή και ελεγχόµενου, κάτι που υπηρετεί και το γράµµα και
το πνεύµα του Συντάγµατος. Με τον τρόπο αυτό, ενισχύονται τα
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δικαιώµατα των πολιτών, οι οποίοι θα µπορούν να απευθυνθούν
σε ανεξάρτητη αρχή σε περίπτωση που παραβιάζονται τα δικαιώ-
µατά τους.

Ο έλεγχος σήµερα είναι πληµµελής και γι’ αυτό απαιτείται συ-
στηµατικά να ελέγχει, να εποπτεύει µια δηµόσια ανεξάρτητη
αρχή. Έχουµε τριακόσιες δηµοτικές επιχειρήσεις και χρειάζεται
διαφάνεια και έλεγχος. Μόλις το 40% των δηµοτικών επιχειρή-
σεων σήµερα υποβάλλει συστηµατικώς στοιχεία στο κεντρικό
πληροφοριακό σύστηµα. Όµως, και πάλι η ορθότητα αυτών των
στοιχείων δεν ελέγχεται. Άρα ελεγκτής των επιχειρήσεων αυτών
δεν µπορεί να είναι ο εαυτός τους, αλλά µια ανεξάρτητη αρχή.

Τέταρτος λόγος: Το Σύνταγµα ορίζει ότι το κράτος πρέπει να
µεριµνά για τη δηµόσια υγεία. Σας λέω χαρακτηριστικά ότι το
60% των δηµοτικών επιχειρήσεων δεν δηµοσιεύει στοιχεία για
την ποιότητα του νερού που καταναλώνουν οι πολίτες. Δεν γνω-
ρίζουµε την ποιότητα του πόσιµου νερού. Δεν υπηρετεί, λοιπόν,
το Σύνταγµα η ύπαρξη εποπτικής αρχής για τον έλεγχο, όπως
ορίζει και η ευρωπαϊκή νοµοθεσία; Δεν χρειάζονται βοήθεια οι
δηµοτικές επιχειρήσεις από µια εξειδικευµένη δηµόσια αρχή;

Περαιτέρω το άρθρο 21 του Συντάγµατος εισάγει την αρχή
της αειφορίας και την προστασία του περιβάλλοντος και των φυ-
σικών πόρων. Από τα στοιχεία που έχουµε φαίνεται ότι σήµερα
χάνεται το 35% του νερού σε απώλειες. Δεν υπάρχουν µηχανι-
σµοί µέτρησης απωλειών. Είναι γνωστό ότι χάνουµε πάρα πολύ
νερό, ειδικά στην άρδευση. Δεν µπορεί να γίνει σοβαρή διαχεί-
ριση των επιφανειακών και υπογείων υδάτων χωρίς µια εξειδι-
κευµένη ρυθµιστική αρχή. Άρα, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι το
νοµοσχέδιο υπηρετεί το γράµµα και το πνεύµα του Συντάγµατος.
Το νοµοσχέδιο µε σεβασµό στο Σύνταγµα δίνει λύσεις προς την
κατεύθυνση αυτή, διατηρώντας τον εξουσιαστικό και κανονιστικό
ρόλο του κράτους και στην κυριότητα των υποδοµών και στην τι-
µολόγηση.

Έρχοµαι πολύ γρήγορα στις άλλες τρεις αιτιάσεις αντισυνταγ-
µατικότητας προς το νοµοσχέδιο και πιο συγκεκριµένα στο
άρθρο 162 παράγραφος 8 που αφορά τη µετεγκατάσταση της
Ακρινής Κοζάνης. Με το άρθρο αυτό καταργείται ρητώς η νοµο-
θετική υποχρέωση µετεγκαταστάσεως του οικισµού. Στο πλαίσιο
της δίκης το δηµόσιο επικαλέστηκε ότι εν όψει αλλαγής των δε-
δοµένων και του συναφούς νοµοθετικού πλαισίου, νέο ΕΣΕΚ
λόγου χάριν, που αναστέλλει την πρόοδο της επεκτάσεως των
λιγνιτωρυχείων, έχει σιωπηρώς καταργηθεί η οικεία υποχρέωση. 

Το Σ.τ.Ε. δεν επείσθη και ένεκα παραλείψεως από το κράτος
εκδόσεως προεδρικού διατάγµατος, πράξεων περί µη µετεγκα-
ταστάσεως, κ.λπ., ακύρωσε την παράλειψη αυτή της διοίκησης,
την επί δέκα και έντεκα χρόνια –αν θέλετε- παράλειψη της διοί-
κησης. Δεν προσβάλλεται όµως το δεδικασµένο άρθρο 10 του
Συντάγµατος, αλλά αλλάζει, καταργείται ρητώς ό,τι ίσχυε απλώς.
Άρα, δεν έχουµε καµµία παραβίαση του Συντάγµατος.

Προστασία δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης του άρθρου 25 δεν
τίθεται διότι επί έτη ως εκ των ειρηµένων ήταν σαφές ότι δεν θα
επεκταθούν τα λιγνιτωρυχεία. Αντισταθµίσαµε τα κίνητρα παρα-
µονής κατοίκων, είπαν «ναι», ΥΠΕΝ, ενεργειακή κοινότης, κ.λπ..
Άρα δεν υφίσταται κανένα θέµα αντισυνταγµατικότητας ως προς
το άρθρο 162, παράγραφος 8.

Έρχοµαι στο άρθρο 216, προτελευταίο εδάφιο, για το οποίο
προβάλλετε αίτηµα αντισυνταγµατικότητας και αφορά τις οικο-
δοµικές άδειες σε µη δασικού χαρακτήρα εκτάσεις. Ο νόµος µι-
λούσε για οικοδοµικές άδειες σε δασικού χαρακτήρα εκτάσεις
αδιακρίτως, δηλαδή υλοποιηθείσες και µη. Η ολοµέλεια του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας 1364/2021 οµιλεί περί µη προστασίας
και µη δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης. Κατά το άρθρο 24, παρά-
γραφος 1, του Συντάγµατος δήλωνε ότι προέχει της όποιας δι-
καιολογηµένης εµπιστοσύνης η προστασία των δασών και της
φύσεως, καθότι πρόκειται περί µη εισέτι υλοποιηθεισών αδειών
σε δάση και δασικές εκτάσεις που χαίρουν αυξηµένης συνταγ-
µατικής προστασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

Εξάλλου εξαιρούνται µε το νοµοσχέδιο οι οικοδοµικές άδειες

που καλύπτονται από το τεκµήριο νοµιµότητας, ακόµη και µη
υλοποιηθείσες, σε µη δασικού χαρακτήρα εκτάσεις, δηλαδή χορ-
τολιβαδικά, βραχώδεις εκτάσεις, εφόσον εξεδόθησαν έως τον
ν.4280/2014. 

Και τέλος, ως προς το προτεινόµενο άρθρο 253 παράγραφος
1, για τη διόρθωση ορίων οικισµών, πρόκειται περί µεταβατικής
ρυθµίσεως, που δεν θίγει την προστασία του περιβάλλοντος ή
πολεοδοµικές συνταγµατικές επιταγές του άρθρου 24 παράγρα-
φοι 1 και 2 του Συντάγµατος. Εάν ετίθετο συνταγµατικό ζήτηµα,
τούτο θα αφορούσε µόνον τη δυνατότητα τούτο να γίνεται µε
υπουργική απόφαση, αντί προεδρικού διατάγµατος άρθρου 43
παράγραφος 2 του Συντάγµατος. 

Προεδρικά διατάγµατα θα εκδοθούν ούτως η άλλως µε τα νέα
τοπικά πολεοδοµικά σχέδια για το σύνολο της επικρατείας.
Μέχρι τότε όµως και καθόσον πρόκειται περί ερµηνείας παλαιών
και συχνά ασαφών κειµένων ή διαγραµµάτων -φανταστείτε ότι
είναι διαγράµµατα 1:5.000 από το 1985- για να µη σταµατήσει η
οικονοµική ζωή στη χώρα µας, όταν ιδίως πρόκειται για «γκρίζες»
ζώνες και οι πολεοδοµίες ζητούν διευκρινίσεις, πρέπει να µπορεί
µε υπουργική απόφαση, κατόπιν γνώµης του ΚΕΣΥΠΟΘΑ, να
διορθώνονται ή να αποσαφηνίζονται σφάλµατα. Πρόκειται, δη-
λαδή, όχι για δυνατότητα οριοθετήσεων ή επεκτάσεων, αλλά
περί όλως εντοπισµένου ζητήµατος, µε εξόχως λεπτοµερειακό
τεχνικό ή και τεχνικό χαρακτήρα. Άρα ο Υπουργός δύναται να
διαθέτει και, πολλώ µάλλον, να µεταβιβάζει την αρµοδιότητα. 

Δεν υφίσταται, λοιπόν, κανένα θέµα σε κανένα από τα τέσσερα
τµήµατα τα οποία θίγονται περί δήθεν αντισυνταγµατικότητας,
αλλά είναι λόγοι που κατατέθηκαν µόνο για εντυπωσιασµό και
για κανέναν άλλον λόγο. Ζητώ να καταψηφίσετε το αίτηµα αυτό
περί της αντισυνταγµατικότητας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 19ο Δηµοτικό Σχολείο Σερ-
ρών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, όσον αφορά την αντισυνταγµατικότητα, θα µιλή-
σουν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Κύριε Τσακαλώτο, να δώσουµε πρώτα τον λόγο στην κ. Λια-
κούλη, η οποία είναι λίγο βιαστική;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω
κανένα πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Τσακαλώτος
πάντοτε ευγενής παραχωρεί τη θέση, όπως και ο κ. Χήτας και
όλοι.

Ορίστε, λοιπόν, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο, µε την παρά-
κληση να τηρούµε τον χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και
τους συναδέλφους.

Με το νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση σήµερα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επιχειρείται από την Κυβέρνηση µία πα-
ρέµβαση που έχει να κάνει µε το κοινωνικό αγαθό υψίστης ζωτι-
κής σηµασίας για το σύνολο του πληθυσµού, το νερό. Τα είπαµε,
τα ξαναείπαµε, τα ξαναλέµε. Δυστυχώς εσείς αγρόν αγοράζετε.
Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ήταν καταπέλτης, κόλα-
φος. Πώς το ξεπερνάτε; 

Εγώ, αν ήµουν στη θέση σας, κύριε Υπουργέ, το πρώτο
πράγµα που θα έκανα το πρωί θα ήταν να σηκωθώ πάνω και απέ-
ναντι στους συναδέλφους στο Κοινοβούλιο µε σεβασµό να τους
πω ότι αποσύρω το νοµοσχέδιο ή εναντιώνοµαι στο πόρισµα της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής γι’ αυτούς τους λόγους.
Εσείς, σιγή ασυρµάτου. Τι λέτε για την Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής; Λέτε ή δεν λέτε; Το είδατε ή δεν το είδατε; Δεν σας
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νοιάζει; Τότε, να ρωτήσουµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων
µαζί µε τους συναδέλφους που συµµετέχουµε, για ποιον λόγο
την έχουµε την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Για ποιον
λόγο την έχουµε; Είναι διακοσµητικό στοιχείο; Διότι αυτά που
λέει -γι’ αυτούς που τα διάβασαν- είναι πολύ σοβαρά και δεν επι-
τρέπουν την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου. 

Και εσείς δεν µπήκατε στον κόπο να το σχολιάσετε, κύριε
Υπουργέ, και πορεύεστε ως Υπουργός και συνεχίζετε να λέτε
αυτά που λέτε. 

Είναι µόνο η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Όχι. Είναι
και η επιστηµονικοί εταίροι. Τι λένε αυτοί; Και οι δικαστές τα λένε
αυτά και τα επιµελητήρια τα λένε αυτά και όλα τα υποµνήµατα
σας ήρθαν. Δεν είναι δυνατόν τα υποµνήµατα να έρχονται σε
εµάς και εσείς να µην τα έχετε στα χέρια σας. Και γι’ αυτούς
αδιαφορείτε, που σας λένε ότι έχουµε στα χέρια µας ένα αντι-
συνταγµατικό νοµοσχέδιο; Δεν σας ενδιαφέρει; Εκτελείτε εν-
τολή; Ποιο είναι το σχέδιο, δηλαδή; Γιατί πρέπει «ντε και καλά»
να το περάσετε το νοµοσχέδιο έτσι όπως το έχετε; Δεν το κατα-
λαβαίνουµε εµείς αυτό. 

Η εµπειρία, όµως, της ενεργειακής κρίσης, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε τις ραγδαίες αλλαγές που έχει επιφέρει στη ζωή
των ανθρώπων, των κοινωνιών, η κλιµατική κρίση -που δεν είναι
κρίση πια, αλλά κατάρρευση- πρέπει να µας οδηγεί να είµαστε
πολύ προσεκτικοί σε πάρα πολλά ζητήµατα που αγγίζουµε και
έχουν σχέση µε το δηµόσιο συµφέρον. 

Ειδικά για τη διαχείριση των υδάτινων πόρων και της πρόσβα-
σης στο πολύτιµο κοινωνικό αγαθό του νερού δεν πρέπει να τί-
θεται καµµία απολύτως αµφιβολία όσον αφορά τον δηµόσιο
έλεγχο και την κρατική εποπτεία των υπηρεσιών ύδρευσης. Τα
δίνετε αυτά. Με απλές κουβέντες, τα δίνετε και τα δίνετε κρυ-
πτόµενοι. Δεν έχετε το θάρρος να έρθετε στον ελληνικό λαό και
στο Κοινοβούλιο και να πείτε: «Τα δίνουµε. Ναι, αυτή είναι η πο-
λιτική µας.». Κρύπτεσθε. Και έρχεται η Επιστηµονική Υπηρεσία
και σας λέει: «Γιατί κρύβεσαι και δεν το λες, αλήθεια;». Και βγά-
λατε πάλι τους ανθρώπους στον δρόµο και είναι όλες οι ΔΕΥΑ
στον δρόµο και είναι όλοι οι δήµοι ανάστατοι. Αφήστε τώρα τον
συνδικαλισµό που κάνουν οι υψηλά ιστάµενοι. Μιλάµε για τους
δηµάρχους, για τα δηµοτικά συµβούλια. Κι εσείς, ξανά, αγρόν
αγοράζετε!

Επί των άρθρων 4, 5, 7, 11, 12 και 15 διατυπώνεται σοβαρότα-
τος προβληµατισµός κατά πόσο οι προτεινόµενες ρυθµίσεις εκ-
πληρώνουν την απαίτηση να προστατεύονται κατά τρόπο
αποτελεσµατικό οι υδάτινοι πόροι και να ελέγχεται η υπερβολική
κατανάλωση του ύδατος µέσω και της πολιτικής τιµολόγησης.
Δεν τα λέµε εµείς αυτά. Τα λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής. 

Απαντήστε επιτέλους, κύριε Υπουργέ, τι θέλετε να µας πείτε
επ’ αυτών. Έχετε διαφορετική άποψη; Έχετε άλλους συνταγµα-
τολόγους, που σας είπαν άλλα πράγµατα; Δεν είναι δυνατόν να
φτιάξατε ένα γονατογράφηµα σε ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο
και να µην έχετε µία επιτροπή ειδικών νοµικών, συνταγµατολό-
γων, που θα σας πουν αν αυτό που πάτε να περάσετε στο Κοινο-
βούλιο είναι έκτρωµα! 

Και, βεβαίως, δεν υπάρχουν και δεν θεσπίζονται συγκεκριµένοι
κανόνες και διαδικασίες στο νοµοσχέδιο που να εξασφαλίζουν
τις απαιτήσεις αυτές της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. Κάνετε, λοι-
πόν, παράβαση εδώ όχι µόνο του Συντάγµατος, αλλά και των ευ-
ρωπαϊκών νόµων που έχετε µπροστά σας και επικαλείστε µέσα
στο νοµοσχέδιο. 

Περαιτέρω, δεδοµένης της νοµολογίας του Συµβουλίου της
Επικρατείας, σύµφωνα µε την οποία η παροχή υπηρεσιών κοινής
ωφελείας, όπως ύδρευσης και αποχέτευσης, δεν συνιστά δρα-
στηριότητα αναπόσπαστη από τον πυρήνα της κρατικής εξου-
σίας, δηµιουργούνται σοβαρά ερωτήµατα και επιφυλάξεις -λέει
η Επιστηµονική Υπηρεσία-, οι οποίες εδώ µας οδηγούν στο να
λέµε πως επιφυλασσόµαστε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όσον αφορά -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- τη διάταξη της
παραγράφου 8 του άρθρου 162 επισηµαίνουµε ότι το Συµβούλιο
της Επικρατείας απέρριψε τους ισχυρισµούς του ελληνικού δη-

µοσίου ότι έχουν µεταβληθεί, λέει, οι συνθήκες που δικαιολογούν
τη µη υλοποίηση της υποχρέωσής του για ολοκλήρωση διαδικα-
σίας µετεγκατάστασης του οικισµού της Ακρινής Κοζάνης. Το
Συµβούλιο της Επικρατείας -σας διαβάζω αποσπάσµατα αποφά-
σεων του Συµβουλίου της Επικρατείας, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν τα βγάζουµε από το µυαλό µας- έκρινε ότι η
µετεγκατάσταση του οικισµού αυτού είναι επιτακτική για λόγους
προστασίας της υγείας και της ζωής των κατοίκων και τη δια-
σφάλιση της οικονοµικής βιωσιµότητάς τους, υποχρέωση που
έχει ανατεθεί στην πολιτεία σύµφωνα µε το Σύνταγµα. Τι άλλο
να πει, δηλαδή, ο νοµοθέτης και το ανώτατο δικαστήριο;

Τέλος, σχετικά µε το άρθρο 253 παράγραφος 1, που προβλέ-
πει τις διορθώσεις σφαλµάτων ορίων οικισµών από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος σύµφωνα µε τη σχετική νοµολογία του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, προκύπτει ότι η πράξη οριοθετήσεως οικι-
σµού είναι κανονιστικής φύσεως.

Έφυγαν οι Υπουργοί µας. Ελπίζω να µην τους έδιωξα εγώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι ο κ. Ταγαράς εδώ µε την ιδιό-

τητά του!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεδοµένου δε ότι δεν αποτελεί το-

πική υπόθεση ούτε τεχνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα, λέει το
Σ.τ.Ε. -το Σ.τ.Ε. τα λέει-, δεν επιτρέπεται να ενεργείται µε πράξη
άλλου οργάνου της διοίκησης, αλλά µε προεδρικό διάταγµα. Με
απλά λόγια, για να µας καταλαβαίνει ο κόσµος, τι κάνετε στο 253;
Αλλάζετε τη νοµοθεσία, ενώ δεν έχετε το δικαίωµα. Δηλαδή, κά-
νετε φωτογραφική διάταξη. Επεκτείνετε από το 2011 στο 2014
και αλλάζετε βασικές διατάξεις για την πολεοδόµηση. 

Δεν κάνετε µόνο φωτογράφιση, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, που
λείπετε, αλλά κάνετε φωτογράφιση και µε φλας! Και δεν ντρέπε-
στε καν που το φλας βγάζει και εσάς! 

Κοιτάξτε να δείτε, αυτές τις µέρες ζούµε σε ένα περίεργο
κλίµα και προσωπικά, τουλάχιστον, µιας που η εκλογική µου πε-
ριφέρεια είναι η Λάρισα και είναι ο κρατήρας του ηφαιστείου,
ζούµε ένα περίεργο κλίµα και για την Κυβέρνησή σας αλλά και
για το σύνολο του πολιτικού συστήµατος. Εγώ δεν κρύβω τα
λόγια µου. Ενώ θα έπρεπε, λοιπόν, να βρισκόµαστε απέναντι στα
γεγονότα µε περίσκεψη κι ενώ δεν έχει τελειώσει ακόµη το µοι-
ρολόι για τα παιδιά που χάθηκαν, έρχεστε σήµερα για ένα επίσης
κοινωνικό αγαθό, για το νερό -όπως ήταν αυτό της µεταφοράς
και κατάντησε έτσι όπως κατάντησε- να δηµιουργείτε φωτογρα-
φικές διατάξεις και να δείχνετε ότι εκτελείτε στην πραγµατικό-
τητα σχέδιο και εντολές. 

Αυτό, λοιπόν, δεν µπορεί να περάσει. Σας καλούµε να το απο-
σύρετε, κύριε Υπουργέ, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, γιατί και
τροπολογίες που προσπαθήσαµε να φτιάξουµε δεν διορθώνεται
µε τίποτα. Αν δεν το αποσύρετε, θα δείξετε απλά στον ελληνικό
λαό ότι είστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Τσακαλώτος
έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Μπουκώρος.

Κύριε Μπουκώρο, θέλετε να µιλήσετε µετά τον κ. Τσακαλώτο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει σειρά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε

Χήτα. Δεν ήξερα τη σειρά. Δεν χάθηκε ο κόσµος. Εξάλλου, εδώ
θα είστε όλοι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο τέλος όλων θα
µιλήσω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, ωραία.
Εποµένως ο κ. Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µε συγχωρέσει ο καλός συνάδελφος κ. Φάµελλος για το

ότι σήµερα δεν θα του δώσω κοµπλιµέντο για την οµιλία του,
γιατί πιο πολύ µε έπεισε για την αντισυνταγµατικότητα του νο-
µοσχεδίου ο κ. Καππάτος. Όταν, δε, άρχισε να µιλάει για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το Υπερταµείο, έψαξα εκεί πάνω ψηλά να δω µήπως η
µπάλα είχε φτάσει στα παιδιά από τις Σέρρες. Από τη στιγµή, δε,
που δεν αναφερθήκατε καθόλου στην Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής και δεν αντιτάξατε κανένα αντεπιχείρηµα, φαντάζο-
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µαι ότι η µπάλα έχει ήδη φτάσει στις Σέρρες! Πάντως επιχειρή-
µατα για αυτό που συζητάµε δεν άκουσα. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, εγώ δεν είµαι νοµικός όπως
είστε εσείς και ο κ. Καππάτος, αλλά µεγάλωσα στη Βρετανία,
όταν άρχισε το µεγάλο ρεύµα ιδιωτικοποιήσεων κοινών αγαθών,
όπως το νερό, το ηλεκτρικό ρεύµα, η ενέργεια, οι σιδηρόδροµοι.
Και τότε είναι που άρχισαν οι ανεξάρτητες αρχές, γιατί τότε αυτά
τα κοινά αγαθά έγιναν προϊόντα. Και για να προστατέψουν την
κοινωνία, έχουµε ανεξάρτητες αρχές, για να µην υπάρχουν υπερ-
κέρδη. Καλά, αυτό δεν είναι έννοια που σας αφορά και την κα-
ταλαβαίνετε, αλλά αυτή ήταν η λογική: ανεξάρτητη αρχή, για να
µην υπάρχουν υπερκέρδη, ανεξάρτητες αρχές, για να ελέγχουν
τον ανταγωνισµό. Τι σχέση έχει αυτό µε µια Κυβέρνηση που λέει
ότι δεν έχει καµµία ιδιωτικοποίηση ούτε πρόθεση για ιδιωτικο-
ποίηση;

Τι µας είπε ο κ. Καππάτος; Ότι υπάρχουν δηµοτικές επιχειρή-
σεις υδάτων που δεν δουλεύουν καλά. Κύριε Καππάτο, εσείς δεν
είστε υποστηρικτής του επιτελικού κράτους; Δουλειά του κρά-
τους δεν είναι να δουλεύουν καλύτερα; Δεν ήταν η δουλειά των
ανεξάρτητων αρχών να ελέγξουν δηµοτικές επιχειρήσεις που-
θενά, ούτε στη Βρετανία ούτε στην Αµερική ούτε στην Αυστρα-
λία. Η ανεξάρτητη αρχή είναι ακριβώς για τον ανταγωνισµό. Δεν
φαντάζοµαι να θεωρείτε ότι θα κάνουν ανταγωνισµό η δηµοτική
επιχείρηση νερού στα Γιάννενα µε εκείνη της Πρέβεζας και της
Άρτας. Φαντάζοµαι ότι δεν εννοείτε αυτό. Άρα ποια δουλειά πρέ-
πει να κάνει η ανεξάρτητη αρχή, αφού δεν θα υπάρχει κέρδος,
δεν θα υπάρχει ανταγωνισµός; Άρα γι’ αυτό µε πείσατε. Με πεί-
σατε ότι είναι αντισυνταγµατικό ακριβώς γιατί ούτε ξέρετε τι πρέ-
πει να κάνει η ανεξάρτητη αρχή ή ξέρετε και θέλετε να το
κρύψετε. 

Ανεξάρτητη αρχή θα υπήρχε αν -και µόνο αν- θέλατε να το
ιδιωτικοποιήσετε και να ελέγξετε τα κέρδη, να ελέγξετε τον αθέ-
µιτο ανταγωνισµό. Αλλά δεν είναι αυτό. Θέλετε συµβουλές πώς
να δουλέψει το επιτελικό κράτος, που το είδαµε σε όλο το µεγα-
λείο του τον τελευταίο χρόνο; Έχουµε δει πώς δουλεύει και πόσο
επιτελικό είναι! Θέλετε να πάρετε καινούργιους συµβούλους για
το πώς θα δουλεύει το επιτελικό κράτος; Εγώ σας συµβουλεύω
να παραιτηθείτε, να έχουµε εκλογές γρήγορα, για να έρθει µια
κυβέρνηση που µπορεί να διοικήσει µε γνώµονα το δηµόσιο συµ-
φέρον. Γιατί η αντισυνταγµατικότητα αυτού του νοµοσχεδίου δεν
είναι µόνο στο πρώτο άρθρο που αναφέρατε χωρίς επιχειρή-
µατα, χωρίς να έχετε καταλάβει τι κάνουν οι ανεξάρτητες αρχές.
Είναι και όλα τα άλλα που ανέφερε ο κ. Φάµελλος. 

Τα δάση δεν είναι ασφαλή στα χέρια σας. Αυτό λέει η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής, αυτό λένε οι φορείς, αυτό λένε οι
περιβαλλοντολογικές οµάδες, αυτό λέει ο Συνήγορος του Πο-
λίτη. Αυτό λένε όλοι, εκτός από εσάς. Και όταν φτάνει η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» σε κύριο άρθρο, άρθρο γνώµης, να µιλάει για
«νοµοσχέδιο-έκτρωµα» -έκφραση που δεν µ’ αρέσει σε µένα, το
λέει όµως η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- και να σας κατηγορεί για χατιράκια
σε διάφορους, όταν από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής
µέχρι την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και τις περιβαλλοντολογικές οµάδες
και τους άλλους φορείς εκφράζονται κατά του νοµοσχεδίου, κά-
ποιο πρόβληµα έχει. Και άρα νοµίζω ότι πρέπει να το αποσύρετε
-όπως ακόµα και οι δικαστές και η ένωση των δικαστών λένε-, για
να φέρετε ένα νοµοσχέδιο, που δεν θα προλάβετε, γιατί θα έρθει
µια κυβέρνηση που υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, που έχει αί-
σθηση του δηµόσιου συµφέροντος, που εκτός από τις ωραίες
σχέσεις έχει και κάτι που έχουµε κοινό, µαζί, που ανήκει σε εµάς,
που πρέπει εµείς να το διαχειριστούµε και όχι µε τον τρόπο που
εσείς το διαχειρίζεστε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Τσακαλώτο. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχει ενδιαφέρον γιατί άκουγα, για παράδειγµα, τον κ. Καπ-

πάτο να λέει αφού εξηγούσε δέκα λεπτά ο συνάδελφος: «Ως εκ
τούτου, δεν είναι αντισυνταγµατικό.». Εγώ θέλω να ρωτήσω το

εξής: Εµείς ποιοι είµαστε που κρίνουµε αν είναι αντισυνταγµα-
τικό ή όχι; Ποιοι είµαστε εµείς; Εδώ, λοιπόν, εγείρεται η ανάγκη
του συνταγµατικού δικαστηρίου, στο οποίο θα αναφερθώ σε λι-
γάκι, κύριε Πρόεδρε, και είµαστε η µοναδική χώρα που δεν
έχουµε. Ακόµα κι ο Ερντογάν στην Τουρκία έχει συνταγµατικό
δικαστήριο. Και ερχόµαστε εµείς εδώ τώρα να πούµε τι είναι αν-
τισυνταγµατικό και τι όχι.

Και πάµε λίγο στην ουσία, αν έχει νόηµα αυτό που κάνουµε.
Φυσικά η Αντιπολίτευση έχει το δικαίωµα να κάνει χρήση της έν-
στασης αντισυνταγµατικότητας. Το έχουµε κάνει κι εµείς στο πα-
ρελθόν. Φυσικά για µικροκοµµατικούς λόγους κανένα κόµµα, ενώ
ήταν της λογικής αυτής, δεν υπερψήφισε τις ενστάσεις αντισυν-
ταγµατικότητας της Ελληνικής Λύσης. Έχουµε επισηµάνει πολ-
λές φορές αντισυνταγµατικότητες. Εσείς οι υπόλοιποι, πλην της
Κυβέρνησης, επιλέξατε να µη συµπορευτείτε µαζί µας, λες και
έχουµε κάτι, λες και θα κολλήσετε κάτι, δεν ξέρω, οτιδήποτε. 

Η κυβερνητική πλειοψηφία είναι αυτή η οποία, ούτως ή άλλως,
απορρίπτει και θα απορρίψει και σήµερα αυτές τις ενστάσεις.
Και θέλω να ρωτήσω και κάτι άλλο. Έχετε δει κάποιο δικαστήριο,
εσείς, κύριε Πρόεδρε, κατώτερο δικαστήριο, οποιοδήποτε δικα-
στήριο, να πάει κόντρα στην κυβέρνηση, στην εκάστοτε κυβέρ-
νηση, να βγάλει κάποια διάταξη αντισυνταγµατική; Ποτέ δεν έχει
γίνει αυτό. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πολλές φορές έχει γίνει; Επίτηδες το είπα, για να µου δώσετε

πάσα στο δεξί τώρα. Ακούστε τώρα. Γιατί εσείς, λοιπόν, δεν υπα-
κούτε σε αυτά που αποφασίζει το δικαστήριο, ούτε καν στο Σ.τ.Ε.
ούτε στον Άρειο Πάγο. Τι µου λέτε τώρα; Ό,τι θέλετε κάνετε, ό,τι
σας βολεύει κάνετε. Γιατί η Ελλάδα -επαναλαµβάνω- δεν έχει
συνταγµατικό δικαστήριο και αυτό είναι ένα τεράστιο µειονέ-
κτηµα για την ελληνική δικαιοσύνη, αφού η κάθε κυβέρνηση δεν
έχει τον παραµικρό φόβο ότι οι αντισυνταγµατικοί της νόµοι θα
απορριφθούν από τη δικαιοσύνη και είναι ήσυχη η κάθε κυβέρ-
νηση.

Ερώτηση τώρα: Είναι αντισυνταγµατικό το νοµοσχέδιο; Κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς δεν έχουµε κανέναν ενδοιασµό να το πούµε.
Βεβαίως και είναι αντισυνταγµατικό και θα υπερψηφίσουµε την
αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Δεν πρόκειται να κάνουµε µικρο-
κοµµατισµό, αλλά θα υπερψηφίσουµε την ένσταση αυτή. Γιατί;
Εν τάχει αναφέρω και προχωράω. Η αφαίρεση των κρατικών αρ-
µοδιοτήτων για το νερό παραβιάζει τις συνταγµατικές αρχές για
την προστασία τόσο της υγείας όσο και της προσωπικότητας των
Ελλήνων. Και εµείς είµαστε αυτοί που λέµε πρώτοι «πρώτα η Ελ-
λάδα, πρώτα οι Έλληνες». Αυτό όµως δεν µπορεί να γίνει από
µόνο του. Πρέπει να είναι πρώτιστο καθήκον του κράτους να
θέλει και να βάζει πρώτα τους Έλληνες και πρώτα την Ελλάδα
και µε τις προβαλλόµενες διατάξεις το κράτος αδιαφορεί στη
συγκεκριµένη περίπτωση -επιδεικτικά, θα πούµε εµείς- µε την
προοπτική να δοθεί το νερό σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Άκουσα µε ενδιαφέρον τον κ. Τσακαλώτο για τις ανεξάρτητες
αρχές. Από το 2019 φωνάζουµε -φλερτάρουµε µε το να γίνουµε
και γραφικοί, σε τέτοιο σηµείο έχουµε φτάσει- για τις ανεξάρτη-
τες αρχές. Εµείς αναγνωρίζουµε τις πέντε, που είναι και συνταγ-
µατικά αναγνωρισµένες ανεξάρτητες αρχές. Μία χώρα που
διοικείται από τριάντα επτά ανεξάρτητες αρχές δεν είναι σοβαρό
κράτος! Οι ανεξάρτητες αρχές, δηλαδή, υποκαθιστούν τη λει-
τουργία του κράτους, της Κυβέρνησης, των Υπουργείων, των
Υπουργών, των γενικών γραµµατέων και πάει λέγοντας. Κλείστε
τα, δώστε τα κλειδιά στις ανεξάρτητες αρχές, να κάνουν κου-
µάντο αυτές. Ό,τι δεν πάει καλά στην Ελλάδα ή το πουλάµε στον
ιδιωτικό τοµέα ή θα το αναθέσουµε σε µια ανεξάρτητη αρχή.
Γιατί, εµείς τι είµαστε; Ανίκανοι; Άρα, λοιπόν, ποιος ο λόγος για
τις ανεξάρτητες αρχές, τριάντα επτά στο σύνολο; 

Και εσείς, οι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τις ανεξάρτητες αρχές κυβερνού-
σατε και εννοείται κι εσείς, και κάθε µέρα γεννάµε και µια νέα
ανεξάρτητη αρχή. Το πρόβληµα στην Ελλάδα είναι ότι οι εκά-
στοτε κυβερνήσεις και η δικιά σας η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε µία λογική ότι αντιµετωπίζετε το
κράτος ως λάφυρο, ότι είναι δικό σας, ότι είναι το χωράφι του
παππού σας, ότι µπορείτε να πουλήσετε ό,τι θέλετε, ότι µπορείτε
να κάνετε ό,τι νοµίζετε. Και αυτό είναι λάθος. Το κράτος δεν είναι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]A’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9261



λάφυρο καµµιάς κυβέρνησης και πόσω µάλλον της δικής σας Κυ-
βέρνησης. 

Και πάµε τώρα, αφού υπήρχαν δικαστήρια που αποφάσισαν
κατά της Κυβέρνησης. Εδώ ολόκληρο Σ.τ.Ε. βγαίνει και λέει: «Η
εθνική πολιτική παροχής υπηρεσιών ύδρευσης σχεδιάζεται από
κράτη ως πολιτική παροχής υπηρεσιών κοινής ωφέλειας.». Το
λέει το Σ.τ.Ε. ή όχι; Λέει το Σ.τ.Ε. ότι η παροχή υπηρεσιών κοινής
ωφέλειας, όπως ύδρευσης και αποχέτευσης, δεν συνιστά δρα-
στηριότητα αναπόσπαστη από τον πυρήνα της κρατικής εξου-
σίας. Και που το λέει το Σ.τ.Ε., τι έγινε; 

Έρχεται ο κ. Σκρέκας σήµερα, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
και κάνει κάτι διαφορετικό. Κανένα πρόβληµα. Δεν πά’ να λέει το
Σ.τ.Ε. ό,τι θέλει. Έρχεται η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
και επικαλείται την απόφαση του Σ.τ.Ε., αλλά εσείς πάλι αδιαφο-
ρείτε, γιατί πολύ απλά δεν σας νοιάζει. Εσείς θα κάνετε αυτό που
θέλετε και το κάνετε και λίγες µέρες πριν από τις εκλογές, ακόµα
χειρότερο. Αλλά και πριν από τρία χρόνια να το κάνατε, πάλι το
ίδιο άσχηµο θα ήταν. 

Τι λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Ότι γρά-
φετε τις αποφάσεις -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- του Σ.τ.Ε. στα
παλαιότερα των υποδηµάτων σας. 

Και δείτε τώρα εδώ την ειρωνεία. Την ίδια ώρα που ζητάτε και
ζητάµε όλοι από τον κόσµο, τους Έλληνες πολίτες, να εµπιστευ-
τούν τη δικαιοσύνη -αυτό δεν λέµε όλοι, ότι έχουµε εµπιστοσύνη
στη δικαιοσύνη, έχουµε εµπιστοσύνη στην ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης, κύριε Κώτσηρα;-, εσείς ως Κυβέρνηση αγνοείτε τις
αποφάσεις του κορυφαίου δικαστηρίου.

Τι άλλο να πει κανείς; Συνεχίστε µόνοι σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ. 
Ο κ. Αρσένης έχει τον λόγο, εκ µέρους του ΜέΡΑ25, για πέντε

λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βουλεύτριες και Βουλευτές, Υπουργοί, µας είπε εκ µέρους της

Νέας Δηµοκρατίας πριν από λίγο ο κ. Καππάτος -ακούστε- ότι
δεν θα αποφασίζει η νέα ΡΑΕ την τιµολόγηση του νερού. Σε κάθε
συνεδρίαση της επιτροπής µάς έλεγε ο Υπουργός, που µόλις
έφυγε, ότι το πρόβληµα είναι η υπερτιµολόγηση, ότι στέλνουν
όλες τις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης στη
νέα ΡΑΕ, λόγω της υπερτιµολόγησης.

Τελικά, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αποφασίστε
για ποιο παραµύθι προχωράτε την ιδιωτικοποίηση του νερού.
Πείτε µας σε ποιο παραµύθι στηρίζεται ότι αύριο θα πάρουν µε
τις επιλογές σας φωτιά οι λογαριασµοί των πολιτών. Εδώ προ-
φανώς και δεν ξέρετε τι να πείτε. Έχετε αποφασίσει να ιδιωτικο-
ποιήσετε το νερό και όλα τα άλλα είναι προφάσεις εν αµαρτίαις. 

Στη συζήτηση αυτή εξετάζουµε την αντισυνταγµατικότητα.
Είναι συνταγµατικοί οι νόµοι και οι διατάξεις σας για το νερό και
για τα απορρίµµατα; Δεν µπορεί να είναι συνταγµατική η ιδιωτι-
κοποίηση του νερού. Ας πάµε στο άλλο επιχείρηµα, που ακούµε
τόσον καιρό από τον κ. Σκρέκα. Είναι, λέει, απαραίτητο να πάει
κάτω από τη νέα ΡΑΕ το νερό, γιατί το πρόβληµα σε αυτή τη
χώρα είναι τα ανεξέλεγκτα κρατικά µονοπώλια. Αυτό είναι το
πρόβληµα, τα αρρύθµιστα, κακώς ρυθµιζόµενα και ανεξέλεγκτα
κρατικά µονοπώλια. 

Στη βάση του αυτό το επιχείρηµα δείχνει την πραγµατική έλ-
λειψη κάθε σεβασµού στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Είναι το νερό κρατικό µονοπώλιο; Όχι, γιατί έχουµε
τρεις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που µας λένε
ότι το νερό δεν είναι προϊόν, δεν είναι αγορά, είναι δηµόσιο
αγαθό. Δεν υπάρχει καµµία συνταγµατικότητα στη συζήτηση
περί µονοπωλίου. 

Μας λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας ότι πρέπει να είναι δη-
µόσια η διαχείριση του δηµόσιου αυτού αγαθού από την πηγή
µέχρι τη βρύση και να µην εµπλέκεται κανένας ιδιώτης. Γι’ αυτό
και καταρρίπτει και το ΣΔΙΤ του εξωτερικού υδροδοτικού συστή-
µατος της Αθήνας, της ΕΥΔΑΠ Παγίων. 

Όσον αφορά δηλαδή την αντισυνταγµατικότητα του νερού,
δεν υπάρχει κανένα επιχείρηµα. Ήρθαν στην ακρόαση φορέων
πρώην πάρεδροι του Συµβουλίου της Επικρατείας και µας το
είπαν. 

Για τα δάση η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας
είναι ξεκάθαρη, τα άρθρα του Συντάγµατος είναι ξεκάθαρα, αυτά
που φέρατε εδώ είναι εντελώς αντισυνταγµατικά. Στην Ακρινή
παραβιάζετε οι ίδιοι απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
ξανά. Και η παραβίαση της απόφασης συνιστά αντισυνταγµατική
εκτροπή, όπως µας έχουν πει οι δικαστές του Συµβουλίου της
Επικρατείας, αλλά παραβιάζει και τον νόµο. Στο Πάπιγκο επίσης. 

Οπότε στο ερώτηµα αν εµείς υπερψηφίζουµε την αίτηση αντι-
συνταγµατικότητας, η απάντηση είναι ξεκάθαρη, ναι, την υπερ-
ψηφίζουµε. Θα γυρίσω όµως στον ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς θα την
υπερψηφίσετε; Θα συµµετάσχετε σε αυτή την ψηφοφορία; 

Αναρωτιέµαι όλο αυτό το διάστηµα αν η απουσία του ΣΥΡΙΖΑ
από τις ψηφοφορίες αφορά την απόφασή του να µην συµµετά-
σχει σε αυτή τη διαδικασία από µια Κυβέρνηση που κάνει συν-
ταγµατική εκτροπή για τις υποκλοπές ή θέλει να συγκαλύψει το
γεγονός ότι πολλές τροπολογίες από αυτά τα νοµοσχέδια, πολλά
άρθρα θα τα ψηφίζατε, όπως ψηφίσατε την ιδιωτικοποίηση των
ναυπηγείων Ελευσίνας, το κέντρο logistics στο Θριάσιο και ούτω
καθεξής. 

Θα ήθελα να δω τι θα ψηφίζατε σε αυτό το νοµοσχέδιο, αν ψη-
φίζατε. Και όπως το κίνηµα σας καλεί, σας καλούµε να ψηφίσετε,
να τοποθετηθείτε. 

Να θυµίσουµε -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- την ιστορία
του ΣΥΡΙΖΑ στα θέµατα αυτά. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε φέρει τη διάταξη
µεταφοράς ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, που κρίθηκε αντι-
συνταγµατική. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν τεσσεράµισι χρόνια κυβέρνηση,
όταν δεν υλοποιούσε τον νόµο της Ακρινής. Δεν έκανε τη συν-
ταγµατική εκτροπή να καταργήσει την υποχρέωση, αλλά δεν µε-
τεγκατέστησε την Ακρινή. Και βέβαια για τα δάση δεν ξεχνάµε
ποτέ τις οικιστικές πυκνώσεις. Οπότε χέρι-χέρι πάει η αντισυν-
ταγµατικότητα. 

Όµως ναι, αντισυνταγµατικά είναι όλα αυτά που θέτετε στο νο-
µοσχέδιο και εµείς υπερψηφίζουµε την αντισυνταγµατικότητά
τους. Θα πρέπει να αποσυρθούν αυτές οι διατάξεις ως αντισυν-
ταγµατικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νίκος Καραθανασόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Η όλη συζήτηση και περί

αντισυνταγµατικότητας, κύριε Πρόεδρε, έχει µεγάλη δόση υπο-
κρισίας για τους απολογητές του συστήµατος. 

Το νερό είναι αγαθό στον καπιταλισµό ή εµπόρευµα; Εµπό-
ρευµα είναι. Δηλαδή, µε συγχωρείτε, την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ
ποιος την έβαλε στο Χρηµατιστήριο Αθηνών; Η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ. Γιατί την έβαλε; Επειδή είναι κοινωνικό αγαθό το νερό ή
µε σκοπό το κέρδος; Και οι επενδυτές που έχουν επενδύσει στην
ΕΥΔΑΠ γιατί έχουν επενδύσει; Για να διασφαλίζουν τον χαρα-
κτήρα του κοινωνικού αγαθού ή για να βγάλουν κέρδη; 

Ένα ζήτηµα, λοιπόν, είναι αυτό πολύ σηµαντικό, κατά τη
γνώµη µας. Έτσι, λοιπόν, όσες εταιρείες είναι στο Χρηµατιστήριο
είναι κερδοσκοπικές επιχειρήσεις που πουλάνε για να βγάλουν
κέρδος, πουλάνε και το νερό είτε τη διαχείριση των υδάτινων
πόρων είτε τις υποδοµές, την κατασκευή και συντήρηση. 

Δεύτερον, έχουν εντάξει αυτές τις δύο επιχειρήσεις µε ευθύνη
Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, στο Υπερταµείο, ΤΑΙΠΕΔ αρ-
χικά και µετά Υπερταµείο; Για ποιον σκοπό; 

Τρίτο ζήτηµα. Για ποια ισότιµη πρόσβαση µιλάτε στο νερό
χωρίς διακρίσεις; Υπάρχουν εκατοντάδες περιοχές της χώρας
µας όπου το νερό δεν είναι πόσιµο, είναι ακατάλληλο και επικίν-
δυνο για τη δηµόσια υγεία; Και το πληρώνουν και από πάνω. Η
περιοχή Λάππα Αχαΐας, για παράδειγµα, περιοχή Κρεστένων
Ηλείας. Παραδείγµατα συγκεκριµένα. 

Τρίτον, για ποια ισονοµία µιλάτε; Μεγάλο κεφαλοχώρι της
Ηγουµενίτσας µε χίλιους πεντακόσιους κατοίκους έχει ακατάλ-
ληλο νερό. Φτιάχτηκε νέο δίκτυο όχι για το χωριό, αλλά για την
ξενοδοχειακή µονάδα. Αυτό τι είναι; Οι χίλιοι πεντακόσιοι κάτοι-
κοι δεν µας ενδιαφέρουν, αρκεί τουλάχιστον να υπηρετείται το
υπέρτατο εθνικό συµφέρον του επιχειρηµατία. Αυτό έχετε κάνει
όλα αυτά τα χρόνια.

Τρίτο στοιχείο: Λέει η Κυβέρνηση ότι εµείς δεν πρόκειται να
αλλάξουµε, είναι συγκεκριµένοι οι πάροχοι. Οι πάροχοι µπορεί
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να είναι συγκεκριµένοι, αλλά αυτοί που θα διαχειρίζονται τους
υδάτινους πόρους ποιοι θα είναι; Σε πόσα φράγµατα υπάρχουν
επιχειρηµατικοί όµιλοι που διαχειρίζονται τα νερά των φραγµά-
των, για παράδειγµα το φράγµα Πείρου στην Αχαΐα; Και όταν το
ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή έλεγε ότι πρέπει να γίνει και αρδευ-
τικό έργο ταυτόχρονα στον Πείρο, όχι λέγατε όλα τα κόµµατα
και όλες οι κυβερνήσεις, µε αποτέλεσµα να έχει αποξηρανθεί ο
κάµπος της δυτικής Αχαΐας και να χτυπάνε γεωτρήσεις στα πεν-
τακόσια µέτρα για να βρουν νερό. Είναι και αυτό δείγµα ισονο-
µίας;

Τέταρτο ζήτηµα: Οι πηγές και τα νερά, λέει, είναι κρατικά. Αλή-
θεια; Και τότε γιατί τα λεηλατούν µε την άδεια των κυβερνήσεων
οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι οποίοι τα εµπορεύονται ως εµφια-
λωµένα; Τι είναι αυτό; Νερό δεν είναι και αυτό; Αυτό είναι διαφο-
ρετικό; 

Και επί της ουσίας ο άλλος, για να έχει πρόσβαση στο νερό, τι
πρέπει να κάνει; Να καταφύγει στην ατοµική ευθύνη; Να πηγαίνει
να κουβαλάει νερό µόνος του από τις πηγές ή να αγοράζει το εµ-
φιαλωµένο, που δεν του το διασφαλίζει το κράτος; Για όλα αυτά
δεν λέµε κουβέντα µέχρι τώρα; Βεβαίως υπάρχουν και τα άλλα
ζητήµατα, όπως τα αρδευτικά έργα µε ΣΔΙΤ, άρα εµπορευµατο-
ποίηση των νερών που σχετίζονται µε την αγροτική παραγωγή. 

Για την Ακρινή είναι καθαρά τα ζητήµατα και τη µετεγκατά-
στασή της. Εδώ η Κυβέρνηση µε τη συγκεκριµένη διάταξη πα-
ραβιάζει συγκεκριµένη απόφαση του Σ.τ.Ε., που λέει ότι για
λόγους υγείας και προστασίας του λαού πρέπει να µετεγκατα-
σταθεί. Εσείς έρχεστε και λέτε ότι αυτοί οι λόγοι δεν υπάρχουν
πλέον. Αλήθεια;

Όπως επίσης και για τα δάση, καίγονται κάθε χρόνο τα δάση.
Αυτή είναι η προστασία των δασών, επειδή δεν υπάρχουν µέτρα
αντιπυρικής προστασίας, συγκεκριµένες υποδοµές, το ανθρώ-
πινο δυναµικό; Ή ποιοι έχουν παραχωρήσει για επιχειρηµατική
χρήση τους ορεινούς όγκους, τις ακτές και τους αιγιαλούς; Όλες
οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα µε ειδικά πολεοδοµικά σχέδια και κατ’
εξαίρεση, λέει.

Από αυτή την άποψη εµείς λέµε ότι η όποια τήρηση του Συν-
τάγµατος, ακόµη και αυτού του αστικού Συντάγµατος, είναι προ-
σχηµατική. Μάλιστα ένας παλιότερα Αντιπρόεδρος της
Κυβέρνησης είχε πει ότι το Σύνταγµα είναι λάστιχο και κάθε
φορά το ερµηνεύουµε κατά το δοκούν. Μόνο που το δοκούν ποιο
είναι; Οι ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και η κερδοφορία
τους, που σε αυτόν τον βωµό της κερδοφορίας θυσιάζουµε τις
ανθρώπινες ανάγκες, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και την ίδια την
ανθρώπινη ζωή, όπως έδειξε το παράδειγµα στα Τέµπη. 

Εµείς, παρ’ όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, και παρ’ ότι τα ζητήµατα
είναι πολιτικά, θα ψηφίσουµε την πρόταση αντισυνταγµατικότη-
τας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, ο κ. Χρήστος Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου προκαλεί εντύπωση η αντίδραση της Αριστεράς, της Κεν-

τροαριστεράς, της σοσιαλδηµοκρατίας, στην αρµοδιότητα ανε-
ξάρτητων και ρυθµιστικών αρχών. Η Κεντροαριστερά και η
σοσιαλδηµοκρατία στην Ευρώπη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
λατρεύει εξίσου τις ανεξάρτητες και ρυθµιστικές αρχές όσο και
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, ίσως και παραπάνω. 

Εν πάση περιπτώσει, αν θεωρείτε σε αυτή την Αίθουσα ότι όλα
καλά γίνονται στη διαχείριση των υδάτων σε τούτη τη χώρα, ας
µη βελτιώσουµε τίποτα. Αν θεωρείτε ότι το γεγονός ότι η χώρα
βρίσκεται στην εικοστή έκτη θέση πληττόµενη από λειψυδρία
παγκοσµίως, συµπεριλαµβανοµένων και των χωρών της Αφρικής
δηλαδή, αν θεωρούµε σε αυτή την Αίθουσα ότι το να αξιοποιούµε
µόνο το 7% των επιφανειακών υδάτων της χώρας είναι µια ορθή
πολιτική, που µπορεί να µας λύσει το πρόβληµα της εξοικονόµη-
σης και της αξιοποίησης υδάτινων πόρων και να αντιµετωπί-
σουµε και το ζήτηµα της ύδρευσης και το ζήτηµα της άρδευσης,
ας µην κάνουµε απολύτως τίποτα.

Όλες τις προηγούµενες µέρες παρακολουθούµε µια προσπά-

θεια να περάσει µέσα από διάφορα επικοινωνιακά κανάλια, ρεύ-
µατα, του συνδικαλισµού, της τοπικής αυτοδιοίκησης, των πολι-
τικών κοµµάτων η δήθεν ιδιωτικοποίηση των υδάτων, γιατί είναι
ένα θέµα ευαίσθητο. Είναι δηµόσιο αγαθό το νερό, είναι ένα
αγαθό το οποίο πρέπει να διασφαλίζεται, γιατί το νερό είναι ζωή.
Σε αυτές τις πολυπαιγµένες κοινοτοπίες µπορούµε να συµφωνή-
σουµε όλοι. Όµως το να διαστρεβλώνουµε το περιεχόµενο ενός
νοµοσχεδίου για να κάνουµε µικροκοµµατική πολιτική αν µη τι
άλλο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε.

Και το αντιµετωπίζουµε ως εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:
Είναι η πρώτη φορά που νοµοσχέδιο σαφώς προβλέπει, υπο-
γραµµίζει και ονοµατίζει ποιοι είναι οι πάροχοι ύδατος σε αυτή
τη χώρα. Το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου που συζητάµε αναφέρει
ΕΥΔΑΠ, ΔΕΥΑ όλης της χώρας, δηλαδή δηµοτικές επιχειρήσεις
ύδρευσης και αποχέτευσης, και ΤΟΕΒ -θα γνωρίζουν οι Βουλευ-
τές της περιφέρειας-, που είναι οι φορείς εκείνοι που παρέχουν
το αναγκαίο για την άρδευση νερό. Κατά συνέπεια το άρθρο εδώ
κλείνει, δεν µπορεί να είναι πάροχος ύδατος κανένας άλλος φο-
ρέας. 

Και πάµε παρακάτω. Τι είναι αυτή η Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας και Υδάτων; Είναι µια ρυθµιστική αρχή, όπως και οι άλλες
ανεξάρτητες αρχές και ρυθµιστικές αρχές. Να σας ρωτήσω κάτι:
Το να απολογούνται οι δηµοτικές ή οι δηµόσιες επιχειρήσεις
ύδρευσης στον εαυτό τους και να ελέγχονται από τον εαυτό τους
είναι ορθότερο, είναι αντικειµενικότερο, είναι δηµοκρατικότερο
από το να ελέγχονται από µια ρυθµιστική αρχή η οποία θα προ-
κύψει όχι µε την απόφαση του κυρίου Υπουργού Περιβάλλοντος
ούτε µε την απόφαση της Κυβέρνησης, αλλά η σύνθεση της δι-
οίκησής της θα προκύψει από τα τρία πέµπτα της Βουλής; 

Γι’ αυτό ξεκίνησα την τοποθέτησή µου απορώντας για τη
στάση και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Μιλάµε για µια ρυθµιστική
αρχή από τα τρία πέµπτα του Κοινοβουλίου. Μιλάµε για µια πε-
ρισσότερο αντικειµενική αρχή που θα ασκεί τη ρύθµιση και τον
έλεγχο. 

Δεν ανησυχεί κανένας σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν
ακούτε ότι από τις τριακόσιες δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης
στη χώρα αναρτούν στοιχεία για την ποιότητα νερού µόνο οι
εξήντα; Οι υπόλοιπες διακόσιες σαράντα σε ποιον λογοδοτούν,
στον εαυτό τους; Είναι ζήτηµα δηµόσιας υγείας η ποιότητα του
νερού που παρέχουµε µέσω των δηµοσίων δικτύων στους πολί-
τες; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η Γενική Γραµµατεία Υδά-
των;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η Γενική Γραµµατεία Υδάτων, αγα-
πητέ συνάδελφε, που σας εκτιµώ, είναι µια πρόταση, την ακούµε.
Είναι µια πρόταση που ακούει στην απόφαση µιας µονοκοµµατι-
κής κυβέρνησης. Η ρυθµιστική αρχή, όπως σας εξηγώ, είναι εν-
τελώς διάφορο πράγµα για ένα τέτοιο µείζον ζήτηµα, όπως είναι
η παροχή ύδατος.

Τιµολόγηση, εποπτεία και ρύθµιση, έλεγχοι για την ποιότητα,
γνωµοδότηση για την τιµή, η οποία όµως πώς θα προκύπτει; Με
κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Οικο-
νοµικών και Εσωτερικών. Πού, λοιπόν, βλέπετε εσείς έστω και
µια χαραµάδα, ώστε να παρεισφρήσουν ιδιωτικά συµφέροντα
στην παροχή, στον έλεγχο και στη ρύθµιση των υδάτων στη
χώρα; Δεν υπάρχει ούτε µία χαραµάδα. 

Βεβαίως η ανάγκη επικοινωνιακής πολιτικής των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, προκειµένου να καταδείξουν την κακιά Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, που
τα ιδιωτικοποιεί όλα, δεν στέκεται. Δεν παρουσιάσατε ούτε ένα
επιχείρηµα.

Και για τα της Επιστηµονικής Επιτροπής έχει κάποιες παρατη-
ρήσεις εδώ, που λέει ότι είναι ερώτηµα αν συµβαδίζουν µε την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας ή εν πάση περιπτώσει
για τη ΡΑΕ, η οποία µετονοµάζεται, ότι ασκεί ρυθµιστικό και επο-
πτικό ρόλο. Αυτά λέει η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.

Όµως, η ερµηνεία των όσων λέει είτε η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής είτε το Συµβούλιο της Επικρατείας είτε και το ίδιο το
Σύνταγµα µπορεί να ξεκινάει από διαφορετική αφετηρία και να
καταλήγει σε διαφορετικό συµπέρασµα για τον καθένα µας. Γνω-
στά είναι αυτά.
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Θα σας έλεγα, λοιπόν, πάψτε την προπαγάνδα, καµµία ιδιωτι-
κοποίηση. Διασφάλιση της επάρκειας των ελέγχων και κατά συ-
νέπεια της ποιότητας και της τιµολογιακής πολιτικής του νερού
διασφαλίζεται µε το νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Άνω Μεράς Μυκόνου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνος Σκρέ-
κας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Σύντοµος θα είµαι, κύριε Πρόεδρε, γιατί και ο κ.
Καππάτος και ο κ. Μπουκώρος αντείπαν στοιχειοθετηµένα, σε
σχέση µε αυτά τα οποία αναφέρθηκαν από τους προλαλήσαντες
στην Αίθουσα.

Επιτρέψτε µου όµως να αναφερθώ σε τρία σηµεία.
Τι ακούστηκε εδώ στη Βουλή; Ακούστηκε ότι δήθεν οι διατά-

ξεις που σήµερα εισάγουµε προς ψήφιση στη Βουλή είναι αντι-
συνταγµατικές για τρεις κύριους λόγους: 

Πρώτος λόγος, εξ αντανακλάσεως. Δήθεν αναφέρεται ρητά
στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής ότι είναι
αντισυνταγµατικές οι παρατάσεις. Εδώ έχω το κείµενο το οποίο
έχει θέσει στη διάθεσή σας η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Πουθενά δεν αναφέρεται ότι οι διατάξεις που έχουµε φέρει
προς ψήφιση είναι αντισυνταγµατικές. 

Η δεύτερη αιτία αφορά το ότι δήθεν εκχωρούµε αρµοδιότητα
σχεδιασµού υδατικής πολιτικής από την πολιτεία προς µία ρυθ-
µιστική αρχή. Ούτε αυτό ισχύει. Δεν χρειάζεται να διαβάσουν οι
συνάδελφοι όλο το νοµοσχέδιο. Και µόνο τα πρώτα άρθρα να
διάβαζαν, θα έβλεπαν για ποιον λόγο δεν είναι αντισυνταγµατικές
οι διατάξεις.

Το άρθρο 26 αναφέρει ρητά: «Το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας χαράσσει την πολιτική για την προστασία και δια-
χείριση των υδάτων και λέει την εφαρµογή της.». Το γράφει
ρητά. Δεν νοµίζω ότι τίθεται υπό αµφισβήτηση. 

Τρίτο και σηµαντικό -το ανέφερε ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Φά-
µελλος- δήθεν δηµιουργούµε µια ρυθµιστική αρχή για να ρυθµί-
σουµε το νερό και εµµέσως υποκρύπτουµε ιδιωτικοποίηση
µελλοντική. 

Λέει στο άρθρο 1 της αιτιολογικής: «Για πρώτη φορά ρυθµί-
ζονται κατά τρόπο συνεκτικό το πεδίο και ο φορέας της ρυθµι-
στικής και ελεγκτικής εποπτείας των φορέων που διαθέτουν το
αποκλειστικό δικαίωµα παροχής υπηρεσιών ύδατος στη γεωγρα-
φική περιοχή τοπικής τους αρµοδιότητας», δηλαδή δήµοι, νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ΟΤΑ, ΔΕΥΑ, κ.λπ.. 

Στο άρθρο 3 του νοµοσχεδίου -αρκεί να έχετε διαβάσει τα τρία
πρώτα άρθρα- ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί. Τι σηµαίνει ορι-
σµοί; Σηµαίνει τα δεδοµένα. Τι ισχύει, σύµφωνα µε τον νόµο;
Ποιοι θα είναι από δω και πέρα και µε τον νόµο οι πάροχοι ύδα-
τος; Θα είναι, όπως ο νόµος ορίζει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου και λοιποί φορείς του δηµοσίου, δηµοτικοί
φορείς και δηµόσιοι φορείς, ανώνυµες εταιρείες του άρθρου 3
του 4972/2022, ΕΥΔΑΠ, ΟΥΘ κ.λπ., ο Οργανισµός Ανάπτυξης
Κρήτης, Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων, ΟΕΒ, κ.λπ.. Είναι ξε-
κάθαρο, καµµία ιδιωτικοποίηση. Και για πρώτη φορά ορίζονται
ρητά ποιοι είναι οι πάροχοι ύδατος από εδώ και πέρα στην Ελ-
λάδα. 

Όµως, λέει ο κ. Τσακαλώτος ότι δηµιουργείται µία ρυθµιστική
αρχή, η οποία πού χρειάζεται; Χρειάζεται όταν έχουµε ανταγω-

νισµό, όταν έχουµε ιδιώτες, όταν έχουµε πολλές εταιρείες. Ανα-
ληθές! Πρώτον υπάρχει η ρυθµιστική αρχή υδάτων στην Ιταλία
και σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες και είναι δηµόσιοι οργα-
νισµοί οι πάροχοι των υδάτων, φυσικά δηµόσια µονοπώλια. Δεν
είναι εµπορεύσιµο προϊόν το νερό. Φυσικά και συµφωνούµε. Εδώ
µε αυτόν τον νόµο ερχόµαστε και το θωρακίζουµε. Όµως, τι θω-
ρακίζουµε επίσης; Τη λογοδοσία και τη διαφάνεια. Διότι ειδικά
όταν έχουµε δηµόσια µονοπώλια, εκεί χρειάζεται να υπάρχει και
ρύθµιση της τιµολογιακής πολιτικής, αλλά και έλεγχος και επο-
πτεία για τις υπηρεσίες που παρέχουν. 

Γιατί το λέω αυτό; Αυτό βεβαίως δεν αφορά τη ρυθµιστική
αρχή που ιδρύουµε. Στο άρθρο 1 είναι ξεκάθαρη η αρµοδιότητά
της. Τι λέει; Ανάθεση σχετικών αρµοδιοτήτων εποπτείας και ελέγ-
χου στη ρυθµιστική αρχή. Όχι ρύθµισης, όχι καθορισµού τιµολο-
γιακής πολιτικής. Διαβάστε το άρθρο 1. Δεν χρειάζεται να δείτε
πολλά ή να το διαβάσετε όλο. 

Για να καταλάβετε, λοιπόν, ότι έρχεστε εδώ πέρα και λέτε πράγ-
µατα ανυπόστατα. Έχετε χάσει τη σοβαρότητά σας. Αυτή τη
στιγµή σάς είπε ο κ. Μπουκώρος ότι έχουµε διακόσιους ενενήντα
πέντε φορείς παροχής ύδατος και µόλις το 38% αναρτά τα στοι-
χεία. Δεν γνωρίζουµε αν µετρούν συστηµατικά την ποιότητα του
νερού που παρέχουν στους πολίτες τους. Γνωρίζουµε ότι κάποια
έχουν απώλειες µέχρι το 62%, σύµφωνα µε τα στοιχεία που εκείνοι
δηλώνουν. Δεν τα έχουµε µετρήσει εµείς. Γνωρίζουµε ότι υπάρ-
χουν ΔΕΥΑ που χρεώνουν δύο φορές 202% πιο ακριβά το νερό
στους δηµότες τους, µε βάση τα στοιχεία που εκείνοι αναφέρουν,
όχι επειδή το έχουµε ελέγξει εµείς. Και θέλετε να µην κάνουµε τί-
ποτα. Θέλετε -λέει- να µείνει η εποπτεία και ο έλεγχος υπό δηµό-
σιο έλεγχο. Λες και µία ρυθµιστική αρχή ανεξάρτητη, δηµόσια, δεν
είναι δηµόσιος έλεγχος, είναι κάτι άλλο. 

Όµως, γιατί θέλετε να µείνει, κύριε Φάµελλε, αυτός ο έλεγχος
και η εποπτεία στη Γενική Διεύθυνση Περιβάλλοντος; Μήπως για
να αποφασίζει ο εκάστοτε Υπουργός και η εκάστοτε κυβέρνηση
αν θα επιβάλλει πρόστιµα στους δήµους, αν θα επιβάλλει πρό-
στιµα στις ΔΕΥΑ ή όχι, ανάλογα µε το αν το θέλει ο Υπουργός ή
δεν το θέλει, ανάλογα µε το εάν θέλει να κάνει κάποια ρουσφέ-
τια; Ρουσφέτια είναι, κύριε συνάδελφε, οι Γενικοί Επιθεωρητές
Περιβάλλοντος του Υπουργείου να σας φέρνουν εισηγήσεις για
να επιβάλλετε πρόστιµα και να µην τα επιβάλλετε. Αυτό είναι
ρουσφέτι, ξεκάθαρα. Και δεν είναι µόνο ρουσφέτι, είναι και επι-
κίνδυνο. Γιατί µία, δυο, τρεις φορές, κανείς δεν ενδιαφέρεται να
παρέχει νερό. 

Τι θέλω να πω µε αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Την περίοδο 2015
- 2019 -για να τα θυµόσαστε- µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ πόσα πρό-
στιµα επιβλήθηκαν; Επιβλήθηκαν εννέα πρόστιµα, δύο στη βό-
ρεια Ελλάδα και επτά στη νότια Ελλάδα. Μόνο εννέα πρόστιµα
εισηγήθηκαν οι επιθεωρητές περιβάλλοντος; Όχι, πολύ περισσό-
τερα! Τα άλλα χάθηκαν στους διαδρόµους του Υπουργείου. Από
το 2020 και µετά επιβλήθηκαν εξήντα δύο πρόστιµα. 

Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι. Και δεν είναι αυτός ο τρόπος να
γίνεται η δουλειά, όταν έρχεται µια κυβέρνηση να προσπαθεί να
ελέγξει, φεύγει η κυβέρνηση και δεν ελέγχει η επόµενη. Επιτέ-
λους θα πρέπει να υπάρξει λογοδοσία και διαφάνεια και στους
φορείς του δηµοσίου, ιδιαίτερα για το νερό, τον πολυτιµότερο
πόρο τον οποίο χρησιµοποιούµε κάθε µέρα, και είναι πολύ ση-
µαντικό για την υγεία µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι τελευταίο, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για να κα-

ταλάβετε δηλαδή πόσο έχετε χάσει την επαφή µε την πραγµατι-
κότητα. Εσείς θα ψηφίσετε; Εσείς δεν έχετε πει ότι δεν ψηφίζετε
και ότι απέχετε από τα νοµοσχέδια και από τις διαδικασίες της
Βουλής σε ό,τι αφορά την ψήφο; Δηλαδή καταθέσατε µία αίτηση
αντισυνταγµατικότητας την οποία δεν θα υποστηρίξετε µε την
ψήφο σας; Μας κοροϊδεύετε τελικά τους Έλληνες Βουλευτές;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζή-
τηση σύµφωνα µε το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής για το θέµα της αντισυνταγµατικότητας ως ετέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποδεχόµενοι την ένσταση
αντισυνταγµατικότητας παρακαλώ να εγερθούν.
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(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Βλέπω ότι εγείρονται και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ση-

µαίνει ότι αίρεται το θέµα που είχατε να µην ψηφίζετε; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Εν πάση περιπτώσει, το λέω για το µέλλον.
Είναι προφανές ότι δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός των

Βουλευτών από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε τη συζήτηση του

νοµοσχεδίου.
Τον λόγο θα πάρει ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κυ-
ρίες και κύριοι, είκοσι µέρες τώρα χιλιάδες λαού και νεολαίας
βρίσκονται στους δρόµους, πληµµυρίζουν τις πλατείες σε όλη
τη χώρα και φωνάζουν: «Το έγκληµα στα Τέµπη δεν θα ξεχαστεί».
Ναι, ήταν έγκληµα και όχι θυσία, όπως τόλµησε να πει ο Πρωθυ-
πουργός, προσβάλλοντας και προκαλώντας όχι µόνο τις οικογέ-
νειες των θυµάτων, αλλά και έναν ολόκληρο λαό, που απαιτεί να
αποδοθούν οι ευθύνες στους πραγµατικούς ενόχους. 

Όσο για τη βολική αντιπαράθεση που έχετε στήσει ανάµεσά
σας, νυν και τέως κυβερνώντες, δεν πρόκειται να σας απαλλάξει
από τις ευθύνες σας, γιατί στο προδιαγεγραµµένο αυτό έγκληµα
οδήγησε, τελικά, η πολιτική της απελευθέρωσης της ιδιωτικοποί-
ησης των σιδηροδρόµων, που η Κυβέρνησή σας, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, συνέχισε, παίρνοντας τη σκυτάλη από τις προ-
ηγούµενες του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. 

Έρχεστε τώρα να εφαρµόσετε την ίδια πολιτική και στο νερό
µε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνετε, που οδηγεί στην παραπέρα
εµπορευµατοποίησή του. Τι να πει κανείς; Δεν έχετε ούτε ιερό
ούτε όσιο. Ή µάλλον έχετε. Ιερό και όσιο για εσάς είναι η πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα κέρδη των οµίλων σε βάρος
των λαϊκών, των κοινωνικών αναγκών. 

Τα ίδια που κάνετε τώρα µε το νερό κάνατε πριν στους σιδη-
ροδρόµους και φτάσαµε σήµερα να µετράµε νεκρούς στις µα-
τωµένες ράγες των κερδών. Τα ίδια κάνατε και στην ενέργεια και
φτάσαµε στην ενεργειακή φτώχεια, στα κοµµένα ρολόγια για
λαϊκά νοικοκυριά, ενώ τα καρτέλ των ενεργειακών επιχειρήσεων
µετρούν τεράστια κέρδη. 

Στο κάδρο των εγκληµατικών ευθυνών βρίσκεστε όλοι σας,
γιατί όλοι σας, ο ένας µετά τον άλλο, προσθέτατε και ένα κοµµάτι
σε αυτό το παζλ της απελευθέρωσης, της εµπορευµατοποίησης,
της ιδιωτικοποίησης των σιδηροδρόµων, της ενέργειας και του
νερού. 

Τι ακριβώς κάνατε σήµερα, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, µε
αυτό το νοµοσχέδιο, που χωρίς καµµία ουσιαστική συζήτηση επι-
σπεύσατε την ψήφισή του και µάλιστα λίγες ηµέρες πριν από τις
εκλογές που θα γίνονταν ή τις εκλογές που αµέσως µετά έρχον-
ται; Βέβαια, µε ποιους να συζητήσετε και τι, αφού όλοι -και ανα-
φερόµαστε στους εργαζόµενους εδώ- από την πρώτη στιγµή
έχουν ζητήσει την απόσυρσή του και σήµερα διαδηλώνουν έξω
από τη Βουλή. Νοµίζατε πως δεν θα σας πάρει µάλλον κανείς
χαµπάρι. 

Τι κάνετε, λοιπόν; Μετατρέπετε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων, προκει-
µένου να επιταχύνετε την παραχώρηση της κερδοφόρας διαχεί-
ρισης του νερού και των αστικών αποβλήτων στους
επιχειρηµατικούς οµίλους.

Αυτοί οι σχεδιασµοί δεν επιδρούν µόνο στο νερό, αλλά και σε
άλλα ζητήµατα, γιατί βάζετε µέσα και τα αστικά απόβλητα. Τι θα
γίνει, για παράδειγµα, µε τους βιολογικούς καθαρισµούς που
έπρεπε να είχαν γίνει, όταν εν έτει 2023 υπάρχουν ολόκληρες πε-
ριοχές και εντός της Αττικής -σχεδόν όλη η ανατολική Αττική είναι
έτσι- µε ανύπαρκτα δίκτυα αποχέτευσης και µε τους κατοίκους να
ζουν εδώ και δεκαετίες µε τα βοθρολύµατα; Τι θα γίνει τώρα; Με
τι όρους θα κατασκευαστούν; Με ποιες τεχνικές προδιαγραφές;
Με τι κόστος για τα λαϊκά νοικοκυριά, όταν προχωράτε και στον
τοµέα αυτόν την πολιτική της εµπορευµατοποίησης; 

Άλλη µία ρυθµιστική αρχή βρέθηκε, λοιπόν, µπροστά µας,
αυτή η Ρυθµιστική Αρχή της Ενέργειας, στην οποία τώρα εντάσ-

σετε και το νερό και τα απορρίµµατα. Γιατί µπορεί η ΕΥΔΑΠ και
η ΕΥΑΘ να λειτουργούν και τώρα µε καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια, όπως άλλωστε όλες οι ανώνυµες εταιρείες να είναι ει-
σηγµένες στο Χρηµατιστήριο, όµως µε την ένταξή τους τώρα στη
ρυθµιστική αρχή ενισχύεται το θεσµικό και νοµικό πλαίσιο της
υπάρχουσας ιδιωτικοποίησης του νερού. Στην κυριολεξία ο λαός
µας «θα πει το νερό νεράκι».

Στην ουσία, προσαρµόζετε το πλαίσιο λειτουργίας της εγχώ-
ριας αγοράς στις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη
λεγόµενη ρύθµιση της υδατικής πολιτικής, µε βάση τα αντίστοιχα
πρότυπα για την απελευθερωµένη αγορά ενέργειας, η οποία εί-
δαµε, τελικά, πού έχει οδηγήσει τον λαό.

Γιατί σας έπιασε τέτοια πρεµούρα; Τρέχετε να προλάβετε,
γιατί στο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 προβλέπεται η χρηµατοδότηση επι-
χειρηµατικών οµίλων για τα αντίστοιχα έργα υποδοµής, χώρια
που είναι ένα από τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης
που πρέπει να υλοποιηθούν µέσα στο επόµενο εξάµηνο. Όπως
και µε τα µνηµόνια, έτσι τώρα και µε το υπερµνηµόνιο -γιατί τέ-
τοιο είναι το Ταµείο Ανάκαµψης- κάθε εκταµίευση προϋποθέτει
αντιλαϊκά προαπαιτούµενα.

Όλες αυτές τις µέρες οι εργαζόµενοι δηλώνουν την κατα-
κραυγή τους για το νοµοσχέδιό σας αυτό, ακριβώς γιατί ξέρουν
ότι η παραπέρα εµπορευµατοποίηση, ιδιωτικοποίηση του νερού
θα έχει δραµατικές συνέπειες για τους ίδιους και τα παιδιά τους,
όχι µόνο γιατί θα χρυσοπληρώσουν την αύξηση της τιµής του
νερού, αλλά και γιατί η ποιότητα του νερού, οι επιπτώσεις στη
δηµόσια υγεία και το περιβάλλον θα βρίσκονται σταθερά στη ζυ-
γαριά κόστους - οφέλους, γιατί αυτό επιβάλλει η κερδοφορία του
κεφαλαίου, που θυσιάζει την υγεία και την ασφάλεια στον βωµό,
βέβαια, του κέρδους του.

Όλοι καταλαβαίνουν πως το δίκτυο του νερού στα χέρια των
οµίλων αυτόµατα θα σηµαίνει και διακοπή νερού σε φτωχά νοι-
κοκυριά µε χρέη, όπως κάνουν σήµερα η «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.» και η
«ΕΥΑΘ Α.Ε.».

Να σας θυµίσουµε ότι πριν από λίγες µέρες στη χαµηλοσυν-
ταξιούχο δηµοσιογράφο, εδώ, στου Ζωγράφου, που θέλουν να
της κάνουν έξωση από τη µοναδική της κατοικία που πλειστηρία-
σαν, της αφαίρεσαν το ρολόι του νερού. Δηλαδή, της έκοψαν το
νερό, αν και πλήρωνε τον λογαριασµό, για να την εξαναγκάσουν
να φύγει από το σπίτι της. Εικόνες από το µέλλον, που θα γενι-
κευτούν µε το σηµερινό αυτό τερατούργηµα, µε τους ιδιώτες λη-
στές που βάζετε να κάνουν κουµάντο.

Όλα αυτά βέβαια -µην τρελαθούµε-, δεν αποτελούν κάποια ελ-
ληνική πρωτοτυπία ή κάποια νεοφιλελεύθερη εµµονή της Νέας
Δηµοκρατίας, όπως κοροϊδεύει τον ελληνικό λαό ο ΣΥΡΙΖΑ, για να
«βγάλει την ουρά του απ’ έξω». Πρώτα απ’ όλα, γιατί η ίδια πολι-
τική µε παραλλαγές εφαρµόστηκε σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια
να βρουν κερδοφόρα διέξοδο στους κλάδους που απελευθερώ-
νονταν σταδιακά από την κρατική προστασία: τηλεπικοινωνίες,
ενέργεια, µεταφορές, το νερό.

Σε εσάς της Νέας Δηµοκρατίας έλαχε σήµερα απλά να προ-
χωρήσετε στο επόµενο βήµα, ακολουθώντας πιστά, βέβαια, την
αντιλαϊκή διαδροµή που ακολούθησαν οι προηγούµενες από
εσάς κυβερνήσεις τις δύο τελευταίες δεκαετίες.

Ακολουθώντας πιστά, βέβαια, όλα αυτά τα χρόνια την ίδια
στρατηγική, την ίδια πολιτική, µε τις παραλλαγές σας, όλοι σας
προχωρήσατε στην ευθυγράµµιση του νοµοθετικού πλαισίου και
στη χώρα µας µε τη σχετική ευρωπαϊκή οδηγία που έχει στόχο
την εµπορευµατοποίηση του νερού, της χρήσης του, των υπο-
δοµών του, των εργασιών συντήρησής του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Τι συνέπειες θα έχει αυτή η παραπέρα, τώρα, ευθυγράµµιση;
Εκτόξευση των τιµολογίων του νερού, δραστικό περιορισµό της
διάθεσης του νερού στον αγροτικό τοµέα, επιθετική προώθηση
της εµπορευµατικής λειτουργίας και της ιδιωτικοποίησης των
επιχειρήσεων ύδρευσης. 

Και πριν αρχίσετε ορισµένοι να λέτε ότι καµµιά ιδιωτικοποίηση
στο νερό δεν είχαµε τα προηγούµενα χρόνια, σας διαψεύδουν
τα έργα και οι ηµέρες της διακυβέρνησής σας. Φτάνει να κοιτάξει
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κανείς τις προηγούµενες δύο δεκαετίες και θα βρει πολλά ράµ-
µατα για τη γούνα σας. 

Από πού να το πιάσει κανείς; Από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
το 1999, όπου ξεκινά ο διαχωρισµός των υποδοµών ΕΥΔΑΠ Πα-
γίων, που παρέµειναν στο κράτος, και της διανοµής, που πέρασε
στις ανώνυµες εταιρείες ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, οι οποίες εισήχθησαν
στο Χρηµατιστήριο; 

Απ’ ό,τι φαίνεται, το ΠΑΣΟΚ έχει πάρει ντοκτορά στην πρα-
κτική του διαχωρισµού. Το ίδιο έκανε και για τους σιδηροδρό-
µους. Διαχώρισε τα τρένα από τις ράγες. 

Ή να το πιάσει κανείς από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία
το 2016 µετέφερε την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο; Μά-
λιστα την επόµενη χρονιά, το 2017, ο ΣΥΡΙΖΑ µε την περιβόητη
κοινή υπουργική απόφαση τιµολόγησης του νερού ουσιαστικά
αποτύπωνε το νερό - εµπόρευµα µε άµεσους οικονοµικούς
όρους, καθώς υπολόγιζε την τιµή του νερού µε βάση την κερδο-
φορία του επενδυµένου κεφαλαίου. 

Από µόνοι τους οι οικονοµικοί αυτοί όροι οµολογούν αυτή την
πορεία εµπορευµατοποίησης - ιδιωτικοποίησης του νερού. Και
αυτή την πορεία έρχεται τώρα να ενισχύσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε αυτό το νοµοσχέδιο, που επιδεινώνει την
ήδη άσχηµη κατάσταση για το λαό. Και λίγα λέµε. 

Εδώ µιλάµε για µια µεγάλη αγορά, η οποία περιλαµβάνει τόσο
τις ανώνυµες εταιρείες ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ όσο και τις συνολικά εκα-
τόν είκοσι έξι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευ-
σης, τις γνωστές ΔΕΥΑ, αλλά και τους πάνω από τετρακόσιους
πενήντα γενικούς και τοπικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώ-
σεων. Πεδίο δόξης λαµπρό για τη νέα ρυθµιστική αρχή που θα
έχει τον έλεγχο του νερού και των απορριµµάτων, ώστε να επι-
ταχύνει την εµπορευµατοποίηση του νερού, την υιοθέτηση κα-
νόνων τιµολόγησης, να βαθύνει την εµπορευµατική λειτουργία
των δηµοτικών επιχειρήσεων και να προχωρήσουν οι άµεσες
ιδιωτικοποιήσεις. 

Το ΚΚΕ επιµένει ότι το νερό είναι κοινωνικό δικαίωµα, δεν µπο-
ρεί να αποτελεί εµπόρευµα, γι’ αυτό και οι δυνάµεις µας πρωτα-
γωνιστούν σήµερα στους αγώνες ενάντια στην πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πλήρη εµπορευµατοποίηση του
νερού και της ιδιωτικοποίησης, για τη διασφάλιση φθηνού, ελεγ-
µένου, ποιοτικού νερού για τον λαό µας, για την άµεση υλοποί-
ηση αναγκαίων έργων υποδοµής, αύξηση των διαθέσιµων
αποθεµάτων νερού µε κατάλληλα έργα για την εξασφάλιση της
επάρκειάς του, χωρίς χαράτσια στην αγροτική παραγωγή. 

Γι’ αυτό δυναµώνουµε την πάλη για δραστική µείωση των τι-
µολογίων, για να µην υπάρξει καµµία διακοπή νερού στα λαϊκά
νοικοκυριά, για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε δικαιώµατα,
κατάργηση των εργολάβων. 

Ξέρουµε, βέβαια, πως η διαχείριση του νερού προς όφελος
του λαού προϋποθέτει απαλλαγή από το σύστηµα αυτό µε τους
νόµους της αγοράς και του καπιταλιστικού κέρδους. Νερό, µο-
νάδες επεξεργασίας, δίκτυα, άρδευση, αποχέτευση να γίνουν
κοινωνική κρατική ιδιοκτησία, για την ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών και την προστασία του περιβάλλοντος. 

Σε αυτό το πλαίσιο, ο ενιαίος κρατικός φορέας νερού θα δια-
χειρίζεται το σύνολο των υδατικών πόρων, θα προχωρά στο σύ-
νολο των αναγκαίων έργων υποδοµής και θα συνεργάζεται µε
την κρατική βιοµηχανία παραγωγής αναγκαίου υλικού, µε απο-
κλειστικό κριτήριο την ικανοποίηση των αναγκών του λαού µας
για επαρκές, φθηνό, ασφαλές, ποιοτικό νερό. 

Αυτό είναι το πραγµατικό, κατά την άποψή µας, περιεχόµενο
του εκσυγχρονισµού και στο νερό, γιατί τελικά εκσυγχρονισµός
είναι η ικανοποίηση όλων των σύγχρονων κοινωνικών αναγκών
και όχι τα κέρδη των οµίλων, που όλοι σας ανεξαίρετα υπηρε-
τείτε. 

Για να µην πούµε το νερό νεράκι, λοιπόν, χρειάζεται συνεχής
αγώνας ενωτικός όλων, εργατών, υπαλλήλων, αγροτών, επιστη-
µόνων, επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων, νέων, συνταξιού-
χων, στους δρόµους όλης της Ελλάδας και κυρίως ΚΚΕ πολύ πιο
δυνατό µέσα στη Βουλή στις ερχόµενες εκλογές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς,

κύριε Κουτσούµπα.

Τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός Τουρισµού, ο κ. Κικίλιας, για
να υποστηρίξει τις διατάξεις που αφορούν τα τουριστικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Η µία διάταξη αφορά την επέκταση της νοµοθέτησης από
πέρσι σε ό,τι έχει να κάνει µε τις κολυµβητικές δεξαµενές κάτω
από πενήντα δωµάτια και µε λιγότερο από ενάµισι µέτρο βάθος.
Εµείς είχαµε νοµοθετήσει -και σωστά- πέρσι την ανάγκη να υπάρ-
χουν ναυαγοσώστες. Αυτό δεν είναι δυνατό για όλη την επικρά-
τεια της χώρας, για όλα τα ξενοδοχεία, για όλα τα resorts και για
τις παραλίες και λοιπά, οπότε δίνεται η δυνατότητα στο τεχνικό
ασφαλείας να µπορεί µε συγκεκριµένα courses, όπως και πέρσι,
να εκπαιδεύεται και να έχει αυτή την ευθύνη. Επαναλαµβάνω, για
ξενοδοχεία και για resorts και για ξενοδοχειακές µονάδες κάτω
των πενήντα δωµατίων και µε λιγότερο από ενάµισι µέτρο βάθος
της κολυµβητικής δεξαµενής.

Και το άλλο, όπως είχα δεσµευτεί και µε βάση την εισήγηση
που έκανε ο Πρόεδρος του ΟΑΣΠ, ο κ. Λέκκας -και νοµίζω είναι
ένας πολύ καταξιωµένος επιστήµονας, καθηγητής- και είναι ει-
σήγηση της Πολιτικής Προστασίας -µε βάση τους όρους ασφα-
λείας, που για εµένα και για εµάς είναι πέρα και πάνω από όλα
και η αξία της ανθρώπινης ζωής είναι πέρα και πάνω απ’ όλα-,
τις γνωστές κανονιστικές διατάξεις που ανακοινώσαµε ήδη από
την προηγούµενη εβδοµάδα σε ό,τι έχει να κάνει µε την παραλία
της Ζακύνθου, το Ναυάγιο. Και όλα αυτά µε βάση τη φροντίδα
που θα πρέπει να υπάρχει για την προστασία των πολιτών µας
αλλά και των ταξιδιωτών και αφορά τη διάταξη αυτή µεταξύ δύο
Υπουργείων, του Υπουργείου Τουρισµού και του Υπουργείου Εµ-
πορικής Ναυτιλίας, αλλά και όλων των συναρµόδιων φορέων σε
ό,τι έχει να κάνει µε την ασφάλεια του Ναυαγίου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Μια φορά κι έναν καιρό, θα λένε στο µέλλον οι παλιοί για τη
σηµερινή µέρα, ήταν µια βασανισµένη πολιτεία, βουτηγµένη στο
πένθος, µε πενήντα επτά νεκρούς και ένας Θεός ξέρει πόσες
τραυµατισµένες ψυχές, πόσα σακατεµένα κορµιά. 

Πολλά τα δεινά του τόπου. Το ηλεκτρικό ρεύµα έχει γονατίσει
τους ανθρώπους λόγω της απαξίωσης, του σπασίµατος και της
ιδιωτικοποίησης των δηµόσιων υποδοµών ηλεκτρικής ενέργειας,
τη νέα λιτότητα, την ακρίβεια για τους πολλούς, µε εξώσεις και
πλειστηριασµούς, µε υπερκέρδη για τους σουπερµαρκετάδες,
λόγω της νέας λιτότητας, της ακρίβειας, µε υπερκέρδη για τους
τραπεζίτες, που παρά τα υπερκέρδη τους απαιτούν για να µη
βουλιάξουν οι τράπεζές τους συνεχές σωσίβιο από το κράτος,
από ένα κράτος που την ίδια στιγµή βουλιάζει στο χρέος σφι-
χταγκαλιασµένο µε έναν ιδιωτικό τοµέα, που µαζί δηµόσιο και
ιδιωτικό έχουµε 8,5% του ΑΕΠ έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών.
Με άλλα λόγια, είµαστε µέσα κάθε χρόνο ως έθνος 8,5% του
ΑΕΠ. Όλα αυτά σε µια Ευρώπη που µόλις αποφάσισε στο Euro-
group να σφίξει και πάλι τα λουριά της λιτότητας, που εδώ στη
χώρα µας έστειλαν µέχρι και ένα εκατοµµύριο νέα παιδιά στο
εξωτερικό. 

Ένα πρόβληµα δεν είχε µόνο αυτή η βασανισµένη πολιτεία, το
νερό. Το νερό µας δηµόσιο, φτηνό, καθαρό, χωρίς ζηµιές, µε ένα
µικρό, σεµνό κέρδος για την ΕΥΔΑΠ, την ΕΥΑΘ, ώστε να µη χρει-
άζεται χρήµατα από τα έτσι και αλλιώς άδεια κρατικά ταµεία,
αλλά και να µη γδέρνει τους πολίτες µέσα από τους λογαρια-
σµούς νερού. Και τι κάνει σήµερα ο πολυχρονεµένος µας Πρω-
θυπουργός αυτής της βασανισµένης πολιτείας; Σας δίνει, εσάς
τους Υπουργούς και εσάς τους Βουλευτές και Βουλεύτριες της
Νέας Δηµοκρατίας, εντολή «φτιάξτε το νερό», να λύσουµε, λέει,
το µόνο πρόβληµα που δεν έχει η χώρα. Βρε καλέ µου, βρε
χρυσέ µου, Πρωθυπουργέ, δεν υπάρχει πρόβληµα µε το νερό.
Και ο Πρωθυπουργός απαντάει: «Πώς δεν υπάρχει;».

Η µη ύπαρξη προβλήµατος µε το νερό είναι πρόβληµα για
αυτή την Κυβέρνηση. Πώς µπορεί κοτζάµ «Μητσοτάκης Α.Ε.» -
ανώνυµη εταιρεία είναι- να ανεχθεί το νερό να παραµένει δηµό-
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σιο χωρίς να υπάρχει πρόβληµα! Ανατρέπει κάτι τέτοιο το αφή-
γηµα ότι το ιδιωτικό είναι πάντα καλύτερο από το δηµόσιο. Οι
πολίτες αναρωτιούνται: Μα, αυτό το αφήγηµα δεν κατέρρευσε
µόλις τώρα στα Τέµπη; Δεν κατέρρευσε µε την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ, µε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, µε τον «ΗΡΑΚΛΗ»; Η
απάντηση των κυβερνητικών: Ακόµα πιο επιτακτικός λόγος να εµ-
πορευµατοποιήσουµε το νερό. 

Έτσι είναι, στη δύσκολη στιγµή φαίνονται τα παλικάρια της
ολιγαρχίας. Εκεί που όλος ο κόσµος εκεί έξω, οι νέοι άνθρωποι
στους δρόµους στρέφονται κατά της ιδιωτικοµανίας, που αµφι-
σβητούν τους ολιγάρχες, ο διευθύνων σύµβουλος της «Μητσο-
τάκης Α.Ε.», που διαχειρίζεται τον τόπο εκ µέρους των
ιδιοκτητών αυτής της χώρας, ιδιωτικοποιεί το αγαθό που κανέ-
νας σώφρων άνθρωπος, ακόµα και νεοφιλελεύθερος να είναι,
δεν βλέπει τον λόγο να ιδιωτικοποιηθεί. Έτσι είναι µια κυβέρνηση
των αρίστων, έχει το θάρρος να θυσιάζει τα λίγα καλά που έµει-
ναν όρθια σε αυτόν τον τόπο για να κρατήσει ζωντανή την ιδεο-
ληψία που αποφέρει τα βρόµικα τα κέρδη τα µεγάλα στους
µετόχους της «Μητσοτάκης Α.Ε.».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Κυβέρνησης, σας ζη-

τάνε να κλείσετε τα µάτια σας, να σφραγίσετε τα αυτιά σας, να
κρατήσετε τη µύτη σας, ώστε να µην οσφριστείτε τη δυσοσµία
αυτού του νοµοσχεδίου που ψηφίζετε. Σας λένε: «Τόση δουλειά
κάναµε να εµπορευµατοποιήσουµε το νερό, να το δώσουµε και
αυτό -µετά το ρεύµα, την υγεία, την παιδεία- στους �ηµέτερους�.
Να πάει χαµένη όλη αυτή η προσπάθεια µόνο και µόνο γιατί εί-
χαµε πενήντα επτά νεκρούς στα Τέµπη και άλλαξε το κλίµα;». 

Οι προσπάθειές σας είναι πραγµατικά συγκινητικές και εντυ-
πωσιακά διαχρονικές. Πάµε στον Φεβρουάριο του 2022. Το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας µε µια απόφαση-σταθµό φρενάρει,
µπλοκάρει την ιδιωτικοποίηση, κατοχυρώνοντας τον δηµόσιο
έλεγχο στο νερό και απαιτώντας την επιστροφή των µετοχών της
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ πίσω στο δηµόσιο από το Υπερταµείο. Ελπίζω
εδώ κάποια στιγµή να ζητήσετε και ένα συγγνώµη, εσείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που βάλατε τις µετοχές τους στο Υπερταµείο. 

Και τι έκανε η Κυβέρνηση; Πώς επέδειξε τον σεβασµό της στη
δικαιοσύνη, στο Συµβούλιο της Επικρατείας; Ακυρώνοντάς το.
Τον Ιούλιο του 2022 ακυρώσατε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Με
νόµο του Υπουργείου Περιβάλλοντος το πλειοψηφικό πακέτο
των µετοχών ΕΥΑΘ και ΕΥΔΑΠ παραµένει στο Υπερταµείο και
ούτε επιστρέφεται ούτε παραχωρείται, κόντρα στη Βουλή και
στην κρίση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Παράλληλα η «Μη-
τσοτάκης Α.Ε.» δροµολογεί την παράδοση σε ιδιώτες του Εξω-
τερικού Υδροδοτικού Συστήµατος της Αττικής, ένα έργο
προϋπολογισµού 291 εκατοµµυρίων ευρώ, ουσιαστικά την υδρο-
δότηση ολόκληρης της Αθήνας. Και τι κάνει; Αποκλείει την
ΕΥΔΑΠ από το να χτυπήσει αυτό το έργο. 

Κάπου το έχω ξαναδεί αυτό το έργο! Για τους παλαιότερους,
θυµάστε, η κυβέρνηση Μητσοτάκη, του πατρός Μητσοτάκη, όταν
απέκλεισε τον τότε κρατικό ΟΤΕ από το να χτυπήσει συµβόλαιο
για την κινητή τηλεφωνία και το παρέδωσε στην «PANAFON» του
κ. Κόκκαλη και στην ιταλική «TELESTET»; Το ίδιο κάνει και ο υιός
Μητσοτάκης. Σκανδαλωδώς εξαιρεί τη δηµόσια ΕΥΔΑΠ από αυτό
το µεγάλο έργο, έως ότου την ιδιωτικοποιήσετε, και θα τους ξα-
ναφήσει να µπουν πάλι µέσα, όπως κάνανε µε τον ΟΤΕ µετά την
ιδιωτικοποίησή του µε την «COSMOTE». 

Σήµερα για αυτό το έργο έχουµε στην τελική ευθεία δύο κοι-
νοπραξίες «ΑΚΤΩΡ» και «ΗΛΕΚΤΩΡ» από τη µία µεριά, «ΤΕΡΝΑ»
και «INTRAKAT» από την άλλη, στους γνωστούς νταβατζήδες, µε
άλλα λόγια. Και ερχόµαστε τώρα τον περασµένο Δεκέµβρη, τον
Δεκέµβρη του 2022, µε νέο όχι από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, που µπλοκάρει τα κυβερνητικά σχέδια και για την εµπορική
τιµολόγηση του νερού, µε ένα Συµβούλιο της Επικρατείας που
µία φορά ακόµα, ευτυχώς, έµεινε όρθιο και επέµεινε ξανά υπέρ
του δηµόσιου ελέγχου στο νερό. 

Και τώρα η «Μητσοτάκης Α.Ε.» άλλη µία φορά δίνετε τα ρέστα
σας, µε επέκταση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, ώστε να
γίνει και η ρυθµιστική αρχή για το νερό και την αποχέτευση.
Πάντα το πρώτο βήµα πριν από το σπάσιµο και την ιδιωτικοποί-
ηση αυτό είναι, η ρυθµιστική αρχή. 

Εσείς τι λέτε βέβαια; Σας άκουσα. Λέτε: «Μα, δεν πρόκειται
για ιδιωτικοποίηση». Όπως προχθές είχατε το θράσος να µας
πείτε ότι η παραχώρηση των Νοσοκοµείων Παίδων στην κ. Μα-
ριάννα Βαρδινογιάννη δεν ήταν ιδιωτικοποίηση, δηµόσιο ήταν και
αυτό. Λέτε ότι η ρυθµιστική αρχή απλά θα εποπτεύει, θα είναι ο
διαιτητής των παρόχων που θα παραµείνουν δηµόσια. Αυτά δεν
µας λέτε; Αφήστε τα σάπια! Το να βάλεις δηµόσια ρυθµιστική
αρχή να ρυθµίζει το δηµόσιο, είναι το ίδιο ηλίθιο µε το να έχεις
διαιτητή όταν παίζεις µόνος σου πασιέντζα. Αυτό κάνετε. Αλλά
ηλίθιοι δεν είστε. Τετραπέρατοι είστε, ατζέντηδες των αρπακτι-
κών που θέλουν και το νερό µας, λίγο πριν πέσετε από την εξου-
σία. Αυτοί είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Επειδή σας ξέρουµε, και ξέρουµε ότι δεν έχετε καν πρωτότυ-

πες ιδέες, αυτό που κάνετε είναι να ακολουθείτε ένα µοντέλο που
σας ήρθε από έξω, µέσω δικηγορικών γραφείων της «ΤΕΡΝΑ»,
του Περιστέρη, του ενός και του άλλου από τους γνωστούς ντα-
βατζήδες τους οποίους εξυπηρετείτε και στους οποίους ανήκετε
ψυχή τε και σώµατι. Ξέρουµε τι θέλουν αυτοί. Θέλουν το σπάσιµο
µιας ηµιιδιωτικοποιηµένης ΕΥΔΑΠ - ΕΥΑΘ σε δύο κοµµάτια, στο
µοντέλο του «private equity». 

Αυτό θα κάνουν. Θα δηµιουργήσουν δύο εταιρείες. Η µία θα
έχει τις υποδοµές και δεν θα έχει εργαζόµενους. Η άλλη θα έχει
εργαζοµένους και δεν θα έχει υποδοµές. Την εταιρεία µε τις υπο-
δοµές θα τη βάλουν να δανειστεί τεράστια χρηµατικά ποσά από
funds του εξωτερικού, τα οποία ποσά θα τα βάλουν στην τσέπη
τους. Και µετά θα βάζουν την εταιρεία που δεν έχει υποδοµές,
αλλά έχει εργαζόµενους, να πληρώνει νοίκι στην εταιρεία που έχει
υποδοµές και δεν έχει εργαζόµενους. Και µετά θα πάτε στους ερ-
γαζόµενους και θα πείτε: «Θα πρέπει να µειώσετε τους µισθούς
σας, γιατί έχουµε πολλά νοίκια να πληρώνουµε στην εταιρεία που
έχει υποδοµές και δεν έχει εργαζόµενους.». Αυτό συνέβη στη Βρε-
τανία. Αυτό συµβαίνει κάθε φορά που ιδιωτικοποιείται το νερό.
Είναι πολλά τα λεφτά που θα φάνε, φορτώνοντας δανεικά στις
εταιρείες των υποδοµών, που ουσιαστικά θα ιδιωτικοποιήσετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψυχανεµίζεστε ότι εκεί έξω το
κλίµα έχει αλλάξει, ότι τέλος η ηγεµονία της ιδιωτικοµανίας, ότι
είναι µετρηµένα τα ψωµιά της και τα ψωµιά σας. Αλλά έχετε
γραµµάτια, πρέπει να τα εξαργυρώσετε πριν τελειώσει αυτή η
κοινοβουλευτική θητεία. 

Εµείς, το ΜέΡΑ25, είµαστε ξεκάθαροι: ούτε ο υπουργός ούτε
ο ολιγάρχης πρέπει να έχουν στα χέρια τους τα δηµόσια αγαθά.
Το δηµόσιο ενιαίο δίκτυο, είτε αφορά το νερό είτε το ρεύµα είτε
τα τρένα, µε κοινωνική λογοδοσία, όχι µόνο σε µια διορισµένη
αρχή, αλλά σε διαβουλευτικά συµβούλια κληρωτών και εκλεγµέ-
νων πολιτών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Φίλες και φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, το DNA σας σας λέει ότι εµείς

έχουµε δίκιο σε αυτό που λέµε. Αυτά που µόλις είπα είµαι σίγου-
ρος ότι µιλάνε στην ψυχή σας, στο DNA σας. Δυστυχώς, η ηγεσία
σας όσο ήσασταν κυβέρνηση, µετά τη συνθηκολόγηση του Ιου-
λίου του 2015, είχε δώσει γην -το Ελληνικό, τα τρένα, τα αερο-
δρόµια- και ύδωρ στους ολιγάρχες. 

Το κάνατε όσο ήσασταν κυβέρνηση, αλλά ακόµα και σήµερα,
παρά την κατακραυγή των ολιγαρχών, από τον κόσµο εκεί έξω
και ιδίως από τη νεολαία, συνεχίζετε να θωπεύετε τους ολιγάρ-
χες. Τους υπόσχεστε ότι δεν θα επανεθνικοποιήσετε τα τρένα,
δεν θα καταργήσετε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας -όλα αυτά που
κάνατε εσείς, δηλαδή, στην τετραετία σας-, δεν θα καταργήσετε
τον «ΗΡΑΚΛΗ», όλα εκείνα τα ψευτοαγοραία εκτρώµατα που κα-
θιστούν τη χώρα µας χρεοδουλοπαροικία σήµερα. 

Αύριο θα καταψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο ή θα κλειστείτε
πάλι, θα εγκλωβιστείτε, στην ανόητη τακτική σας να µην ψηφί-
ζετε; Καταθέτετε εδώ πρόταση αντισυνταγµατικότητας και δεν
ψηφίζετε; Παραδεχθείτε το, ήταν ανοησία της ηγεσίας σας και
αυτό. Ψηφίστε «όχι» σε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα σας το ζητήσουν
και οι εργαζόµενοι αύριο. Δεν είναι κακό να πείτε ότι κάνατε
λάθος, έστω λάθος τακτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, αυτή η Βουλή
δεν αντανακλά πλέον την κοινή γνώµη. Ήρθε η ώρα να διαλυθεί
και να γίνουν εκλογές χτες. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 
Εµείς, το ΜέΡΑ25, θα επανέλθουµε στη Βουλή ενισχυµένοι,

για να ανατρέψουµε το µετεκλογικό, µνηµονιακό, ολιγαρχικό σας
σόου. Σας υπόσχοµαι ότι, εάν αυτή την τετραετία ήµασταν ενο-
χλητικοί, την εποµένη θα είµαστε περισσότεροι εδώ µέσα και, για
να κοιµούνται οι πολίτες πιο ανάλαφρα τα βράδια, εµείς εδώ
µέσα θα γίνουµε ένας πραγµατικός εφιάλτης για εσάς και για
τους ολιγάρχες, στους οποίους ανήκετε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε Βα-
ρουφάκη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γιόγιακας εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
και ακολουθεί ο κ. Ηγουµενίδης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κανονικά δεν πρέπει να προκαλεί έκπληξη ότι ακόµα
και σήµερα σε αυτή την Αίθουσα λέγεται ότι η Κυβέρνηση σκέ-
φτεται να ιδιωτικοποιήσει το νερό, δηλαδή την παροχή των υπη-
ρεσιών ύδατος. Οι εκλογές έρχονται και, αφού πιστεύουν ότι ο
προεκλογικός µύλος όλα τα αλέθει, κάποιοι βάλθηκαν να ανακα-
λύψουν κάποια κρυµµένη πρόθεση ιδιωτικοποίησης, δυστυχώς
γι’ αυτούς, διότι για τους υπόλοιπους δεν υπάρχει ιδιωτικοποί-
ηση. Κόντρα, λοιπόν, στη σύγχυση, στην παραπληροφόρηση και
στην παραπλάνηση, οφείλουµε να βάλουµε τα πράγµατα στις
σωστές τους διαστάσεις. 

Δίνονται, λοιπόν, κάποιες νέες αρµοδιότητες στην αρχή σε ό,τι
αφορά την παροχή υπηρεσιών ύδατος και τη διαχείριση αστικών
αποβλήτων. Τι είδους αρµοδιότητες είναι αυτές; Έχουν να κά-
νουν µε τον έλεγχο, την παρακολούθηση και την εποπτεία. Οι πο-
λιτικές για τη διαχείριση, την προστασία των υδάτινων πόρων και
την υδατική πολιτική παραµένουν στους αρµόδιους κυβερνητι-
κούς φορείς και στα αρµόδια όργανα, όπως παραµένουν σε αυ-
τούς και οι αποφάσεις για το πώς κοστολογείται και τιµολογείται
η ύδρευση και η αποχέτευση. 

Η νέα αρχή ελέγχει εάν αυτές οι αποφάσεις εφαρµόζονται
σωστά και, εάν όχι, κάνει συστάσεις ή ζητά ακόµα και διόρθωση
των τιµολογήσεων. Η αρχή µπορεί να έχει αρµοδιότητες σε υπη-
ρεσίες όπου δεν υπάρχουν ανταγωνιστικές δραστηριότητες,
όπως οι υπηρεσίες παροχής νερού, που είναι κοινωφελείς. Μπο-
ρεί να έχει αρµοδιότητες -και αυτό γίνεται ήδη σε άλλα µονοπώ-
λια- στο δίκτυο παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος και φυσικού
αερίου που διαχειρίζονται ο ΔΕΔΔΗΕ, ο ΑΔΜΗΕ και ο ΔΕΣΦΑ.
Άλλωστε, η αρχή, η δοµή και η τεχνογνωσία για την εµπειρία
στην άσκηση του ελεγκτικού έργου είναι σηµαντικό γεγονός και
µπορεί να το κάνει συνολικά σε οργανισµούς και φορείς που σή-
µερα οι σχετικές ευθύνες είναι κατακερµατισµένες σε συναρµό-
δια Υπουργεία.

Σε ποιους συγκεκριµένα, λοιπόν, ασκεί η αρχή τις εποπτικές
και ελεγκτικές αρµοδιότητές της; Και εδώ ο νοµοθέτης είναι ξε-
κάθαρος: Είναι οι δηµόσιοι και δηµοτικοί φορείς, είναι οι ανώνυ-
µες εταιρείες που το µετοχικό τους κεφάλαιο ανήκει άµεσα και
κατά απόλυτη πλειοψηφία στο ελληνικό δηµόσιο και οι θυγατρι-
κές τους είναι τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και οι άλλοι φορείς του δηµοσίου
που παρέχουν υπηρεσίες ύδατος. 

Τα προβλήµατα που επιχειρείται να αντιµετωπιστούν µε αυτές
τις ελεγκτικές, εποπτικές και γνωµοδοτικές αρµοδιότητες που
δίνονται στην αρχή είναι γνωστά. Η ποιότητα του πόσιµου νερού
δεν παρακολουθείται σε όλη τη χώρα µε τις προδιαγραφές που
προβλέπονται από τη σχετική νοµοθεσία. Υπάρχει σοβαρό θέµα
µε την απώλεια πόσιµου αλλά και αρδευτικού νερού. Οι κανόνες
µε τους οποίους κοστολογείται και τιµολογείται το νερό δεν
εφαρµόζονται ούτε σωστά ούτε από όλους. Δεν γίνεται σωστός
έλεγχος και λογοδοσία στην οικονοµική διαχείριση των φορέων
που παρέχουν υπηρεσίες ύδατος, κοινωφελείς υπηρεσίες που
στηρίζονται σε χρήµατα των δηµοτών, σε χρήµατα των κατανα-
λωτών και των φορολογουµένων. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ξεκάθαρο:
Πρώτον, ότι στο νοµοσχέδιο δεν µεταφέρονται αρµοδιότητες σε
σχέση µε την πολιτική για το νερό. Δεύτερον, ότι µια τέτοια αρχή
είναι κατάλληλη για να ελέγχει εάν µία κοινωφελής υπηρεσία πα-

ρέχεται σωστά. Και, τρίτον, ότι οι πάροχοι των υπηρεσιών ύδατος
δεν είναι ιδιώτες. Ό,τι γίνεται γίνεται γιατί η διαχείριση τόσο του
νερού όσο και των απορριµµάτων δεν ελέγχονται σωστά και δεν
ελέγχονται συνολικά, παρά το ότι πρόκειται για υπηρεσίες που
έχουν να κάνουν µε τη δηµόσια υγεία, τη δηµόσια οικονοµία και
τη διαφύλαξη του φυσικού µας πλούτου. 

Σε κάθε περίπτωση, καλωσορίζουµε τις βελτιώσεις που προ-
τείνει ο κύριος Υπουργός, προκειµένου να διασφαλιστεί η συµ-
µετοχή τής αυτοδιοίκησης στη βελτίωση της λειτουργίας των
δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέτευσης. Και επιση-
µαίνω µε τη σειρά µου ότι η νέα αρχή χρειάζεται να αναδιοργα-
νωθεί και να ενισχυθεί το συντοµότερο δυνατό µε το απαραίτητο
προσωπικό, ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί στις νέες της αρ-
µοδιότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο σεβασµός στον χρόνο δεν
µου επιτρέπει παρά µια τηλεγραφική αναφορά σε µερικές µόνο
από τις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Θα σταθώ στους δύο νέους τύπους των ενεργειακών κοινοτή-
των, µε τις οποίες δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής σε µικρότε-
ρες και µεγαλύτερες επιχειρήσεις αλλά και η δυνατότητα των
ΟΤΑ που συµµετέχουν σε τέτοιες κοινότητες να στηρίζουν ευά-
λωτους συµπολίτες µας. Θετικές για τη συµµετοχή περισσότε-
ρων ωφελούµενων είναι οι ρυθµίσεις για την αυτοκατανάλωση
και τη συλλογική αυτοκατανάλωση, από τις οποίες αξίζει να ανα-
φερθούµε στο δικαίωµα αυτοκατανάλωσης που δίνεται για
πρώτη φορά στους ενοικιαστές.

Έχουµε, επίσης, ρυθµίσεις που λύνουν προβλήµατα για χιλιά-
δες επενδυτές σταθµών ΑΠΕ είτε αφορούν την αδειοδότηση είτε
τη βιωσιµότητα και την οικονοµική αποδοτικότητα των έργων
τους. Να αναφέρω ενδεικτικά την κατάργηση του ορίου του 20%
στην πώληση του πλεονάσµατος ενέργειας από αυτοπαραγωγή,
τη ρύθµιση της τιµής αποζηµίωσης σε κατ’ επάγγελµα αγρότες
που κατέχουν φωτοβολταϊκά και τις παρατάσεις για την υπο-
γραφή συµβάσεων ενίσχυσης για φωτοβολταϊκά και υλικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αξίζει να σταθούµε επίσης στην αύξηση της ισχύος στα 100
KW για φωτοβολταϊκά Net Metering από δηµόσια, προνοιακά, φι-
λανθρωπικά, εκκλησιαστικά ιδρύµατα και από οργανισµούς το-
πικής αυτοδιοίκησης, για να καλυφθούν ανάγκες παιδικών
σταθµών, σχολείων, κέντρων υγείας, νοσοκοµείων και αθλητικών
κέντρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα πω ότι και µε
αυτό το νοµοσχέδιο γίνεται µια προσπάθεια να αντιµετωπιστούν
διάφορα θέµατα, άλλα πιο επείγοντα και άλλα που µαζεύτηκαν
µέσα στα χρόνια. Ασφαλώς κάθε ρύθµιση, κάθε νοµοθέτηµα
είναι και πρέπει να είναι κάτω από τον φακό της παρακολούθη-
σης, της αξιολόγησης και της διόρθωσης, εφόσον χρειάζεται.
Τουλάχιστον εµείς επιλέγουµε την πράξη, τολµάµε να δοκιµά-
ζουµε λύσεις, αναζητάµε το εφικτό, ακόµα και αν δεν είναι το ιδα-
νικό.

Κλείνω µ’ ένα τελευταίο ερώτηµα προς τους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ: Αν ήταν πράγµατι αλήθεια και όχι ψέµα αυτό που εσείς
και οι φίλοι σας ονοµάζετε «ιδιωτικοποίηση του νερού», δεν θα
ήταν παράδοξο που δεν το καταψηφίζετε στη Βουλή; Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και ακολουθεί

ο κ. Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ  -Κίνηµα Αλλαγής.
Παρακαλώ να κρατάµε τον χρόνο γιατί είναι πάρα πολλοί οι

οµιλητές και οι οµιλήτριες.
Ορίστε, κύριε Ηγουµενίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου ξεκινώντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να

γυρίσω τέσσερα χρόνια πίσω, τότε που στη Βουλή ερχόταν το
πρώτο νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, νοµοσχέδιο-τοµή, όπως το
έλεγαν, κοιτίδα του σύγχρονου πολιτικού συστήµατος το χαρα-
κτηρίσατε, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο για το επιτελικό κρά-
τος.

Τότε που εσείς µιλάγατε µε όλα αυτά τα όµορφα, παχιά και
µεγάλα λόγια, εµείς προειδοποιούσαµε ότι θα επιβληθούν όλα
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τα βασικά χαρακτηριστικά απαξίωσης του δηµόσιου και των πολ-
λών υπέρ του ιδιωτικού και των λίγων.

Αυτά που ακολούθησαν όλη την τετραετία ουσιαστικά µάς επι-
βεβαίωσαν και προφανώς δεν φτάνει ούτε καν ο χρόνος της ση-
µερινής οµιλίας για να αναφερθώ σε όλα αυτά. Μόνο τα δύο
τελευταία: Εµπορευµατοποιήσατε υπηρεσίες υγείας, απαξιώνον-
τας ΕΣΥ, γιατρούς και δηµόσιο χαρακτήρα των νοσοκοµείων, ιδιω-
τικοποιήσατε τα παιδοογκολογικά τµήµατα. Εκεί έχετε φτάσει.

Γιατί ξεκίνησα έτσι; Διότι παραµένετε αµετανόητοι στην ίδια
γραµµή, στην εµπορευµατοποίηση όλων των κοινωνικών αγαθών
και εδώ είναι ουσιαστικά η διαφωνία µας. Για εµάς, για την Αρι-
στερά, για τον προοδευτικό κόσµο τα δηµόσια κοινωνικά αγαθά
-το λέει και το όνοµά τους άλλωστε- είναι αγαθά για τα οποία η
υποχρέωση της κεντρικής πολιτείας είναι να παρεµβαίνει, έτσι
ώστε να εξασφαλίζει την ισότιµη καθολική πρόσβαση του συνό-
λου των πολιτών και όχι για να εξασφαλίζει το µέγιστο κέρδος
από την εµπορευµατοποίησή τους.

Παρ’ όλα αυτά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς επιµένετε
ιδεοληπτικά στην ιδιωτικοποίηση των πάντων. Να το πω µε άλλα
λόγια; Δεν θέλουµε το επιτελικό σας κράτος, κύριε Μητσοτάκη.
Σας στο χαρίζουµε. Όλο δικό σας, αν το θέλετε. Από την τελευ-
ταία σκληρή τραγωδία για τη χώρα, µε νέους ανθρώπους κατά
κύριο λόγο να έχουν χάσει τη ζωή τους, η ειλικρινής συγγνώµη
επιβάλλει έµπρακτη αλλαγή ρότας αυτού του κράτους, όχι ξανά
τα ίδια, όχι τα ίδια εργαλεία που έφεραν και οδήγησαν στην τρα-
γωδία.

Πέρα από τη γενική θεώρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έρχοµαι σε µερικά θέµατα του νοµοσχεδίου. Πρώτον, ενέργεια-
ενεργειακές κοινότητες.

Κύριε Υπουργέ, σας ενηµέρωσα και νωρίτερα. Σας έχω δώσει
την επιστολή από τη «Μινώα Ενεργειακή Κοινότητα». Είναι µια
ενεργειακή κοινότητα µε εξακόσια µέλη, στην οποία συµµετέ-
χουν η Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού και η Περιφέρεια
Κρήτης, αλλά και δήµοι. Ουσιαστικά εκεί πέρα οι άνθρωποι που
µας ακούνε θα ήθελαν τις παρατηρήσεις σας επ’ αυτών, κύριε
Υπουργέ. Αυτό το οποίο λένε είναι ότι ουσιαστικά και µε τον νέο
νόµο εκπληρώνουν τα κριτήρια του νέου νόµου ενεργειακές συ-
χνότητες που είχαν φτιαχτεί παλιά και αντί να µπουν εµπόδια, θα
πρέπει να συνεχιστεί η λειτουργία τους. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, όσον αφορά το ότι το αγαθό του νερού δεν µπορεί
να είναι εµπορικό προϊόν, δεν πείθουν οι διαβεβαιώσεις του
Υπουργού. Λέτε ότι έγινε επειδή υπήρχε νοµικό κενό. Κατά τη
γνώµη µας δεν ισχύει αυτό. Ο σχεδιασµός, η εποπτεία της δια-
χείρισης των υδάτινων πόρων, αλλά και η εποπτεία των παρόχων
υπηρεσιών ύδατος είναι ευθύνη της πολιτείας, µε αφορµή την
κουβέντα που έγινε και για τη συνταγµατική νοµιµότητα, αν θέ-
λετε.

Εξεπλάγη ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας που εξήντα
µόνο ΔΕΥΑ δίνουν στοιχεία. Δεν κατάλαβα. Πραγµατικά θα περί-
µενα µια απάντηση. Τις υπόλοιπες τις εµπόδιζε η Γενική Γραµ-
µατεία Υδάτων να δώσουν στοιχεία και γι’ αυτό την καταργήσατε;
Οι υπόλοιπες για να δώσουν στοιχεία χρειάζονται αυτήν τη ρυθ-
µιστική αρχή η οποία θα είναι ενέργειας, υδάτων και αποβλήτων; 

Άλλο ερώτηµα: Αυτή η νέα ρυθµιστική αρχή που θέλετε να θε-
σµοθετήσετε θα αξιοποιεί οικονοµικούς δείκτες ποιότητας και
αποτελεσµατικότητας; Διερωτώµαι: Με βάση τους οικονοµικούς
δείκτες που θα αξιοποιεί, ποιο ακριβώς πρόβληµα θα λύσει για
τη βιωσιµότητα οποιασδήποτε ΔΕΥΑ; Δεν έχουµε αυταπάτες για
τις «κερκόπορτες» ιδιωτικοποίησης του νερού που ανοίγετε.

Θα έλθω και σε δύο παραδείγµατα από τη ΔΕΥΑ Ηρακλείου.
Στο Ηράκλειο, λοιπόν, ο πρόεδρος της ΔΕΥΑ ζήτησε από τον
Υφυπουργό Εσωτερικών µια ενίσχυση, ώστε το αυξηµένο ενερ-
γειακό κόστος δεκαπέντε εκατοµµυρίων τελευταία να µην µετα-
κυλιστεί στους πολίτες του Ηρακλείου, αλλά να ενισχυθεί η ΔΕΥΑ
από την κεντρική πολιτεία. Ο Υπουργός απάντησε «όχι». Το νο-
µοσχέδιό σας δεν απαντάει.

Πώς το αντιλαµβάνοµαι εγώ; Απευθύνοµαι στους Ηρακλειώτες
και τις Ηρακλειώτισσες που µας ακούνε. Η Κυβέρνηση της Δε-
ξιάς έχει έτοιµο τον λογαριασµό των δεκαπέντε εκατοµµυρίων
προς τις τσέπες όλων των πολιτών του Ηρακλείου, προς τις τσέ-
πες µας. Έτσι αντιλαµβάνονται την ενίσχυση του νερού ως δη-
µόσιο αγαθό και την εξασφάλιση της πρόσβασης όλων σε αυτό.

Η εισηγήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος αναφέρθηκε, αν
δεν κάνω λάθος, στη φοιτητική εστία που δεν έχει πόσιµο νερό.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος αναφέρθηκε σε ένα χωριό χιλίων πεντακοσίων ανθρώπων
που δεν έχει νερό. Το Ηράκλειο, ο πέµπτος δήµος της χώρας,
δεν έχει πόσιµο νερό εδώ και χρόνια. Επί είκοσι χρόνια ήταν οι
µελέτες στα συρτάρια και δεν κάνατε τίποτα και ήρθε η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, βαθιά χωµένη στην οικονοµική ασφυξία των
µνηµονίων και ξεκίνησε το έργο της ύδρευσης. Έδωσε 25 εκα-
τοµµύρια γι’ αυτόν τον λόγο προς τον Δήµο Ηρακλείου και εσείς
µόλις ήρθατε κάνατε παιχνιδάκια, να ονοµάσουµε τον «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟ» «ΤΡΙΤΣΗ», καθυστερήσεις και υπονόµευση του έργου
κ.λπ., κ.λπ. και τώρα γυρνάτε την πλάτη στη ΔΕΥΑ Ηρακλείου
που θέλει και ζητάει οικονοµική ενίσχυση.

Όλες οι ΔΕΥΑ, κατά τη γνώµη µου -για να κλείσω κάπως το
θέµα και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή σας- χρειάζονται προσωπικό, χρειάζονται αντιµετώπιση
των συσσωρευµένων οικονοµικών προβληµάτων και χρειάζονται
αντιµετώπιση ειδικά τώρα λόγω του αυξηµένου ενεργειακού κό-
στους, λόγω των τελευταίων οικονοµικών προβληµάτων, ακρι-
βώς για να µη µετακυλιστεί όλο αυτό το κόστος στον κόσµο.

Πάντως ακόµα και το γεγονός ότι έστω και λεκτικά αρνείστε
την προσπάθειά σας ιδιωτικοποίησης του νερού, εγώ προσωπικά
το θεωρώ κατάκτηση του κινήµατος. Κόντρα σε όλα όσα κάνετε,
έξω από το πάνδηµο αίτηµα για δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια, ένα
ευρύ µέτωπο των προοδευτικών δυνάµεων πολύ σύντοµα θα
δώσει την απάντηση και στους δηµοσκόπους σας και στους επι-
κοινωνιολόγους σας και σε εσάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Ηγουµενίδη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Όσο κι αν προσπαθείτε, η οικο-
νοµία, η κοινωνία και η χώρα έχουν ανάγκη από µια κυβέρνηση
µε προοδευτικό προσανατολισµό, µια προοδευτική κυβέρνηση,
που όσο και αν το καθυστερείτε οι εργαζόµενοι µε τους αγώνες
και την ψήφο τους θα το επιβάλλουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Μουλκιώτης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και αµέσως µετά
είναι ο κ. Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ιδιαίτερη σηµασία το χρο-

νικό της τελευταίας –υποτιθέµενης- καλής νοµοθέτησης της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη. Θυµίζω ότι το νοµοσχέδιο που συζητείται
στην Ολοµέλεια θα ήταν ένα από τα τελευταία νοµοσχέδια πριν
την προκήρυξη των εκλογών. Είναι όµως ένα νοµοσχέδιο που κα-
τατέθηκε λίγες ώρες µετά από αυτή δυστυχώς την πολύνεκρη
τραγωδία στα Τέµπη και η Βουλή είχε ήδη αναβάλει τις κοινο-
βουλευτικές διαδικασίες.

Είναι ένα νοµοσχέδιο-σκούπα, µε διακόσια εξήντα τρία άρθρα,
τρία νοµοσχέδια σε ένα κυριολεκτικά, µε προσχηµατική διαβού-
λευση έντεκα ηµέρες για τα δύο πρώτα –µε τριάντα επτά και
εβδοµήντα ένα άρθρα αντίστοιχα- και τέσσερις ηµέρες διαβού-
λευσης –ακούσατε, τέσσερις ηµέρες διαβούλευση!- για το τρίτο
νοµοσχέδιο µε εκατόν σαράντα τρία άρθρα. 

Αυτό, λοιπόν, που καταφέρνει η Κυβέρνηση στο τέλος της τε-
τραετίας είναι να αυτοακυρωθεί παραβιάζοντας το δικό της
νόµο, τον υποτιθέµενο εµβληµατικό νόµο για το επιτελικό κρά-
τος, το οποίο όµως ορίζει διάρκεια, διαβούλευσης ηλεκτρονικής
διαβούλευσης, δύο εβδοµάδες µε δυνατότητα ρύθµισης σε µία
εβδοµάδα για επαρκώς τεκµηριωµένους λόγους.

Ποια είναι η τεκµηρίωση εν προκειµένω, κύριε Πρόεδρε; Ποια
είναι η τεκµηρίωση; Προφανώς, οι εκλογές που θα προκηρύσ-
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σονταν και αναβλήθηκαν, διότι η Κυβέρνηση επιδιώκει να καθυ-
στερήσει τη λαϊκή καταδίκη. Δεν υπάρχει καµµία άλλη εξήγηση.

Ο εισηγητής µας, ο κ. Αρβανιτίδης, έχει αναλυτικότερα ανα-
φερθεί τόσο στην απαξίωση των θεσµικών διαδικασιών µε το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο, αλλά και στα προβλήµατα τα οποία δηµι-
ουργούνται µε µεγάλο µέρος των διατάξεων του. Και γι’ αυτό
εξάλλου από την πρώτη στιγµή καταψηφίσαµε το νοµοσχέδιο επί
της αρχής.

Με τη σειρά µου τώρα, θέλω να σταθώ σε τρία σηµεία, τρία
ιδιαίτερα σηµεία. Με το νοµοσχέδιο η διαχείριση των υδάτων, η
διαµόρφωση υδατικής πολιτικής και οι συναφείς αποφάσεις των
παρόχων υπηρεσιών ύδατος αποµακρύνονται από το κράτος και
ανατίθενται σε αρµοδιότητα της δηµιουργούµενης Ανεξάρτητης
Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων. Με αυτό
όµως τον τρόπο, χάνεται ο χαρακτήρας του πόσιµου ύδατος ως
κοινωνικού αγαθού, απαραίτητου για τη ζωή και την υγεία των
πολιτών. Και αντί τούτου, αντιµετωπίζονται οι σχετικές υπηρεσίες
σαν ρυθµιζόµενες κατ’ αντιστοιχία µε αγορές άλλων αγαθών και
υπηρεσιών.

Όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όσα
έχουν κριθεί από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας
παλαιότερα αλλά και τώρα –και θα αναφερθώ τώρα στις αποφά-
σεις 190 και 191 του 2022- για την εξασφάλιση της υγείας των
πολιτών δεν νοείται παρά µόνο άµεσος κρατικός έλεγχος στους
παρόχους υπηρεσιών ύδατος –παραδείγµατος χάριν, ΕΥΔΑΠ-, ο
οποίος έλεγχος δεν µπορεί να υποκατασταθεί µε µια απλή επο-
πτεία µέσω της ως άνω ανεξάρτητης αρχής, ενώ από τις παρα-
δοχές αυτές της νοµολογίας δεν νοείται καν συζήτηση για
ιδιωτικοποίηση των παρόχων αυτών µέσω απόκτησης πλειοψη-
φικού πακέτου µετοχών από ιδιώτες.

Επίσης, αναφέρω και επισηµαίνω ότι η ενσωµάτωση των οδη-
γιών 2018/2001 και 2019/944 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν πε-
ριλαµβάνουν διάταξη, η οποία να θεσπίζει υποχρέωση των
κρατών-µελών για ιδιωτικοποίηση των παρόχων υπηρεσιών ύδα-
τος, ο έλεγχος παραγωγής και διάθεσης του οποίου δεν µπορεί
να υπαχθεί σε κανονιστικό πλαίσιο παρόµοιο µε αυτό της ενέρ-
γειας ή άλλων αγαθών. Είναι άποψη συγκεκριµένη, είναι άποψη
απόλυτα αιτιολογηµένη, είναι άποψη που υιοθετεί η Ένωση Δι-
οικητικών Δικαστών και την συγχαίρουµε κιόλας για την καθαρή
αυτή στάση.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και όλοι συµφωνούµε-
ότι η πρόσβαση στο νερό είναι το θεµέλιο πάνω στο οποίο χτί-
ζονται όλα τα άλλα δικαιώµατα, αφού χωρίς νερό δεν υπάρχει
ζωή. Πρόκειται δηλαδή για ένα δηµόσιο αγαθό, που θα πρέπει
να παραµείνει σε κάθε περίπτωση –χωρίς τίποτα άλλο, σε κάθε
περίπτωση!- προσιτό σε όλους τους πολίτες.

Η κινητοποίηση των συνδικάτων και των πολιτών και σχεδόν
όλες οι οµόφωνες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
–και το αναφέρω αυτό και το επισηµαίνω για άλλη µια φορά- εδώ
και µια δεκαετία έχουν αποτρέψει µέχρι τώρα την επίπονη και
επίµονη προσπάθεια ιδιωτικοποίησης του τοµέα παροχής υπη-
ρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης, ώστε οι επιχειρήσεις ύδρευ-
σης και αποχέτευσης να παραµείνουν στον άµεσο και στον
αποτελεσµατικό έλεγχο του δηµοσίου που υλοποιείται κατ’
αρχάς και µε την κατοχή από αυτό τουλάχιστον της πλειοψηφίας
του µετοχικού τους κεφαλαίου.

Αυτό τώρα τι σηµαίνει πρακτικά; Σηµαίνει ότι το δηµόσιο έχει
την υποχρέωση να οργανώσει το ίδιο την παροχή των σχετικών
υπηρεσιών µέσω κάποιας επιχείρησης ή φορέα που πλειοψηφικά
του ανήκε, διασφαλίζοντας, όµως, σε κάθε περίπτωση ότι η λει-
τουργία του ανταποκρίνεται στις ποιοτικές και οικονοµικές προ-
διαγραφές που αρµόζουν και προσιδιάζουν σε ένα τέτοιο
ζωτικής σηµασίας δηµόσιο αγαθό.

Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αντί να προχω-
ρήσει στις απαραίτητες θεσµικές και υλικές ενέργειες για τον ου-
σιώδη αυτό συνταγµατικό σκοπό, επέλεξε –τι;- να µετονοµάσει
τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
Αποβλήτων και Υδάτων δείχνοντας έτσι προφανώς και καταφα-
νώς την πρόθεσή της να µετατρέψει το νερό καθαρά σε εµπό-
ρευµα. 

Διότι ποιον άλλο σκοπό εξυπηρετεί η υπαγωγή του ελέγχου

ενός αγαθού κοινής ωφέλειας σε µια ρυθµιστική αρχή; Θα µου
πείτε –ή θα σας πω και εγώ- ρητορική ερώτηση, καθώς το παρα-
πάνω έχει νόηµα, όταν η παροχή του εν λόγω αγαθού ιδιωτικοποι-
είται και απελευθερώνεται και το δηµόσιο αγαθό µετατρέπεται σε
εµπόρευµα. Εκεί δηλαδή που υπήρχε ως δηµόσιο αγαθό, δηµι-
ουργούνται ιδιωτικές εταιρείες και ως αντιστάθµισµα δηµόσιου
ελέγχου δηµιουργείται µια ρυθµιστική αρχή, έτσι ώστε στο µέτρο
που οι κανόνες της ελεύθερης αγοράς το επιτρέπουν ας υπάρχει
και ένας στοιχειώδης έλεγχος για το δηµόσιο συµφέρον.

Ο Υπουργός σε όλους τους τόνους είπε και ξεκαθάρισε, ούτε
λίγο ούτε πολύ, ότι κανένας από εµάς, τόσο από την Αντιπολί-
τευση όσο και από τους φορείς έξω, δεν διαβάζει τις διατάξεις
του νοµοσχεδίου ή δεν καταλαβαίνουµε τι διαβάζουµε.

Έρχοµαι και ερωτώ απλά: Και αυτή η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής, που εξέδωσε ένα πολυσέλιδο πόρισµα µε συγκεκρι-
µένους λόγους, και αυτή δεν τη διαβάζει; Δηλαδή µήπως και
αυτή η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής λαΐκιζε, κατά την
Πλειοψηφία; Γιατί οι ενστάσεις της Επιστηµονικής Επιτροπής
Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βοούν για το νοµοσχέδιο
Σκρέκα – Μητσοτάκη.

Ένα δεύτερο ζήτηµα –και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε- αφορά
το άρθρο 163, για το οποίο αναφέρω ότι συνεχίζεται η δυσµενής
θέση των καλλιεργητών γης, οι οποίοι καθίστανται έρµαια της
βούλησης επιχειρηµατιών επενδυτών των ΑΠΕ. Οι αγρότες,
αφού αποκλείστηκαν από τις άδειες ΑΠΕ, µε την αιτιολογία ότι
έχει κορεστεί το δίκτυο για τους αγρότες, αλλά ήταν πλέον ικα-
νοποιηµένες όλες οι αιτήσεις των επενδυτών εργολάβων για τις
ΑΠΕ, συνεχίζουν να πλήττονται και µε αυτή τη φαεινή ιδέα –την
οποία έχει και προβλέπει το άρθρο 163- «ας καταστραφούν οι
αγρότες και ας µην επιτύχουν τους στόχους τους οι επενδυτές
των ΑΠΕ». Ε, δεν µπορεί αυτό να συνεχίζεται και δεν µπορεί αυτό
να υιοθετηθεί από κανέναν. Τα όποια προνόµια των ΑΠΕ που
πλήττουν τον αγρότη και τον πρωτογενή τοµέα, πρέπει να κα-
ταργηθούν. Ξεκάθαρο άπαξ διά παντός!

Και καταλήγω, η βούλησή σας, κύριε Υπουργέ, και της Κυβέρ-
νησης για δήθεν θεσµοθέτηση προνοµίων –τώρα το θυµηθήκατε-
στις κοινότητες ανανεώσιµης ενέργειας, αναφορικά µε χρηµα-
τοδοτικά προγράµµατα και επιδοτήσεις, τους ξεγελά. Ε, όχι.
Όλοι καταλαβαίνουµε και καταλαβαίνουν την προχειρότητα µε
την οποία τοποθετείτε και την ανάγκη της στιγµής, διότι θέλετε
εν όψει εκλογών να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Μόνο εντυπώ-
σεις δηµιουργείτε και δεν κάνετε τίποτα, µα τίποτα άλλο!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, καταλήγον-
τας αναφέρω και υπενθυµίζω και στην Κυβέρνηση ότι στην πολι-
τική, όπως και στη ζωή γενικότερα όλα κρίνονται εκ του
αποτελέσµατος. Μετά τη διάψευση και µετά την απαξίωση, επέρ-
χεται και η περιφρόνηση επέρχεται και η καταδίκη και η ώρα της
καταδίκης αυτής της Κυβέρνησης έχει ήδη έρθει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ. 
Για ένα λεπτό ο κ. Αρσένης και αµέσως µετά ο κ. Μαρίνος. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εξελίξεις είναι καταιγιστικές και υποχρεώνουν την Κυβέρ-

νηση να αποσύρει το νοµοσχέδιο. 
Μόλις πριν από λίγο, στο Συµβούλιο της Επικρατείας στην Επι-

τροπή Συµµόρφωσης κρίθηκε ότι είναι παράνοµος ο νόµος του
καλοκαιριού του 2022 που διατηρεί την ΕΥΑΘ και την ΕΥΔΑΠ στο
Υπερταµείο και οφείλει η Κυβέρνηση να εφαρµόσει την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας και να αποσύρει τους δύο ορ-
γανισµούς από το Υπερταµείο.

Οπότε, όχι µόνο δεν επιτρέπεται να προχωρήσετε την ιδιωτι-
κοποίηση, αλλά σας γυρίζει το Συµβούλιο της Επικρατείας στο
σηµείο «µηδέν». Οφείλει η Κυβέρνηση να διαβάσει την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας και µέχρι τότε να αποσύρει τον
νόµο που συζητάµε αυτή τη στιγµή και προβλέπει το επόµενο
βήµα µετά τη µεταφορά στο Υπερταµείο που µόλις απέρριψε
ξανά το Συµβούλιο της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστούµε για
την πληροφορία.

Ο κ. Μαρίνος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον
λόγο και ακολουθεί ο κ. Τσακαλώτος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εκατοντάδες χιλιάδες λαού και νεολαίας µε µεγαλειώδεις κι-

νητοποιήσεις σε όλη τη χώρα καταδικάζουν το προδιαγεγραµ-
µένο έγκληµα στα Τέµπη. Καταδικάζουν την πολιτική της
απελευθέρωσης του σιδηροδρόµου για την αύξηση των καπιτα-
λιστικών κερδών που εφαρµόζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και εφάρµοσαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ στις ράγες της
στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο λαός µας συνεχίζει τον αγώνα του για να αποδοθούν ευθύ-
νες σε όλους τους ενόχους για την προστασία της ζωής του, για
τα δικαιώµατά του και αντιτάσσεται σε όλη τη χώρα.

Αντιτάσσεται στο νοµοσχέδιο που φέρατε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, στη Βουλή για την παραπέρα εµπορευµατοποίηση, ιδιω-
τικοποίηση του νερού, των σκουπιδιών, των αποβλήτων.

Το νοµοσχέδιό σας επιχειρεί να ολοκληρώσει ένα ακόµα έγ-
κληµα που έχουν ξεκινήσει όλες οι κυβερνήσεις, υλοποιώντας
τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως κάνατε στον
σιδηρόδροµο, στην ενέργεια, για να διαµορφωθεί η ενιαία αγορά
σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας ως πεδίο υψηλής κερδο-
φορίας των µονοπωλίων. Υλοποιείτε όλοι σας την κοινοτική οδη-
γία 60/2000 που άνοιξε τον επικίνδυνο δρόµο για την
απελευθέρωση, την ιδιωτικοποίηση του νερού και των υποδοµών
του, την αύξηση της τιµής του, τον περιορισµό της διάθεσης του
νερού στον αγροτικό τοµέα, την επιβολή ιδιωτικών οικονοµικών
κριτηρίων στη λειτουργία των επιχειρήσεων ύδρευσης. Ο λαός
καλείται να βγάλει ουσιαστικά συµπεράσµατα.

Από το τέλος της δεκαετίας του 1990, η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ δροµολόγησε τον τεµαχισµό της ΕΥΔΑΠ, όπως έγινε µε
τον σιδηρόδροµο και την ενέργεια. Η ΕΥΔΑΠ Παγίων παρέµεινε
στο κράτος και η διανοµή πέρασε στις ανώνυµες εταιρείες
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, οι οποίες εισήχθησαν στο χρηµατιστήριο.
Αυτό διαχειρίστηκαν οι επόµενες κυβερνήσεις. Η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ έβαλε την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο το 2016
και µε σχετική κοινή υπουργική απόφαση τιµολόγησης του νερού
το 2017 καθόρισε την τιµή του µε βάση την κερδοφορία του
επενδυµένου κεφαλαίου. Διεθνή µονοπώλια µυρίστηκαν ψητό και
µπήκαν στην ελληνική αγορά, όπως οι όµιλοι της γαλλικής
«SUEZ» ή της αµερικανικής «PAULSON» που ελέγχει µεγάλο
µέρος των µετοχών της ΕΥΔΑΠ. 

Ο µύθος ότι δεν ιδιωτικοποιείται το νερό έχει καταρρεύσει. Τα
µονοπώλια µε τις πλάτες του αντιλαϊκού αστικού κράτους κάνουν
τη δουλειά τους και µε λιγότερο από το 51% των µετοχών. Οι επι-
χειρηµατίες έχουν πατήσει πόδι σε πηγές, σε υδροηλεκτρικού
σταθµούς, σε ιαµατικά λουτρά, σε πολλά άλλα σε αυτόν τον
τοµέα. 

Σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, κρατικοί όµιλοι ή δηµοτικές επι-
χειρήσεις παραδόθηκαν συνολικά σε ιδιώτες, όπως στη Βρετα-
νία, είτε µερικώς όπως στη Γερµανία, την Ισπανία, τη Γαλλία.
Παντού –µα, παντού- πλήρωσε ο λαός, µε την εκτίναξη των
τιµών, µε πρόσθετους φόρους, µε υποβάθµιση των υποδοµών,
µε διακοπές στην υδροδότηση και επίθεση στα δικαιώµατα των
εργαζοµένων. Όλα για το καπιταλιστικό κέρδος! Αυτό διαφυλάσ-
σουν οι υποστηρικτές της απελευθέρωσης, η Νέα Δηµοκρατία,
το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και άλλα κόµµατα. Αυτή την πολιτική πλη-
ρώνει ακριβά ο λαός µας. Αυτό πληρώνουν οι αγρότες και οι ερ-
γαζόµενοι στον κλάδο ύδρευσης, αποχέτευσης, µε τις ελαστικές
µορφές απασχόλησης και την κατάργηση δικαιωµάτων.

Σε αυτό το έδαφος προχωρά το νοµοσχέδιο της Νέας Δηµο-
κρατίας µε τη συγκρότηση της Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων
Ενέργειας και Υδάτων για να διευρύνει και να ρυθµίσει την καπι-
ταλιστική αγορά για τους παρόχους ύδρευσης, αποχέτευσης και
άρδευσης. Η ίδια η δηµιουργία ρυθµιστικής αρχής µαρτυρά την
παραπέρα εµπορευµατοποίηση του νερού, για να κερδοφορή-
σουν οι όµιλοι σε βάρος του λαού. Αυτό σηµαίνουν οι αρµοδιό-
τητές της για παρακολούθηση και εποπτεία της ορθής
εφαρµογής συµβάσεων παραχώρησης υπηρεσιών ύδατος σε
τρίτους που προσπαθεί να κρύψει η Κυβέρνηση ή ότι θα διευθε-
τεί διαφορές µεταξύ των πελατών-καταναλωτών και των παρό-
χων υπηρεσιών ύδατος, καθώς και µεταξύ παρόχων.

Ταυτόχρονα θέλουµε να σηµειώσουµε ότι οι αναφορές του νο-

µοσχεδίου στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας ενισχύουν την επέ-
λαση των οικονοµικών οµίλων, την επιτάχυνση της εγκατάστασης
ανεµογεννητριών και φωτοβολταϊκών, την καταπάτηση πανέµορ-
φων, ακόµα και προστατευόµενων, περιοχών στο όνοµα του λε-
γόµενου «δηµόσιου συµφέροντος», µε βαριές συνέπειες στους
κατοίκους, στους κτηνοτρόφους και τους µελισσοκόµους, στο
περιβάλλον, στην Κάρυστο, συνολικά στην Εύβοια, τη Στερεά,
σε όλη τη χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε αυτή την κατεύθυνση ενισχύεται η επικίνδυνη απόφαση της
αναγκαστικής απαλλοτρίωσης του 20% δασών, δασικών εκτά-
σεων και χωραφιών, για να προωθηθούν οι στόχοι των µονοπω-
λίων και να πιαστούν τα πλάνα που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή
Ένωση στο όνοµα της πράσινης ανάπτυξης.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας είναι στην πρώτη
γραµµή του αγώνα και έτσι αποφασιστικά θα συνεχίσει µε µεγα-
λύτερη στήριξη του λαού. Απαιτούµε την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου και συνεχίζουµε τον αγώνα για δραστική µείωση των
τιµολογίων, για να µην υπάρξει καµµία διακοπή νερού στα λαϊκά
νοικοκυριά, για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε δικαιώµατα,
κατάργηση των εργολάβων.

Το λαϊκό συµφέρον απαιτεί να γίνει το νερό κοινωνικό αγαθό
στο πλαίσιο ενός ριζικά διαφορετικού δρόµου ανάπτυξης, µε ερ-
γαλεία την κοινωνική ιδιοκτησία και τον επιστηµονικό κεντρικό
σχεδιασµό, ώστε ο ενιαίος κρατικός φορέας νερού να διαχειρί-
ζεται το σύνολο των υδάτινων πόρων και των υποδοµών, να
φροντίζει για τα αναγκαία κατασκευαστικά έργα οδηγώντας σε
ικανοποίηση των αναγκών του λαού για φτηνό ασφαλές ποιοτικό
νερό.

Όλοι σήµερα –αυτό είναι το κάλεσµα που κάνουµε τελειώνον-
τας την οµιλία µας- στην κινητοποίηση των συνδικάτων και των
άλλων µαζικών φορέων στο Σύνταγµα στις 19.00’ η ώρα το από-
γευµα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Μαρίνο.
Ο κ. Τσακαλώτος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρακολουθούµε την κατάρρευση της επικοινωνιακής πολιτι-

κής της Κυβέρνησης. Μας είπαν ότι είναι η καταλληλότερη για
την οικονοµία, µέχρι που φτάσαµε στην ακρίβεια, στον πληθωρι-
σµό και στην ανικανότητα των ανθρώπων να βγάλουν πέρα τον
µήνα.

Επίσης, µας είπαν ότι ήταν κατάλληλη για τους θεσµούς, ότι
ήταν µια θεσµική Κυβέρνηση, µέχρι που ήρθαν οι παρακολουθή-
σεις, οι επιθέσεις στις ανεξάρτητες αρχές και η απαξίωση του
Συµβουλίου της Επικρατείας που τώρα, όπως είπε ο συνάδελφος
από το ΜέΡΑ25, έβγαλε την απόφαση ότι και η αλλαγή του κ.
Σταϊκούρα δεν ικανοποιεί το αίτηµα για το Υπερταµείο. Και µετά,
µας είπαν και κάτι τελευταίο, ότι είναι αποτελεσµατική και ότι το
κράτος µπορεί να δουλεύει καλύτερα µαζί τους, µέχρι που ήρθαν
τα Τέµπη να τους διαψεύσουν.

Γιατί, όµως, είναι σηµαντικό ότι κατέρρευσε η επικοινωνιακή
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας; Γιατί γι’ αυτή την Κυβέρνηση η
επικοινωνιακή πολιτική είναι το παν, είναι πιο σηµαντικό πράγµα
γι’ αυτήν απ’ ό,τι για άλλες κυβερνήσεις. Γιατί παλιά οι κυβερνή-
σεις, και της Κεντροαριστεράς και της Κεντροδεξιάς, προσπα-
θούσαν να µεσολαβήσουν ανάµεσα στα συµφέροντα, ανάµεσα
σε µεγάλες επιχειρήσεις, σε µικρές επιχειρήσεις, σε συνδικάτα,
στην τοπική αυτοδιοίκηση και στους φορείς, κάτι που εσείς στα-
µατήσατε. Εσείς έχετε ένα επιτελικό κράτος που δεν συζητά µε
την τοπική αυτοδιοίκηση και την αποκλείει από τα θέµατα του πε-
ριβάλλοντος, όπως δεν συζητάει και µε τα συνδικάτα και απλώς
τους κάνει επίθεση.

Τώρα, µετά τα Τέµπη και παρ’ όλο που τα συνδικάτα σας είπαν
πρώτα ότι ο σιδηρόδροµος έχει µεγάλο πρόβληµα και τους απα-
ξιώνετε και έβγαινε ο κ. Καραµανλής και έλεγε «µα, είναι δυνατόν
να συζητάµε για την ασφάλεια;», δεν συζητάτε µε τους φορείς.
Όλοι οι φορείς είναι εναντίον αυτού του νοµοσχεδίου. Άρα,
επειδή υπάρχει µια απόσταση ανάµεσα σε εσάς και την κοινωνία,
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ακόµα και µε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ακόµα και µε τα συν-
δικάτα, ακόµα και µε τα κοινωνικά κινήµατα, τι παίρνει τη θέση
της παλιάς διαµεσολάβησης; Η επικοινωνία. Απλώς η επικοινωνία
µπορεί να σας φτάσει µέχρι ένα σηµείο. Από ένα σηµείο και µετά,
όταν η απόσταση µε την πραγµατικότητα είναι τόσο µεγάλη, η
επικοινωνία δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά της.

Τώρα, λοιπόν, µένουν επικοινωνιακά τρικ του στυλ ότι φταίει
το κράτος που πρέπει να διορθώσουµε γι’ αυτό που έγινε στα
Τέµπη. Αλήθεια, το κράτος φταίει; Το πρόβληµα του ελληνικού
κράτους και πριν από τη Μεταπολίτευση -αλλά ας µιλήσουµε
µόνο για µετά από τη Μεταπολίτευση- δεν ήταν ότι ήταν δηµό-
σιος χώρος, αλλά ότι δεν ήταν αρκετά δηµόσιος. Αυτό ήταν το
βασικό πρόβληµα, ότι ήταν ένα δίκτυο όπου κυριαρχούσαν τα
ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτό ήταν το ελληνικό δηµόσιο. Ποτέ δεν
είχατε την αίσθηση του δηµοσίου συµφέροντος και ότι το δηµό-
σιο πρέπει να υποστηρίξει το δηµόσιο συµφέρον και γι’ αυτό
ήσασταν πάντα υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων και γι’ αυτό το κρά-
τος έκανε πάντα υπεργολαβίες, για να υπηρετήσει τα ιδιωτικά
συµφέροντα. Επίσης, γι’ αυτό το κράτος έκανε απευθείας ανα-
θέσεις και συµβάσεις, όπως αυτή µε τον σιδηρόδροµο, µε 600
εκατοµµύρια υποχρέωση της ιδιωτικής εταιρείας και υποχρέωση
από το κράτος να προχωρήσει σε µέτρα ασφάλειας. Και ξαφνικά
αυτή η σύµβαση που έχει την υπογραφή του κ. Καραµανλή εξα-
φανίζεται και ξαναέρχεται χωρίς ούτε την υποχρέωση για τα 600
εκατοµµύρια ούτε τη δική σας υποχρέωση να πάρετε µέτρα
ασφάλειας.

Αυτό το κράτος δηµιουργεί εργαζόµενες και εργαζόµενους
χωρίς κατάρτιση, όπως λέγεται τώρα ακόµα και από τα πιο επί-
σηµα χείλη. Αυτό γίνεται, γιατί θέλετε το µπλοκάκι, γιατί δεν αγα-
πάτε τον δηµόσιο τοµέα, γιατί δεν θέλετε δηµοσίους υπαλ-
λήλους µε καλούς µισθούς που να έχουν αυτή την αίσθηση, την
περηφάνια ότι κατά κάποιο τρόπο είναι κοινωνικοί λειτουργοί.
Υπεργολαβίες, µπλοκάκια και οι εργαζόµενοι στο περιθώριο,
γιατί για εσάς οι εργαζόµενες και οι εργαζόµενοι δεν είναι περι-
ουσιακό στοιχείο του δηµόσιου τοµέα.

Τέλος, έρχοµαι στον δηµόσιο τοµέα και το πελατειακό κράτος.
Το πελατειακό κράτος είναι η κορυφή της ιδιωτικοποίησης του
κράτους που δεν υποστηρίζει το δηµόσιο συµφέρον, αλλά τα
ιδιωτικά συµφέροντα. Και σε αυτό το νοµοσχέδιο συναδέλφισσες
και συνάδελφοι έχουν πει πολλά για το πελατειακό κράτος, και
σε σχέση µε το δάσος και σε σχέση µε τα όρια οικοδόµησης που
µπορεί πάλι ο Υπουργός να αποφασίζει και άρα να εµπίπτει πάλι
στο πελατειακό κράτος.

Άρα το πρόβληµα στην Ελλάδα δεν είναι αυτό που είπε ο κ.
Μητσοτάκης, ότι θα διορθώσω εγώ τα «κακά» του κράτους, γιατί
αυτά είναι τα δικά σας «κακά». Εσείς µαζί µε το ΠΑΣΟΚ φτιάξατε
παλιότερα ένα κράτος που δεν υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον,
ένα κράτος που δεν είναι αρκετά δηµόσιο, γιατί όταν µιλάτε για
το κράτος, έχετε άλλα στον νου σας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Και φτάνουµε τώρα στο µεγάλο ζήτηµα του νερού. Το νερό
για τον ιδιωτικό τοµέα είναι ο «µπλε» χρυσός, το «µπλε» πετρέ-
λαιο που βλέπει ότι η προσφορά µειώνεται και ότι η ζήτηση παγ-
κοσµίως θα αυξηθεί και άρα θα έχει µεγάλα περιθώρια για
κέρδη. Και φέρνετε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο.

Μας λέτε όλοι σας ότι δεν έχει καµµία σχέση µε την ιδιωτικο-
ποίηση και πού είδαµε την ιδιωτικοποίηση και ότι αυτό είναι κάτι
που λέει το ΚΚΕ, ο ΣΥΡΙΖΑ και κάποιοι άλλοι τρελαµένοι. Σήµερα,
λοιπόν, βγήκε ο Συνήγορος του Πολίτη -θα καταθέσω την έκθεσή
του- και µιλάει για την ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή λέγοντας -
σε εισαγωγικά- τα εξής: «Αυτό διαµορφώνει…» -η ρυθµιστική
αρχή- «…µια νέα κατάσταση µετατρέποντας τον χαρακτήρα του
νερού από κοινωνικό αγαθό σε εµπορεύσιµο προϊόν που µπορεί
να λειτουργεί αµιγώς µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας».
Κλείνουν τα εισαγωγικά. Και µη µου πείτε ότι δεν πιστεύετε
στους κανόνες του ιδιωτικού τοµέα, στο κέρδος και στον αντα-
γωνισµό. 

Έχουµε ακούσει παγκοσµίως πολλά επιχειρήµατα σχετικά µε
το γιατί πρέπει και το νερό να είναι µέσα στις αγορές. Διότι, λέει,
έτσι θα µπορέσουµε να εξοικονοµήσουµε νερό. Και βέβαια

έχουµε φτάσει σε περιπτώσεις, όπως είναι αυτή της Αυστραλίας,
όπου η τιµή του νερού είναι αρκετά µεγάλη για να µπορούν οι
πλούσιοι να έχουν ιδιωτικές πισίνες, αλλά όχι αρκετά µεγάλη για
να µπορούν να αγοράσουν το νερό οι φτωχοί αγρότες. Σε αυτό
έχει φτάσει η θεωρία, γιατί όποιος θέλει την τιµή, πρέπει να δέ-
χεται και τα αποτελέσµατα της τιµής, ότι κάποιοι δηλαδή µπορεί
να έχουν πρόσβαση και κάποιοι άλλοι όχι.

Όσοι, λοιπόν, έχουµε παρακολουθήσει τι έχει συµβεί σε άλλες
χώρες, έχουµε δει το έργο. Για παράδειγµα, η ιδιωτικοποίηση
στη Βρετανία άρχισε µε επιχειρήσεις νερού. Και παρά το γεγο-
νός ότι ήξεραν περίπου το επάγγελµα, δεν πήγαν καλά και µετά
µπήκαν τα equity funds που δεν είχαν καµµία σχέση µε το νερό
ούτε και καµµιά ιδέα για το πώς δουλεύει το νερό. Όµως, είχαν
το κέρδος. Για παράδειγµα, ένα equity fund της Αυστραλίας
µπήκε στο νερό του Λονδίνου, µε αποτέλεσµα οι πολίτες του Λον-
δίνου να δουν αύξηση της τιµής και φοβερή αύξηση των µερι-
σµάτων, γιατί ο στόχος είναι το κέρδος. Και όταν µετά από δέκα
χρόνια έφυγε αυτή η εταιρεία, άφησε χρέη πολλών δισεκατοµ-
µυρίων. Ποιος θα πληρώσει, λοιπόν, αυτά τα χρέη; Οι Λονδρέζοι
που τα επόµενα χρόνια θα πληρώνουν πιο ακριβό το νερό. Αυτό
σηµαίνει ιδιωτικοποίηση, αυτό σηµαίνει ότι θέλω τους κανόνες
της αγοράς. Όλοι λένε ότι αυτό θέλετε και δεν µας λέτε κάτι
άλλο.

Ο κ. Σκρέκας εκτός του ότι λέει πως δεν υπάρχει ιδιωτικοποί-
ηση και πως µακριά από εµάς τέτοιες σκέψεις, µας ρωτάει αν θέ-
λουµε να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα και αν αρνούµαστε ότι
υπάρχουν προβλήµατα στο νερό. Υπάρχουν προβλήµατα στο
νερό και στις δηµοτικές αρχές. Όµως, η ρυθµιστική αρχή θα το
διορθώσει αυτό; Δηµόσιες πολιτικές δεν θα υπάρχουν; Αν το
νερό είναι δηµόσιο αγαθό, δεν πρέπει να υπάρχει δηµόσια πολι-
τική για την πρόσβαση στο νερό, για τους καταναλωτές, για τη
βιοµηχανία, για τους αγρότες; Γι’ αυτή την πολιτική θα αποφα-
σίσει η ρυθµιστική αρχή;

Δηλαδή τι θα µας πείτε σε λίγα χρόνια; Αφού υπάρχουν προ-
βλήµατα στην υγεία θα έχουµε ρυθµιστική αρχή για την υγεία και
για τα νοσοκοµεία που δεν πάνε καλά; Ή θα µας πείτε ότι στην
παιδεία θα χρειαστεί µια ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή για να
λύσει τα προβλήµατα της παιδείας;

Έχουµε την επιστροφή του κράτους και του δηµοσίου συµφέ-
ροντος παγκοσµίως. Μετά από την πανδηµία όλοι και όλες κα-
τάλαβαν τη σηµασία του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Μετά
από την κρίση της ενέργειας όλοι και όλες κατάλαβαν παγκο-
σµίως ότι η αγορά έχει πάρα πολλές στρεβλώσεις και άρα χρει-
άζεται το δηµόσιο, χρειάζεται να υπάρχουν δηµόσιες πολιτικές
και η Ευρωπαϊκή Ένωση έβαλε µια λίστα από µέτρα που µπο-
ρούν να κάνουν οι χώρες -που πολλές χώρες τα εκµεταλλεύτη-
καν- ενάντια στην αγορά, για να υπάρχει η ρύθµιση και εσείς
είπατε «Όχι. Τα κέρδη πάνω απ’ όλα, τα κέρδη είναι αυτό για το
οποίο έχουµε ενδιαφέρον». Έχετε καταλάβει ότι είναι µερικά
πράγµατα εκτός της αγοράς; Έχετε καταλάβει ότι έχουµε κοινά
κοινωνικά αγαθά και κοινούς χώρους, τα commons, που λένε οι
Βρετανοί; Έχετε καταλάβει πόσο σηµαντικό είναι για τους νέους
ανθρώπους να φύγουµε από το αποκλειστικό µοντέλο της αγο-
ράς που όλα είναι ιδιωτικά, όλα είναι του κέρδους, που έχει δη-
µιουργήσει αυτές τις µεγάλες ανισότητες που παραβλέπουµε και
ότι θέλουµε να ξαναποκτήσουµε αυτό που έχουµε, τα κοινά
αγαθά, αυτά που έχουµε κοινά;

Επιστρέφω εκεί που άρχισα, στην επικοινωνιακή πολιτική της
Κυβέρνησης. Ποιο είναι το τελευταίο που έχουµε τώρα; Ότι όλοι
το ίδιο είναι. Αυτό µας λέτε, ότι όλοι το ίδιο είναι, ότι αυτές οι πο-
λιτικές δεν θα αλλάξουν όποιος και να είναι κυβέρνηση. Ένα
κλίµα απολιτίκ, που θα σας βοηθήσει, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι
όσο µεγαλύτερη η αποχή τόσο µεγαλύτερη πιθανότητα έχετε να
πάτε καλά στις εκλογές.

Εµείς κάνουµε έκκληση ιδιαίτερα στους νέους και στις νέες.
Μην τσιµπάτε ότι όλοι είναι το ίδιο. Το δικό σας το µέλλον βασί-
ζεται στο να υπάρχουν κοινά αγαθά, αυτά που είναι όχι µόνο του
δηµοσίου µε τη στενή έννοια, αλλά αυτά τα πράγµατα που είναι
δικά µας, που ανήκουν σε όλους µας. Μην τσιµπάτε ότι οι πολι-
τικές για αυτά είναι το ίδιο και µην τσιµπάτε ότι το δικό σας το
µέλλον θα είναι εξασφαλισµένο, εάν δεν υπάρχουν αυτά τα κοι-
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νωνικά αγαθά. Ψηφίστε, βοηθήστε όλα αυτά τα κόµµατα που πι-
στεύουν στο δηµόσιο συµφέρον, πιστεύουν στις δηµόσιες πολι-
τικές που µπορούν να αλλάξουν αυτόν τον τόπο, να
επαναφέρουν την αξιοπρέπεια και την περηφάνια για έναν δηµό-
σιο τοµέα που δεν είναι για τις πελατειακές σχέσεις, που δεν
είναι για τις απευθείας αναθέσεις, που δεν είναι για να δώσουµε
δουλειές στους «δικούς µας», αλλά είναι για το κοινό µας καλό,
για το κοινό µας µέλλον.

Στους νέους και τις νέες λέµε ότι σε αυτές τις εκλογές µπο-
ρείτε να κάνετε τη διαφορά, για να έρθει µια προοδευτική κυβέρ-
νηση που πραγµατικά θα εξυπηρετήσει το δικό σας µέλλον και
το δικό µας µέλλον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µία
µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
15ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης.

Καλωσορίσατε στη Βουλή, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Τον λόγο τώρα έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αδαµοπού-
λου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον απόηχο της ανείπωτης

τραγωδίας που ζήσαµε πρόσφατα και της οποίας το αποτύπωµα
έχει χαραχτεί βαθιά στη συνείδηση κάθε υγιώς σκεπτόµενου πο-
λίτη ως η τραγική συνέπεια της αλόγιστης ιδιωτικοποίησης ενός
δηµοσίου αγαθού µε γνώµονα την αγοραία λογική της µεγιστο-
ποίησης του κέρδους και της ελαχιστοποίησης του κόστους,
ακόµη κι αν µπορούσατε να προβλέψετε ως Κυβέρνηση ότι θα
συνέβαινε το µοιραίο, στον απόηχο, λοιπόν, αυτού του τραγικού
δυστυχήµατος ή -για να το πω καλύτερα- του προδιαγεγραµµέ-
νου εγκλήµατος φαντάζει πραγµατικά κυνισµός η σπουδή του
Υπουργείου να επισπεύσει τη συζήτηση και την ψήφιση αυτού
του νοµοσχεδίου.

Σπεύδετε να περάσετε, λοιπόν, ένα πολυνοµοσχέδιο το οποίο
πρακτικά αποτελείται από τρία νοµοσχέδια συνολικής εκτάσεως
τριακοσίων εξήντα πέντε σελίδων, το οποίο ρυθµίζει ιδιαίτερα
κρίσιµα ζητήµατα, όπως είναι τα ζητήµατα της εποπτείας και δια-
χείρισης των υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης και επιφέρει
ριζικές αλλαγές χωρίς να έχει προηγηθεί έστω και στο ελάχιστο
η προβλεπόµενη από τον νόµο για το επιτελικό κράτος δηµόσια
διαβούλευση δύο εβδοµάδων. Είναι χαρακτηριστικό ότι για το
τελευταίο νοµοσχέδιο, το οποίο περιλαµβάνει τα πιο πολλά
άρθρα και τις πιο ουσιώδεις ρυθµίσεις, η δηµόσια διαβούλευση
διήρκησε µόλις τέσσερις ηµέρες, συµπεριλαµβανοµένου και του
τριηµέρου της Καθαράς Δευτέρας.

Εν όψει, λοιπόν, αυτού του γεγονότος της έκδηλης προχειρό-
τητας στη νοµοθέτησή σας και της αντίθεσης στην κείµενη νο-
µοθεσία, διερωτώµαι γιατί δεν αναστέλλει το Υπουργείο την
πρόοδο της συζήτησης και επισπεύδει ολοταχώς τη συζήτηση
αυτού του νοµοσχεδίου. Αυτό το οποίο µας είπε ο Υπουργός
στην επιτροπή, ότι δήθεν πιέστηκε έξωθεν δυνάµει δεσµεύσεων
και προθεσµιών, είναι ένα παντελώς έωλο επιχείρηµα. Και το λέω
αυτό διότι είναι γνωστό ότι ο βασικός πυλώνας του σχεδίου
νόµου, που είναι η διεύρυνση των αρµοδιοτήτων της Ρυθµιστικής
Αρχής Ενέργειας µε την υπαγωγή σε αυτήν των αρµοδιοτήτων
της διαχείρισης και εποπτείας των υπηρεσιών ύδρευσης και απο-
χέτευσης και µε τη συγκρότηση µιας νέας αρχής, της Ρυθµιστι-
κής Αρχής Αποβλήτων και Ύδρευσης, δεν αποτελεί δέσµευση
της Κυβέρνησης της Ελλάδας συγκεκριµένα από το 2016, µετά
τη διάσκεψη στο «ΧΙΛΤΟΝ». Αυτό είναι δικό σας αφήγηµα.

Υπάρχει επίσης µία ευρωπαϊκή οδηγία, η 60/2000, η οποία έχει
άλλες προτεραιότητες για το κοινωνικό αγαθό του νερού, που
είναι η διασφάλιση της πρόσβασης σε καλής ποιότητας πόσιµο
νερό για όλους και όχι σώνει και καλά η συγκρότηση µιας ρυθµι-
στικής αρχής που να το εποπτεύει και να το διαχειρίζεται. Διε-
ρωτώµαι, λοιπόν: Αφού δεν υπάρχει ούτε η δέσµευση από την
ευρωπαϊκή οδηγία, αφού οι δηµοτικές επιχειρήσεις, οι οποίες πα-
ρέχουν τις σχετικές υπηρεσίες είναι δηµόσιες, δεν είναι ιδιωτικές
άρα ανταγωνιστικές, και αφού µία τέτοια ρυθµιστική αρχή έχει
λόγο ύπαρξης µόνο σε ένα πλαίσιο, το οποίο λειτουργεί και ελέγ-
χει µε όρους αγοράς και ανταγωνιστικότητας, για ποιο λόγο τε-
λικά και από πού πιεστήκατε -αυτό είναι το ερώτηµά µου- για να
επισπεύσετε τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου; Και είναι πολύ
λογικό το συµπέρασµα που συνάγουµε, ότι θέλετε να ιδιωτικο-
ποιήσετε την εποπτεία και τη διαχείριση, γιατί στο τέλος τέλος
τι θα εποπτεύει αυτή η ρυθµιστική αρχή, όταν οι δηµοτικές επι-
χειρήσεις µεταξύ τους δεν έχουν ανταγωνισµό; Ποιον ανταγωνι-
σµό θα εποπτεύει;

Είναι ακόµη γνωστό ότι ο τοµέας παροχών υπηρεσιών ύδρευ-
σης και αποχέτευσης, µε εξαίρεση το εµφιαλωµένο νερό, δεν
επιτρέπεται εκ του Συντάγµατος να ιδιωτικοποιηθεί, όπως έχει
κρίνει πλήθος αποφάσεων της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου και
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Είναι η 190/2022 και η
191/2022, είναι η 1886/2022, είναι η 1906/2014, είναι η 2915/2022.
Όλες έχουν ορίσει ότι ο κύκλος του νερού είναι ενιαίος από την
πηγή µέχρι τη βρύση και ότι το νερό δεν είναι εµπόρευµα.

Ακούσαµε και τους εκπροσώπους των φορέων της ΕΥΔΑΠ και
της ΕΥΑΘ, ακούσαµε και τον πρόεδρο της ΔΕΥΑ, τον δήµαρχο
Λαρισαίων, οι οποίοι εστίασαν το πρόβληµα στην υποστελέχωση
και στην υποχρηµατοδότηση και µας είπαν χαρακτηριστικά ότι η
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας έχει µείνει µε προσωπικό µόλις σα-
ράντα πέντε ατόµων, γιατί τα τελευταία δύο χρόνια έχουν απο-
χωρήσει σαράντα οκτώ άτοµα και έχει µείνει µε µόνο τόσο
ενεργό τακτικό προσωπικό.

Ακούσαµε τον Υπουργό να χαρακτηρίζει αποτυχηµένο το µον-
τέλο της διαχείρισης από τους ΟΤΑ και από την πολιτεία, όταν
το κράτος, όταν το Υπουργείο δεν έχει κάνει την παραµικρή προ-
σπάθεια για να καλύψει και να αντιµετωπίσει τις όποιες αδυνα-
µίες υποστελέχωσης. Και έχει αποδοµηθεί και άλλο ένα
επιχείρηµα του Υπουργού, καθ’ ότι αυτές οι επιχειρήσεις ελέγ-
χονται ακόµη και από τους ΟΤΑ, αλλά και από το Υπουργείο και
από τους ορκωτούς λογιστές συγκεκριµένα, ακόµη και ως προς
την τιµολογιακή πολιτική τους.

Ακούσαµε επίσης τους φορείς να µας λένε επί λέξει για το
άρθρο 11 παράγραφος 4δ’, ότι τι ορίζει αυτό το άρθρο; Ότι η
νέα ρυθµιστική αρχή θα εποπτεύει –λέει- την ορθή εφαρµογή
των συµβάσεων παραχώρησης των υπηρεσιών ύδρευσης σε τρί-
τους.

Και ρωτάω, ποιοι είναι αυτοί οι τρίτοι; Μήπως αυτοί οι τρίτοι
είναι ιδιώτες επενδυτές, οι οποίοι σας έχουν προσεγγίσει, αυτοί
που έχουν υπαγορεύσει ουσιαστικά το νοµοσχέδιό σας και στους
οποίους θα ξεπουλήσετε έναντι πινακίου φακής και θα αναθέ-
σετε και θα εκχωρήσετε το έργο ύδρευσης και αποχέτευσης;

Μας είπαν, επίσης, οι φορείς ότι τελικά αυτή η νέα ρυθµιστική
αρχή που θεσµοθετείτε υπηρετεί έναν σκοπό διαφορετικό από
αυτόν τον οποίο είχε αρχικά, που δεν είναι άλλος από τα ικανο-
ποιηθεί, λέει, µία άνωθεν επιβλητέα, ατεκµηρίωτη αιρεσιµότητα,
προκειµένου να µην καθυστερήσει η ροή χρηµατοδότησης από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Ας µη γελιόµαστε, το γεγονός ότι δεν θεσµοθετείτε ευθέως
την ιδιωτικοποίηση δεν λέει απολύτως τίποτα, διότι επιλέγετε για
άλλη µια φορά αυτή την ύπουλη και σπονδυλωτή νοµοθέτηση
που ξεκινήσατε τον Ιούλιο του 2022, όταν περιήλθε και µάλιστα
αναδροµικά η ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Ταµείο Αξιοποίησης της
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, στο ΤΑΙΠΕΔ, µε το 51%, το
πλειοψηφικό πακέτο µετοχών να έχει περιέλθει στην Ελληνική
Εταιρεία Συµµετοχών και τα υπόλοιπα σε εταιρείες, επιχειρήσεις,
νοµικά πρόσωπα και φυσικά πρόσωπα, µέχρι και στον γαλλικό
κολοσσό «SUEZ». 

Θα ήθελα βεβαίως να πω στο σηµείο αυτό -µια πολύ µικρή
ανοχή, κυρία Πρόεδρε- ότι επειδή ακούσαµε τον Υπουργό να µας
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λέει ότι ο δηµόσιος έλεγχος δεν καταργείται µε αυτή τη ρυθµι-
στική αρχή, αυτό το διαψεύδει ρητά και κατηγορηµατικά το υπό-
µνηµα της 7ης Μαρτίου του 2023, η γνωµοδότηση της πρώην
Αντιπροέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας, της κ. Καραµα-
νώφ Μαρίας, η οποία ξέρει το νοµικό σκέλος του θέµατος του
νερού όσο κανένας άλλος, και το λέει ξεκάθαρα ότι αυτή η αρχή
είναι προορισµένη και οργανωµένη να ρυθµίζει τα ζητήµατα που
ανακύπτουν στον χώρο της αγοράς και του ανταγωνισµού, το
νερό δεν είναι εµπορικό προϊόν και ότι σε καµµία περίπτωση η
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας δεν µπορεί να υποκαταστήσει τον
δηµόσιο έλεγχο που απαιτεί η νοµολογία του Σ.τ.Ε..

Θα καταθέσω αυτό το υπόµνηµα στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τελειώνω λέγοντας ότι είναι τραγική ειρωνεία, είναι προ-
σβολή και εµπαιγµός για τα θύµατα της τραγωδίας στα Τέµπη
να δείχνετε τόσο αποξενωµένοι από το θλιβερό συµβάν, να θε-
σµοθετείτε πάνω στα πρότυπα της αφαίµαξης, της άκρατης εµ-
πορευµατοποίησης προς όφελος του κέρδους του ιδιώτη και
εναντίον της κοινωνικής ωφέλειας. Θα πρέπει, λοιπόν, να απο-
σύρετε άµεσα αυτό το κατάπτυστο πολυνοµοσχέδιο-έκτρωµα και
να στηρίξετε τις δηµοτικές επιχειρήσεις που υδροδοτούν τη
χώρα.

Το νερό δεν είναι εµπόρευµα. Το νερό είναι ένα κοινωνικό
αγαθό ύψιστης σηµασίας και δηµοσίου συµφέροντος, όπως το
ίδιο κοινωνικό αγαθό πρώτης σηµασίας είναι και οι ασφαλείς µε-
τακινήσεις, τις οποίες εσείς µετατρέψατε σε φονικό όπλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύρια συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης, εκ µέρους της Νέας Δηµο-

κρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα βα-

σικά σηµεία του σηµερινού νοµοσχεδίου που διαφωνεί η Αντιπο-
λίτευση είναι η διεύρυνση των αρµοδιοτήτων και η µετονοµασία
της ΡΑΕ σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων.

Η ρυθµιστική αρχή επεκτείνει το αντικείµενό της και στα θέ-
µατα ύδατος και στερεών αποβλήτων. Με αυτόν τον τρόπο επι-
διώκεται ένας αντικειµενικός, ορθός, συνεκτικός και διαφανής
έλεγχος στα ζητήµατα του νερού και µάλιστα, από µια ρυθµι-
στική αρχή που δεν συστήνεται εξαρχής και εποµένως διαθέτει
τόσο την τεχνογνωσία όσο και τη δυνατότητα να αναλάβει άµεσα
τα νέα της καθήκοντα. Παρόµοιο µοντέλο ακολουθούν και άλλες
ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ιταλία, η Πορτογαλία, η Ιρλανδία.

Το ερώτηµα είναι γιατί χρειάζεται αυτή η αλλαγή. Μα, γιατί αν-
τιµετωπίζεται ένα υπαρκτό και σοβαρό, κατά γενική οµολογία,
κενό που υπάρχει µέχρι σήµερα. Η αλλαγή που γίνεται είναι µόνο
προς όφελος του καταναλωτή. Σήµερα υπολογίζεται ότι υπάρ-
χουν δηµοτικοί οργανισµοί που χρεώνουν ακόµα και διπλάσιο κό-
στος για το πόσιµο νερό, σε σχέση µε τις χρεώσεις που
προκύπτουν από την υπουργική απόφαση τιµολόγησης του
νερού.

Εποµένως καταγράφονται συνολικά µεγάλες διαφορές τόσο
σε επίπεδο κοστολόγησης όσο και σε επίπεδο ποιότητας του πό-
σιµου νερού. Πολλοί πάροχοι δεν παρακολουθούν σταθερά την
ποιότητα του νερού, όπως έχουν υποχρέωση, ενώ συχνά έχουµε
βλάβες και απώλειες στα δίκτυα, που δεν µπορούν να υπολογι-
στούν µε ακρίβεια.

Οι ΔΕΥΑ χαράσσουν τη δική τους τιµολογιακή πολιτική και πο-
λιτική προσλήψεων, µε αποτέλεσµα πολλές από αυτές να αντι-
µετωπίζουν διαρκώς οικονοµικά προβλήµατα και να ζητούν
σταθερά επιπλέον οικονοµική βοήθεια από την κεντρική κυβέρ-
νηση. Υπάρχουν ΔΕΥΑ που καταγράφουν απώλειες ακόµα και
κατά 65% στο νερό που παρέχουν.

Όλα αυτά τα θέµατα δείχνουν ότι η ελευθερία που υπάρχει
αυτή τη στιγµή στους διάφορους παρόχους δεν εξασφαλίζουν
ούτε την καλύτερη δυνατή διαχείριση των αποθεµάτων νερού
ούτε τις ποιοτικές υπηρεσίες πόσιµου ύδατος προς τους πολίτες

ούτε και τη δίκαιη κοστολόγηση για όλους τους καταναλωτές.
Η ανάθεση του ελέγχου και των τυχόν παραβάσεων µε συστά-

σεις και επιβολή προστίµων, όπου αυτό κρίνεται απαραίτητο, σε
µια ρυθµιστική αρχή εγγυάται ότι θα έχουµε συνολικά καλύτερες
υπηρεσίες πόσιµου νερού και αστικών αποβλήτων παντού.

Σε όλους τους τόνους ο Υπουργός, ο κ. Σκρέκας, έχει ξεκαθα-
ρίσει ότι δεν είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης η ιδιωτικοποί-
ηση του νερού. Σκοπός είναι να έχουµε µια αξιόπιστη κεντρική
εποπτεία των παρόχων υπηρεσιών ύδατος και των φορέων δια-
χείρισης αστικών αποβλήτων. Και φυσικά, ούτε το ζήτηµα της τι-
µολόγησης του νερού δεν περνά από τη ρυθµιστική αρχή, όπως
ακούστηκε από κάποιες πλευρές. Η αρµοδιότητα αυτή παραµέ-
νει, όπως πρέπει, στους αρµόδιους Υπουργούς µε έκδοση κοινής
υπουργικής απόφασης. 

Όπως και στο ζήτηµα των απορριµµάτων, υπάρχουν πολλά
που πρέπει να βελτιωθούν. Ανακυκλώνουµε σήµερα περίπου το
20% των απορριµµάτων, ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι
αυτή τη στιγµή γύρω στο 50%.

Ο διευθύνων σύµβουλος της ΕΥΔΑΠ περιέγραψε στο στάδιο
των επιτροπών τα πολλαπλά προβλήµατα που έχουν χρονίσει σε
σχέση µε το πόσιµο νερό και τάχθηκε υπέρ του νέου ρόλου της
ρυθµιστικής αρχής που έχει όλες τις προϋποθέσεις να λειτουρ-
γήσει µε τρόπο γρήγορο, αποτελεσµατικό και συνεκτικό. 

Παρά το γεγονός ότι το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου έχει
τραβήξει τα φώτα της δηµοσιότητας, εξίσου σηµαντικό είναι και
το τµήµα που αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και την
ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών.

Η Ελλάδα συµµετέχει κι αυτή στους ευρωπαϊκούς στόχους,
ώστε το µερίδιο της ενέργειας από ΑΠΕ στην ακαθάριστη τελική
κατανάλωση ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2030 να
φτάσει τουλάχιστον 32%. Βασική προτεραιότητα σε αυτό το
πεδίο είναι η κινητοποίηση των καταναλωτών, ώστε η χρήση των
ανανεώσιµων πηγών να διευρυνθεί και να επιτύχουµε τους στό-
χους που έχουν τεθεί.

Σε αυτή την κατεύθυνση θεσµοθετούνται οι κοινότητες ανανε-
ώσιµης ενέργειας και οι ενεργειακές κοινότητες πολιτών που αν-
τικαθιστούν τις ενεργειακές κοινότητες. Προσδιορίζονται
αναλυτικά η νοµική µορφή και ο τρόπος λειτουργίας γι’ αυτές τις
κοινότητες. Πολύ σηµαντική αλλαγή το ότι επιτρέπεται πλέον στα
µέλη της κοινότητας ανανεώσιµης ενέργειας να µετέχουν και µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις που ειδικά αυτή την περίοδο µπορούν
να βοηθηθούν δραστικά στην αντιµετώπιση του κόστους της
ενέργειας.

Οι σηµερινές διατάξεις επιδιώκουν να ενισχύσουν και τον
θεσµό της αυτοκατανάλωσης. Επεκτείνεται για πρώτη φορά το
δικαίωµα αυτοκατανάλωσης και στους ενοικιαστές, ακόµα και οι
κοινόχρηστες ενεργειακές ανάγκες της πολυκατοικίας µπορούν
να ενταχθούν σε σχήµα συλλογικής αυτοκατανάλωσης. Καταρ-
γείται και ο περιορισµός του 20% στην πώληση του πλεονάσµα-
τος ενέργειας από τους αυτοπαραγωγούς.

Ένα θέµα που έχει τεθεί πολύ το τελευταίο διάστηµα από τον
αγροτικό κόσµο αφορά τη δυνατότητα που υπάρχει για απαλλο-
τρίωση εκτάσεων, όταν δεν υπάρχει συµφωνία προκειµένου να
εγκατασταθούν φωτοβολταϊκοί σταθµοί. Πρέπει να γίνει κατα-
νοητό ότι η δυνατότητα αυτή υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια και
ήδη και από την προηγούµενη κυβέρνηση και µάλιστα, στο 100%
της έκπτωσης. Με τη ρύθµιση που ισχύει πια αυτό είναι επιτρε-
πτό όχι στο 100%, αλλά στο 20% και ευελπιστούµε, κύριε
Υπουργέ, σε ένα χαµηλότερο ποσοστό πάνω σε αυτό το θέµα.

Αντιθέτως, στηρίζεται ο αγροτικός κόσµος, η πρωτογενής πα-
ραγωγή µε το Net Metering και µάλιστα, µε την επισήµανση ότι
οι αγρότες µπαίνουν στο δίκτυο κατά προτεραιότητα.

Επίσης, πολύ σηµαντική η τροπολογία µε την οποία καθιερώ-
νεται πρωτοβάθµιος και δευτεροβάθµιος προσεισµικός έλεγχος
για τα δηµόσια και ιδιωτικά κτήρια, όπως κρίσιµο και το γεγονός
ότι καθίστανται αρµόδιοι οι δήµοι να ελέγχουν αν όλοι οι ιδιοκτή-
τες και µισθωτές έχουν προχωρήσει στον απαραίτητο καθαρισµό
κοινόχρηστων χώρων και οικοπέδων.

Κλείνοντας, είναι αναµφισβήτητη η έµφαση που έχει δώσει η
σηµερινή Κυβέρνηση στην ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Είναι µια συντονισµένη προσπάθεια η οποία φυσικά
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έχει αποδώσει και αποτελέσµατα. Μέχρι το 2022, όπως είπε ο
Υπουργός, κατασκευάστηκαν περισσότερα από τρεις χιλιάδες
µικρά φωτοβολταϊκά πάρκα, όταν στο διάστηµα της προηγούµε-
νης κυβέρνησης µετρούσαµε πολύ λιγότερα αντίστοιχα. Η πολι-
τική που εφαρµόζεται τα τελευταία τέσσερα χρόνια ευνόησε,
λοιπόν, τα µικρά πάρκα που αναπτύσσονται διαρκώς.

Φυσικά σηµαντικό στην όλη προσπάθεια ήταν και το πρό-
γραµµα των τρακόσιων χιλιάδων φωτοβολταϊκών έως 10 KW που
θα τοποθετηθούν κατά κύριο λόγο σε στέγες σπιτιών αλλά και
επαγγελµατιών και αγροτών. Η Ελλάδα έχει µπει δυναµικά πια
στον χώρο των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, γεγονός που
δίνει νέα προοπτική στη χώρα µας και της προσδίδει σηµαντική
θέση στον τοµέα της ενέργειας εντός της ευρωπαϊκής οικογέ-
νειας

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Νέας Δηµοκρατίας η µε-

γάλη µας διαφορά και σε αυτό το ζήτηµα συνίσταται στο εξής,
ότι εµείς τα χρόνια της κορύφωσης της ανθρωπιστικής κρίσης
δώσαµε το δικαίωµα πρόσβασης στο νερό σε τριακόσιες χιλιά-
δες συµπολίτες µας που ήταν δικαιούχοι του ΚΕΑ και όσους
είχαν 67% αναπηρία και πάνω.

Εσείς τι ερχόσαστε και κάνετε, όταν όλο το προηγούµενο διά-
στηµα ήσασταν αµείλικτοι απέναντι σε αυτούς, οι οποίοι είχαν
προβλήµατα και δεν µπορούσαν να πληρώσουν τους φτηνούς σε
σχέση µε τα στάνταρ µέχρι τώρα της Ευρώπης λογαριασµούς
του ρεύµατος; Ερχόσαστε να νοµοθετήσετε -και σας έχει γίνει
µια συνήθεια αυτό, είναι ο κανόνας- έχοντας ενάντιά σας την αυ-
τοδιοίκηση, τις ΔΕΥΑ αλλά ακόµα και την Ένωση Δικαστών η
οποία σπανίως, αλλά πολύ σωστά έβγαλε ανακοίνωση. Και σας
προειδοποιεί ότι αυτό που πάτε να κάνετε είναι έξω από τη νο-
µολογία του Σ.τ.Ε., προειδοποιώντας µάλιστα ότι και τα έργα που
θα συνδεθούν µε αυτή την απόφαση όποιος τα προσβάλλει, µπο-
ρεί να τα ακυρώσει. Και µετά θα λέτε ότι είχαµε καθυστερήσεις
και ότι δεν προχωρούσαν.

Ουσιαστικά πρόκειται για µια συγκεκαλυµµένη ιδιωτικοποίηση.
Και πραγµατικά χαίροµαι όταν σας βλέπω να λέτε «Μα δεν ιδιω-
τικοποιούµε, προς Θεού, το νερό;». Αυτόν τον σαδισµό –επι-
τρέψτε µου, κύριοι συνάδελφοι- τον έχω, να βλέπω τους
νεοδηµοκράτες να λένε ότι είναι κατά της ιδιωτικοποίησης αλλά
την ίδια ώρα να αποκαλύπτονται, να µην κρατιούνται και να λένε:
«ΣΔΙΤ για την ΕΥΔΑΠ, για τη συντήρηση του δικτύου, για τη µε-
ταφορά του νερού στην Αθήνα, Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας και
Υδάτων και Διαχείριση των Αποβλήτων από εδώ και πέρα». Μόνο
που, όπως πολύ σωστά ειπώθηκε, οι ρυθµιστικές αρχές είναι για
τις ανοιχτές αγορές, τις ανταγωνιστικές αγορές. Δεν έρχονται
να υποκαταστήσουν τις δηµόσιες πολιτικές. Αλλά αυτή ακριβώς
είναι η κερκόπορτα που ανοίγετε για την ιδιωτικοποίηση του
νερού.

Αντί, λοιπόν, να ασχοληθείτε µε υπαρκτά προβλήµατα γύρω
από το νερό, ρίχνετε το βάρος στην τιµή θεωρώντας ως πούροι
ορθόδοξοι νεοφιλελεύθεροι ότι αυτή είναι που θα απαντήσει στα
ζητήµατα. Υπάρχουν θέµατα µε το νερό, όπως η καλύτερη δια-
χείριση του, οι απώλειες που υπάρχουν σε µια σειρά δίκτυα
στους δήµους της χώρας, ή σε µια σειρά κοινότητες οι οποίες
πραγµατικά δεν αξιοποιούν µε τον καλύτερο τρόπο το νερό. Εκεί
θα έπρεπε να δοθεί το βάρος και µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης,
για να µπορέσουµε να κάνουµε πιο χρηστή διαχείριση και όχι να
βάζετε ως προαπαιτούµενο -βάζοντας ένα αυτογκόλ στην ίδια
την κοινωνία- να συγκροτηθεί η ρυθµιστική αρχή για να υλοποι-
ηθούν τα έργα και να υπάρξει η αντίστοιχη χρηµατοδότηση από
το Ταµείο Ανάκαµψης.

Το 2016 η ντιρεκτίβα της τρόικας ήταν να κάνουµε κάτι ανά-
λογο. Δεν το δεχτήκαµε. Εδώ βέβαια επιβεβαιώνεται η σχέση
που είχατε µε τα µνηµόνια και την τρόικα. Αν δεν υπήρχε, θα
έπρεπε να την ανακαλύψουµε. Σήµερα δεν υπάρχει. Αλλά εξα-

κολουθείτε στο όνοµα της ακραίας νεοφιλελεύθερης ορθοδο-
ξίας να υλοποιήσετε πολιτικές που δεν σας ζητάει κανείς.

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, στην εποχή της κλιµατικής κρίσης
για να απαντήσεις σε αυτή και άρα κατ’ επέκταση σε ζητήµατα
που σχετίζονται µε τη διαχείριση των υδάτινων πόρων, χρειάζον-
ται ισχυρές δηµόσιες πολιτικές. Αυτό, λοιπόν, είναι το µεγάλο
συµπέρασµα. Και δεν είναι µόνο το συµπέρασµα σε σχέση µε τα
θέµατα που αφορούν την κλιµατική κρίση, οι πολλαπλές κρίσεις
που αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα µας, η Ευρώπη, ο πλανήτης
όλος απαιτούν τέτοιου είδους ισχυρές πολιτικές.

Εσείς όµως, copy paste, υλοποιείτε µε την ίδια αντίληψη, την
ίδια στρατηγική, την ίδια παρωχηµένη στρατηγική που έχει ξεπε-
ραστεί από την ίδια την πραγµατικότητα, τη λογική των ιδιωτικο-
ποιήσεων. Τα κοινά αγαθά, τα δηµόσια αγαθά είναι εµπόρευµα.
Έτσι τα προσεγγίζετε. Αυτή είναι η πολιτική σας. Πόσο µοιάζει
αυτή η συζήτηση τελικά παρά τις διαφορές της, µε τον τρόπο
που απαξιώσατε τους σιδηροδρόµους στην Ελλάδα, µε τον
τρόπο που αντιµετωπίσατε την ανάπτυξή του ΟΣΕ τις τελευταίες
πολλές δεκαετίες; Μοιάζει, είναι ίδια κύριοι συνάδελφοι.

Πόσο µοιάζει µε τον τρόπο που αντιµετωπίζετε τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όταν τους συρρικνώνετε διαρκώς
και τους υποκαθιστάτε µέσα από την συγκρότηση των λεγόµε-
νων αναπτυξιακών οργανισµών, που ουσιαστικά οδηγούν σε έµ-
µεσες ιδιωτικοποιήσεις! Πόσο µοιάζει αυτή η αντίληψη µε τον
τρόπο που αντιµετωπίζετε το ΕΣΥ, το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
που πριν από λίγους µήνες είχατε το θράσος µετά την τραγική
εµπειρία της πανδηµίας να το κτυπήσετε στην καρδιά, καταργών-
τας την αποκλειστική και πλήρη απασχόληση των γιατρών! Πόσο
τελικά αυτή η λογική έχει το κοινό σπέρµα, την ίδια αντίληψη µε
αυτά που κάνετε στον χώρο της παιδείας, βάζοντας την ειδική
βάση εισαγωγής δηµιουργώντας πελατεία για τα ιδιωτικά κολλέ-
για.

Αυτή ουσιαστικά είναι η λογική σας, µια λογική η οποία είναι
κατάφωρα αντικοινωνική, µια λογική η οποία υπονοµεύει την έν-
νοια του δηµόσιου συµφέροντος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Νέας Δηµοκρατίας τα προ-
ηγούµενα χρόνια, τις προηγούµενες δεκαετίες ιδιαίτερα τη µε-
ταπολεµική περίοδο και θα έλεγα µε πιο έντονο τρόπο µετά τη
Μεταπολίτευση, υπηρετήσατε ένα παραγωγικό µοντέλο, ένα οι-
κονοµικό υπόδειγµα το οποίο είχε έντονα τον µεταπρατικό χα-
ρακτήρα. Τώρα αυτό έχει υποκατασταθεί από κάτι άλλο. Η έννοια
πια των επενδύσεων και της ανάπτυξης ισοδυναµεί στη δική σας
αντίληψη µε έφοδο στη δηµόσια περιουσία. Αυτή είναι η πεµ-
πτουσία της στρατηγικής σας. Έχετε ουσιαστικά διαρκώς υιοθε-
τήσει µια στάση βαθιάς υπόκλισης απέναντι στα ιδιωτικά
συµφέροντα.

Δεν είναι έτσι όµως τα πράγµατα. Το ζητούµενο σήµερα για
τη χώρα είναι η διεύρυνση της παραγωγικής της βάσης και µέσα
από αυτή την διεύρυνση η κατάκτηση µιας ανταγωνιστικής θέσης
στο παγκόσµιο οικονοµικό γίγνεσθαι. Αυτό δεν µπορείτε να το
εξυπηρετήσετε, γιατί αυτό -θα έλεγα- ότι συνιστά και το σταυ-
ρικό πρόβληµα που πρέπει ο κόσµος να τοποθετηθεί απέναντι
στις επόµενες εκλογές.

Ποια τελικά στρατηγική έχει ανάγκη ο τόπος, η Ευρώπη, ο κό-
σµος; Θα είναι αυτή, η οποία θα ξανακαλύπτει µια νέα, βιώσιµη
αντίληψη και στρατηγική για την ανάπτυξη που θα µειώνει τις ανι-
σότητες ή η δικιά σας η οποία εξυπηρετεί λίγους, αποκλειστικά
λίγους, δραµατικά λίγους και µάλιστα πολλές φορές µε έναν ιδιό-
µορφο βαλκανικό, ελληνικό τρόπο, φαύλο τρόπο που υπηρετεί-
ται από απευθείας αναθέσεις;

Εσείς, λοιπόν, για όλα όσα λέτε τις τελευταίες µέρες µε
αφορµή την τραγωδία των Τεµπών ότι µάχεστε, ουσιαστικά κοι-
τάτε τον εαυτό σας στον καθρέφτη. Διότι και το κράτος των ρου-
σφετιών και το κοµµατικό κράτος και την αναξιοκρατία, όλα αυτά
τα υπηρετείτε µέσα από ένα σελοφάν που λέγεται επιτελικό κρά-
τος.

Γκρεµίστηκε αυτό πια. Έχετε πλέον απογυµνωθεί. Ο «Μητσο-
τάκης είναι γυµνός» και παραδίδεται στην κρίση του ελληνικού
λαού, καθώς οι εκλογές είναι αναπόφευκτες πια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
3ο Δηµοτικό Σχολείο Ιαλυσού Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αµυρά, όλο αυτό που σας δείχνω τώρα, τα µαύρα, τα

προγραµµατισµένα, τα µεγάλα, είναι ο τίτλος του νοµοσχεδίου.
Όλο αυτό το πράγµα. Τζάµπα ταλαιπωρηθήκατε. Βάλτε ένα «ΠΩ-
ΛΕΙΤΑΙ» και τελειώνει η υπόθεση. Κάθεστε και ταλαιπωρείτε τα
µυαλά σας τώρα. Όλο αυτό εδώ, είναι τίτλος του σηµερινού νο-
µοσχεδίου. Βάλτε «ΠΩΛΕΙΤΑΙ» και τελείωσε. Πείτε την αλήθεια
στον κόσµο. Τι τους µπερδεύετε έτσι;

Πήρατε τα κλειδιά της χώρας το 2019 -δυστυχώς, δεν είναι ο
κ. Σκρέκας εδώ αλλά του τα είπαµε πριν, τα έχει ακούσει, ακού-
στε και εσείς τώρα- και συµπεριφέρεστε σαν να πήρατε τα κλει-
διά του µαγαζιού σας. Η θεωρία που έχετε ότι η χώρα είναι
λάφυρο δικό σας, ότι είναι το χωράφι του παππού σας, ότι ό,τι
θέλετε κάνετε, ξέρετε είναι εξοργιστική.

Αυτό το νοµοσχέδιο, για να µάθουν οι Έλληνες που µας πα-
ρακολουθούν και τα παιδιά από την πανέµορφη Ρόδο, τι κάνει;
Μην ακούτε παραµύθια. Ιδιωτικοποιεί το νερό. Το νεράκι που πί-
νεις, που πλένεσαι, το νεράκι του Θεού, περνάει σε ιδιώτες. Αυτό
είναι ο προθάλαµος, ο προποµπός. Αυτό κάνει αυτή η Κυβέρ-
νηση σήµερα.

Τι πρεµούρα είναι αυτή, κύριε Αµυρά, να παραδώσετε το νερό
λίγο πριν παραδώσετε την διακυβέρνηση της χώρας, λίγες εβδο-
µάδες πριν αποχωρήσετε; Δηλαδή, δεν υπάρχει περίπτωση, είτε
το θέλετε είτε όχι -είµαι σίγουρος ότι δεν το θέλετε- θα έχουµε
εκλογές δεν γίνεται. Γιατί αυτή η πρεµούρα να προλάβει η Κυ-
βέρνηση να περάσει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο και µια κυβέρνηση η
οποία είναι σε αποδροµή -γιατί είστε σε αποδροµή- και µάλιστα,
παραβιάζοντας την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας;
Το Συµβούλιο της Επικρατείας ήταν ξεκάθαρο, ότι η Εθνική Πο-
λιτική Υπηρεσιών Ύδρευσης σχεδιάζεται από τα κράτη ως πολι-
τική παροχής υπηρεσιών. Ακούω το επιχείρηµα.

Κοιτάξτε, όπως όλα στην Ελλάδα ήταν διαλυµένα, η ΔΕΗ έµ-
παινε µέσα, η «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» έµπαινε µέση 1.000.000 την ηµέρα,
όλα έµπαιναν µέσα, έτσι και στο νερό δεν υπάρχουν έλεγχοι.
Έλεγε εδώ: «Πίνουµε νερό κακής ποιότητας. Θα πεθάνουν οι Έλ-
ληνες». Και τι κάνετε εσείς; Φτιάξτε το, διορθώστε το. Πρέπει να
το πουλήσετε; Πρέπει να κάνετε άλλη ανεξάρτητη αρχή; Δεν
υπάρχει Κυβέρνηση; Δεν υπάρχει κράτος; Δεν υπάρχουν υπεύ-
θυνοι; Δεν υπάρχουν Υπουργοί; Δηλαδή, είναι επιχείρηµα ότι
επειδή δεν γίνονταν έλεγχοι ή επειδή τα πρόστιµα ήταν λίγα ή
οτιδήποτε άλλο, να το πουλήσουµε;

Μα, έτσι κάνετε σε όλα. Τα απαξιώνετε, προετοιµάζετε το έδα-
φος για να τα πουλήσετε. Δεν ακούτε ούτε το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και την ίδια ώρα ζητάτε -σας το είπαµε και πριν από
λίγο- από τον κόσµο να εµπιστευτεί τη δικαιοσύνη, ενώ εσείς
γράφετε στα παλιά σας τα παπούτσια το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας.

Λέτε στους πολίτες: «Πρέπει να έχουµε εµπιστοσύνη στην δι-
καιοσύνη. Η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη». Και η δικαιοσύνη απο-
φασίζει, το Συµβούλιο της Επικρατείας αποφασίζει και εσείς λέτε
«Δεν πα’ να αποφασίζεις εσύ; Εµείς έχουµε αποφασίσει τα δικά
µας. Θα κάνουµε ό,τι θέλουµε εµείς». Αυτά λέτε.

Όλη η κοινωνία είναι κατά του ξεπουλήµατος, ακόµα και οι
δικοί σας Βουλευτές. Υπάρχουν πάρα πολλοί Βουλευτές στο
εσωτερικό της Νέας Δηµοκρατίας που είναι αντίθετοι στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο. Βέβαια, θα τους δω αύριο στην ψηφοφορία.
Γιατί από τζάµπα µάγκες γεµίσαµε εδώ και σε άλλα θέµατα. Σε
κάτι εθνικά ακούγαµε κάτι ψιθύρους, κάτι φωνές και τελικά όλοι
«ναι»! Yes men! Ψηφίζετε όλοι κανονικά.

Για να δούµε, λοιπόν, αύριο, που θα έρθει η ώρα της ψηφο-

φορίας, αυτοί οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που διαµαρ-
τύρονται, θα υπερψηφίσουν; Θα συνδέσουν το ξεπούληµα του
νερού µε το όνοµά τους ή θα πουν όχι, για να κερδίσουν την αξιο-
πρέπειά τους και την πολιτική τους υπερηφάνεια; Θα τους δούµε
αύριο.

Έχουµε χαρίσει τα πάντα. Την ενέργεια -ακόµα και τον ΔΕΔ-
ΔΗΕ, που διαχειρίζεται το δίκτυο διανοµής και αυτόν τον ξεπου-
λήσαµε-, τις τηλεπικοινωνίες, το οδικό δίκτυο, τους
σιδηροδρόµους. Γιατί; Για να γίνουν, λέει, πιο ασφαλείς και σύγ-
χρονοι. Γι’ αυτό πούλησαν τον ΟΣΕ και ακόµη θρηνούµε τα παι-
διά µας. Τα αεροδρόµια τα πουλήσαµε, λέει, για να
αναβαθµιστούν και ακούµε ιστορίες που φρίττουµε. Καλοκαίρι
σε κεντρικά αεροδρόµια -καλή ώρα στη Ρόδο- ένας υπάλληλος
είναι, λέει. Αν αρρωστήσει, τέλος, δεν υπάρχει άλλος. Τα «σύγ-
χρονα» αεροδρόµια, τα λιµάνια, τα πάντα! Τώρα ήρθε η ώρα του
νερού.

Δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι το νερό δεν είναι εµπορικό
αγαθό, κύριε Αµυρά. Το νερό είναι κοινωνικό αγαθό, δεν είναι εµ-
πορικό αγαθό. Καταλάβετέ το ως Κυβέρνηση -όχι εσείς προσω-
πικά, αλλά ως κυβέρνηση. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό, δεν είναι
προς πώληση. Ανήκει σε όλους τους Έλληνες, ξεκάθαρα.

Απορώ τι θα αφήσουµε στις επόµενες γενιές. Έχετε ξεπουλή-
σει όλα τα «ασηµικά» της χώρας. Δεν έχετε αφήσει τίποτα.

Θέλω, επειδή είστε ιδιαίτερα ευαισθητοποιηµένος σε θέµατα
περιβάλλοντος, να σας ρωτήσω και κάτι άλλο. Έχουµε θέσει το
θέµα πάρα πολλές φορές. Επειδή το νοµοσχέδιο περιέχει και
διατάξεις για την παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ -πράσινη ενέρ-
γεια, όλα αυτά τα ωραία- και επειδή τα βουνά µας, τα βουνά της
πατρίδος µας, τα καµένα βουνά της πατρίδος µας, έχουν γεµίσει
µε ανεµογεννήτριες και τα καµένα της Εύβοιας, µπορεί να µας
εξηγήσει η Κυβέρνηση και το αρµόδιο Υπουργείο -εσείς δηλαδή-
ποια ακριβώς είναι η πρόβλεψη για τις ανεµογεννήτριές τους
µετά από είκοσι, είκοσι πέντε χρόνια που η µέση διάρκεια ζωής
τους; Ότι το 15% της ανεµογεννήτριας -και µιλάω για τους έλι-
κες- δεν ανακυκλώνεται; Αν δεν πιστεύετε εµάς, γιατί είµαστε
υπερβολικοί, γιατί είµαστε συνωµοσιολόγοι, γιατί είµαστε οτιδή-
ποτε άλλο, πάρτε την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Λέει σε άρθρο της «Αλή-
θειες και µύθοι για την ελληνική ενέργεια». Δεν ανακυκλώνονται.
Θάβονται. Εδώ δεν ρυπαίνουµε το περιβάλλον; Το ρυπαίνουµε
ή όχι; Απαντήστε µας. Δεν έχει µείνει καµένο, άσπαρτο από ανε-
µογεννήτρια. Απαντήστε µας αν ισχύει αυτό.

Πάµε σε δύο θέµατα εκτός του νοµοσχεδίου και κλείνω. Στην
πάνω αίθουσα από την Ολοµέλεια, στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας από τις 10.00’ βρίσκονται οι τρεις πρώην Υπουργοί
Υποδοµών και Μεταφορών και ο νυν Υπουργός κ. Γεραπετρίτης,
µε θέµα συζήτησης το έγκληµα στα Τέµπη, µε τις δύο αµαξο-
στοιχίες που συγκρούστηκαν. Το έχουµε πει εκατό φορές: Δεν
ήταν ατύχηµα, Δεν ήταν δυστύχηµα. Ήταν έγκληµα της πολιτείας
κατά των Ελλήνων πολιτών. Οι Ειδική, λοιπόν, Μόνιµη Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας αντί να συµβάλει στη διερεύνηση του
εθνικού εγκλήµατος των Τεµπών, σήµερα άλλαξε τίτλο: Η µόνιµη
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας µετονοµάστηκε σε «Επιτροπή
Αδιαφάνειας και Συγκάλυψης», γιατί αυτό που συµβαίνει εκεί
πάνω σήµερα είναι αδιαφάνεια και συγκάλυψη.

Έχουν µαζευτεί τώρα -κοιτάξτε- τέσσερις Υπουργοί -Σπίρτζης,
Χρυσοχοΐδης, Καραµανλής, Γεραπετρίτης- και κάποιοι Βουλευ-
τές από κάτω που κάνουν ερωτήσεις και δεν φταίει κανείς! Αυτό
ακούµε από τις 10.00’ σήµερα, ότι δεν φταίει κανείς. «Εµείς» λέει
«τα κάναµε τέλεια». «Σας παρακαλώ, κύριε. Εµείς τα κάναµε κα-
λύτερα. Δείτε εδώ». Δεν φταίει κανείς. Εγώ απορώ γιατί συνέβη
το ατύχηµα, πώς συνέβη το ατύχηµα.

Γιατί συγκλήθηκε η επιτροπή αυτή; Να συζητηθεί τι; Αφού
είστε όλοι άµοιροι ευθυνών. Όλοι οι εµπλεκόµενοι -όλοι- από το
2012 και µετά καλύφθηκαν πίσω από τη διάχυση ευθύνης. Φρόν-
τισαν, όµως, νωρίτερα να φυγαδεύσουν Υπουργούς, Υφυπουρ-
γούς, υπηρεσιακούς, παράγοντες, διοικητές, εθνικούς
εργολάβους, τους πάντες. Επιµένετε ακόµη και σήµερα να κρα-
τάτε στο απυρόβλητο τους υπευθύνους της «HELLENIC TRAIN»
και του ΟΣΕ. Έχουν µεγάλες ευθύνες, οι οποίοι θα έπρεπε να
βρίσκονται ενώπιον της δικαιοσύνης, γιατί πρέπει να µπει κόσµος
φυλακή για την υπόθεση αυτή.
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Δεν το πάµε καλά εκεί πάνω σήµερα στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας. Δεν το πάµε καθόλου καλά και ο κόσµος έξω
βλέπει. Είναι απαράδεκτα αυτά που συµβαίνουν.

Κοιτάξτε τώρα, θα κλείσω µε δύο θέµατα για να δείτε, κυρίες
και κύριοι, αγαπητοί συνέλληνες, τι ρόλο παίζουν τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Θα µου πείτε: Σιγά, το νέο που µας είπες τώρα.
Το αναφέρω.

Δείτε τώρα πόσο δυνατά έπαιξε όλες αυτές τις µέρες η αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού. Και να µη µαζεύονται οι δηµοσιο-
γράφοι, τέτοια χαρά, τέτοια είδηση! Και να σου εξηγούν και
λίστες και κάρτες και τόσα θα παίρνει παραπάνω και τόσα. Αυ-
ξήθηκε ο µισθός 780 µεικτά, 666,85 στην τσέπη. Για ζήστε, εσείς
κύριε Αµυρά, µε 666, 85. Εγώ δεν µπορώ να ζήσω πάντως. Και
θεωρώ ότι και κανένας Έλληνας εκεί έξω δεν µπορεί να ζήσει µε
665 ευρώ. Αυτή είναι η µεγάλη είδηση.

Κοιτάξτε τώρα. Θριαµβολογείτε για την αύξηση και έχετε στο
πλευρό σας τα στρατιωτάκια που βαράνε όλη µέρα και πιπιλίζουν
το µυαλό του Έλληνα. Πήραµε 780 ευρώ, λέει. Μεικτά, ρε παιδιά,
όµως. Πείτε την αλήθεια στον κόσµο. Όταν στο ρεύµα, στο
αέριο, στα είδη διατροφής και καθηµερινής ανάγκης τον τελευ-
ταίο χρόνο έχουν παγιωθεί αυξήσεις στο 50%. Αυτό δεν το λένε.
Μένουν στο πρώτο. Αύξηση. Το ότι αυξήθηκαν όλα αυτά τα πάγια
50% και δεν µπορεί να ζήσει ο Έλληνας, δεν το λέµε αυτό. Όταν
το τελευταίο χρόνο το βαρέλι του Brent έχει σταθεροποιηθεί στα
73 δολάρια, όταν έχουµε την πέµπτη ακριβότερη βενζίνη στην
Ευρώπη στο 1,90 η Κυβέρνηση παρουσιάζει την ώρα αυτή, λοι-
πόν, ως σούπερ παροχή την αύξηση. Πάτε να σώσετε ό,τι µπο-
ρείτε τώρα για τις εκλογές, λυτούς και δεµένους έχετε αµολήσει
τώρα. Κάνετε ό,τι µπορείτε για να φτιάξετε την εικόνα σας.

Και δεν λέµε και το άλλο. Μου το είπε ο λογιστής µου, εγώ δεν
είµαι οικονοµολόγος. Δεν λέτε ότι µε την αύξηση αυτή -ισχύει,
κύριε Βιλιάρδο;- χάνουν και το αφορολόγητο οι άνθρωποι, θα
πληρώνουν και φόρο. Δηλαδή, τους δίνεις κάτι, αλλά θα πληρώ-
νουν και φόρο. Ναι; Ναι. Συγχαρητήρια! Πολύ καλό! Να σε κάψω
Γιάννη, να σε αλείψω λάδι. Σου δίνω ένα πεντάρικο παραπάνω,
πες µου ευχαριστώ, αλλά θα σε φορολογώ από εδώ και πέρα.
Πολύ ωραία! Αυξήστε το αφορολόγητο, να πιάσουν τόπο τα
λεφτά. Τι είναι αυτό; Στα δίνω για να σου τα πάρω αλλιώς; Μα, τι
είναι αυτό τώρα; Σου δίνω τόσα, στα παίρνω αλλιώς; Δεν το κα-
ταλαβαίνω αυτό το πράγµα.

Άρα, λοιπόν, εδώ είδατε πώς έπαιξαν τα µέσα ενηµέρωσης
αυτό το θέµα όλες τις µέρες. Και δείτε ένα θέµα, το οποίο δεν
το άκουσα πουθενά. Είναι µεγίστης σηµασίας, εθνικό θέµα, πολύ
σοβαρό, µια τεράστια κερκόπορτα που άνοιξε και κανείς δεν είπε
τίποτα. Έψαχνα κανάλια, έβαζα στο replay tv να ξαναδώ τα δελ-
τία από την αρχή. Λέω δεν θα µπορεί, κάποιος χριστιανός θα το
είπε. Τίποτα. Είναι ντροπή, αισχύνη και προδοσία να υπάρχει ελ-
ληνικό δικαστήριο που αναγνωρίζει ως µακεδονική µια σλαβική
διάλεκτο. Αναφέροµαι στην απόφαση του Μονοµελούς Πρωτο-
δικείου Φλώρινας για το σωµατείο της ψευδοµακεδονικής γλώσ-
σας, που είχε εγκριθεί για τη διάδοση και τη διδασκαλία της
µακεδονικής γλώσσας -Χριστέ µου- στην Ελλάδα, των Σκοπιανών
δηλαδή. Βρέθηκε πρωτοδίκης που το ενέκρινε αυτό. Πήγε ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης στον κ. Ντογιάκο, έκανε αίτηση ανα-
κοπής. Εκδικάστηκε η αίτηση ανακοπής και βγήκε το
Πρωτοδικείο Φλώρινας και την απέρριψε. Επιµένουν στο έγ-
κληµα. Είναι προχθεσινή είδηση, κύριε Βιλιάρδο. Την Παρασκευή
βγήκε και δεν το ξέρει κανείς. Ούτε εσείς το ξέρετε; Το ξέρετε
εσείς; Κανείς δεν το ξέρει. Δεν το έχουν πει πουθενά. Το απέρ-
ριψε.  Όνειδος πραγµατικά για τη δικαιοσύνη, όνειδος να υπάρ-
χει πρωτοδίκης που να δίνει το δικαίωµα σε αυτούς να διδάσκουν
αυτή τη γλώσσα τη σκοπιανή ως µακεδονική γλώσσα στην Ελ-
λάδα.

Δυστυχώς, για άλλη µια φορά η ελληνική δικαιοσύνη δείχνει
ότι υπηρετεί σκοτεινά συµφέροντα εις βάρος των Ελλήνων, όπως
ακριβώς έπραξε µε τη σκανδαλώδη απόφαση για τα funds, τα
οποία συµπτωµατικά σαρώνουν τις περιουσίες των Ελλήνων.
Μέσα σε οκτώ µέρες βγήκε η απόφαση, όταν υποθέσεις σβήνον-
ται µετά γιατί περνούν τα χρόνια, υπάρχει αρνησιδικία, εδώ σε
οκτώ µέρες βγήκε ειρηνοδίκης γρήγορα - γρήγορα, πριν τις
εκλογές! 

Να απολογηθεί η Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτό και µην µας πείτε
ότι είναι ανεξάρτητη η δικαιοσύνη, γιατί πριν από λίγο αυτοδια-
ψευστήκατε, γιατί ακόµα και το Συµβούλιο της Επικρατείας το
έχετε γραµµένο, δεν το υπολογίζετε, αλλά λέει το Σ.τ.Ε.. 

Εδώ φέρει και τη δική σας σφραγίδα αυτό. Τούτοι εδώ, του
ΣΥΡΙΖΑ, αυτό ήθελαν, βγήκαν και είπαν: Εµείς θέλουµε αυτά παι-
διά, ψηφίστε µας ή µην µας ψηφίζετε. Εσείς βγήκατε αλλιώς,
εσείς είστε οι υπερπατριώτες, οι µακεδονοµάχοι. Και τώρα µε
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ανοίγει αυτή η τεράστια
κερκόπορτα. Μαζί, λοιπόν, µε το ξεπούληµα των ασηµικών της
χώρας µε τελευταίο πάντα το νερό συνεχίζετε το ξεπούληµα της
Μακεδονίας. Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ είστε χέρι-χέρι
και αυτό και δεν θα το επιτρέψουµε ποτέ να ξεχαστεί και θα εί-
µαστε εδώ, πάντα να το θυµίζουµε, άσχετα εάν το σύστηµα το
δηµοσιογραφικό, των µέσων ενηµέρωσης, των ολιγαρχών, των
µιντιαρχών, όπως θέλετε πείτε το, είναι µε το πλευρό σας.

Εµείς θα είµαστε εδώ να το θυµίζουµε ότι µε την διακυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας υποδεχθήκατε τον ψευτοµακεδόνα
Πρωθυπουργό Ζάεφ εδώ εσείς οι Μεγαλέξανδροι, ότι µε Κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας µαλώνατε τη Βουλγαρία που ασκούσε
βέτο να µην µπουν τα Σκόπια στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ -είναι που θα ασκούσε το βέτο ο κ. Μητσοτάκης, ο πολλά
βαρύς- και µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξε πρω-
τοδικείο που επιτρέπει τη διάδοση και διδασκαλία της ψευτοµα-
κεδονικής γλώσσας µέσα στην Ελλάδα. Δικά σας έργα είναι
αυτά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης):

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κοτρωνιάς εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Εν τω µεταξύ, κύριοι συνάδελφοι, να σας πω ότι σήµερα η
Ολοµέλεια θα πάει µέχρι στις 20.00’ η ώρα περίπου, δηλαδή
µέχρι το νούµερο σαράντα. Τελευταίος οµιλητής θα είναι ο κ.
Συρµαλένιος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ και θα ξεκινήσουµε αύριο το
πρωί στις 10.00’ η ώρα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

µε το νοµοσχέδιο. Η πρώτη ενότητα του σχεδίου νόµου εστιάζει
στην κάλυψη ενός ουσιώδους κενού στην υφιστάµενη νοµοθε-
σία, καθώς για πρώτη φορά ρυθµίζονται µε ενιαίο τρόπο το πεδίο
και ο φορέας που θα ρυθµίζει και θα έχει την ελεγκτική εποπτεία
όλων των φορέων παροχής ύδατος στην περιοχή της τοπικής
τους αρµοδιότητας, αλλά και των φορέων διαχείρισης των αστι-
κών αποβλήτων. 

Ποιοι, όµως, είναι αυτοί οι φορείς; Ποιοι είναι οι φορείς δια-
χείρισης του ύδατος; Με το άρθρο 3 καθορίζονται και λύνουν
οποιαδήποτε παρεξήγηση ή παρερµηνεία των προθέσεων της
Κυβέρνησης ως πάροχοι νερού οι δήµοι, τα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου των ΟΤΑ, οι ΔΕΥΑ, οι σύνδεσµοι ύδατος των ΟΤΑ,
η ΕΥΔΑΠ, η ΕΥΔΑΠ Παγίων, η ΕΥΑΘ, η ΕΥΑΘ Παγίων και οι Ορ-
γανισµοί των Εγγείων Βελτιώσεων. Τέλος, δεν µπορούµε να µι-
λάµε για ιδιώτες. 

Κυρίες και κύριοι, η λειτουργία της ρυθµιστικής αρχής δεν ση-
µαίνει ότι προϋποθέτει ή ότι συνδέεται µόνο µε τον έλεγχο και
τη ρύθµιση του ιδιωτικού ανταγωνισµού. Απόδειξη δε αυτού που
λέω είναι η ΡΑΕ ,που εποπτεύει σήµερα και ελέγχει τη διαχείριση
του ρεύµατος και του αερίου που λειτουργούν ασφαλώς µονο-
πωλιακά. 

Με αυτά, λοιπόν, τα δεδοµένα η ΡΑΕ µετονοµάζεται σε Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων και αναλαµβάνει
την εποπτεία και τον έλεγχο των παρόχων υπηρεσιών ύδατος,
ύδρευσης και αποχέτευσης, όσο και των φορέων διαχείρισης
των αστικών αποβλήτων. Η ανάθεση των συγκεκριµένων αρµο-
διοτήτων στη ΡΑΑΕΥ, στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέρ-
γειας και Υδάτων, κρίνεται σκόπιµη δεδοµένου ότι µέχρι σήµερα
οι έλεγχοι ανήκαν σε πολλά Υπουργεία, χωρίς τα αναµενόµενα
αποτελέσµατα και πάντα µε ανοιχτή τη δυνατότητα παρεµβά-
σεων από εξωγενείς παράγοντες. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]A’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9277



Με το παρόν αξιοποιείται η διοικητική και υποστηρικτική δοµή
µιας υφιστάµενης ήδη ανεξάρτητης αρχής, η οποία έχει και την
εµπειρία στην άσκηση των ρυθµιστικών και ελεγκτικών αρµοδιο-
τήτων, αλλά και το εχέγγυο της επιλογής της µε τα τρία πέµπτα
της Βουλής. Στο πλαίσιο του εποπτικού της ρόλου η αρχή θα
ελέγχει την εφαρµογή τής θεσπιζόµενης τιµολόγησης των υπη-
ρεσιών και γενικότερα θα ελέγχει τους σχετικούς παρόχους και
τους Φορείς Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων, ΦΟΔΣΑ, ενώ πα-
ράλληλα θα προτείνει στον Υπουργό τη συγχώνευση παρόχων
υπηρεσιών ύδατος για να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητά τους,
πάντα όµως σε εθελοντική βάση, όπως διευκρινίστηκε µετά και
τη συνάντηση µε το προεδρείο της ΚΕΔΕ. Επιπλέον, διευρύνεται
η δυνατότητα της αρχής να εξετάζει και να επιλύει καταγγελίες
καταναλωτών εναντίον παρόχων υπηρεσιών ύδατος και ΦΟΔΣΑ,
καθώς και να συλλέγει ποιοτικά στοιχεία ως κρίσιµο κριτήριο της
αξιολόγησης των υδάτων και των αστικών αποβλήτων για τη δη-
µόσια υγεία ασφαλώς. Τυχόν πληµµέλειες και παραλείψεις από
την πλευρά των παρόχων θα επιφέρουν υψηλά πρόστιµα, τα
οποία θα εξειδικεύονται, βέβαια, κατά περίπτωση. 

Στο σηµείο αυτό θα αναφερθώ επιγραµµατικά και στις υπουρ-
γικές τροπολογίες που περιέχονται, σύµφωνα µε τις οποίες επι-
καιροποιείται ο πρωτοβάθµιος και δευτεροβάθµιος προσεισµικός
έλεγχος των κτηρίων, παρέχεται η αρµοδιότητα στους δήµους
να διασφαλίζουν καθ’ όλη την αντιπυρική περίοδο τον καθαρισµό
των οικοπεδικών ακάλυπτων χώρων και προβλέπονται παρεκκλί-
σεις δόµησης σε δραστηριότητες µέσης και χαµηλής όχλησης. 

Έρχοµαι τώρα στο τρίτο κεφάλαιο, στο οποίο ενισχύεται και
εξαπλώνεται σε όλο το φάσµα της κοινωνίας η παραγωγή µε
εναλλακτικούς τρόπους από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Έτσι, στο άρθρο 45 ορίζονται και προβλέπονται οι κοινότητες
ανανεώσιµης ενέργειας, οι ΚΑΕ. Αυτές είναι αστικοί συνεταιρι-
σµοί του ν.1667/86, µε αντικείµενο την άσκηση των δραστηριο-
τήτων του άρθρο 6Ε του νοµοσχεδίου αυτού, στο οποίο θα
αναφερθώ λίγο πιο κάτω. Για να συσταθούν µεταξύ άλλων το
50% των µελών πρέπει να έχουν εγγύτητα στην περιοχή όπου
δηµιουργείται η ΚΑΕ, δηλαδή η Κοινότητα Ανανεώσιµης Ενέρ-
γειας, και ασκεί τις δραστηριότητες της. Ο ελάχιστος αριθµός
των µελών της ΚΑΕ είναι τα εξήντα µέλη ή τα δεκαπέντε µέλη,
αν συµµετέχουν αποκλειστικά µικροµεσαίες επιχειρήσεις οι
οποίες µε αυτό το νοµοσχέδιο βρίσκουν µια διέξοδο στην κά-
λυψη των ενεργειακών της αναγκών. Μπορεί να έχουν τα συµ-
βούλια τρία µέλη, αν συµµετέχουν τουλάχιστον δύο οργανισµοί
αυτοδιοίκησης πρώτου ή δεύτερου βαθµού. Και το τρίτο µέλος
είναι ή επιχείρηση που ανήκει 100% στον ΟΤΑ πρώτου ή δεύτε-
ρου βαθµού, είτε είναι το τρίτο µέλος ΟΤΑ πρώτου ή δεύτερου
βαθµού.

Στο άρθρο 49 προστίθεται το άρθρο 6Ε, στο οποίο ορίζεται ότι
οι ΚΑΕ δραστηριοποιούνται εντός µιας περιφέρειας και ασκούν
µία από τις παρακάτω δραστηριότητες, δηλαδή: παραγωγή, κα-
τανάλωση, αποθήκευση και πώληση ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές. Για τη σύσταση της κοινότητας ανανεώσιµης ενέργειας,
σύµφωνα µε το άρθρο 51, τηρείται η διαδικασία ίδρυσης του
αστικού συνεταιρισµού του ν.1667/86 και εγγράφονται στο Γε-
νικό Εµπορικό Μητρώο, στο ΓΕΜΗ.

Με το άρθρο 60 καθορίζονται οικονοµικά κίνητρα και µέτρα
στήριξης των κοινοτήτων ανανεώσιµης ενέργειας, τόσο για την
προτεραιότητα εγκρίσεων των αδειών, όσο και την προκήρυξη
προγραµµάτων εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σταθµών και συ-
στηµάτων αποθήκευσης διαφορετικής τεχνολογίας, προς εφαρ-
µογή του εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού µε χρηµα-
τοδότηση ιδίως από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης. Επίσης, µε το άρθρο 62 ορί-
ζονται οι µεταβατικές διατάξεις µετατροπής των υφιστάµενων
Ενεργειακών Κοινοτήτων σε Κοινότητες Ανανεώσιµης Ενέργειας. 

Πολύ σηµαντικό θεωρώ και το άρθρο 63, µε το οποίο οι κατα-
ναλωτές πλέον έχουν δικαίωµα να ενεργούν ως αυτοκαταναλω-
τές ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές είτε µεµονωµένα είτε
µέσω φορέων σωρευτικής εκπροσώπησης και να παράγουν
ενέργεια και για δική τους κατανάλωση, αλλά και να αποθη-
κεύουν και να πωλούν την πλεονάζουσα. Αξίζει να σηµειωθεί ότι
µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας καταρ-

τίζεται ειδικό πρόγραµµα ανάπτυξης φωτοβολταϊκών συστηµά-
των µικρής ισχύος σε κατοικίες συνδεδεµένες µε αντίστοιχη πα-
ροχή οικιακής χρήσης. 

Με το άρθρο 64 επιτρέπεται για αυτοκαταναλωτές η εγκατά-
σταση σταθµών Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας για την κάλυψη
ιδίων αναγκών τους, µε ενεργειακό συµψηφισµό: σε Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σε εγγεγραµµένους στο Μητρώο
Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων για εγκαταστάσεις
αγροτικών εκµεταλλεύσεων και αγροτικών χρηστών, σε Κοινότη-
τες Ανανεώσιµης Ενέργειας, σε Ενεργειακές Κοινότητες του
ν.4513/18 για αγρότες που είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο
Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων, µε µέγιστη ισχύ για τις
οικίες τα δέκα κιλοβάτ ανά παροχή και για τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου τα εκατό κιλοβάτ ανά παροχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Mε το άρθρο 65 δίνει τη δυνατότητα στους ΟΤΑ πρώτου και
δεύτερου βαθµού να τοποθετούν εγκαταστάσεις ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ
για κάλυψη ενεργειακών αναγκών κοινωφελών επιχειρήσεων, δη-
µοτικών επιχειρήσεων, ύδρευσης, αποχέτευσης, κέντρων υγείας
και νοσοκοµείων, δηµοτικών εγκαταστάσεων και δικτύων οδοφω-
τισµού, καθώς και κάθε άλλου κτηρίου υποδοµής ή εγκατάστα-
σης που ανήκει ή εξυπηρετεί τους ΟΤΑ µε εφαρµογή
ενεργειακού και εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού.

Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα βήµα εκσυγ-
χρονισµού µε κοινωνικό πρόσηµο ως προς τη διατήρηση του κοι-
νωνικού χαρακτήρα του αγαθού του νερού, κοινωνικό πρόσηµο
γιατί δίνει τη δυνατότητα ελέγχου της ποιότητας και της τιµής
του νερού, κοινωνικό πρόσηµο ως προς τη δυνατότητα πλέον
του κάθε πολίτη να ωφεληθεί από τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Το νοµοσχέδιο βάζει το σύστηµα διαχείρισης νερού και
ανανεώσιµων σε νέες βάσεις που κοιτούν ασφαλώς προς το µέλ-
λον.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει η κ. Ραλλία Χρηστί-
δου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο πριν τις κάλπες η Κυβέρ-

νηση φέρνει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο αντισυνταγµατικό και
καταστροφικό. Ακόµα και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής
στην έκθεσή της αµφισβητεί αν και κατά πόσο οι µεταβιβαζόµε-
νες µε το παρόν νοµοσχέδιο αρµοδιότητες στη Ρυθµιστική Αρχή
Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων συµβαδίζουν µε τη νοµολογία
και τις κατά καιρούς αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

Ακόµα και η Ένωση Διοικητικών Δικαστών εγγράφως ζητά από
τον Υπουργό να αποσύρει από το ανωτέρω νοµοσχέδιο τα άρθρα
που αφορούν τη διαχείριση των υπηρεσιών πόσιµου ύδατος και
επί λέξει αναφέρουν ότι δεν είναι δυνατόν να βελτιωθούν οι συγ-
κεκριµένες διατάξεις µε οποιεσδήποτε φραστικές ή λεπτοµερει-
ακές τροποποιήσεις. Τα ίδια σας είπαν και οι περιβαλλοντικές
οργανώσεις, τα ίδια σας είπαν και τα σωµατεία και οι σύλλογοι
εργαζοµένων σε δηµοτικές επιχειρήσεις και εταιρείες ύδρευσης,
τα ίδια σας είπε και η Κεντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων,
τα ίδια σας είπε και η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευ-
σης Αποχέτευσης, τα ίδια σας είπαν και δήµαρχοι που είναι φι-
λικά προσκείµενοι στη Νέα Δηµοκρατία, τα ίδια σας είπαν και
φιλοκυβερνητικές εφηµερίδες και µάλιστα στο πρωτοσέλιδο.
Έφτασε ο Υπουργός στην ακρόαση φορέων να διακόψει τους
εκπροσώπους δεκατρείς φορές για να τους υποβάλει τι να λένε,
επαναλαµβάνοντας και τις δεκατρείς φορές ότι δεν έχουν κατα-
λάβει τι ωραία που τα λέει το νοµοσχέδιο. Βέβαια αυτή είναι η
µόνιµη τακτική σας. Τέσσερα χρόνια τώρα, το ίδιο πράγµα, κάθε
φορά που πιάνεστε στα πράσα η ίδια επαναλαµβανόµενη φράση.
Την περασµένη εβδοµάδα τα ίδια µας είπε ο Υφυπουργός Πολι-
τισµού για τους καλλιτέχνες. Δεν κατάλαβαν καλά! Το ίδιο µας
είπε και ο Υπουργός Υγείας για τις οικογένειες των µικρών ασθε-
νών και τους εργαζόµενους στην οικολογική µονάδα του Νοσο-
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κοµείου «Παίδων»: «Δεν καταλάβαµε καλά», «δεν κατάλαβαν οι
γονείς καλά».

Μια ολόκληρη κοινωνία τέσσερα χρόνια δεν καταλαβαίνει
καλά, µόνο εσείς καταλαβαίνετε. Αν σας ακούσει κανείς, ειλι-
κρινά θα πιστέψει ότι είσαστε η πιο παρεξηγηµένη Κυβέρνηση
που πέρασε ποτέ από αυτήν τη χώρα, µολονότι έχετε όλα τα συ-
στηµικά µέσα µε το µέρος σας για να εξηγήσουν τι είναι αυτό
που δεν καταλαβαίνει όλη η κοινωνία. Είστε οι άριστοι των αρί-
στων, αλλά τόσο άριστοι που κανένας δεν σας καταλαβαίνει!

Όµως εσείς ξέρετε, και στην προκείµενη περίπτωση ξέρετε τα
βήµατα που είναι ένα, ένα και τα εκτελείτε προκειµένου να οικο-
δοµήσετε µια νέα αγορά που θα αφορά τις Υπηρεσίες Ύδρευσης
και Αποχέτευσης των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Στην
προκείµενη περίπτωση συνεχίζετε την επίθεση, προκειµένου να
πετύχετε την ιδιωτικοποίηση της διαχείρισης των απορριµµάτων,
συνεχίζετε την υποβάθµιση των ενεργειακών κοινοτήτων και φέρ-
νετε νέα ισχυρά πλήγµατα στο φυσικό και οικιστικό περιβάλλον
της χώρας και στις περιοχές «NATURA», καθιστώντας την προ-
στασία τους εντελώς διάτρητη, ενώ βέβαια αφθονούν άρθρα,
φωτογραφικές διατάξεις, για τους ηµετέρους.

Συγκεκριµένα, η υπαγωγή των δηµοτικών επιχειρήσεων της
διαχείρισης νερού και απορριµµάτων στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας θα έχει ως αποτέλεσµα ένα ασφυκτικό πλαίσιο που θα τις
υποχρεώσει όχι να εξορθολογίσουν, όπως ισχυρίζεστε, αλλά να
αυξήσουν τα τιµολόγιά τους, ανοίγοντας παράλληλα τον δρόµο
στους ιδιώτες.

Χρησιµοποιείτε ως επιχείρηµα την ελλιπή εποπτεία νερού και
απορριµµάτων. Μάλιστα! Κι αυτό όταν εσείς οι ίδιοι, η Κυβέρ-
νησή σας, καταργήσατε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων του
Υπουργείου Ενέργειας επί τέσσερα χρόνια, έχετε µετατρέψει την
ανακύκλωση σε φυτώριο σκανδάλων και καθυστερείτε βασικές
υποχρεώσεις στη διαχείριση υδάτων έναντι της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και όλα αυτά, ενώ η ΡΑΕ έχει ελάχιστο προσωπικό και
ήδη έχει αποτύχει στον έλεγχο του χώρου της παραγωγής ενέρ-
γειας, εξαιτίας φυσικά των δικών σας µεθοδεύσεων.

Η Ρυθµιστική Αρχή Νερού είχε απορριφθεί από τις µνηµονια-
κές υποχρεώσεις το 2016 µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Εσείς
τώρα έρχεστε χωρίς µνηµόνια, τη φέρνετε οικειοθελώς, την κα-
θιστάτε υποχρεωτική, προκειµένου να εισπραχθούν κεφάλαια
από το Ταµείο Ανάκαµψης, ενώ κανένας δεν σας υποχρέωνε για
κάτι τέτοιο, εκτός από τα όρνεα που εποφθαλµιούν τη διαχείριση
του νερού για να αποκοµίσουν κέρδος και µόνον αυτοί!

Στα επόµενα άρθρα υποβαθµίζετε τις Ενεργειακές Κοινότητες
που είχαν ιδρυθεί µε τον ν.4513/2018 του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τις θέλετε
τις κοινότητες, γιατί η ύπαρξή τους είναι αντίπαλο παράδειγµα
προς τους ολιγάρχες που κερδοσκοπούν ανεξέλεγκτα στην
ενέργεια. Δεν τις θέλετε και γι’ αυτό ακυρώσατε τη χρηµατοδό-
τησή τους µέσω ΕΣΠΑ και την προτεραιότητα σύνδεσής τους
στο ενεργειακό δίκτυο. Έρχεστε, λοιπόν, τώρα και δηµιουργείτε
δύο νέες µορφές ενεργειακών κοινοτήτων, όχι για να διευκολύ-
νετε, αλλά για να δυσκολέψετε τη σύστασή τους, καθώς κάθε
σκέψη για ενεργειακή δηµοκρατία προφανώς σας προκαλεί
απέχθεια.

Και δεν σταµατάτε εδώ. Φέρνετε νέα αναβολή στην υλοποίηση
των ευρωπαϊκών υποχρεώσεων της χώρας αναφορικά µε την
προστασία και τη διαχείριση των προστατευόµενων περιοχών.
Οι ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες έχουν ανατεθεί από τον Ια-
νουάριο του 2019 µε στόχο την ολοκλήρωσή τους τον Ιούνιο του
2021 και σήµερα, 2023, έχουν τεθεί σε δηµόσια διαβούλευση έν-
τεκα µόνον από τις είκοσι τέσσερις προβλεπόµενες. Λογικά θα
έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο και οι υπόλοιπες. Αυτή η ανα-
βολή σας θυµίζει τίποτα; Με τις ρυθµίσεις που φέρνετε, αλλά-
ζουν και πάλι οι προδιαγραφές των µελετών. Άρα πρέπει να
ξανασυνταχθούν από την αρχή.

Στο µεταξύ οι προστατευόµενες περιοχές µένουν στο έλεος
και στη χαρά όποιου θέλει να τις καταπατήσει, εισάγοντας σε
αυτές δραστηριότητες ασύµβατες και βλαβερές για τους οικο-
τόπους που φιλοξενούν και υποτίθεται ότι είναι υποχρέωση της
πολιτείας να προστατεύει. Όλα αυτά, ενώ η Ελλάδα έχει ήδη κα-
ταδικαστεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για το θέµα από το
2020. 

Όµως η Νέα Δηµοκρατία βέβαια είναι µόνο στα χαρτιά φιλο-
ευρωπαϊκή. Στην πράξη είναι πιστός συνεχιστής παραδόσεων
ρουσφετιού και ευνοιοκρατίας που έχουν τις ρίζες τους στο οθω-
µανικό κράτος και γι’ αυτό η σωρεία φωτογραφικών συνταγµα-
τικών παραβιάσεων και χατιρικών ρυθµίσεων σε θέµατα
πολεοδοµικής νοµοθεσίας, δασικής νοµοθεσίας, αυθαιρεσιών οι-
κοδοµικού κανονισµού, δόµηση σε αιγιαλό, ρυθµίσεις που είναι
διάσπαρτες στα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου και ικανοποι-
ούν µικρά και µεγάλα ρουσφέτια εκλογικής πελατείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε, το άρθρο 24 του Συν-
τάγµατος αναφέρει ρητά: «Η προστασία του φυσικού και πολιτι-
στικού περιβάλλοντος αποτελεί υποχρέωση του κράτους και
δικαίωµα του καθενός». Δυστυχώς η διατύπωση αυτή δεν αφορά
την παρούσα Κυβέρνηση που απέναντι στο δηµόσιο συµφέρον
αντιπαραθέτει µονίµως το ιδιωτικό κέρδος του µεγαλοξενοδό-
χου, του δήθεν επενδυτή, του καταπατητή, όσων θέλουν να κερ-
δοσκοπήσουν από την ύδρευση και τα απορρίµµατα. Η γνωστή
φράση «τον πλανήτη δεν τον κληρονοµήσαµε από τους προ-
ηγούµενους, αλλά τον έχουµε δανειστεί από τους επόµενους» -
ξέρετε- είναι προφανές ότι προκαλεί ειρωνικά σχόλια στους
κυβερνώντες. Δεν προτίθενται να αφήσουν τίποτα στις επόµενες
γενιές και θα επιτρέψουν ή µάλλον καλύτερα θα διευκολύνουν
την καταλήστευση της χώρας χθες, σήµερα, τις ελάχιστες ηµέ-
ρες που τους αποµένει ως Κυβέρνηση. 

Ξέρετε κάτι, θα το διαπιστώσετε πάρα πολύ σύντοµα, σας
έχουν καταλάβει όλες και όλοι. Και αυτό που έχουν καταλάβει
περισσότερο είναι ότι το δήθεν επιτελικό σας κράτος αυτοανα-
φλέχθηκε, γκρεµίστηκε, διότι πολύ απλά συγκρούστηκε µε τον
ίδιο του τον εαυτό. Και είναι καθήκον µας, της επόµενης προ-
οδευτικής κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να
γιατρέψει τις πληγές στο κοινωνικό σώµα και στο σώµα του κρά-
τους που οφείλει να το υπηρετεί και να το υπερασπίζεται στο
όνοµα πρωτίστως της ίδιας του της αξιοπρέπειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει ο κ. Χατζηγιαννάκης. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά λέει ο

λαός µας ότι πρώτα σου βγαίνει η ψυχή και µετά το χούι. Έτσι
και η Κυβέρνησή σας, πιστή σε ό,τι µας έχει δείξει όλα αυτά τα
χρόνια και παρά τη δραµατική αυτή τραγωδία, αυτήν την τραγω-
δία που βιώσαµε πριν από λίγες ηµέρες, µυαλό δεν βάζει, δεν
αλλάζει περπατησιά και συνεχίζει σε αυτά που έκανε, λίγες µέρες
πριν την οριστική αποποµπή της από τον ελληνικό λαό, από αυτή
τη διακυβέρνηση. 

Δεν µπορεί κανείς νοήµων άνθρωπος, ακόµα και για λόγους
πολιτικούς ή επικοινωνιακούς να καταλάβει για ποιον λόγο φέρ-
νετε ένα νοµοσχέδιο, ελάχιστες µέρες πριν από τις εκλογές, από
τα τελευταία κατά τεκµήριο νοµοσχέδια της συγκεκριµένης Κυ-
βέρνησης, στο οποίο σχεδόν το σύνολο των φορέων της τοπικής
αυτοδιοίκησης, των περιβαλλοντικών οργανώσεων, των δηµοτι-
κών επιχειρήσεων ύδρευσης-αποχέτευσης, των φορέων διαχεί-
ρισης στερεών αποβλήτων, των εργαζοµένων στην τοπική
αυτοδιοίκηση είναι καθολικά αντίθετο. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει αποδειχθεί πλέον ότι είναι αντι-
συνταγµατικό και παραβιάζει κλειστές θύρες πολύ πρόσφατων
αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας. Όχι ότι σας ενδιέ-
φερε ποτέ, για να λέµε την αλήθεια, η συµβατότητα µε τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. Ήδη προχθές βγήκε
άλλη µία απόφαση για τους άλλους νόµους των ΟΤΑ, των περί-
φηµων νόµων Θεοδωρικάκου. Έχετε δηλαδή µακρά ιστορία. Σε
αυτή µόνο τη θητεία προλάβατε και έχετε βγάλει τόσους αντι-
συνταγµατικούς νόµους που δεν είχε προλάβει καµία κυβέρνηση
µέσα σε τρία και τέσσερα χρόνια. Άρα δεν σας ενδιέφερε και
πολύ. 

Φέρνετε όµως, ένα νοµοσχέδιο, προεκλογικά στην ουσία, σε
κρίσιµο στην πραγµατικότητα πολιτικό χρόνο, που κανείς δεν θα
βρεθεί να το υποστηρίξει. Και απορεί κανείς γιατί το κάνετε αυτό.
Η δική µας απορία δεν είναι γιατί το φέρνετε, καθώς είστε πιστοί
στην πολιτική σας, της απόλυτης ιδιωτικοποίησης των πάντων
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και του ξεπουλήµατος των πάντων. Είναι γιατί το φέρνετε τώρα,
ενώ δεν έχετε κάποιον να το υποστηρίξει. Γιατί µπορεί να µας
λέτε τα παραµύθια που είπατε και στη Γενική Συνέλευση των
ΔΕΥΑ, στην οποία είχαµε παραβρεθεί, αλλά και πάλι τότε σας το
λέγαµε. Το είχατε υπό διαβούλευση το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο. Σας το είχε πει και ο κ. Φάµελλος, το είχα πει και εγώ στην
τοποθέτησή µου εκεί και φυσικά είχαν πάρει θέση και ο Πρό-
εδρος, αλλά και όλοι οι εκπρόσωποι των ΔΕΥΑ της χώρας. 

Είναι σαφές ότι όταν φέρνετε -σας το είπε ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος κ. Τσακαλώτος, ο κ. Φάµελλος, αλλά και από
όλες τις πτέρυγες της Βουλής- µία ρυθµιστική αρχή να εποπτεύει
δηµόσιους φορείς που υποτίθεται ότι δεν το ιδιωτικοποιείτε και
ότι παραµένει υπό δηµόσιο έλεγχο, αυτό µας λέτε τόσο καιρό
από εκείνες τις ηµέρες που ήταν σε διαβούλευση, τι τη χρειάζε-
ται τη ρυθµιστική αρχή; Τι τη χρειάζεστε τη ρυθµιστική αρχή; Για
να αποφασίζει ή να καθορίζει ή να ρυθµίζει τη σχέση µεταξύ φο-
ρέων του δηµοσίου που δεν έχουν το κέρδος ως ζητούµενο; 

Το ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει πει ξεκάθαρα ότι το
νερό δεν µπορεί να αποτελέσει προϊόν το οποίο θα µπει µέσα
στην αγορά, µε όρους ιδιωτικοοικονοµικού συµφέροντος, γιατί
είναι κοινωνικό αγαθό, σας αφορά ή όχι; Η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας τι θα έρθει να ρυθµίσει; 

Σας το είπε πολύ εύστοχα ο κ. Τσακαλώτος. Αν η ΔΕΥΑ Ιωαν-
νίνων ή η ΔΕΥΑ Πρέβεζας είναι ανταγωνιστικές µεταξύ τους; Για
να το καταλάβουµε δηλαδή. Ποια είναι η λογική της ΡΑΕ; Και
λέτε και ψέµατα ότι δεν υπήρχε ρυθµιστικό πλαίσιο. Διότι υπήρχε
ρυθµιστικό πλαίσιο µε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων, την οποία
αν εσείς θεωρούσατε αναποτελεσµατική -δηµόσιο φορέα υπα-
γόµενο σε εσάς, στο Υπουργείο σας- µπορούσατε να την ανα-
βαθµίσετε, µπορούσατε να την κάνετε γενική γραµµατεία,
µπορούσατε να την κάνετε οτιδήποτε άλλο υπαγόµενο πάλι στο
δηµόσιο ως δηµόσιο φορέα. Μπορούσατε να την εξοπλίσετε µε
προσωπικό και µε άλλες βοήθειες, αν θεωρούσατε ότι δεν επιτε-
λεί το έργο της και ότι πράγµατι αυτό που σας κόπτει είναι η απο-
τελεσµατικότητα της διαχείρισης των υδατικών πόρων και των
στερεών αποβλήτων. 

Δυστυχώς όλα αυτά όµως, επειδή προσκρούουν στη λογική,
προσκρούουν και στη γραµµατική ερµηνεία όλων αυτών των δια-
τάξεων που φέρνετε. Η µοναδική λογική απάντηση στο γιατί το
φέρνετε τώρα και τι ακριβώς θέλετε να πετύχετε είναι ότι ξεπλη-
ρώνετε γραµµάτια. Είναι δεδοµένο ότι ξεπληρώνετε σε κάποιους
γραµµάτια. Έχετε κάποιες συµφωνίες τις οποίες θα θέλατε πάρα
πολύ να είχατε τον χρόνο να υλοποιήσετε, αλλά δεν θα προλά-
βετε να υλοποιήσετε. 

Και για τη διαχείριση των υδάτων; Ως «ουρά» αυτού του νοµο-
σχεδίου έχετε στο σχεδιασµό σας -δεν θα είστε κυβέρνηση- να
έρθουν µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι στους οποίους θα δώσετε
τη διαχείριση τελικά των υδάτων και όλο αυτό που πρέπει να πη-
γαίνει σε κάθε Έλληνα πολίτη, αυτό το αγαθό. Το ίδιο θέλετε να
κάνετε και στη διαχείριση των στερεών αποβλήτων, λες και δεν
υπάρχουν φορείς διαχείρισης, λες και δεν είναι αρµόδιοι οι ΟΤΑ
γι’ αυτούς. 

Χρειάζονται τη ΡΑΕ, τη ρυθµιστική αρχή, από πάνω για να ρυθ-
µίζει τι; Την τιµολογιακή πολιτική; Τι θα ρυθµίζει -για να καταλά-
βουµε- που δεν το κάνει στην υφιστάµενη νοµοθεσία και δεν
βγαίνει ως ανταποδοτικό τέλος, απόλυτα συµβατό µε το Σύν-
ταγµα; 

Είναι σαφές ότι έχετε έναν σχεδιασµό για όλα αυτά τα αγαθά,
γιατί τα αντιλαµβάνεστε ως προϊόντα και ως πηγή πλουτισµού,
αντίθετα όχι µόνο µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και µε το Ευρωπαϊκό, το Ενωσιακό Δίκαιο, αντίθετα και µε
την κοινή λογική και µε αυτό που έχουν ανάγκη οι Έλληνες πο-
λίτες. 

Δεν πειράζει όµως, θα εκτεθείτε άλλη µία φορά. Ας το ψηφί-
σετε σήµερα ακόµα και εσείς, οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας που στις επιτροπές ήσασταν εναντίον και στους διαδρόµους
της Βουλής λέγατε διαφορετικά από αυτά που θα αναγκαστείτε
να ψηφίσετε. Ούτως η άλλως δεν πρόκειται να εφαρµοστεί. Σε
λίγες µέρες θα έχουµε εκλογές, θα αποφασίσει ο ελληνικός λαός
και αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και πολλά άλλα θα µπουν στο χρο-
νοντούλαπο της ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Κέλ-

λας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος που σήµερα
συζητούµε είναι ένα ιδιαιτέρως σηµαντικό νοµοθέτηµα της κοι-
νοβουλευτικής περιόδου, καθώς αφορά το αύριο του τόπου µας
και τις προοπτικές ανάπτυξης της περιφέρειας. 

Το νερό, η παραγωγή ηλιακής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές και η προστασία του φυσικού πλούτου συνδέονται άµεσα
µε την αειφορία του περιβάλλοντος και το µέλλον των επόµενων
γενεών. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα διαχείρισης των υδάτων, ζω και εκλέ-
γοµαι στον Νοµό Λάρισας που είναι η καρδιά της αγροτικής πα-
ραγωγής, η οποία απειλείται από την ξηρασία και την
ερηµοποίηση. Γνωρίζω από πρώτο χέρι πως η διασφάλιση της
επάρκειας των υδατικών πόρων συνιστά εθνικό ζήτηµα. Και όπως
επισηµάνατε, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή το 80% της κατανά-
λωσης του νερού διοχετεύεται στην άρδευση, από το οποίο το
70% αντλείται από τους υπόγειους υδροφόρους ορίζοντες. 

Είπατε ότι η ΡΑΕ εξελισσόµενη σε ΡΑΑΕΥ θα συµβάλει στην
αντιµετώπιση του υδατικού προβλήµατος. Δεν καταλαβαίνω πώς
θα γίνει αυτό, καθώς στη διαχείριση των υδάτων εµπλέκονται
πολλοί φορείς και η συµµετοχή ενός ακόµη δηµιουργεί επιφυλά-
ξεις. Χαίροµαι και συµφωνώ απόλυτα µε αυτό που είπατε, ότι το
νερό θα παραµείνει σε δηµόσιο έλεγχο. Πρέπει όµως κάποια
πράγµατα, που αναφέρονται στο νοµοσχέδιο, να βελτιωθούν
ώστε να µην αφήνουν υποψίες.

Λέτε στο άρθρο 11 για συµβάσεις παραχώρησης. Εννοείτε για
τις υπάρχουσες συµβάσεις παραχώρησης που έχουν συνάψει η
ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ; Εάν πρόκειται γι’ αυτό, ξεκαθαρίστε το,
κύριε Υπουργέ.

Όπως επίσης οι συγχωνεύσεις και οι συνενώσεις που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 12 θα αφορούν τις ίδιες τις ΔΕΥΑ µεταξύ τους
και εφόσον µόνον οι ίδιες το αποφασίζουν και το εγκρίνουν; Διότι
οι ΔΕΥΑ θα είναι µη κερδοσκοπικές κοινωφελείς επιχειρήσεις και
λειτουργούν µε την ευθύνη του εκάστοτε δήµου. Εποµένως,
θέµα ανταγωνιστικότητας µεταξύ τους δεν υφίσταται. Το νερό
είναι δηµόσιο αγαθό και ως τέτοιο πρέπει να παραµείνει.

Δεν αµφισβητώ ότι το νοµοσχέδιο αποσαφηνίζει πως οι πάρο-
χοι υπηρεσιών ύδρευσης είναι δηµόσιοι φορείς, ούτε αµφιβάλλω
για τις καλές προθέσεις και τις διαβεβαιώσεις που δώσατε προχ-
θές στο Διοικητικό Συµβούλιο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ερ-
γαζοµένων ΔΕΥΑ. Ωστόσο, επειδή έχω υπηρετήσει στην
αυτοδιοίκηση και γνωρίζω τα θέµατα των ΔΕΥΑ, ορθώς αναφέ-
ρατε τόσο εσείς, όσο και ο Υφυπουργός κ. Αµυράς ότι κάποιες
επιχειρήσεις δουλεύουν πραγµατικά υποδειγµατικά και κάποιες
άλλες χρειάζονται βελτίωση. «Κάποιες τιµολογούν…», είπατε, «…
τις υπηρεσίες λελογισµένα και κάποιες πιο ακριβά». 

Συµφωνώ και αναρωτιέµαι, µήπως θα έπρεπε πρώτα, µέσω
των υπαρχουσών δοµών της δηµόσιας διοίκησης, να προχωρή-
σουµε στην εξυγίανση αυτών των ΔΕΥΑ αντί να αναθέτουµε αρ-
µοδιότητες σε µια αρχή που µε το υπάρχον προσωπικό δεν
µπορεί να ανταπεξέλθει στο πρόσφατο έργο που θα της ανατε-
θεί;

Και έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, κύριε Υπουργέ. Άρθρο 163.
Προβλέπεται η αναγκαστική απαλλοτρίωση γηπέδων εγκατάστα-
σης προκειµένου να τοποθετούνται σταθµοί ΑΠΕ. Ειδικότερα για
τα φωτοβολταϊκά το ποσοστό αυτό ορίζεται στο έως 20%.

Σας ρώτησα στην επιτροπή αν η ρύθµιση αφορά και αγροτε-
µάχια ιδιωτών και η απάντηση ήταν ότι πρέπει ο επενδυτής να
κατέχει το 20% για να απαλλοτριώσει το υπόλοιπο 20%. Εξακο-
λουθεί να ισχύει, κύριε Υπουργέ, το 20% της απαλλοτρίωσης
αγροτεµαχίων ιδιωτών; Σκέφτεστε να αλλάξετε αυτό το ποσο-
στό; Διότι ακούµε διάφορα. Θα ήθελα, σας παρακαλώ, µια υπεύ-
θυνη απάντηση. 

Είναι απαραίτητο θεωρώ να µηδενίσουµε τον κίνδυνο απαλλο-
τρίωσης ιδιωτικών χωραφιών και περιουσιών του κόσµου. Το
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Σύνταγµα στο άρθρο 17, όπως και ο Χάρτης Θεµελιωδών Δικαιω-
µάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο αντίστοιχο άρθρο 17 προ-
στατεύουν την ατοµική ιδιοκτησία και προβλέπουν
απαλλοτριώσεις µε αποζηµιώσεις µόνον για λόγους δηµόσιας
ωφέλειας, δηµόσιας και όχι ιδιωτικής. Συµφωνούµε ότι οι δηµό-
σιες υποδοµές έγιναν και γίνονται µέσω απαλλοτριώσεων για να
εξυπηρετηθεί το δηµόσιο συµφέρον. Δεν γίνεται όµως να βαφτί-
ζουµε δηµόσια ωφέλεια το κέρδος του οποιουδήποτε ιδιώτη.

Και εδώ θεωρώ υποχρέωσή µου να τονίσω ότι δεν είµαι αντί-
θετος µε το κέρδος του κάθε επιχειρηµατία, κάθε άλλο. Το γε-
γονός ότι η διάταξη απαλλοτρίωσης στο 100% ψηφίστηκε το
2001 και ίσχυε µέχρι πρότινος, δεν µας αφορά, γιατί η Νέα Δη-
µοκρατία είναι το µεγάλο λαϊκό κόµµα που προστατεύει έµπρα-
κτα τα συµφέροντα της µεσαίας τάξης, των αγροτών και των
αδύναµων. Σας παρακαλώ να µεριµνήσετε για την τροποποίηση
αυτού του άρθρου.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα µέρη του νοµοσχεδίου, σας είχα
επισηµάνει ότι πρέπει να παρασχεθεί στους αγρότες η δυνατό-
τητα να δηµιουργούν δικά τους φωτοβολταϊκά προκειµένου να
µειωθεί το κόστος παραγωγής µέσω του συµψηφισµού παραγό-
µενης και καταναλισκόµενης ενέργειας. Είπατε ότι θα δοθεί όλος
ο διαθέσιµος χώρος που υφίσταται στο δίκτυο του ΔΕΔΔΗΕ
χωρίς ποσόστωση έως εκατό KW ανά αγροτική παροχή για συµ-
ψηφιζόµενη αυτοπαραγωγή, δηλαδή το net metering. Είναι ένα
θετικό µέτρο που θα µειώσει σηµαντικά το κόστος παραγωγής
των αγροτών για να ενισχυθούν έτσι τα κίνητρα παραµονής τους
στην περιφέρεια.

Παράλληλα, η στοχοθεσία για τελική κατανάλωση ηλεκτρικής
ενέργειας από ΑΠΕ σε ποσοστό 32% συνδυαστικά µε τη δυνα-
τότητα τοποθέτησης συστηµάτων συλλογικής αυτοκατανάλωσης
ενέργειας στις στέγες των κτηρίων θα συµβάλει στη µείωση των
εισαγωγών ενέργειας και µακροπρόθεσµα στην ενεργειακή µας
αυτάρκεια.

Στο πλαίσιο αυτό προσδοκούµε ότι οι νέοι θεσµοί, οι κοινότη-
τες ανανεώσιµης ενέργειας και οι ενεργειακές κοινότητες πολι-
τών στις οποίες µπορούν να συµµετέχουν αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί και φυσικά πρόσωπα θα λειτουργήσουν υπέρ της κοι-
νωνίας, εξυπηρετώντας τους αγρότες και στηρίζοντας δυναµικά
τον πρωτογενή τοµέα.

Κλείνοντας θα ήθελα να σας ευχαριστήσω, κύριε Υπουργέ και
κύριε Υφυπουργέ, για τα άρθρα 222 και 223 για την ανταµοιβή
των δασικών συνεταιρισµών που συµµετείχαν ενεργά στην κατά-
σβεση πυρκαγιών και στην υλοποίηση αναγκαίων προστατευτι-
κών έργων σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, όπως είναι η Εύβοια.

Εδώ πρέπει να πω ότι συµπεριλαµβάνονται µόνον οι δασικοί
συνεταιρισµοί που συµµετείχαν στο πρώτο µέρος. Θεωρώ ότι
πρόκειται για παράλειψη την οποία θα διορθώσετε γιατί υπήρξαν
και οι δασικοί συνεταιρισµοί που συµµετείχαν στο δεύτερο
µέρος, δηλαδή Σεπτέµβριο, Οκτώβριο και Νοέµβριο.

Κλείνοντας, θα είµαστε θετικοί στο νοµοσχέδιο και περιµένω
την απάντηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, στο άρθρο 163 µε νοµοτεχνική το ποσοστό

20% θα µειωθεί στο 2%. Επίσης, στο άρθρο 11 που αναφερόµα-
στε στις υπάρχουσες παραχωρήσεις που αφορούν την ΕΥΔΑΠ
και την ΕΥΑΘ, που κατά παραχώρηση διανέµουν το νερό, αλλά
µετά από τη συνάντηση που κάναµε µε την ΚΕΔΕ, θα προσδιορι-
στεί και λεκτικά ότι αφορά τις παραχωρήσεις των δηµόσιων εται-
ρειών που προανέφερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αυγέρη εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Είναι η παγκόσµια ηµέρα ποίησης αύριο και η παγκόσµια
ηµέρα του νερού µεθαύριο και νοµίζω ότι ο Καβάφης, κύριε
Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, ταιριάζει στην περίσταση: «Απο-
χαιρέτα τη την Αλεξάνδρεια που φεύγει». Ταιριάζει στον απερ-
χόµενο Πρωθυπουργό, αλλά µόνο νοµίζω σε αυτόν τον στίχο,
γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης ούτε σαν έτοιµος από καιρό είναι,
ούτε σαν θαρραλέος εγκαταλείπει και ούτε βεβαίως αξιώθηκε
µια πόλη, µια τέτοια πόλη, µια τέτοια χώρα. Αντιθέτως, µε τον
δηλών τα παρακάλια και τα παράπονα, επιχειρεί να διαστρεβλώ-
σει κάθε αλήθεια για τα κυβερνητικά του έργα και τις ηµέρες,
αποκαλύπτοντας το µέτρο της ηθικής διάβρωσης και της ιδεο-
λογικής πώρωσης που διακρίνει το σύστηµά του και φυσικά το
µέγεθος της ύβρεως από πλευράς του.

Η αλήθεια είναι ότι κανείς, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυ-
πουργέ, θα περίµενε κάτι άλλο µετά από το δυστύχηµα, µετά από
αυτό το τραγικό συµβάν στα Τέµπη. Όµως ο κ. Μητσοτάκης και
η Κυβέρνησή σας ακολούθησαν τυφλά τη γραµµή µιας πολιτικο-
ιδεολογικής αντεπίθεσης, όπως τη διαµορφώνει από τότε που
ανέλαβε Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, µε περίσσευµα αµο-
ραλισµού και κυνισµού και βεβαίως µε ενορχηστρωµένα ψέµατα.
Όλα αυτά συνοδεύονται από ένα επικοινωνιακό σοκ και δέος, το
οποίο αποσκοπεί κατ’ αρχάς στο εκλογικό µάντρωµα των νεοφι-
λελεύθερων και νεοσυντηρητικών, που είναι γατζωµένοι στο πε-
λατειακό σύστηµα της «Μάξιµου Α.Ε.». Οπότε µας λέει ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός για το δυστύχηµα στα Τέµπη και την κατάσταση
των σιδηροδρόµων ότι φταίει που δεν υπάρχει τάχα αξιολόγηση
δηµοσίων υπαλλήλων, οπότε αυτός θα τα βάλει µε το παλιό και
θα κάνει περισσότερες ιδιωτικοποιήσεις, θα διαλύσει δηλαδή πε-
ρισσότερο το κράτος ή ό,τι τέλος πάντων έχει αποµείνει από
αυτό. 

Πίσω από αυτά τα πολυπαιγµένα προπαγανδιστικά στερεό-
τυπα, κρύβεται ένας Πρωθυπουργός και ένα σύστηµα σε απο-
δροµή, απόλυτα ευάλωτος στο αφήγηµα κυριαρχίας που του
φιλοτέχνησαν τα ευεργετηθέντα ιδιωτικά συµφέροντα. Διότι κα-
λείται ο απόλυτα κυρίαρχος τεσσάρων ετών, ο ηγέτης που υπο-
τίθεται ότι τα έβαλε µε θεούς και δαίµονες, να δώσει κάποιες
στοιχειώδεις εξηγήσεις, αναγκαίες ακόµα και για τους πιο πω-
ρωµένους των οπαδών του, για το πώς δηλαδή στα χρόνια της
κυριαρχίας του δεν κατάφερε να πάρει µυρωδιά τι γινόταν στην
ΕΥΠ, της οποίας ο ίδιος έσπευσε από τις πρώτες µέρες της δια-
κυβέρνησής του να γίνει πολιτικός προϊστάµενος ή στην Ελλη-
νική Αστυνοµία.

Δεν ήξερε ότι πεθαίνει κόσµος εκτός ΜΕΘ, δεν ήξερε για τις
απευθείας αναθέσεις της κάθε Νικολάου, τα δανεικά και τους
πλειστηριασµούς του κάθε Πάτση, δεν ήξερε ή δεν τον είχαν ενη-
µερώσει για την κατάσταση στο σιδηροδροµικό δίκτυο. Εποµέ-
νως ή που δεν ήξερε ή που το επιτελικό κράτος µε την
υπερστελεχωµένη Προεδρία της Κυβέρνησης τα είχε όλα υπό
έλεγχο, άρα αυτός και είναι ο ενορχηστρωτής και ο υπεύθυνος
και τελικά ο ένοχος. 

Αν έχει το πολιτικό θάρρος και το πολιτικό ανάστηµα, ας δώσει
ο Πρωθυπουργός το κείµενο που του είχαν ετοιµάσει για την οµι-
λία του στα εγκαίνια της τηλεδιοίκησης στη βόρεια Ελλάδα που
ήταν προγραµµατισµένη για το επόµενο πρωί της τραγωδίας. Θα
εκφωνούσε λόγο γι’ αυτά που εκ των υστέρων δεν ήξερε ή γι’
αυτά εκ των προτέρων δεν ήθελε να µάθει κανείς ότι συµβαίνουν;
Αυτός είναι ο µοιραίος Κυριάκος Μητσοτάκης που εµφανίζεται
ως το νέο που θα τα βάλει µε το παλιό. Άραγε -κι αυτό είναι ρη-
τορικό ερώτηµα- στο παλιό περιλαµβάνεται και ο Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης;

Η αλήθεια είναι πως ο Κυριάκος Μητσοτάκης ήρθε πράγµατι
ως αυτό που υποσχέθηκε, ως οδοστρωτήρας, και ως τέτοιος απο-
δεκάτισε κρίσιµες υπηρεσίες και λειτουργίες στη δηµόσια διοί-
κηση και τους δηµόσιους οργανισµούς. Η απερχόµενη πλέον
Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας Μητσοτάκη, Δηµητριάδη, Γεραπε-
τρίτη, πανταχού παρόντος Αδώνιδος Γεωργιάδη, Πλεύρη και των
λοιπών των ειδικών αποστολών, ακολούθησε το ίδιο µοντέλο παν-
τού. Όπως στον ΟΣΕ, έτσι και στο ΕΣΥ στη δηµόσια υγεία και τα
νοσοκοµεία. Γιατροί, νοσηλευτές, ασθενείς φωνάζουν για τις τρα-
γικές ελλείψεις και την υποστελέχωση στο ΕΣΥ. Οι γαλάζιες διο-
ρισµένες διοικήσεις αδιαφορούν. Νοιάζονται µόνο για το πώς θα
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µπάσουν εργολάβους και ιδιωτικά συµφέροντα στις δηµόσιες
δοµές, πώς θα οργανώσουν τις νεοδηµοκρατικές εξυπηρετήσεις,
πώς θα συγχρονιστούν µε τις πολιτικές προτεραιότητες Μητσο-
τάκη στην υγεία, την εξής δηλαδή µία πολιτική προτεραιότητα,
πώς το ΕΣΥ θα µετατραπεί σε ένα υβρίδιο δηµοσίου - ιδιωτικού
τοµέα, όπου γίνεται καλά όποιος πληρώνει καλά. Τελευταίο εδώ
παράδειγµα η ιδιωτικοποίηση της Παιδογκολογικής Μονάδας στο
Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία». Μιλάµε για παιδιά µε καρκίνο.
Την ίδια ώρα µιλάµε για την πιο ανάλγητη κυβέρνηση στην πολι-
τική ιστορία του τόπου. Μιλάµε, δηλαδή, για σωρηδόν εγκλήµατα.

Και τώρα στην ενέργεια τα ίδια. Μόνο που εδώ η ύβρις πλέον
περνά σε ένα άλλο επίπεδο. Γιατί πλέον µιλάµε για το νερό. Μι-
λάµε για το ύψιστο κοινωνικό αγαθό, βασικό αγαθό για κάθε άν-
θρωπο. Είναι πρωτοφανής η εξέλιξη της ύβρεως γιατί ακριβώς
διαπράττεται στον απόηχο της τραγωδίας των Τεµπών. Γιατί έρ-
χεται µε την εµπειρία του ξεπουλήµατος της ΔΕΗ που έκανε πα-
νευτυχή τα golden boys, τους µετόχους και τα καρτέλ των δήθεν
ανταγωνιστών της άλλοτε δηµόσιας εταιρείας κοινής ωφέλειας
στέλνοντας τον πολύ πικρό λογαριασµό στους καταναλωτές. Και
το κάνει η Κυβέρνηση µε µια τυπικά νεοδηµοκρατική ύπουλη µε-
θόδευση, τάχα µια νέα Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας που θα περι-
λαµβάνει τα ύδατα και τα απόβλητα, άρα προάγγελος
ιδιωτικοποίησης του νερού και των αποβλήτων στα πρότυπα της
ενέργειας. Κι αυτό τάχα είναι υποχρέωση προς τους εταίρους για
το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Γιατί άραγε, κύριε Υπουργέ, ψεύδεστε τόσο απροκάλυπτα
αφού µόνοι σας βάλατε το θέµα στο τραπέζι; Για ποια υποχρέ-
ωση µιλάτε; Μάλλον γι’ αυτήν που έχετε να βγάλετε σε άλλα ολι-
γοπώλια που καραδοκούν. 

Να µιλήσουµε για τις υποτιθέµενες οικολογικές ευαισθησίες
της Κυβέρνησης; Επί των ηµερών σας καταδικάστηκε η Ελλάδα
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τη ναρκοθέτηση των ειδικών
περιβαλλοντικών µελετών που παραλάβατε από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την αντοχή
σας. Τα ίδια, δηλαδή, που κάνατε µε τα τρένα, µε τις συµβάσεις.
Και πάλι καθυστερήσατε απελπιστικά και πάλι εξαιτίας σας τρέ-
χουν τη χώρα µας στα ευρωπαϊκά δικαστήρια.

Να µιλήσουµε για τις φωτογραφικές διατάξεις µε τις οποίες
πριµοδοτείτε πάσης φύσεως αυθαιρεσίες στα δάση και τους αι-
γιαλούς, εσείς της δήθεν πατριδογνωσίας; 

Δεν θα µιλήσω παραπάνω. Σύντοµα θα µιλήσει ο λαός και θα
δώσει την απάντησή του. Από την αλήθεια δεν θα ξεφύγετε. Ελ-
πίζουµε η ώρα της απολογίας σας να µην έχει να αποκαλύψει πε-
ρισσότερα αίσχη και αυτά να περιορίζονται σε όσα βλέπουµε ή
σε όσα ξεσκεπάζονται, αν και δεν είµαι σίγουρη. 

Σας ευχαριστώ θερµά, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κ. Βλάχος  εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό

νοµοσχέδιο υπό την έννοια ότι δίνει λύσεις σε πολλά θέµατα,
εξού και ο χαρακτηρισµός τους ως «ερανιστικό». Βεβαίως, ο κορ-
µός του έχει να κάνει µε τις δηµοτικές επιχειρήσεις και µε τον
έλεγχο, την προστασία και τη διαχείριση των νερών. 

Όποιος ισχυριστεί ότι δεν χρειάζεται να γίνει κάτι για τη δια-
χείριση των νερών θα έλεγα ότι είναι εκτός πραγµατικότητος.
Πράγµατι, χρειάζεται κάτι. Χρειάζεται ένας εξορθολογισµός και
στην κατανάλωση και στη διαχείριση και στην τιµολόγηση και σε
όλα. Εάν ο τρόπος που φέρνει η Κυβέρνηση νοµίζετε ότι δεν είναι
σωστός και υπάρχει κάποια αντιπρόταση, εγώ θα έλεγα ότι είµα-
στε έτοιµοι να την ακούσουµε. Όχι, όµως, να µην γίνει τίποτε, ότι
όλα είναι καλά. Κάτι πρέπει να αλλάξει. Κάπως αλλιώς πρέπει να
το κάνουµε για να διασφαλίσουµε ένα αγαθό.

Αυτός είναι ο βασικός κορµός του νοµοσχεδίου. Υπάρχουν
πολλές άλλες ρυθµίσεις για τις οποίες ακούστηκαν από τον ει-
σηγητή µας, τον καλό συνάδελφο κ. Σταµενίτη, οι θέσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Εγώ θέλω να σταθώ σε κάποια επιµέρους
θέµατα µε αφορµή αυτό το ερανιστικό νοµοσχέδιο που πράγµατι
απασχολούν την κοινωνία και θα έλεγα και την τοπική κοινωνία
της ανατολικής Αττικής. 

Ξεκινώ, κύριε Υπουργέ, µε το αίτηµα για παράταση υποβολής
αιτήσεων στην πλατφόρµα στη διαδικασία των δασικών αυθαι-
ρέτων. Είναι κάτι που λήγει 31 Μαρτίου και χρειάζεται να δώ-
σουµε µια παράταση κάποιων µηνών. Εγώ είπα µέχρι τέλος του
χρόνου, αλλά εν πάση περιπτώσει ο αντίλογος που έκανε ο Υφυ-
πουργός κ. Αµυράς είναι σωστός, τον δέχοµαι, γιατί πρέπει επι-
τέλους κάποια στιγµή να αρχίσει τη διαδικασία εκδικάσεως, να
προχωρήσει αυτή η διαδικασία αυτών των αιτήσεων. Άρα θα
έλεγα να συµφωνήσουµε σε παράταση κάποιων µηνών, τριών,
τεσσάρων, πέντε µηνών έστω, ούτως ώστε να δοθεί η δυνατό-
τητα στους συµπολίτες µας που δεν έχουν ενταχθεί ακόµη να
προχωρήσουν στην επόµενη φάση. 

Έρχοµαι σε άλλα θέµατα. Στο άρθρο 249 η Κυβέρνηση δίνει
λύση σε µια περιοχή που πληγώθηκε και αυτή µε τις φωτιές στην
ανατολική Αττική. Είναι η ίδια που δόθηκε σε µια άλλη νοµοθετική
πρωτοβουλία για το Μάτι και το Κόκκινο Λιµανάκι. Πρόκειται για
τις περιοχές Προβάλινθου και Αµπελούπολης, µε τα ίδια χαρα-
κτηριστικά, µε την ίδια εικόνα που σήµερα πραγµατικά το άρθρο
αυτό δίνει ανάσα, δίνει προοπτική, δίνει µια διαφορετική αντιµε-
τώπιση και θα έλεγα πάνω απ’ όλα δίνει κουράγιο και ενδιαφέρον
στους κατοίκους που ζουν εκεί. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, παρόµοια περίπτωση µε το άρθρο 249
είναι ακόµη η περιοχή που ονοµάζεται Γεροτσακούλι, είναι η πε-
ριοχή Περιβολάκια Ραφήνας, είναι η περιοχή της πρώην εκλογι-
κής µου περιφέρειας Πανόραµα 1 και Πανόραµα 2 της Κινέτας
του Δήµων Μεγαρέων. Έχουν ακριβώς τα ίδια χαρακτηριστικά.
Η µόνη διαφορά είναι ότι αυτά τα τεµάχια γης προέρχονται από
διαφορετικά συµβόλαια. 

Άρα θα έλεγα ότι µπορεί σήµερα να προστεθούν εκεί ακριβώς,
στο 249, τα συγκεκριµένα συµβόλαια από τα οποία προκύπτουν
οι τίτλοι που προσδιορίζουν αυτές τις περιοχές και να ισχύσουν
τα ίδια. Ό,τι ισχύει για το Μάτι, ότι ισχύει για τον Προβάλινθο να
ισχύσει και για τα Περιβολάκια και για το Γεροτσακούλι.

Έρχοµαι σε ακόµη ένα θέµα. Υπάρχει πολλή συζήτηση τις τε-
λευταίες µέρες, το τελευταίο διάστηµα στον Δήµο Διονύσου σχε-
τικά µε τις λατοµικές περιοχές. Και εκεί, πράγµατι, έστω και αν
δεν γίνεται συγκεκριµένη αναφορά, υπάρχει η αγωνία για αυτή
την επαναδραστηριοποίηση ανενεργών λατοµείων.

Εκεί, πράγµατι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να υπάρξει µια σαφέ-
στατη διευκρίνιση. Διότι την ώρα που λέµε ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα για τα λατοµεία Πεντέλης -ήταν ανενεργά πάνω από
τριάντα χρόνια- πληροφορούµαι ότι υπάρχουν επιχειρηµατίες
που υποβάλλουν αιτήσεις για έρευνα της περιοχής. Η έρευνα
δεν είναι αποκοµµένη από την αξιοποίηση, που είναι η επόµενη
φάση.

Αυτό, λοιπόν, έχει αναστατώσει τους πολίτες και πρέπει σή-
µερα, εδώ, να είµαστε απόλυτα καθησυχαστικοί, µε την έννοια
να δεσµευτούµε πολιτικά ότι δεν θα προχωρήσει τίποτε στη συγ-
κεκριµένη περιοχή. Δεν ξέρω αν αυτό µπορεί να γίνει µε µια νο-
µοτεχνική βελτίωση, γιατί είναι θέµα κάποιων λέξεων η ουσία
-έτσι και αλλιώς, αυτό απαγορεύεται από το ρυθµιστικό σχέδιο
της περιοχής- αλλά να είναι σαφέστατη η απαγόρευση, επι-
τρέψτε µου, στην κατεύθυνση των απαγορευτικών κατευθύν-
σεων του Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθηνών και τυχόν κατατεθειµένα
σχέδια-αιτήµατα για επανενεργοποίηση να πηγαίνουν στο αρ-
χείο, να µη µπορούν να προχωρήσουν. Αυτό περιµένουµε, πράγ-
µατι, σήµερα εδώ να διευκρινιστεί.

Έρχοµαι σε ένα ακόµη θέµα. Σε πάρα πολλές περιοχές της
χώρας µας, άρα και στην ανατολική Αττική, υπάρχουν προβλή-
µατα µε επεκτάσεις δηµοτικού φωτισµού, αλλά και ηλεκτροδό-
τησης νοµίµως υφισταµένων κτισµάτων και οικισµών.

Έχω, για παράδειγµα, στην Αύρα Μαραθώνα απόφαση του
Σ.τ.Ε. ότι η περιοχή δεν είναι δασική. Έχω την απόφαση. Όµως,
δεν µπορεί -ο ΔΕΔΔΗΕ θα τα κατασκευάσει- ο δήµος να κάνει
επέκταση του δηµοτικού φωτισµού. Προφανώς, ο δήµος δεν
θέλει να βάλει δηµοτικό φωτισµό σε δέντρα. Σε σπίτια θα βάλει,
σε δρόµους, εκεί που µένει κόσµος. Όµως αυτό δεν είναι εφικτό
και δεν είναι εφικτό ακόµη να γίνει η σύνδεση, όπως είπα, νόµι-
µων κτισµάτων, κτισµάτων που έχουν τακτοποιηθεί ή που έχουν
κτιστεί µε νόµιµη άδεια και που η όδευση του δικτύου απαγο-
ρεύεται να περάσει από περιοχές που «απαγορεύει» -εντός εισα-
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γωγικών η λέξη- το δασαρχείο, ακόµη και αν αυτές µε αποφάσεις
δικαστηρίων δεν είναι δασικές.

Αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, το οποίο πρέπει να λυθεί και
θα έλεγα -εγώ έχω καταθέσει µια τροπολογία- ότι η τροπολογία
είναι µερικές λέξεις, είναι η προσθήκη της µαγικής λέξης «επέ-
κταση υφιστάµενων δικτύων». Θέλετε να πούµε για πεντακόσια
µέτρα, για ένα χιλιόµετρο, να µπουν κάποιες κολόνες; Δεν µπορεί
κάποιου να απέχει το σπίτι του τριανταένα µέτρα από την κολώνα
και να χρειάζεται µια νέα κολώνα και αυτή να µη µπορεί να τοπο-
θετηθεί, γιατί υπάρχει απαγόρευση του δασαρχείου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω ακόµη πολύ γρήγορα να θίξω το γνωστό θέµα -το επανα-

φέρω για µια ακόµη φορά- της Λαυρεωτικής. Εκεί υπάρχουν οι
γνωστές πια -τις έχουµε πει πολλές φορές- αποφάσεις του 1872,
δικαστηρίων τότε, που δηµιουργούν διεκδικήσεις του δηµοσίου
σε περιουσίες των πολιτών. Έχω καταθέσει µια τροπολογία η
οποία δίνει λύση σε αυτή την αγωνία των κατοίκων της περιοχής.
Είναι κάτι που υιοθετούν όλα τα κόµµατα και δεν καταλαβαίνω
ποιος είναι αυτός που διαφωνεί και γιατί συνεχίζουµε να ταλαιπω-
ρούµε τους κατοίκους, γιατί τους κάνουµε να νιώθουν ότι είναι σε
οµηρία και γιατί χρειάζεται να αποδείξουν µετά από διακόσια χρό-
νια ότι τα σπίτια και οι περιουσίες είναι δικές τους. Είµαστε εδώ
να νοµοθετούµε προς όφελος των πολιτών ή δεν ξέρω τι άλλο να
κάνουµε; Έχω καταθέσει, λοιπόν και αυτή την τροπολογία.

Επίσης, έχω καταθέσει µια τροπολογία για την περιοχή
Βουρβά Σπάτων, µια περιοχή η οποία δόθηκε µε κληροτεµάχια
στον Συνεταιρισµό και που ανήκει σήµερα σε ιδιοκτήτες. Υπάρ-
χουν: Οικισµός Αγίας Κυριακής, περίπου χίλιοι κάτοικοι, Οικισµός
Φοίνικα, περίπου τριακόσιοι κάτοικοι. Σήµερα αυτοί αµφισβη-
τούνται και δεν µπορούν οι άνθρωποι να γίνουν κύριοι των περι-
ουσιών τους πια, των ιδιοκτησιών τους και κυρίως, δεν µπορούν
να µεταβιβάσουν.

Εµείς πόσο καιρό θα πρέπει να κυνηγάµε µάγισσες; Πότε θα
πρέπει να δούµε την πραγµατικότητα και να προστατεύσουµε
αυτό που είναι πραγµατικά δάσος, αυτό που µπορούµε και όχι
αυτό που «χάθηκε» -εντός εισαγωγικών η λέξη- γιατί η πολιτεία
πριν από πολλές δεκαετίες έπρεπε να το δώσει για να αποκατα-
στήσει γεωργούς της περιοχής που έπρεπε να ζήσουν, είναι δικό
τους;

Και θέλω να κλείσω µε το εξής: Κύριε Υπουργέ, θα πω για µια
ακόµη φορά ότι κλείσατε την περίφηµη κατηγορία αυθαιρέτων
5. Γιατί την κλείσατε; Όποιος πρόλαβε να κάνει τακτοποίηση
έκανε. Αυτοί που δεν πήγαν, γιατί δεν είχαν τα χρήµατα τι θα
απογίνουν; Εκεί θα υπάρχουν αυτά τα περίφηµα γιαπιά, τα οποία
θα περιµένουν τι; Να χαθούν από µόνα τους; Τι νόηµα έχει να
βάλετε ηµεροµηνία; Όποιος µπορεί, όποτε µπορεί πρέπει να πη-
γαίνει να το τακτοποιεί, εκτός αν έχετε τη βούληση ότι ό,τι δεν
τακτοποιήθηκε να κατεδαφίζεται, οπότε εκεί αλλάζει η συζήτηση.
Από τη στιγµή που δεν υπάρχει αυτή η βούληση κανενός κόµµα-
τος, παρακαλώ πολύ να δείτε την πραγµατικότητα. Να δώσουµε
τη δυνατότητα σε αυτούς τους ανθρώπους να τακτοποιήσουν
αυτές τις εκκρεµότητες, απαγορεύοντας -είναι γνωστή η ηµερο-
µηνία- για οτιδήποτε άλλο στο µέλλον. Όµως αυτό που κάποιοι
έχουν τακτοποιηθεί και κάποιοι για λόγους τεχνικούς, οικονοµι-
κούς, αβλεψίας, αµέλειας δεν έχουν τακτοποιηθεί, δεν έχει
νόηµα η πολιτεία να τους λέει ότι έκλεισε η προθεσµία. Με το να
κλείσει η προθεσµία δεν εξαφανίζεται το ακίνητο που είναι µισο-
κατασκευασµένο. Θα πρέπει να ολοκληρωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, αµέσως.
Και σε αυτό, βέβαια, κολλάει ότι πολλά από αυτά που δεν

έχουν τακτοποιηθεί είναι γιατί είναι σε περιοχές που είναι σε εξ
αδιαιρέτου οικόπεδο. Εκεί ζητάµε, πραγµατικά, να µπορεί ο ιδιο-
κτήτης που το νέµεται, που το έχει πάνω από δέκα χρόνια, που
φορολογείται, που φαίνεται στον ΕΝΦΙΑ, να µπορεί µονοµερώς
να πηγαίνει να τακτοποιεί το ακίνητό του. Δεν µιλώ για τακτοποί-
ηση περιουσιακών στοιχείων. Αυτό δεν µας ενδιαφέρει. Εµάς µας
ενδιαφέρει η τακτοποίηση σαν κτίσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Όλα αυτά που είπα -δεν έχω χρόνο να
πω και κάτι ακόµη- νοµίζω ότι είναι σηµαντικά προβλήµατα, απα-
σχολούν πάρα πολλούς συµπολίτες µας, πιθανόν σε όλη την Ελ-
λάδα, σίγουρα όµως επαναλαµβάνω στην ανατολική Αττική και
ζητούµε τη δική σας προσέγγιση, προκειµένου να δώσουµε λύ-
σεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ως προς αυτό που ανέφερε ο καλός συνάδελφος
για τα λατοµεία στον Διόνυσο, κατ’ αρχάς, το γνωρίζετε πολύ
καλά -το έχουµε πει- ότι το Ρυθµιστικό Σχέδιο Αττικής, όπως πε-
ριγράφεται µε τον ν.4277/2014, είναι νόµος του κράτους, έχει κα-
ταστήσει σαφέστατα ότι ως αποκατάσταση των λατοµείων της
περιοχής επιτρέπονται µόνο ήπιες χρήσεις αναψυχής, πολιτι-
σµού, χωρίς αµφισηµίες ή εξαιρέσεις. Αυτό είναι ξεκάθαρο.

Και επίσης, ήδη το παλιότερο προεδρικό διάταγµα του 1988
περί προστασίας του Πεντελικού, επίσης, προστατεύει ακόµη και
τη µεταβατική λειτουργία λατοµικών χώρων. Και βεβαίως, έχει
ξεκινήσει, όπως γνωρίζετε και η εκπόνηση µελέτης για να προ-
χωρήσουµε και να επικαιροποιήσουµε το προεδρικό διάταγµα.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, θα αξιολογήσουµε και θα εξετάσουµε
τη δυνατότητα µιας νοµοθετικής ρύθµισης η οποία θα διασφαλί-
ζει στους κατοίκους της περιοχής ότι δεν θα γίνονται ούτε και
έρευνες. Διότι αυτή τη στιγµή, όντως, έρευνες µπορούν να γί-
νουν. Βεβαίως, δεν µπορούν να επαναλειτουργήσουν τα λατο-
µεία, αλλά εξετάζουµε και αξιολογούµε πώς θα µπορέσουµε να
εισάγουµε µια διάταξη που θα καταργήσει και αυτό τον κίνδυνο
έτσι όπως τον βλέπουν οι κάτοικοι της περιοχής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Και τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αποστόλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.

Σας παρακαλώ πολύ, ναι µεν να γίνεται κάποια υπέρβαση, αλλά
µέσα στα λογικά όρια, γιατί είναι αρκετοί συνάδελφοι για να µι-
λήσουν.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα
χρειαστώ λίγο χρόνο. Θα προσπαθήσω.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιό σας αποτελεί την επι-
τοµή της νοµοθετικής απαξίωσης όχι µόνο από πλευράς διαδι-
κασιών αλλά και περιεχοµένου. Θα σταθώ σε δύο βασικά θέµατα,
στη διαχείριση του δασικού χαρακτήρα εδαφών και στην ανα-
βάθµιση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, της ΡΑΕ, που µε τη
λειτουργία της µέχρι σήµερα δεν έχει δείξει καµµία ανησυχία και
κανένα ενδιαφέρον για την αγωνία των τοπικών κοινωνιών που
υπερασπίζονται περιβαλλοντικές, ιστορικές, πολιτιστικές αξίες.

Εµείς στην Εύβοια ειδικά το γνωρίζουµε πολύ καλά αυτό. Έχει
γίνει πλέον κανόνας ο αιφνιδιασµός από επενδυτές, που κυριο-
λεκτικά έχουν αλώσει το περιβάλλον της Εύβοιας, όσο κι αν η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή αντιδρά. Μόλις προχθές η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή ανακοίνωσε ότι όλες οι ανεµογεννήτριες στην Ελλάδα
είναι παράνοµες. Μας δίνει δύο µήνες περιθώριο να αλλάξουµε
το θεσµικό πλαίσιο, αλλιώς θα µας σύρει για µια ακόµη φορά στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια.

Αποκαλύπτεται πλέον µε τον πιο περίτρανο τρόπο η ακραία
λεηλασία της φύσης για την εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόν-
των. Ξέρετε πώς αντιµετωπίζει την απειλή της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής το νοµοσχέδιό σας; Ορίζει ότι οι υφιστάµενες
δραστηριότητες µένουν ως έχουν και όσες δεν έχουν αδειοδο-
τηθεί να µπορούν να υλοποιηθούν, ανεξάρτητα µε το αν έχουν
επιπτώσεις στην ακεραιότητα της προστατευόµενης περιοχής.
Και αυτό πολύ απλά σηµαίνει ότι τα υφιστάµενα έργα γίνονται
απλά αδειοδοτηµένα µε άµεση εφαρµογή στα έργα των αιολικών
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πάρκων και εννοώ ιδιαίτερα της κεντρικής Εύβοιας, που ήδη
έχουν εγκεκριµένες αποφάσεις περιβαλλοντικών όρων και για τα
υπόλοιπα βεβαίως σε Εύβοια και Σκύρο, όπου µεθοδεύεται δο-
λίως η έκδοση περιβαλλοντικής αδειοδότησης παρά τις δεσµεύ-
σεις που αλλεπάλληλα έχετε ήδη υποσχεθεί ότι θα τις τηρήσετε. 

Και έρχοµαι στη διαχείριση των υδάτων. Όταν, κύριε Υπουργέ,
επαναφέρατε τους δύο βασικούς φορείς ύδρευσης ΕΥΔΑΠ και
ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, δεν αντιληφθήκατε ότι η λειτουργία τους
από εκεί και πέρα θα διέπεται από όρους αγοράς; Διαµορφώνε-
ται πλέον µια νέα κατάσταση στην τιµολογιακή πολιτική των υδά-
των. Μπορεί οι διατάξεις αυτού του νόµου να κηρύχθηκαν από
το Σ.τ.Ε. αντισυνταγµατικές, αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι δεν
ισχύει ο νόµος, αφού βασικές διατάξεις παραµένουν, όπως είναι
για παράδειγµα η εποπτεία του Υπερταµείου. Είναι δεδοµένη. 

Αυτό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα και αυτή η εποπτεία και
ο έλεγχος συνδέεται µε δυνατότητες αγοράς, ιδιωτικοποιήσεις,
που ολοκληρώνεται σήµερα, και αποτελεί βασικό στόχο για τις
ρυθµιστικές αρχές. Έτσι λειτουργούν οι αρχές.

Όσοn αφορά τα αστικά απόβλητα στόχος της πρότασής σας
είναι η παράδοσή τους στον ιδιωτικό τοµέα. Θα σας περιγράψω
µε λίγα λόγια την πραγµατικότητα που αντιµετωπίζει η Εύβοια
αυτή τη στιγµή. Ο µοναδικός ΧΥΤΑ που λειτούργησε πριν χρόνια
στην Εύβοια είναι αυτός της Χαλκίδας. Σταµάτησε όµως γιατί
έχει κορεστεί. Γι’ αυτό και τα σκουπίδια της Εύβοιας ταξιδεύουν
ανά την Ελλάδα, Τρίκαλα, Θήβα, Άµφισσα. Μια διαδικασία που
κaι αυτή έχει εξαντλήσει τα όριά της. Γιατί τόσο ο ΦΟΔΣΑ όσο
και ο Δήµος Χαλκιδέων παίρνουν άριστα στις διαπιστώσεις, αλλά
µηδέν στην αποτελεσµατικότητα. Από το 2020 αναζητείται λύση.
Υπήρχαν χρήµατα από το ΕΣΠΑ 2014-2020. Χάθηκαν. 

Αναζητούνται νέοι πόροι, ενώ τα σκουπίδια συνεχίζουν τα τα-
ξίδια τους. Και στο προσφιλές για εσάς τη διαχείριση, των δασών
και των δασικών οικοσυστηµάτων. Όλη η προσέγγισή σας διέπε-
ται από µία λογική προεκλογική. Επαναφέρατε ρυθµίσεις που
έχουν ήδη κριθεί αντισυνταγµατικές, όπως οι οικιστικές πυκνώ-
σεις µόνο και µόνο για να κερδίσετε χρόνο ή να έχετε σε οµηρία
αυτούς που αφορούν. Διότι όταν προβλέπεται η διαδικασία των
προεδρικών διαταγµάτων, νοµίζω όσοι ξέρουν από αυτά κατα-
λαβαίνουν πότε θα εκδοθούν αυτά τα προεδρικά διατάγµατα.
Όµως η οµηρία είναι προεκλογική. 

Φτάσατε µέχρι του σηµείου να καταργήσετε το τεκµήριο κυ-
ριότητας του δηµοσίου που απορρέει από τις συνθήκες απελευ-
θέρωσης της χώρας. Το υπερασπίστηκαν εδώ και εκατόν
ογδόντα επτά χρόνια όλες οι κυβερνήσεις και εσείς µε µια εγκύ-
κλιο το καταργήσατε. Δεν θα περάσει τόσο απλά αυτό το σκάν-
δαλο των σκανδάλων της νεότερης Ελλάδας. Πρόκειται για τη
µεγαλύτερη επιβράβευση των καταπατήσεων δηµόσιας περιου-
σίας από καταβολής του ελληνικού κράτους. 

Σας λέω ότι πριν δύο χρόνια βγήκε συγκεκριµένη απόφαση
από το Εφετείο Θεσσαλονίκης και αφορούσε δεκαεπτά χιλιάδες
στρέµµατα δάσους στη Χαλκιδική και οι διεκδικητές ήταν από τη
µια µεριά οι ιδιώτες και οι Μονές και από την άλλη το δηµόσιο.
Και η απόφαση που βγήκε ήταν ότι αναγνώρισε το τεκµήριο κυ-
ριότητας του δηµοσίου το Εφετείο. Τι θα κάνετε; Θα ανατρέψετε
αυτή την απόφαση; Και αν πάµε και παλιότερα οι αποφάσεις είναι
πολύ περισσότερες.

Και επειδή νοµίζετε όλοι ότι εµείς δεν έχουµε προτάσεις, να
σας πω ότι βεβαίως και έχουµε προτάσεις και βεβαίως είναι ζη-
τήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετωπιστούν. Όµως εσείς έχετε
µπερδέψει την κυριότητα µε τη χρήση. 

Εµείς λέµε πάρα πολύ απλά ότι, στη φάση αυτή, αυτό που πρέ-
πει να αναδειχθεί είναι πόσα δασικού χαρακτήρα εδάφη αποτε-
λούν καλλιεργούµενες εκτάσεις και πόσο αγροκτήµατα δασώ-
θηκαν από την εγκατάλειψη της αγροτικής δραστηριότητας. Από
τις δύο αυτές κατηγορίες πρέπει να προκύψουν ποια είναι τα κα-
ταπατηµένα και η αρµοδιότητα αυτή ανήκει στο Εθνικό Κτηµατο-
λόγιο. Μην το ξεχνάτε! Το Κτηµατολόγιο είναι που θα αναδείξει τα
εµπράγµατα δικαιώµατα του δηµοσίου. Αυτός ήταν ο σκοπός, ο
στόχος που ξεκίνησε αυτή η διαδικασία των δασικών χαρτών του
Εθνικού Κτηµατολογίου. Άρα λοιπόν θα αναδειχθούν ποια είναι
καταπατηµένα. Και εκεί βεβαίως το δηµόσιο ουαί κι αλίµονο εάν
δεν υπερασπιστεί το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου. 

Όσον αφορά όµως τις χρήσεις, εδώ τα πράγµατα είναι πολύ
καθαρά. Όπου υπάρχει αγροτική χρήση η οποία επιβεβαιώνεται
µε τη δήλωση τη συγκεκριµένη της εκµετάλλευσης, τις δηλώσεις
ΟΣΔΕ -που είναι ένα χαρακτηριστικό στοιχείο για την ανάδειξη-
εκεί λέµε εµείς να συνεχιστεί η αγροτικού χαρακτήρα δραστη-
ριότητα και µάλιστα χωρίς εξαγορά. Γιατί υπάρχει πρόβληµα µε
την εξαγορά. Το ξέρετε από την προηγούµενη ρύθµιση. Άρα, λοι-
πόν, λύνουµε τα θέµατα αυτά που αφορούν αγροτικές εκτάσεις. 

Όσον αφορά τώρα τα υπόλοιπα που έχουν σχέση µε δασικό χα-
ρακτήρα και εφόσον σε αυτά υπάρχει δραστηριότητα αγροτική,
βεβαίως και θα αφήσουµε τη νοµή να συνεχιστεί. Το λέω αυτό ιδι-
αίτερα επειδή αυτή είναι µια περίπτωση που αφορά ελαιοπερίβολα
σε όλη τη χώρα, που είναι πάρα πολλά. Και το δηµόσιο να τα πάρει;
Να τα κάνει τι; Αγροτική δραστηριότητα θέλουµε. Άρα λοιπόν εκεί
µπορούµε να δούµε την παρέµβαση στο πλαίσιο της αγροτικής
δραστηριότητας. Και αυτό είναι ένα θέµα το οποίο θα λυθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει, παρακαλώ, να
κλείσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα, λοιπόν, πού είναι η διαφορά
µας; Η διαφορά µας είναι εκεί όπου δεν υπάρχει ο αγροτικός χα-
ρακτήρας. Εµείς λέµε ότι αν δεν υπάρχει αγροτικός χαρακτήρας,
τι µένει πίσω από αυτή τη διαδικασία ειδικά για τα δασικού χα-
ρακτήρα εδάφη; Το µεγάλο ζήτηµα της κυριότητας αυτών των
εκτάσεων που εσείς καταργείτε. 

Βλέπετε τον τρόπο που µιλάω, γιατί έχω υπερασπιστεί αυτές
τις απόψεις. Και πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω γιατί αυτό
που τόσα χρόνια, διακόσια χρόνια, αυτό το δηµόσιο υπερασπί-
στηκε, έρχεστε εσείς µε µια απλή τροπολογία και ο γραµµατέας
του Υπουργείου και λέει ότι αµέσως καταργούµε το τεκµήριο κυ-
ριότητας από το δηµόσιο. 

Είναι υποχρεωµένο από δω και πέρα το δηµόσιο να έχει στοι-
χεία, ο πολίτης δεν θα έχει στοιχεία. Καταλαβαίνετε εσείς λοιπόν
σε µια τέτοια διαδικασία τι θα συµβεί όπου υπάρχουν τεράστια
συµφέροντα. Αυτά θέλουµε να χτυπήσουµε εµείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ.

Γι’ αυτό λοιπόν υπάρχει καιρός, αποσύρτε το. Σας το λένε κι
οι δικοί σας, το λέµε κι εµείς, πολύς κόσµος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα απλώς να επισηµάνω δυο πράγµατα µετά από την

οµιλία του κ. Αποστόλου. Κύριε Αποστόλου, µια απάντηση θα
σας δώσω και µια διευκρίνιση να ζητήσω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να πάρω µια ανάσα, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα πάρετε ανάσα. Δεν θα µιλάτε, θα ακούτε τώρα, οπότε
θα την πάρετε την ανάσα σας.

Λοιπόν αναφέρατε στην αρχή της τοποθέτησής σας ότι η Κο-
µισιόν απαγόρευσε όλα τα αιολικά πάρκα στην Ελλάδα και τις
ανεµογεννήτριες. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τα έκρινε παράνοµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ναι, ότι τα έκρινε παράνοµα. Αυτό από πού προκύπτει;
Διότι δεν υπάρχει κάτι τέτοιο, κύριε συνάδελφε.

Αλλά πάµε σε ένα δεύτερο, για να διευκρινίσω κάτι ουσιαστικό.
Είπε ο κύριος συνάδελφος ότι η διάταξη για τις οικιστικές πυ-
κνώσεις εκρίθη αντισυνταγµατική. Αλλά το δέχοµαι αυτό ως µια
γενναία αυτοκριτική από µέρους σας, δεδοµένου ότι είχε όντως
κριθεί από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επικρατείας αντι-
συνταγµατική η διάταξη που είχε φέρει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
µε τον ν.4389/2016. 
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Τι κάνουµε τώρα µε τις οικιστικές πυκνώσεις; Για να µην αι-
ωρούνται τέτοιες ασάφειες, ότι τάχατες το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας έχει ρίξει µια διάταξη τέλος πάντων, την εφαρµογή της
διάταξης του ν.4685 της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, τι κάνουµε
τώρα; Ανοίξαµε αυτή την πλατφόρµα και οι ιδιοκτήτες αυτών των
αυθαιρέτων, εξαιρουµένων όµως, προσέξτε, αυθαιρέτων σε πε-
ριοχές «NATURA», σε αρχαιολογικούς χώρους, σε εξόδους που
η πυροσβεστική θεωρεί σηµαντικές και σε πολλές άλλες, υδατο-
ρέµατα, αιγιαλό και λοιπά και λοιπά, αυτές δεν µπήκαν στη ρύθ-
µιση, οι υπόλοιποι λοιπόν που µπήκαν στη ρύθµιση δήλωσαν τα
τετραγωνικά τους, αν είναι πρώτη κατοικία, αν έχουν βοηθητι-
κούς χώρους, αν είναι το ένα ή το άλλο. 

Όλα τα στοιχεία λοιπόν αυτά θα τα µαζέψουµε, θα ετοιµά-
σουµε την οικονοµοτεχνική µελέτη και θα πάµε στο Συµβούλιο
της Επικρατείας, το οποίο εκείνο θα µας υποδείξει µε ποιους
όρους θα διατηρηθούν όσα µπορούν να διατηρηθούν, ποια θα
οδηγηθούν σε κατεδάφιση, και έτσι λοιπόν δεν θα υπάρχει κα-
νένα θέµα αντισυνταγµατικότητας. 

Άρα το πάθηµα της αντισυνταγµατικότητας επί ΣΥΡΙΖΑ για ένα
τόσο ευαίσθητο θέµα έχει γίνει µάθηµα σε όλη την πολιτεία.

Και για το θέµα που θέσατε εσείς, κύριε Βλάχο, για την ενδε-
χόµενη παράταση, για τον χρόνο που οι ιδιοκτήτες αυτού του εί-
δους των αυθαιρέτων θα πρέπει να δηλώσουν, κατ’ αρχάς εµείς
θεωρούµε ότι πρέπει κάποια στιγµή να υπάρχει µια κατάληξη.
Διότι αλλιώς δεν µπορεί να γίνει το επόµενο βήµα, που θα είναι
προς όφελος πάνω από όλα του περιβάλλοντος και βεβαίως θα
ωφεληθούν και εκείνοι που έχουν τις προϋποθέσεις, που το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας θα κρίνει, για να διατηρήσουν τις οικίες
τους. Εν πάση περιπτώσει θα το συζητήσουµε µε τον Υπουργό
και θα καταλήξουµε τις επόµενες ηµέρες σε µια απόφαση αν
χρειάζεται ή έχει παράταση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαρίτου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, τη στιγµή που η κοινωνία βρίσκεται ακόµα

υπό την επήρεια του σοκ των Τεµπών, που συνεχίζετε να προκα-
λείτε ιδιαίτερα τη νέα γενιά, χαρακτηρίζοντας το έγκληµα ως
«θυσία» ή και ως «ευκαιρία» κατά τον κ. Γεωργιάδη, τη στιγµή
που η κοινωνία ασφυκτιά και εσείς εµπαίζετε τους εργαζοµένους
µε την ισχνή αύξηση του κατώτατου µισθού, που έχει ήδη εξαε-
ρωθεί από τα κύµατα της ακρίβειας, εσείς αυτή τη στιγµή επιλέ-
γετε να ψηφίσετε νοµοσχέδιο που υποτίθεται θέλει να ρυθµίσει
τη διαχείριση του νερού και των απορριµµάτων, ενώ στην πραγ-
µατικότητα η στόχευσή του είναι να ανοίξει διάπλατα τον δρόµο
για την ιδιωτικοποίηση ενός δηµόσιου κοινωνικού αγαθού όπως
το νερό αλλά και της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Λέτε διαρκώς ότι δεν είναι αυτές οι προθέσεις σας. Αν δεν
είναι τότε, γιατί την ευθύνη διαχείρισης του νερού από το δηµό-
σιο την εκχωρείτε σε µια ρυθµιστική αρχή, διευρύνοντας τις αρ-
µοδιότητες στη σηµερινή ΡΑΕ; 

Γιατί αποκρύπτετε σκόπιµα ότι προορισµός των ρυθµιστικών
αρχών είναι να ρυθµίζουν προβλήµατα, όπου υπάρχει αγορά,
όπου υπάρχουν θέµατα ανταγωνισµού; 

Γιατί αποκρύπτετε ότι σήµερα η διαχείριση του νερού µέσω
των υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης δεν αποτελεί αγορά
ούτε εµπλέκονται ανταγωνιστικοί φορείς; 

Εσείς τι ακριβώς θέλετε υποτίθεται να ρυθµίσετε µεταβιβάζον-
τας την ευθύνη του κράτους σε µια ρυθµιστική αρχή; Εκτός αν ο
στόχος είναι το άνοιγµα του δρόµου της ιδιωτικοποίησης του
νερού και τότε προφανώς προκύπτει η αγορά και βεβαίως η
ανάγκη της ρύθµισής της από ρυθµιστική αρχή.

Γιατί αποκρύπτετε ότι βάσει νόµου η ρυθµιστική αρχή είναι
ανεξέλεγκτη, ότι οι πράξεις είναι εκτελεστές χωρίς να υπόκεινται
σε έλεγχο από το κράτος; 

Εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ, τις άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης δεν
µας ακούτε. Ακούστε το Σ.τ.Ε., που σας είπε καθαρά ότι το νερό
είναι δηµόσιο αγαθό. Ακούστε την Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής. Ακούστε τουλάχιστον τους εκπροσώπους των ΔΕΥΑ,

των δήµων, που διαχειρίζονται το νερό και οι οποίοι µε δεκάδες
ψηφίσµατα σάς λένε ότι δεν λειτουργούν στα πλαίσια της αγο-
ράς, εποµένως δεν αναπτύσσουν µεταξύ τους σχέσεις ανταγω-
νισµού για να υπάρχει ανάγκη ρύθµισης. 

Προς τι λοιπόν η ένταξη, η εποπτεία σε µια ρυθµιστική αρχή
που ρυθµίζει κανόνες ανταγωνισµού που δεν υπάρχουν και δεν
ταιριάζουν µε το σηµερινό καθεστώς των ΔΕΥΑ και των δήµων;
Εκτός κι αν ανοµολόγητο, επόµενο βήµα σας είναι να προχωρή-
σετε σε αλλαγές, σε συγχωνεύσεις των ΔΕΥΑ, να τις ωθήσετε να
εκχωρούν σε ιδιωτικά συµφέροντα τις υποδοµές ύδρευσης, τα
δίκτυα, κάτω από το βάρος των χρεών, που µε ευθύνη σας έχουν
συσσωρεύσει λόγω του ενεργειακού κόστους, κάτω από την
αδυναµία να λειτουργήσουν αποψιλωµένες από εξειδικευµένο
προσωπικό. 

Εσείς, κύριοι, δεν το κρύβετε και δεν το έχετε κρύψει µέχρι
τώρα. Είστε έτοιµοι να παραχωρήσετε σε ιδιωτικά συµφέροντα
µέσω ΣΔΙΤ παλιές και νέες υποδοµές, φράγµατα, υδραγωγεία
και άλλα. 

Οφείλουν να γνωρίζουν οι πολίτες ότι µαζί µε τους φουσκω-
µένους λογαριασµούς της ΔΕΗ, τις εισπρακτικές εταιρείες, θα
φουσκώνουν και οι λογαριασµοί της ύδρευσης, θα φυτρώνουν
σιγά-σιγά και στη διαχείριση του νερού ανάλογες εισπρακτικές
εταιρείες.

Στο νοµοσχέδιο, κύριοι, µε τις διατάξεις του άρθρου 160, ακυ-
ρώνετε, κύριε Υπουργέ, το υδροηλεκτρικό εργοστάσιο της ΔΕΗ
από φυσικό αέριο στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής. Συντελείται µια κατά-
φωρη αδικία σε βάρος της Ροδόπης. 

Για να λέµε τα πράγµατα καθαρά, σε λίγα χρόνια οδηγείται σε
κλείσιµο το υπάρχον εργοστάσιο της ΔΕΗ, αφού η άδεια που χο-
ρηγήθηκε από τη ΡΑΕ για την ίδρυση της δεύτερης µονάδας που
θα το αντικαταστήσει παύει να υφίσταται µε το άρθρο 130. 

Σας θυµίζω ότι η ΡΑΕ στις αρχές του 2021 ενέκρινε την αδει-
οδότηση της δεύτερης µονάδας της ΔΕΗ στην Κοµοτηνή -το το-
νίζω- που θα αντικαταστήσει την υπάρχουσα. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, απαντώντας σε ερώτησή µου για την
επίσπευση της υλοποίησης αυτού του σχεδίου αποκρύψατε ότι
η διοίκηση της ΔΕΗ, όχι προφανώς εν αγνοία σας, είχε άλλους
σχεδιασµούς. Προχώρησε σε επένδυση, όχι στο δικό της εργο-
στάσιο της ΔΕΗ στην Κοµοτηνή, που ήταν και η πιο συµφέρουσα
λύση λόγω της ύπαρξης υποδοµών, αλλά επέλεξε να επενδύσει
σε µονάδα ηλεκτροπαραγωγής ιδιωτικών συµφερόντων στην
Αλεξανδρούπολη. 

Το αποκρύψατε τότε σκόπιµα, όπως αποκρύψατε τότε στην
απάντησή σας ότι στο προσχέδιο της µελέτης επάρκειας του
ΑΔΜΗΕ ως το 2035, που προφανώς και αυτό το γνωρίζατε, το
υπάρχον εργοστάσιο της ΔΕΗ στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής θα τεθεί
εκτός λειτουργίας, εφόσον δεν προχωρήσει η δεύτερη µονάδα
νέας γενιάς.

Εσάς το ενδιαφέρον σας δεν ήταν ποτέ η ΔΕΗ, αλλά για την
κατασκευή της µονάδας ιδιωτικών συµφερόντων ηλεκτροπαρα-
γωγής µε φυσικό αέριο στη ΒΙΠΕ Κοµοτηνής, απέναντι ακριβώς
από το εργοστάσιο της ΔΕΗ. Ήταν τα deal του κ. Μητσοτάκη,
πριν την ενεργειακή κρίση, µε τα ιδιωτικά συµφέροντα στον χώρο
της ενέργειας.

Σήµερα, κύριοι, µε το άρθρο 160 ενταφιάζεται οριστικά το ερ-
γοστάσιο της ΔΕΗ στην Κοµοτηνή, αφού, όπως προβλέπουν οι
διατάξεις του άρθρου, οι υφιστάµενες άδειες παραγωγής που
χορήγησε η ΡΑΕ, για τις οποίες δεν έχει χορηγηθεί προσφορά
σύνδεσης από τον ΑΔΜΗΕ, παύουν αυτοδικαίως µε την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου. Η ψήφιση µιας τέτοιας ρύθµισης,
όπως έχει, µόνο ως έγκληµα σε βάρος της Ροδόπης µπορεί να
χαρακτηριστεί, όταν είναι γνωστό ότι η µονάδα της ΔΕΗ στην Κο-
µοτηνή στηρίζει την τοπική οικονοµία, την εργασία σε µια µάλι-
στα ακριτική περιοχή, που έχει ανάγκη από επενδυτικά σχέδια
που συµβάλλουν στην ανάπτυξη. Αν κάτι τέτοιο γινόταν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, θα είχαν ξεσηκωθεί και οι πέτρες. 

Αφήστε τα µεγάλα λόγια για την ανάπτυξη της Θράκης, τα επι-
κοινωνιακά παιχνίδια µε τα πορίσµατα της διακοµµατικής. Δεν
έχουν καµµία, µα καµµία απολύτως αξία. Σας καλώ να τροποποι-
ήσετε την επίµαχη διάταξη συµπληρώνοντας ότι εξαιρούνται οι
αδειοδοτηµένες από τη ΡΑΕ µονάδες, για τις οποίες υπάρχει
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ενεργή σύνδεση µε τον ΑΔΜΗΕ της µονάδας που θα αντικατα-
στήσει. Σε διαφορετική περίπτωση, θα είστε υπόλογοι και έκθετοι
στην κοινωνία της Ροδόπης. Θα έχει πράγµατι ενδιαφέρον τι θα
ψηφίσουν οι κυβερνητικοί Βουλευτές της περιοχής για τέτοια
ρύθµιση που αδικεί και πλήττει καίρια τη Ροδόπη. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον Υφυπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας κ. Τουρνά, να τοποθετηθεί επί των
τροπολογιών του. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να ενηµε-
ρώσω το Σώµα σχετικά µε την προώθηση τριών διατάξεων εκ του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Η
πρώτη αφορά στην επικαιροποίηση της διαδικασίας υλοποίησης
διενέργειας πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού
ελέγχου κτηρίων της επικράτειας, προκειµένου να διασφαλιστεί
η περαιτέρω αντισεισµική θωράκιση της χώρας, η οποία αποτελεί
και βασική προτεραιότητα της πολιτείας. Η δεύτερη αφορά στην
τροποποίηση της υφιστάµενης διάταξης περί πρόβλεψης υπο-
χρέωσης καθαρισµού οικοπέδων και λοιπών ακάλυπτων χώρων
ενόψει της φετινής αντιπυρικής περιόδου. Και η τρίτη αφορά στη
θεσµοθέτηση ειδικής εξουσιοδοτικής διάταξης περί κατάρτισης,
αντικατάστασης και τροποποίησης του οργανισµού του Υπουρ-
γείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε προεδρικό
διάταγµα.

Όσον αφορά στην πρώτη νοµοθετική ρύθµιση, αυτή κρίνεται
ότι είναι αναγκαία, καθώς το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο που
αφορά στη διαδικασία διενέργειας πρωτοβάθµιου και δευτερο-
βάθµιου προσεισµικού ελέγχου κτηρίων είναι ελλιπές και ως εκ
τούτου καθίσταται επιτακτική η αναθεώρηση και ο εκσυγχρονι-
σµός του ειδικά στη χώρα µας η οποία παρουσιάζει την υψηλό-
τερη σεισµική επικινδυνότητα στην Ευρώπη, ενώ κατέχει την
έκτη θέση παγκοσµίως. Ειδικότερα, η προτεινόµενη ρύθµιση
αφορά στην πρόβλεψη διαδικασίας υλοποίησης διενέργειας
πρωτοβάθµιου και δευτεροβάθµιου προσεισµικού ελέγχου κτι-
ρίων της χώρας από το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδος υπό
την εποπτεία και τις κατευθυντήριες οδηγίες του Οργανισµού
Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας. Ο ΟΑΣΠ θα διαχει-
ρίζεται ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα προς τον σκοπό αυτό για
την καταγραφή των αποτελεσµάτων του προσεισµικού ελέγχου.
Οι εν λόγω δράσεις καθίστανται πλέον υποχρεωτικής φύσεως,
ενώ δύνανται να χρηµατοδοτούνται από προγράµµατα δηµοσίων
επενδύσεων. Τα ειδικότερα ζητήµατα, όπως ενδεικτικά η κατη-
γοριοποίηση των ελεγχοµένων κτηρίων, ο τρόπος υλοποίησης
των δράσεων και η πηγή και ο τρόπος χρηµατοδότησης, θα κα-
θορίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση.

Με τη δεύτερη προτεινόµενη ρύθµιση επιχειρείται η τροποποί-
ηση της υφιστάµενης διάταξης περί της υποχρέωσης καθαρι-
σµού οικοπεδικών και λοιπών ακάλυπτων χώρων διευρύνοντας
το πεδίο εφαρµογής και σε περιοχές που δεν προβλέπονταν έως
τώρα και οι οποίες συνέχιζαν να παραµένουν ακαθάριστες καθ’
όλη τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου -µε αποτέλεσµα να
υφίσταται αυξηµένος κίνδυνος πρόκλησης και επέκτασης πυρ-
καγιάς- και θεσµοθετώντας υποχρέωση συντήρησης του καθα-
ρισµού καθ’ όλη τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου. Τέλος,
κατόπιν σχετικής προς τούτο γνωµοδότησης της εισαγγελίας
του Αρείου Πάγου ρυθµίζεται η δυνατότητα αυτεπάγγελτου κα-
θαρισµού τόσο των ως άνω οικοπέδων από τον δήµο, αφ’ ενός
σε περίπτωση µη ανεύρεσης ή µη συµµόρφωσης των υπόχρεων
και αφ’ ετέρου σε περιπτώσεις περιφραγµένων ή επαρκώς περι-
στοιχισµένων χώρων. Ειδικά για περιφραγµένους ή επαρκώς πε-
ριστοιχισµένους χώρους ο οικείος δήµος ταυτόχρονα µε την
επιβολή προστίµου αιτείται από την κατά τόπο αρµόδια Πυρο-
σβεστική Υπηρεσία τη διενέργεια αυτοψίας και τη βεβαίωση συν-
δροµής υψηλού κινδύνου πρόκλησης ή ταχείας επέκτασης
πυρκαγιάς και βάσει αυτής προβαίνει σε αυτεπάγγελτο καθαρι-
σµό των εν λόγω χώρων για την άρση του κινδύνου.

Αναφορικά µε την τρίτη νοµοθετική ρύθµιση και στο πλαίσιο
κατάρτισης του υπό έκδοση οργανισµού του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κρίθηκαν αναγκαίες κά-
ποιες δοµικές αλλαγές προς τη βελτίωση της επιχειρησιακής
αποτελεσµατικότητας οι οποίες απορρέουν από την ιδιαίτερη
φύση του Υπουργείου, δεδοµένης της υπαγωγής σε αυτό της Γε-
νικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας και του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος. Εκ του λόγου αυτού ετέθη ζήτηµα περί της
δυνατότητας εφαρµογής της εξουσιοδοτικής διάταξης του άρ-
θρου 20 του ν.4622/2019 ως αφορούσας µόνο σε πολιτικούς ορ-
γανισµούς, ενώ ο οργανισµός του Υπουργείου περιλαµβάνει
τόσο πολιτικές όσο και επιχειρησιακές δοµές. Ως εκ τούτου, µε
την προσθήκη του εν θέµατι άρθρου του ν.4662/2020 αίρεται
οποιαδήποτε αµφισβήτηση επ' αυτού. 

Κατόπιν των ανωτέρω εισηγούµαι την ψήφιση των προωθού-
µενων διατάξεων του Υπουργείου µας καλώντας σε οµόθυµη
στήριξη τους από τα κοινοβουλευτικά κόµµατα και τους Βουλευ-
τές.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Υπάρχει κάποια ερώτηση, συνάδελφοι; Όχι.
Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τούµε σήµερα, µεταξύ άλλων, ένα από τα κρισιµότερα ζητήµατα
που ήδη µας απασχολεί και θα συνεχίσει, λόγω της κλιµατικής
αλλαγής που βιώνει ο κόσµος, να µας απασχολεί. Απασχολεί δε
και ειδικά εµάς, τους Βουλευτές της ελληνικής περιφέρειας. Και
αναφέροµαι, φυσικά, στο ζήτηµα της διαχείρισης του νερού. 

Όπως είναι γνωστό, το 80% του αρδευτικού νερού κατευθύ-
νεται στις καλλιέργειες, ενώ ένα 65% µε 70% αντλείται από υπό-
γειους υδροφόρους ορίζοντες, γεγονός που δηµιουργεί
σηµαντικά ζητήµατα υφαλµύρωσης του υδροφόρου ορίζοντα.
Προέρχοµαι από µία περιοχή που βιώνουµε καθηµερινά τα ζητή-
µατα της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και της υφαλµύρωσης εκ του
λόγου της υπεράντλησης του υδροφόρου ορίζοντα. Γι’ αυτόν τον
λόγο µπορούµε να πούµε ότι η διαχείριση των υδάτων είναι ένα
από τα κρισιµότερα ζητήµατα της επόµενης δεκαετίας, ειδικά για
την ελληνική περιφέρεια την οποία εµείς εκπροσωπούµε. 

Στον τοµέα αυτό µέσω του νοµοσχεδίου γίνονται δύο σηµαν-
τικές παρεµβάσεις:

Η πρώτη είναι ότι προχωρά σε µία σειρά από αρδευτικά έργα
η Κυβέρνηση. Δύο εξ αυτών γίνονται στη Λακωνία. Αναµένεται η
δηµοπράτηση ενός µεγάλου φράγµατος, του φράγµατος της Κε-
λεφίνας, καθώς επίσης και η αναβάθµιση του αρδευτικού δι-
κτύου Τρινάσου, το οποίο είναι έτοιµο να ενταχθεί στο νέο
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2023-2027. Αυτά, όσον αφορά
στα αρδευτικά έργα, τα οποία, όπως όλοι γνωρίζουµε, είναι και
χρονοβόρα, αλλά είναι και πολύ απαραίτητα για την ελληνική πε-
ριφέρεια και κυρίως για την πρωτογενή παραγωγή. 

Δεύτερον, όπως φαίνεται από το νοµοσχέδιο, προχωρούµε σε
ορισµένες ρυθµιστικές παρεµβάσεις, όπως αυτή που συζητάµε
σήµερα, και αφορά στην επέκταση των αρµοδιοτήτων της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Ενέργειας, ώστε να καλύπτει πλέον τις υπηρε-
σίες ύδρευσης και αποχέτευσης. Εδώ, λοιπόν, είναι ένα τεράστιο
ζήτηµα και όσον αφορά στα βέλη της Αξιωµατικής αλλά και της
Ελάσσονος Αντιπολίτευσης τα οποία είναι πολλά, πρέπει να στα-
θούµε και να δώσουµε ορισµένες συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Με προβληµάτισαν, όµως, ιδιαίτερα και οι ανησυχίες που
έχουν διατυπωθεί από φορείς της περιφέρειάς µου, όπως η
ΔΕΥΑ της Σπάρτης, σχετικό ψήφισµα της οποίας καταθέτω στα
Πρακτικά, για να λάβει γνώση και η κυβερνητική αντιπροσωπεία
που βρίσκεται εδώ, καθώς επίσης και ζητήµατα που άπτονται -
όπως είπα από τα ιοβόλα βέλη της Αντιπολιτεύσεως- της ιδιωτι-
κοποίησης του νερού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορώ να ακούω, εγώ ο οποίος αισθάνοµαι ότι ανήκω σε
µια λαϊκή παράταξη, ότι ξεπουλάµε το νερό, το κατά βάσιν δη-
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µόσιο αγαθό, το οποίο αυτή η Κυβέρνηση -αυτό εγώ συνάγω από
το νοµοσχέδιο που διάβασα- προσπαθεί να νοικοκυρέψει όσον
αφορά στη διαχείρισή του µέσω των κατά τόπους ΔΕΥΑ.

Εν πάση περιπτώσει, έχω παρακολουθήσει τις τοποθετήσεις
της πολιτικής ηγεσίας και πιστεύω ότι οι απαντήσεις του Υπουρ-
γού είναι ξεκάθαρες και κατά τούτο, επίσης, πιστεύω ότι θα δοθεί
µία ξεκάθαρη απάντηση, ότι δεν υπάρχει καµµία πρόθεση ιδιω-
τικοποίησης του νερού, καθώς και όλα τα πειστικά επιχειρήµατα,
που έχει αναπτύξει σχετικά µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία,
µας καλύπτουν. 

Παρ’ όλα αυτά, πιστεύω ότι θα ήταν εξαιρετικά χρήσιµο, κύριε
Υπουργέ, η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση να συνοδευτεί
από µία δέσµη µέτρων στήριξης των ΔΕΥΑ, οι οποίες έχουν εγ-
γενή προβλήµατα -φαίνεται και στο ψήφισµα το οποίο σας κατέ-
θεσα- και πρέπει αυτά να διορθωθούν, να υποστηριχθούν οι
ΔΕΥΑ εκ µέρους της κεντρικής Κυβέρνησης και θεωρώ ότι αυτό
φάνηκε και κατά τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων στις επι-
τροπές. 

Μία τέτοια κίνηση θα ήταν, πιστεύω, ένα ισχυρό σήµα προς
αυτές τις δοµές διαχείρισης των υδάτων, ειδικά στην ελληνική
περιφέρεια, ότι κάθε άλλο παρά προχωρούµε σε αυτό το οποίο
µας κατηγορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αλλά και η Ελάσσων
Αντιπολίτευση. 

Το ζήτηµα της διαχείρισης των υδάτων είναι φλέγον. Θα µας
απασχολήσει για τα επόµενα χρόνια. Και πιστεύω ότι τόσο µε τα
αρδευτικά έργα -µε µία σειρά αρδευτικών έργων που συντελούν-
ται από το παρελθόν, αλλά συνεχίζουν να συντελούνται και ολο-
κληρώνονται- αλλά και µε τέτοιου είδους νοµοθετικές παρεµβά-
σεις, θα δοθεί απάντηση στις ΔΕΥΑ σε αυτό το σοβαρό ζήτηµα
που υπάρχει, όπως είπα προηγουµένως.

Πριν κλείσω, θα ήθελα να αναφερθώ τηλεγραφικά στα ζητή-
µατα των αιολικών πάρκων, των επενδύσεων που έχουν γίνει.
Είµαι υπέρ της αιολικής ενέργειας, υπέρ των φυσικών, αν θέλετε,
πηγών ενέργειας, αλλά περιµένουµε µία τακτοποίηση στα ζητή-
µατα της αιολικής ενέργειας. Δεν µπορεί περιοχές, όπως η Λα-
κωνία, η Μάνη -η ιδιαίτερη πατρίδα µου- και η περιοχή της
Μονεµβασιάς που ενώ είναι το φιλέτο του αιολικού δυναµικού
στη χώρα, να αποτελέσουν τη µοναδική, αν θέλετε, πηγή αιολι-
κής ενέργειας, όσον αφορά στη συνεχή τοποθέτηση αιολικών
πάρκων σε αυτή.

Θα προστατεύσουµε το φυσικό περιβάλλον, θα στηρίξουµε
όλες εκείνες τις προϋποθέσεις που χρειάζονται, αλλά αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν µπορεί να γίνεται ένα δάσος κεραιών όλη η ελ-
ληνική περιφέρεια και µία συνεχής, αν θέλετε, άσκηση
επενδυτικού επιχειρηµατικού ενδιαφέροντος πάνω σε αυτά.

Θεωρώ ότι το νέο χωροταξικό το οποίο το έχουµε ακούσει
πολλές φορές όσο και οι τοποθετήσεις διαφόρων άλλων, αν θέ-
λετε, αιολικών πάρκων -όπως στη θάλασσα, σε ορισµένες περι-
πτώσεις- θα ήταν κάτι πολύ σηµαντικό για περιοχές ιδιαίτερου
φυσικού κάλλους µε µεγάλη χλωρίδα και ιδιαίτερη πανίδα, όπως
είναι η Μονεµβασιά, αλλά και η Μάνη, που δεν µπορούµε πλέον
να βάλουµε άλλα αιολικά πάρκα. Αυτά µπορούν να αντιµετωπι-
στούν µε αυτόν τον τρόπο. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι για την αποκατάσταση
µίας αδικίας, την οποία έχω συζητήσει και µε τον κύριο Υφυ-
πουργό, τον κ. Αµυρά, µε τον οποίο έχουµε µία εξαιρετική συ-
νεργασία, όπως και µε τον Υπουργό, τον κ. Σκρέκα, µε τον
ν.5027/2023 δόθηκε παράταση των συµβάσεων ΙΔΟΧ που είχαν
συναφθεί για την αντιµετώπιση των εκτάκτων αναγκών από τις
πυρκαγιές του καλοκαιριού του 2021, από τη λήξη και µέχρι τη
συµπλήρωση είκοσι τεσσάρων µηνών από την αρχική σύµβαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αυτή η παράταση δόθηκε µόνο για την Εύβοια και εδώ είναι

το περίεργο, αλλά και σε άλλες φάσεις περίεργο όσον αφορά
στην Εύβοια, γιατί δεν κάηκε το καλοκαίρι του ’21 µόνο η Εύβοια,
κάηκαν και άλλες περιοχές, όπως ο Δήµος Ανατολικής Μάνης.
Πιστεύω ότι έπρεπε ισοµερώς και πρέπει ισοµερώς να αντιµετω-
πιστούν αυτά τα θέµατα. 

Θα αναφερθώ και στις αποζηµιώσεις των πυρόπληκτων περιο-

χών που ακόµα, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, -δεν αφορά εσάς ως
αρµοδιότητα, αλλά πρέπει να το πω από του Βήµατος της Βου-
λής- περιµένουµε να αποζηµιωθούν όλοι οι πληγέντες παραγω-
γοί.

Είναι τραγικό να παίρνουν λίγοι ή να παίρνουν οι µισοί χρήµατα
αποζηµιώσεων και να µην παίρνουν οι άλλοι µισοί. Αυτοί που παίρ-
νουν είναι ικανοποιηµένοι, αλλά δεν µιλούν και αυτοί που δεν παίρ-
νουν διαµαρτύρονται εντόνως και ιδιαίτερα σε τέτοιες εποχές. 

Επανέρχοµαι σ’ αυτό, ότι η παράταση δόθηκε µόνο για την Εύ-
βοια και λέω ότι το ίδιο είχε ξαναγίνει και διορθώθηκε µε τον
ν.4964/22. Ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και θα παρακαλούσα
θερµά να το δείτε άµεσα- να επαναληφθεί αυτό, να αποκαταστα-
θεί η τάξη, η ισονοµία, η ισοπολιτεία και για τη Δασική Υπηρεσία
Γυθείου, που µε ηρωικό τρόπο αντιµετώπισε τη µετά πυρκαγιών
του 2021 κατάσταση, µε ανασχετικά έργα, µε υποστηρικτικά
έργα παρεµβάσεων, µε κορµοδέµατα, κορµοπλέγµατα και άλλες
παρεµβάσεις, ώστε η σύµβαση των ΙΔΟΧ που παρατάθηκε για
την Εύβοια, να παραταθεί και για τον Δήµο Ανατολικής Μάνης
που επλήγη και αυτός από τις πυρκαγιές του 2021. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εν µέσω µιας εθνικής τραγωδίας, η Κυβέρνηση επιδεικνύει για

άλλη µία φορά αλαζονεία µε την κάκιστη νοµοθέτηση προς εξυ-
πηρέτηση συµφερόντων. Η διαβούλευση σας, κύριε Υπουργέ,
προσβάλλει την κοινωνία, τη Βουλή και τη δηµοκρατία.

Τρία νοµοσχέδια σε ένα µε πλήθος διατάξεων που διορθώνουν
δικούς σας νόµους, τακτοποιούν «ηµετέρους», χαρίζουν πολεο-
δοµική ασυλία και αυθαιρεσία στον δηµόσιο χώρο, αιγιαλούς,
δασικές εκτάσεις, µέχρι αλλαγή ορίων οικισµού, µε απόφαση
Υπουργού, αντί για προεδρικό διάταγµα. Και ενώ πλησιάζει η
µέρα της ανατροπής σας, προσπαθείτε, ακόµη και την τελευταία
στιγµή, να δώσετε το τελικό χτύπηµα στα δηµόσια αγαθά, στην
περιουσία των ΟΤΑ και στη δηµόσια περιουσία µε την ιδιωτικο-
ποίηση της διαχείρισης του νερού και των απορριµµάτων.

Οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου σας κτυπούν στο Σύνταγµα
και στη νοµολογία του Σ.τ.Ε.. Το επιβεβαιώνει, άλλωστε, και η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Η µετονοµασία
της ΡΑΕ σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων,
παρ’ όλο που το αρνείστε, κατά την ακρόαση των φορέων υπο-
στηρίχτηκε έντονα από πλήθος φορέων -ήταν εκεί και τοπικοί φο-
ρείς και επιστηµονικοί φορείς κ.λπ.- ότι πρόκειται για έµµεση
ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών του νερού, αλλά και της διαχείρι-
σης των απορριµµάτων εµµέσως, ώστε να παρακαµφθούν οι
αποφάσεις του Σ.τ.Ε. που έχουν κρίνει ότι δεν νοείται παρά µόνο
άµεσος κρατικός έλεγχος που δεν µπορεί να υποκατασταθεί από
εποπτεία ανεξάρτητης αρχής.

Η Ένωση Διοικητικών Δικαστών αναφέρει ότι µε τον τρόπο
αυτό χάνεται ο χαρακτήρας του πόσιµου ύδατος ως κοινωνικού
αγαθού και αντί αυτού αντιµετωπίζονται οι σχετικές υπηρεσίες
ως ρυθµιζόµενες κατ’ αντιστοιχία µε αγορές άλλων αγαθών και
υπηρεσιών, όπως η ενέργεια.

Οι προθέσεις σας για την ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών
νερού φάνηκαν από την αρχή της διακυβέρνησής σας, πρώτον
µε την κατάργηση της Γενικής Γραµµατείας Υδάτων και µε εξαγ-
γελίες για συγχωνεύσεις ΔΕΥΑ κ.λπ.. Τις ιδεοληπτικές σας νεο-
φιλελεύθερες εµµονές δεν τις κρύβετε και όσο και αν
αποδεικνύεται ότι έχουν καταστροφική επίδραση, εξακολουθείτε
να τις εφαρµόζετε ως πολιτική.

Επαναφέρετε, λοιπόν, µνηµονιακές ρυθµίσεις. Αντίστοιχη σύ-
σταση ρυθµιστικής αρχής είχε συνταχθεί και στα µνηµόνια και
καταφέραµε να την αποτρέψουµε µε επιτυχία το 2016. Και βέ-
βαια, δεν έχει καµµία σχέση µε τις ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της
Ελλάδας που απορρέουν από την οδηγία-πλαίσιο για τα νερά. Η
εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου, εποµένως, επικαλείται ψευ-
δώς ότι υπάρχει νοµικό κενό και βεβαίως, υπάρχει και το θέµα
µε το Ταµείο Ανάκαµψης, όπου εσείς οι ίδιοι θέσατε αυτή την
προτεραιότητα. 
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Εγώ, κύριε Υπουργέ, γνωρίζω τις επίπονες προσπάθειες που
γίνονται στην ΔΕΥΑΘ -την αντίστοιχη επιχείρηση στη Φλώρινα-
και πώς στραγγαλίστηκε µε την ενεργειακή ακρίβεια και φυσικά
την υποστελέχωση. Αυτό που απαιτείται για όλες βέβαια τις
ΔΕΥΑ είναι η οικονοµική ενίσχυση και η στελέχωσή τους, όπως
αναφέρει και η DG Regio. Αυτό ανέφερε, όταν έγινε η εξέταση
των υπηρεσιών.

Επιµένετε, όµως, και θέλετε να δώσετε νευραλγικές και µονο-
πωλιακού χαρακτήρα λειτουργίες του δηµοσίου και της αυτοδι-
οίκησης σε ιδιώτες και δεν διστάζετε να περιορίσετε την
πρόσβαση όλων σε βασικά αγαθά, όπως το νερό. Μετατρέπετε,
δηλαδή, το κέρδος ενός ιδιώτη σε προσδιοριστικό παράγοντα
της διαχείρισης του νερού και των απορριµµάτων, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την κοινωνική συνοχή και τη δηµόσια υγεία. 

Παράλληλα, µε το νοµοσχέδιο αποσκοπείτε στην αποδυνά-
µωση της λειτουργίας της ΡΑΕ, η οποία είναι ήδη έντονα υπο-
στελεχωµένη, ώστε να συνεχίζεται ανενόχλητη η αισχροκέρδεια
και τα υπερκέρδη των παραγωγών και των προµηθευτών ηλε-
κτρικής ενέργειας µε χρήµατα των φορολογουµένων. Άλλωστε,
εδώ και τέσσερα χρόνια αυτά ακριβώς προστατεύετε και στο-
χεύετε, στην ιδιωτικοποίηση των εταιρειών ΔΕΗ, ΔΕΔΔΗΕ, ΔΕΠΑ
Εµπορίας, στην υπονόµευση των ενεργειακών κοινοτήτων, στο
µοίρασµα του διαθέσιµου χώρου ηλεκτρικού σε τρεις-τέσσερις
µεγάλους παίκτες µε την κατάργηση της θεµελιώδους αρχής της
χρονικής προτεραιότητας στις συνδέσεις των έργων -εν µέσω
Δεκαπενταύγουστου η φοβερή, απαράδεκτη εκείνη απόφασή
σας- στην υπονόµευση της αυτοκατανάλωσης και της αυτοπα-
ραγωγής, στην αντικατάσταση του λιγνίτη µε φυσικό αέριο και
προχωράτε σε µία βίαιη και άδικη απολιγνιτοποίηση χωρίς κα-
νένα σχέδιο για την «Πτολεµαΐδα 5» και στην προώθηση της µε-
τάβασης προς όφελος µεγάλων παικτών και όχι στη διάχυση του
οφέλους στις τοπικές κοινωνίες. Και έρχεστε τώρα, προεκλογικά
και προσποιείστε ότι προσπαθείτε να λύσετε προβλήµατα, που
δεν λύσατε σε τέσσερα χρόνια. 

Προχωρώ, όµως, στην Ενότητα Β’. Είπαµε ότι είναι τρία νοµο-
σχέδια µαζί. Με την καθυστερηµένη και στρεβλή ενσωµάτωση
των οδηγιών για τις ΑΠΕ και την εσωτερική αγορά ενέργειας
είναι σαφές ότι αποσκοπείτε να κρατήσετε τις ενεργειακές κοι-
νότητες σε χαµηλά επίπεδα, ώστε να αφήσετε χώρο σε µεγάλες
ενεργειακές επιχειρήσεις. Πρώτα ακυρώσατε τη χρηµατοδότησή
τους µέσω ΕΣΠΑ και τώρα δηµιουργείτε άλλες δύο νέες κατη-
γορίες. 

Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνησή σας ήθελε να ενισχύσει τις ενεργει-
ακές κοινότητες, θα µπορούσε να ενισχύσει τον ν.4513 του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε προτεραιοποίηση των επενδύσεων, των συνδέσεων και
τη διασφάλιση της χρηµατοδότησής τους. 

Είµαι υποχρεωµένη να αναφέρω µερικά τραγικά παραδείγµατα
που υπονοµεύουν τη δίκαιη µετάβαση των λιγνιτικών περιοχών.
Ξέρετε, είναι η πρώτη εφαρµογή της δίκαιης µετάβασης και είναι
πραγµατικά οξύµωρο. Ενώ στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας
σχεδιάζονται τεράστια φωτοβολταϊκά πάρκα της ΔΕΗ σε συνερ-
γασία µε τη γερµανική RWE, ενεργειακές κοινότητες κοινωφελούς
σκοπού για την αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας αδυνα-
τούν να συνδεθούν στο δίκτυο. Ο ΔΕΔΔΗΕ απέρριψε το αίτηµα
της ενεργειακής κοινότητας του Δήµου Φλώρινας και του Δήµου
Πρεσπών για σύνδεση στο φωτοβολταϊκό δίκτυο ισχύος 4 KW,
λόγω έλλειψης διαθέσιµου ηλεκτρικού χώρου, όπως επίσης και το
αίτηµα της ενεργειακής κοινότητας «Δηµήτριος Υψηλάντης» για
σύνδεση ενός φωτοβολταϊκού πάρκου ισχύος µόλις 0,5 MW, µε
εικονικό ενεργειακό συµψηφισµό, για να παρέχει φθηνό ρεύµα σε
πάνω από εβδοµήντα οικογένειες της περιοχής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οι διαφορές, λοιπόν, στις πολιτικές επιλογές των κοµµάτων
δεν είναι θεωρητικές, επηρεάζουν τις ζωές µας άµεσα. 

Στην τρίτη ενότητα προσπαθείτε για ακόµα µία φορά να ρυθ-
µίσετε το χάος που δηµιουργήσατε µε τον περιβόητο νόµο του
κ. Χατζηδάκη µε τη «φούσκα» των ΑΠΕ για έργα που δεν θα υλο-
ποιηθούν ποτέ, για 100 GW βεβαίωσης σε παραγωγούς σε ένα
δίκτυο που δεν σηκώνει ούτε το 10% αυτών, χρεώνοντας συγ-
χρόνως τους παραγωγούς µε 1,75 δισεκατοµµύρια ευρώ για τις

εγγυητικές και ένα χαράτσι που βάλατε σε όλα τα έργα ΑΠΕ 6%
του ετήσιου εσόδου, όταν χρεοκοπήσατε τον ΕΛΑΠΕ. 

Κατά τα άλλα, ορίζονται οι περιοχές πρώτης επιλογής ΑΠΕ,
ενώ η Κυβέρνηση δεν έχει τα απαιτούµενα εργαλεία, τις ΕΠΜ,
τα προεδρικά διατάγµατα για τις περιοχές «NATURA 2000» και,
κυρίως, την αναθεώρηση του ειδικού χωροταξικού ΑΠΕ. Εδώ
υπάρχει και αιτιολογηµένη γνώµη πλέον από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Ακούστηκε από δικούς σας Βουλευτές «κάντε την αναθε-
ώρηση του χωροταξικού». Σε όλη την Ελλάδα υπάρχουν
κινήµατα ενάντια στις ΑΠΕ, εάν δεν τακτοποιήσετε τον χώρο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Το περιεχόµενο των Ειδικών Περιβαλλοντικών Μελετών αλλά-
ζει και υπάρχει παρέµβαση στις επιτρεπτέες χρήσεις, ναρκοθε-
τώντας πλήρως την εκπόνηση των ΕΠΜ και την έκδοση
προεδρικών διαταγµάτων και σχεδίων διαχείρισης για όλες τις
περιοχές «NATURA». Αυτό θα επιφέρει πολύ µεγάλες καθυστε-
ρήσεις, όταν η χώρα έχει ήδη καταδικαστεί από το δικαστήριο
της Ευρώπης λόγω αυτής της έλλειψης. Είναι διατάξεις που ξα-
ναφέρατε τον Ιούλιο του 2022, τις αποσύρατε µετά από την κα-
τακραυγή και υποσχεθήκατε διαβούλευση, η οποία αυτή τη φορά
ήταν µόλις τέσσερις ηµέρες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθώ λίγο σε κάποιες περιπτώσεις µετεγκαταστά-

σεων, που αφορά στις λιγνιτικές περιοχές, που έχουν δώσει φως
σε όλη τη χώρα και οι κάτοικοι κινδυνεύουν να µείνουν αγκαλιά
µε τα απαλλοτριωµένα εδάφη. Αναφέροµαι στην Ακρινή. Τρεις
στους τέσσερις πολίτες ήταν υπέρ της µετεγκατάστασης. Επι-
πλέον, εκδόθηκε η σχετική απόφαση του Σ.τ.Ε. που δικαίωσε
τους πολίτες της Ακρινής και δεν δέχθηκε τους ισχυρισµούς του
ΥΠΕΝ και της ΔΕΗ ότι οι συνθήκες έχουν αλλάξει. Η απόφαση
του Σ.τ.Ε. ήταν σαφής, να ολοκληρωθεί η µετεγκατάσταση την
οποία καταπατάτε. Έχει πάει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και έχει
υποσχεθεί ότι θα σεβαστεί το δηµοψήφισµα των κατοίκων. Τι
έγινε; Βέβαια, θέσαµε και θέµα αντισυνταγµατικότητας για τη
συγκεκριµένη διάταξη. 

Επίσης, δεν υπάρχει καµµία αναφορά για την επίλυση των ζη-
τηµάτων της Αχλάδας και των Βαλτόνερων της Φλώρινας. Μάλι-
στα, µε πρόσφατη απόφαση του κ. Σκρέκα, προβλέπεται η
διατήρηση της απαλλοτρίωσης µόνο για µία περιοχή του χωριού.
Φανταστείτε ένα χωριό, που η µία περιοχή του θα απαλλοτριωθεί
και οι άλλες δύο τι θα γίνουν; Πάει η κοινωνική συνοχή!

Για τα Βαλτόνερα ζητάµε κατά προτεραιότητα τη µετεγκατά-
σταση της κόκκινης ζώνης και στη συνέχεια του συνόλου του χω-
ριού. Και να σας πω κάτι; Υπάρχουν επιστηµονικές µελέτες που
προειδοποιούν, κύριε Υπουργέ.

Να είστε σίγουροι, λοιπόν, ότι η δυτική Μακεδονία δεν θα ξε-
χάσει την διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως δεν θα ξε-
χάσει και όλη η χώρα το πλιάτσικο στις δηµόσιες υποδοµές και
στην ιδιωτική περιουσία, από τη ΔΕΗ και τα ενεργειακά δίκτυα,
µέχρι την πρώτη κατοικία των δανειοληπτών και σήµερα τη δια-
χείριση του νερού και των απορριµµάτων. 

Το πολυνοµοσχέδιο πρέπει να αποσυρθεί και η Κυβέρνηση
πρέπει άµεσα να κηρύξει εκλογές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα και από εµένα. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Σοφία Σακοράφα από το ΜέΡΑ25, η Αν-

τιπρόεδρός µας.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ

στις 28 Ιουλίου του 2010 αναγνώρισε ως ανθρώπινο δικαίωµα το
δικαίωµα πρόσβασης σε καθαρό νερό. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο έχει εκδώσει ειδικό ψήφισµα για το δικαίωµα στο νερό στις 8
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Σεπτεµβρίου του 2015. Στο µεταξύ, αναφέρεται ότι: «Το νερό δεν
είναι εµπόρευµα, αλλά δηµόσιο αγαθό ζωτικής σηµασίας για την
ανθρώπινη ζωή και την αξιοπρέπεια». Και προσθέτει: «Η Ευρω-
παϊκή Ένωση σε σχέση µε τις εθνικές αποφάσεις που διέπουν το
καθεστώς ιδιοκτησίας των επιχειρήσεων ύδρευσης δεν θα πρέ-
πει µε κανέναν τρόπο να προωθεί την ιδιωτικοποίηση των επιχει-
ρήσεων ύδρευσης, δεδοµένου ότι πρόκειται για υπηρεσίες
κοινής ωφέλειας που εξυπηρετούν κατά κύριο λόγο το δηµόσιο
συµφέρον». Καλεί, επίσης, την Επιτροπή να εξαιρέσει µόνιµα την
ύδρευση και την αποχέτευση από τους κανόνες της εσωτερικής
αγοράς και από οποιαδήποτε εµπορική συµφωνία και να τις πα-
ρέχει σε προσιτές τιµές. 

Το µεγάλο Ευρωπαϊκό Κίνηµα, Διακήρυξη της Μασσαλίας, Μα-
νιφέστο της Νάπολης κ.λπ., µε µία έκκληση που συγκέντρωσε
δύο εκατοµµύρια υπογραφές ανάγκασε την Ευρωπαϊκή Ένωση
να εξαιρέσει το νερό από τα σχέδια ιδιωτικοποίησης. 

Η παροχή νερού είναι ανθρώπινο δικαίωµα. Το νερό είναι δη-
µόσιο αγαθό και όχι εµπορικό προϊόν. Και εδώ, σε εµάς, οι απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας από το 2014 είναι
απολύτως ξεκάθαρες: Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό.

Ειδικά, η πρόσφατη απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου
της Επικρατείας 190191/2022 έκρινε αντισυνταγµατική τη µετα-
βίβαση της πλειοψηφίας των µετοχών των Εταιρειών Ύδρευσης
Αθήνας και Θεσσαλονίκης, στην Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών
και Περιουσίας. Το ακούσατε, το είπε και ο συνάδελφος, ο κ. Αρ-
σένης, προηγουµένως, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι θα πρέπει
να απαντήσετε σε αυτό. Σηµερινή απόφαση είναι. 

Η Κυβέρνηση, όµως, σε πείσµα όλων αυτών, επιµένει να δρο-
µολογήσει την ιδιωτικοποίηση του νερού στη χώρα. Η αιτία είναι
γνωστή. Ιδεοληψία και εξυπηρέτηση συγκεκριµένων επιχειρηµα-
τικών και για την ακρίβεια, ολιγαρχικών συµφερόντων. 

Δεν το οµολογείτε αυτό ακόµη ξεκάθαρα, γιατί η θέση σας θα
ήταν ευθέως παράνοµη, αλλά και γιατί έχετε πλήρη συνείδηση της
αναµονής βέβαιων λαϊκών αντιδράσεων. Θέλετε, όµως, και επιµέ-
νετε -για τους λόγους που είπαµε παραπάνω- να µεθοδεύσετε την
ιδιωτικοποίηση του νερού. Και έρχεστε σήµερα, µε πολιτική θρα-
συδειλία να κάνετε το πρώτο βήµα. Εάν δεν προετοιµάζετε την
ιδιωτικοποίηση, πείτε µας τότε, γιατί το σηµερινό νοµοσχέδιο για
τη νέα ρυθµιστική αρχή; Γιατί εντάσσετε και το νερό σε αυτή την
αρχή-τέρας, που θα έχει στην ευθύνη της και την ενέργεια και τα
απόβλητα; 

Φέρνετε αυτή τη ρύθµιση χωρίς καµµία διαβούλευση, αλλά και
µε διαδικασία όχι απλώς ταχύτατη, αλλά εντελώς βεβιασµένη.
Γιατί τόση βία, κύριε Υπουργέ, στο τέλος της θητείας σας; Γιατί
το κάνετε αυτό; Πάντως οι πραγµατικές προθέσεις σας δεν µπο-
ρούν να µείνουν κρυφές. 

Στο άρθρο 1 λέτε ότι αυτή η αρχή θα έχει αρµοδιότητα την ορ-
γάνωση της παρεχόµενης υπηρεσίας, το κόστος και την τιµολό-
γηση της παροχής υπηρεσιών και ύδατος. Και στο άρθρο 3
ξεκαθαρίζετε πιο πολύ. Εκεί µας λέτε ότι κόστος πόρου, είναι το
κόστος άλλων εναλλακτικών χρήσεων του ύδατος, που είναι ανα-
γκαίες, αν το υδατικό σύστηµα χρησιµοποιείται πέραν του ρυθ-
µού της φυσικής του αναπλήρωσης.

Εισάγετε, δηλαδή, ξεκάθαρα την αγοραία προσέγγιση του κό-
στους ευκαιρίας. Με την ίδια αγοραία αντίληψη, ορίζετε αµέσως
µετά και την τιµολόγηση. Είναι, λέτε, η διαδικασία χρέωσης των
υπηρεσιών ύδατος από πάροχο υπηρεσιών ύδατος σε άλλους
φορείς ή απευθείας στον τελικό χρήστη µε βάση την κοστολό-
γηση των υπηρεσιών ύδατος και την επιδιωκόµενη ανάκτηση κό-
στους. Μία προσεγµένη διατύπωση για να εισάγει µε απόκρυψη
τη µεθόδευση κερδοφορίας. 

Συνεχίζετε προετοιµάζοντας το πλαίσιο στο άρθρο 19, που µι-
λάει για τη διαιτητική αρµοδιότητα της αρχής, στην οποία υπά-
γονται προς επίλυση οι διαφορές µεταξύ προσώπων που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα της παροχής υπηρεσιών ύδα-
τος, οι διαφορές µεταξύ των πελατών-καταναλωτών και των πα-
ρόχων υπηρεσιών ύδατος, καθώς και µεταξύ παρόχων. Τα
πρόσωπα προοπτικά είναι προφανώς οι ολιγάρχες επιχειρηµα-
τίες. Προσέξατε πολύ πάντως για να µην σας ξεφύγει η λέξη
«αγορά» και την διατυπώνετε προς το παρόν σαν «τοµέα παρο-
χής υπηρεσιών ύδατος».

Σε κάθε περίπτωση ανάγκη δηµιουργίας ανεξάρτητης αρχής
ως προς τα αγαθά, υπάρχει µόνο στην προοπτική εµπορευµατο-
ποίησης και ιδιωτικοποιήσεων. Και όλα αυτά γίνονται στη συγκε-
κριµένη σηµερινή συγκυρία. 

Όλες οι οικονοµικοτεχνικές µελέτες, δείχνουν ότι ακόµα και
εδώ, στην Ευρώπη, η κλιµατική αλλαγή προδιαγράφει πεδίο βέ-
βαιης κερδοφορίας για τους ενδιαφερόµενους στον τοµέα πα-
ροχής ύδατος. Άλλη µια εξαιρετική ευκαιρία για τους γνωστούς
ολίγους. Νέο πεδίο κερδοσκοπικής επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας χωρίς να υπάρχει γι’ αυτούς κανένα ρίσκο. Αυτή είναι η
βάση της σηµερινής σας αναίσθητης νοµοθέτησης.

Μετά από την ενέργεια, µία ακόµα θεσµοθέτηση για λεηλασία
της κοινωνίας και το κάνετε ενώ η ιστορική εµπειρία γι’ αυτό το
θέµα σας είναι απολύτως γνωστή. Είναι γνωστό και το τι έγινε
στη Λατινική Αµερική µε τις ιδιωτικοποιήσεις στο νερό, µε πρώτη
εφαρµογή, θυµίζω, από τον πρωτεργάτη των πολιτικών του νεο-
φιλελευθερισµού χάρη στην περίφηµη σχολή του Σικάγου, τον
γνωστό φιλελεύθερο Πινοσέτ. 

Επίσης, είναι γνωστό και το τι έγινε, παραδείγµατος χάριν, στο
Μπουένος Άιρες, στο Παρίσι ή στο Βερολίνο, όπου µετά από τις
ιδιωτικοποιήσεις, που έφεραν ασύµµετρη εκτόξευση των τιµολο-
γίων υδροδότησης, αναγκάστηκαν να ανακτήσουν τον έλεγχο
του συστήµατος. Σε Πορτογαλία και Ισπανία η ιδιωτικοποίηση σε
συγκεκριµένες πόλεις προκάλεσε αυξήσεις στις τιµές µέχρι και
κατά 400%. 

Για να έχουµε την πλήρη εικόνα, συνάδελφοι, δεν µπορώ να
µην αναφερθώ σε µια οµιλία µου στις 3 Οκτωβρίου του 2016 στο
Ευρωκοινοβούλιο, περίπου έναν χρόνο µετά από το παραπάνω
ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου κατ’ επιταγή των Ευρωπαίων
πολιτών. Τότε η τρόικα, σε συνεργασία µε την πρόθυµη και υπά-
κουη ελληνική κυβέρνηση, ενέταξε στο Υπερταµείο ιδιωτικοποι-
ήσεων το νερό και την αποχέτευση της Ελλάδας για ενενήντα
εννέα ολόκληρα χρόνια. Έλεγα τότε επί λέξει: «Ευτυχώς ο Έλ-
ληνας Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος δήλωσε
ότι όσο είναι αυτός Υπουργός δεν πρόκειται να πουληθούν». 

Σήµερα, προφανώς θεωρώντας ότι έχουµε µνήµη ψαριού, ανα-
φέρθηκε από αυτό το Βήµα σε όσους παλεύουν για το δηµόσιο
συµφέρον και το δικό µας καλό, εννοώντας, βεβαίως, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Και θέλω να πω, συνάδελφοι, ότι Υπερταµείο -ο κ. Τσακαλώτος
έβαλε το νερό στο Υπερταµείο-, ιδιωτικοποίηση και κοινό καλό
δεν συµβαδίζουν. 

«Απ’ ό,τι φαίνεται το µόνο που µας µένει να κάνουµε και για να
υπερασπιστούµε τόσο την αξιοπρέπεια και τον λόγο ύπαρξης του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όσο και τη βαρύτητα των ψηφισµάτων
µας, είναι να υποχρεωθούµε ή το κουαρτέτο να χρίσει τον κ. Τσα-
καλώτο µόνιµο Υπουργό Οικονοµικών για τα επόµενα ενενήντα
εννέα χρόνια ή την Κοµισιόν να συµµορφώνεται µε τα ψηφίσµατά
µας. Δυστυχώς και τα δύο φαντάζουν εξωπραγµατικά.». 

Διάβασα αυτό το απόσπασµα για να καταδείξω ότι το κράτος
έχει συνέχεια. Άλλωστε όλοι το λέµε εδώ: Είτε πολλαπλή φορά
Δεξιά είτε πρώτη φορά Αριστερά εξασφαλίζεται πάντα η συνέ-
χεια και η συνέπεια της πολιτικής όταν πρόκειται για τη ληστεία
κατά της κοινωνίας. 

Κλείνοντας, επειδή µου έρχεται στο νου ο στίχος του Οδυσσέα
Ελύτη «Εξόριστε ποιητή, στον αιώνα σου λέγε τι βλέπεις», δεν
θα αναγνώσω, αλλά θα καταθέσω, για να καταχωριστεί σήµερα
στα Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων, ένα εξαιρετικό ποίηµα
του µεγάλου Πορτογάλου Ζοζέ Σαραµάγκου για το συγκεκρι-
µένο θέµα. Είναι αυτό που αρχίζει λέγοντας: «Ας ιδιωτικοποι-
ηθούν τα πάντα, ας ιδιωτικοποιηθεί η θάλασσα και ο ουρανός,
ας ιδιωτικοποιηθεί το νερό και ο αέρας». Παρακαλώ όλους να το
διαβάσετε µέχρι το τέλος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής και Η’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής κ. Σοφία Σακοράφα καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
και για την τήρηση του χρόνου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]A’ - 20 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9289



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέλω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για µία διευκρί-
νιση, γιατί η κυρία Πρόεδρος είπε κάτι.

Θέλω να διευκρινίσω ότι οι ορισµοί στο άρθρο 3 παράγραφο
δ’ που αναφέρονται ως «κόστος φόρου» και στην παράγραφο στ’
«τιµολόγηση, διαδικασία χρέωσης των υπηρεσιών ύδατος από
πάροχο υπηρεσιών ύδατος», αυτά όλα είναι έτσι όπως ορίζονται
στην ευρωπαϊκή οδηγία 2060, η οποία ενσωµατώθηκε στο ελλη-
νικό δίκαιο µε τον ν.3189/2003 και το προεδρικό διάταγµα του
2007 και ολοκληρώθηκε µε την κοινή υπουργική απόφαση για
την κοστολόγηση του ύδατος που εκδόθηκε από την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ το 2017. Όλα αυτά είναι ορισµοί που απορρέουν από την
ευρωπαϊκή οδηγία. 

Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν υποκρύπτουν τίποτα ούτε
είναι προσεκτικά γραµµένα. Είναι η διατύπωση από την ευρω-
παϊκή οδηγία. Θέλω, όµως, πραγµατικά να πιστέψετε και να κα-
τανοήσετε αυτό που σας λέω, ότι πρέπει να αλλάξουµε κάποια
πράγµατα σε ό,τι αφορά στην παροχή ύδατος, γιατί χρειάζεται
να τα αλλάξουµε. Θα πρέπει να βελτιώσουµε και τις υπηρεσίες
και την ποιότητα και να θωρακίσουµε την ασφάλεια. Και αυτή τη
στιγµή, καλώς ή κακώς, επί είκοσι και πλέον χρόνια, δυστυχώς,
ο έλεγχος είναι πληµµελής και η εποπτεία από την αρµόδια δι-
εύθυνση της γενικής διεύθυνσης του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Με αυτή τη ρυθµιστική αρχή δεν ρυθµίζουµε –το
λέει συγκεκριµένα το άρθρο 1- εποπτεία και έλεγχο, αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Απλά τη µεταφέρουµε σε
µία ανεξάρτητη δηµόσια αρχή. Τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσό-
τερο. Μεταφέρουµε µία αρµοδιότητα. Τίποτα άλλο δεν κάνουµε.

Ευχαριστώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να

παίρνει τον λόγο ο Υπουργός και να απαντάει σε κάθε Βουλευτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, αλλά έχει το δι-

καίωµα όταν ζητήσει να πάρει τον λόγο. Τι να κάνω εγώ, κύριε
Συρµαλένιε; Εγώ τον Κανονισµό... 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ο Κανονισµός λέει ότι οι Υπουρ-
γοί µιλάνε όσο θέλουνε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι όσο θέλουν, αλλά
όποτε ζητήσουν τον λόγο, µπορούν να τον πάρουν. Αυτό λέει ο
Κανονισµός. Τι να σας κάνω;

Καλείται στο Βήµα η κυρία Κατερίνα Νοτοπούλου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα υπό τη
βαριά σκιά του τραγικού δυστυχήµατος στα Τέµπη που έχει συγ-
κλονίσει ολόκληρη τη χώρα. Την ώρα, λοιπόν, που η ελληνική κοι-
νωνία θρηνεί, πενθεί και ζητά σεβασµό στα θύµατα, σεβασµό
στην αλήθεια, Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιστρέφει στην κανο-
νικότητά της. Επιλέγει να συνεχίσει στον ίδιο επικίνδυνο δρόµο
των ιδιωτικοποιήσεων, αδιαφορώντας για την υγεία, την ασφά-
λεια, την ευηµερία των πολιτών. Στην πραγµατικότητα κάνετε
δουλειές, αλλά τίποτε για την ασφάλεια των πολιτών. 

Φέρνετε, λοιπόν, σήµερα ένα πολυνοµοσχέδιο διακοσίων
εξήντα τριών άρθρων χωρίς την απαραίτητη διαβούλευση -µόνο
προσχηµατική ήταν- µε την κοινωνία και µε τους εµπλεκόµενους
φορείς οι οποίοι γνωρίζετε -έχει ειπωθεί πολλές φορές- ότι είναι
αντίθετοι σε βασικές του διατάξεις. 

ΚΕΔΕ, Δίκτυο ΦΟΔΣΑ, Ένωση ΔΕΥΑ, περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις και πολλοί άλλοι βρίσκονται απέναντι και σε αυτή τη δια-
λυτική, αντιδραστική σας προσπάθεια. Γιατί πολύ απλά το
νοµοσχέδιό σας βάζει ξανά στο στόχαστρο δηµόσια και κοινω-
νικά αγαθά που απολαµβάνουν της προστασίας του Συντάγµα-
τος. Βάζει στο στόχαστρο δηµόσιους πόρους, όπως το νερό, τα
δάση, τη βιοποικιλότητα, τα απορρίµµατα, τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, τις προστατευόµενες περιοχές. 

Δείχνετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πως
δεν σας σταµατάει τίποτα όταν πρόκειται για µπίζνες. Αδιαφό-

ρησε για το γεγονός ότι µε αφορµή την παγκόσµια ηµέρα του
νερού ο ΟΗΕ καλεί τις κυβερνήσεις των χωρών να µη διαχειρί-
ζονται το νερό και την αποχέτευση ως εµπορεύµατα. Την ώρα
που εµείς χρειαζόµαστε δηµόσιες πολιτικές, εσείς ανοίγετε ξανά
τον δρόµο στην ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών που σχετίζονται
µε το νερό -ύδρευση, αποχέτευση άρδευση- και τα απορρίµµατα.

Γιατί δεν σέβεστε τα δηµόσια αγαθά; Τα αντιµετωπίζετε ως εµ-
πόρευµα. Δεν σέβεστε ούτε τα ανθρώπινα δικαιώµατα. 

Η ρυθµιστική αρχή, αγαπητοί συνάδελφοι, εξ ορισµού ορίζει
αγορά παροχής υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης. Η θε-
σµοθέτηση ρυθµιστικής αρχής για το νερό και τα απορρίµµατα
αποδεικνύει τον σχεδιασµό σας για την εµπορευµατοποίηση των
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης, ό,τι και αν εσείς ισχυρί-
ζεστε. Λέτε και ψέµατα πως δεν υπήρχε ρυθµιστικό πλαίσιο.

Ξεχνάτε, όµως, το ιστορικό δηµοψήφισµα του 2014 στη Θεσ-
σαλονίκη που έδειξε την αντίθεση του 98% των πολιτών στην
ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ. Να δώσουµε, λοιπόν, συγχαρητήρια
στους επιτελικούς του Μαξίµου που φέρνουν ρύθµιση που πα-
ραβιάζει και πάλι την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Δεν σταµατάτε ούτε από τις πολύ πρόσφατες αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας που έκριναν αντισυνταγµατική την
ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ µετά από προσφυγές
των εργαζοµένων των δύο δηµόσιων εταιρειών ύδρευσης. 

Μάλιστα, σε συνέχεια σχετικών αιτήσεων στο Συµβούλιο της
Επικρατείας εξαιτίας της µη συµµόρφωσης της Κυβέρνησης µα-
θαίνουµε πως δηµοσιεύονται σήµερα αποφάσεις όπου το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας σας εγκαλεί και σας ζητά να προβείτε σε
όλες εκείνες τις απαιτούµενες ενέργειες εντός εξαµήνου, προ-
κειµένου να επιστρέψουν οι µετοχές ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο δη-
µόσιο. Αναρωτιέµαι για πόσο καιρό ακόµη θα συνεχίζετε να
αγνοείτε τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας, αλλά και τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Κανείς δεν σας υποχρεώνει, κύριοι συνάδελφοι, να παραδώ-
σετε κρίσιµους πόρους, τοµείς του δηµοσίου στα ιδιωτικά συµ-
φέροντα. Είστε εσείς που αδιαφορήσατε και απαξιώσατε τον
σιδηρόδροµο για να τον οδηγήσετε σε ΣΔΙΤ. Είστε εσείς που πή-
γατε σε βίαιη απολιγνιτοποίηση, σε ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ µε
τα γνωστά οδυνηρά για την κοινωνική πλειοψηφία αποτελέσµατα
της ενεργειακής φτώχειας. Είστε εσείς, τέλος, που έρχεστε να
δώσετε τη χαριστική βολή µε το παρόν νοµοσχέδιο στις ενεργει-
ακές κοινότητες, που γνωρίζετε ότι θα µπορούσαν να διευρύνουν
την ενεργειακή δηµοκρατία. 

Φυσικά, από τον νεοφιλελεύθερο οίστρο σας δεν ξεφεύγουν
και οι προστατευόµενες περιοχές. Έτσι; Παρέχετε τη δυνατό-
τητα δηµιουργίας τουριστικής λιµενικής εγκατάστασης εντός
προστατευόµενων περιοχών. Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, δη-
µιουργείται ρήγµα στην προστασία αυτών των περιοχών. 

Και µιας και λέµε και για τις επιτυχίες σας στον τουρισµό,
αγνοείτε τους προορισµούς. Έτσι ακριβώς αγνοήσατε και τις
κραυγές αγωνίας των κατοίκων της Ζακύνθου για την παραλία
Ναυάγιο της Ζακύνθου. Η µεγαλειώδης πολιτική του επιτελικού
σας κράτους για τον τουρισµό αποτυπώνεται στο φιάσκο µε το
Ναυάγιο της Ζακύνθου. Βρισκόµαστε λίγο πριν από την έναρξη
της φετινής τουριστικής περιόδου και έρχεται η απόφαση σας
για «λουκέτο» στην παγκοσµίου φήµης παραλία Ναυάγιο της Ζα-
κύνθου. Η απόφαση του Υπουργού είναι οµολογία ανικανότητας
και αποτυχίας, όταν ο ίδιος ο κ. Κικίλιας στις 20-12-2021 ισχυρι-
ζόταν πως ερχόταν να δώσει λύση σε ένα χρόνιο πρόβληµα που
διαιωνιζόταν σε σχέση µε το Ναυάγιο της Ζακύνθου. Έλεγε, λοι-
πόν, πως φέρνει µία διάταξη αποκλειστικά και µόνο για τις άµε-
σες και επείγουσες ανάγκες, τη σύσταση µίας επιτροπής που θα
έκανε µελέτες, έτσι ώστε να µπει πρώτα απ’ όλα ένα τέτοιο πλαί-
σιο ασφαλείας –έλεγε-, ώστε οι τουρίστες, οι επισκέπτες και οι
ντόπιοι να µπορούν να το επισκέπτονται µε ασφάλεια. Ήταν και
ο κ. Κικίλιας για να δίνει λύσεις όχι για να διαιωνίζει προβλήµατα.
Σας είχαµε πει τότε πως αυτή η τροπολογία στερεί το δικαίωµα
στη διαβούλευση, πως είναι κόντρα στην τοπική κοινωνία, πως
ζηµιώνει το δηµόσιο συµφέρον εξυπηρετώντας σκανδαλωδώς
συµφέροντα και πως αυτό που χρειαζόταν ήταν καλύτερος συν-
τονισµός, περισσότερη δουλειά των επιµέρους αρµόδιων υπη-
ρεσιών. Επιβεβαιωθήκαµε. Μετά από την αυτοψία του Οργα-
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νισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας οδηγούµαστε
σε κλείσιµο της παραλίας Ναυάγιο. 

Επιβεβαιωθήκαµε απόλυτα, κύριοι συνάδελφοι. Τόσα χρόνια
δεν κάνατε τίποτα για τις βροχοπτώσεις. Μόνη σας αγωνία ήταν
η εξυπηρέτηση των συµφερόντων. Παραιτούνται, µάλιστα, οµα-
δικά τα µέλη αυτής της Επιτροπής Διαχείρισης του Ναυαγίου µε
σαφείς καταγγελίες.

Ο κύριος Υπουργός, λοιπόν, σήµερα δεν έδωσε ούτε µία απάν-
τηση. Εµείς του ζητάµε, όµως, µε αίτηµα κατάθεσης εγγράφων
όλα τα Πρακτικά από όλες τις συνεδριάσεις της επιτροπής, τις
απ’ ευθείας αναθέσεις. Θα κληθεί να δώσει απαντήσεις και εξη-
γήσεις τι προσέφερε αυτή η επιτροπή -απ’ ευθείας αναθέσεις;-,
πού βρίσκονται τα έργα, ποια είναι τα απαιτούµενα έργα ασφα-
λείας για τα οποία κάνουν λόγο τα µέλη που παραιτήθηκαν από
την επιτροπή, τα οποία θα έπρεπε να έχουν γίνει και θα είχαν
αποτρέψει το κλείσιµο της παραλίας του Ναυαγίου. 

Μιλάµε βέβαια για το Ναυάγιο της Ζακύνθου, αλλά «ναυάγιο»
είναι η ίδια η Νέα Δηµοκρατία, είναι η διακυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πως η Κυβέρνησή
σας, η Κυβέρνηση των υποκλοπών βρίσκεται σε αποδροµή. Δεν
νοµιµοποιείται να νοµοθετεί δεσµεύοντας τις µελλοντικές γενιές
σε ιδιωτικοποιήσεις δηµοσίων αγαθών, υπηρεσιών και πόρων. 

Γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, πως αυτός ο νόµος θα µείνει
στα χαρτιά, ακριβώς γιατί σύντοµα θα επιστρέψει η δικαιοσύνη
και η αλήθεια παντού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Πίσω από την κ. Νοτοπούλου να στοιχηθείτε όλοι, που µίλησε
επτά λεπτά, ακριβώς στον χρόνο της. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Σκόνδρα από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά δεν υπάρχουν λέ-

ξεις για να περιγράψουν αυτό το οποίο επιχειρείται από την Κυ-
βέρνηση. Όµως και όσες λέξεις βρεθούν χάνουν το νόηµά τους.
Έχουν χάσει πλέον το νόηµα λέξεις, όπως λογική, λέξεις όπως
µέτρο, λέξεις όπως αλήθεια, διότι ούτε η λογική ούτε η αλήθεια
ούτε και το µέτρο υπάρχουν σε αυτά τα οποία φέρνετε στη
Βουλή για ψήφιση. 

Όπως και µε το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, που επί είκοσι
ηµέρες επιµένατε ότι υπάρχει το σύστηµα της τηλεδιοίκησης στη
Λάρισα και ξαφνικά σήµερα είδαµε σε φωτογραφία, είδαν όλοι
οι πολίτες, ότι ο χώρος είναι γιαπί -ο χώρος από το 2019, όπως
κατέθεσαν, τουλάχιστον, πέντε σταθµάρχες, δεν λειτουργεί, δεν
φτιάχτηκε- έτσι και µε αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα επιµένετε ότι
δεν ιδιωτικοποιείται το νερό. Αλήθεια, αν πραγµατικά το πι-
στεύατε, θα το λέγατε; Όχι, βέβαια. 

Όσον αφορά στη ρυθµιστική αρχή, ρώτησε ο κ. Σκρέκας «γιατί
διαµαρτύρεστε;» και περισσότερο απευθύνθηκε στους Βουλευ-
τές τους κυβερνητικούς, προκειµένου να τους πείσει, οι οποίοι
χωρίζονται σε δύο κατηγορίες. Η µία κατηγορία είναι µικρή, γνω-
ρίζει πραγµατικά ότι ιδιωτικοποιείται το νερό και η άλλη, η µε-
γάλη κατηγορία, δεν γνωρίζει, αλλά συµµορφώνεται είτε λόγω
άγνοιας είτε λόγω κοµµατικής πειθαρχίας. 

Η ρυθµιστική αρχή, ανέφερε ο κ. Σκρέκας, ασκεί δηµόσιο
έλεγχο. Πού το είδατε αυτό; 

Πού το είδατε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, ότι η ρυθµιστική αρχή υποκαθιστά το δηµόσιο; Είναι ανε-
ξάρτητη αρχή. Το λέει και το όνοµα. Όµως, όπως είπαµε, οι
λέξεις πλέον έχουν χάσει το νόηµά τους. Η ρυθµιστική αρχή,
σύµφωνα µε τον ιδρυτικό της νόµο, ρυθµίζει τις συνθήκες αντα-
γωνισµού, ρυθµίζει όχι το αγαθό, αλλά την αγορά και την πώ-
ληση του αγαθού. 

Ό,τι κάνει στην ενέργεια, έρχεται τώρα να το κάνει και για το
νερό. Επιµένει, όµως, ο κύριος Υπουργός. Δεν το πιστεύουµε.
Και αυτό πρέπει να το ακούσουν ιδιαίτερα προσεκτικά οι Βου-
λευτές οι κυβερνητικοί, τους οποίους ακούµε από τούτο εδώ το
Βήµα να λένε ότι δεσµεύτηκε ο Υπουργός, έκανε δήλωση ότι δεν
ιδιωτικοποιείται. Όχι, τα χαρτιά αλλά λένε και αυτά τα οποία

έχουν κατατεθεί. Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας ασχολείται µε τις
συνθήκες ανταγωνισµού του συγκεκριµένου αγαθού, του δηµό-
σιου αγαθού που είναι το νερό. 

Δύο είναι τα βασικά τα οποία αγνοείτε: Πρώτον, ότι το δηµόσιο
δεν έχει την εποπτεία. Δεύτερον, δεν µετέχει στον σκληρό πυ-
ρήνα της δηµόσιας διοίκησης του ελληνικού δηµοσίου -ό,τι έχει
πει το Συµβούλιο της Επικρατείας- µετέχοντας στο µετοχικό κε-
φάλαιο. Αυτά τα δύο απουσιάζουν. 

Ας πούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Αντιπο-
λίτευση –να κάνω µία υπόθεση εργασίας- έχει λαϊκισµό. Ήρθαν
οι διοικητικοί δικαστές και ξέρετε αυτοί οι δικαστές ασχολούνται
και γνωρίζουν πολύ περισσότερο από τους υπόλοιπους δικαστές
τι σηµαίνει δηµόσιος χαρακτήρας. Γνωρίζουν πολύ καλά τι ση-
µαίνει βλάβη στο δηµόσιο, γιατί δικάζουν καθηµερινά υποθέσεις
στις οποίες ο ένας διάδικος είναι το δηµόσιο ή µε τη στενή του
όρου έννοια ή µε την ευρεία του όρου έννοια. 

Τι είπαν, λοιπόν, αυτοί οι δικαστές; Είπαν ότι η ενσωµάτωση
των οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν µεταβάλλει τις παρα-
δοχές αυτές, εφόσον από καµµία διάταξή τους –ακούστε το
αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης- δεν θεσπίζεται η υπο-
χρέωση των κρατών-µελών για ιδιωτικοποίηση των παρόχων υπη-
ρεσιών ύδατος, ο έλεγχος της παραγωγής και διάθεσης του
οποίου δεν µπορεί, για τους λόγους που αναφέραµε ήδη, να
υπαχθεί σε παρόµοιο κανονιστικό ρυθµιστικό πλαίσιο και γι’ αυτό
σας ζητούν και αυτοί να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο ούτε να
το τροποποιήσετε ούτε να το βελτιώσετε. 

Η µοναδική λύση, έστω και την ύστατη ώρα, είναι η απόσυρση
του νοµοσχεδίου που αφορά –ξεκάθαρα- στην ιδιωτικοποίηση
των Δηµοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης σε όλη τη χώρα. Θα ζη-
µιωθούν όχι µόνο οι πολίτες, θα ζηµιωθούν και οι αγρότες.

Πάµε στο δεύτερο κεφάλαιο για τα φωτοβολταϊκά. Μπορεί ο
κύριος Υπουργός να µας απαντήσει τι ποσοστό στη γη υψηλής
παραγωγικότητας έχει καλυφθεί µε ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας; Μπορεί να απαντήσει πόσα χιλιάδες στρέµµατα σε όλη
την Ελλάδα και δη στη Θεσσαλία έχουν ήδη καλυφθεί ή θα κα-
λυφθούν µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Μπορείτε να το πείτε
αυτό; Μπορείτε σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι της κυβερνη-
τικής πλειοψηφίας, να µεταβιβάσετε στον Υπουργό και στον
Πρωθυπουργό ότι η πολιτική της Κυβέρνησης είναι άδικη, αλλά
και καταστροφική; 

Είναι άδικη, γιατί στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας δεν έχουν
πρόσβαση οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες, οι αγρότες, οι κτηνο-
τρόφοι, αλλά και καταστροφική διότι η παραγωγή ηλεκτρικού
ρεύµατος από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είναι ανεξέλεγκτη
και δεν πρέπει να είναι ανεξέλεγκτη. Υπόκειται σε περιορισµούς,
οι οποίοι περιορισµοί έχουν να κάνουν µε το περιβάλλον και µε
την οικονοµική και κοινωνική ζωή των κατοίκων. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα: Σε βοσκοτόπια εγκαθίσταν-
ται φωτοβολταϊκά. Αυτά τα βοσκοτόπια ανήκουν στο Υπουργείο
Γεωργίας. Εδώ σταθµίζονται δύο αγαθά. Το ένα αγαθό είναι η
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας. Ναι, κάποιος µπορεί να πει ότι
είναι και αυτό αγαθό. Το άλλο αγαθό είναι αυτό του αγροτικού
προϊόντος, η παραγωγή γάλακτος και η παραγωγή φέτας που
θα µειωθούν. 

Ποια είναι τα οφέλη και ποιες είναι οι ζηµιές και από τη µία και
από την άλλη επιλογή; Η λύση πώς βρίσκεται; Μπορούν να εγ-
καθίστανται παντού ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Όχι. Μπο-
ρούν να εγκαθίστανται εκεί όπου έχει σχεδιάσει χωροταξικά η
πολιτεία. Το προεδρικό διάταγµα είχε ετοιµαστεί από τον Φε-
βρουάριο του 2019, αν ενθυµούµαι. 

Εσείς, όµως, κινηθήκατε µε τον ακριβώς αντίθετο τρόπο. Δη-
λαδή, τα βοσκοτόπια τα αφήσατε για παραπίσω, δεν οριοθετή-
σατε πού ασκείται η κτηνοτροφική δραστηριότητα -όλα τα
αφήσατε παραπίσω- µε αποτέλεσµα να έχουν εγκατασταθεί ήδη
σε χωράφια στα οποία ασκούνται άλλου είδους δραστηριότητες
και άρα να έχουµε µία ανεξέλεγκτη χρήση και αύξηση των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας εις βάρος των τοπικών κοινωνιών και
της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής. 

Εν κατακλείδι, αποδεικνύεται ότι αφ’ ενός είστε ανίκανοι και
αυτό δείχνει το νοµοσχέδιο όπου λέτε ότι το δηµόσιο δεν µπορεί
να διασφαλίσει το καλό νερό και το δίνετε στη Ρυθµιστική Αρχή
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Ενέργειας και αφετέρου ότι είστε και επικίνδυνοι. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, πριν

µπω στο νοµοσχέδιο να πω κάτι στον αγαπητό κ. Κόκκαλη, τον
συνάδελφο από τη Λάρισα, επειδή αναφέρθηκε σήµερα στην επί-
σκεψη του κ. Τσίπρα στη Λάρισα και στο ότι -όπως λέει- τελικά
αποδείχτηκε ότι δεν υπάρχει τηλεδιοίκηση κ.λπ.. 

Εσείς, όµως, που είστε από τη Λάρισα, κύριε Κόκκαλη, εάν πη-
γαίνατε εκεί, δεν θα το έκανε αυτό το λάθος ο κ. Τσίπρας. Θα
πήγαινε στον κεντρικό σταθµό, εκεί που λειτουργεί η τοπική τη-
λεδιοίκηση σήµερα και δεν θα πήγαινε δίπλα στην υπό έγερση
οικοδοµή που θα λειτουργήσει ο υπερτοπικός σταθµός τον Σε-
πτέµβριο, όταν θα δοθεί ολοκληρωµένο το έργο από αυτή την
Κυβέρνηση. Άρα, έχετε και εσείς µερίδιο ευθύνης. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για το πολυδιάστατο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, το
οποίο χωρίζεται σε τρία βασικά µέρη. Ρυθµίζει θέµατα σχετικά
µε τη ΡΑΕ, τις ΑΠΕ, αλλά περιέχει και πληθώρα περιβαλλοντικών
και τεχνικών διατάξεων για τα δάση µας, το νερό και το φυσικό
περιβάλλον γενικότερα, οι οποίες βρίσκονται σε εκκρεµότητα
εδώ και πολλά χρόνια. 

Πρώτον, βελτιώνει συνολικά το µοντέλο διοίκησης των ανά την
επικράτεια κατακερµατισµένων υπηρεσιών ύδατος και αποβλή-
των, υπάγοντάς τες στην εποπτεία της σηµερινής Ρυθµιστικής
Αρχής Ενέργειας, απλώς µετονοµάζοντάς την και διευρύνοντας
τις αρµοδιότητές της. 

Δεύτερον, περιλαµβάνει σηµαντικές διατάξεις για την προ-
ώθηση των ΑΠΕ, αλλά και την ευρύτερη συµµετοχή των πολιτών
σε αυτή τη διαδικασία. Αυτό επιτυγχάνεται µέσω δύο νέων ερ-
γαλείων, των Κοινοτήτων Ανανεώσιµης Ενέργειας και των Ενερ-
γειακών Κοινοτήτων Πολιτών, µε πλήθος ωφελειών που
προκύπτουν για τους ίδιους, αλλά και τη χώρα µας συνολικά. 

Τρίτον, περιέχει ρυθµίσεις για την προστασία του περιβάλλον-
τος που αντιµετωπίζουν µία σειρά από σοβαρά ζητήµατα και
προωθούν θέµατα προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, των
φυσικών πόρων και της διαχείρισης των αποβλήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό να διασαφηνι-
στεί ότι δεν συζητάµε ένα τεχνικό νοµοσχέδιο, αλλά επικεντρω-
νόµαστε στην ουσία που αφορά στο φυσικό περιβάλλον, δηλαδή
στην κοινή κατοικία όλων µας. Η σχετική νοµοθεσία έχει παρα-
µείνει αδρανής εδώ και κάποιες δεκαετίες, χωρίς να προσαρµο-
στεί στα νέα δεδοµένα που φέρνει η κλιµατική αλλαγή. Πρέπει,
λοιπόν, να τεθούν νέες βάσεις για τους περιβαλλοντικούς κανό-
νες, αλλά και για την ενέργεια, το νερό και τον αέρα που ανα-
πνέουµε. 

Επίσης, η ανάγκη για αλλαγή νοοτροπίας είναι επιτακτική. Κα-
νείς δεν αµφισβητεί ότι οι φυσικοί πόροι αποτελούν δηµόσιο
αγαθό. Όµως, το ότι είναι δηµόσιοι δεν σηµαίνει ότι είναι ανε-
ξάντλητοι και επίσης, δεν σηµαίνει ότι µπορεί να γίνονται αντικεί-
µενα κακής διαχείρισης και σπατάλης. 

Η ανάγκη αυτή είναι διεγνωσµένη και υπαρκτή. Οι σπασµωδι-
κές νοµοθετήσεις και οι παρατάσεις που έχουν δοθεί διαχρονικά
µετέθεταν τα προβλήµατα χωρίς να δίνουν λύσεις. Η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο Ενέργειας τα τελευταία τριάµισι χρόνια έδωσαν
βάρος στη χρηµατοδότηση για το περιβάλλον και την πράσινη
ανάπτυξη. Δεν είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που συζητάµε για το
ζήτηµα αυτό. Έχουµε ήδη ψηφίσει νόµους για τον χωροταξικό
και πολεοδοµικό σχεδιασµό, για τον εκσυγχρονισµό της περιβαλ-
λοντικής νοµοθεσίας, για τα πλαστικά, την ανακύκλωση συ-
σκευών, την εξοικονόµηση ενέργειας αλλά και τον πρώτο εθνικό
κλιµατικό νόµο από τη σύσταση του ελληνικού κράτους. 

Το παρόν έρχεται να καλύψει τα κενά που διαχρονικά έχουν
δηµιουργηθεί και αφορούν σε περιβαλλοντικά θέµατα. Ταυτό-
χρονα, ενσωµατώνει τις ευρωπαϊκές οδηγίες 2018/2001 και
944/2019 που στόχο έχουν την προώθηση της χρήσης ενέργειας

από ανανεώσιµες πηγές. Επίκεντρό τους είναι η ενεργότερη συµ-
µετοχή στο πεδίο της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας των τελικών
καταναλωτών, δηλαδή νοικοκυριών, επιχειρήσεων και ΟΤΑ. Ως
χώρα καλούµαστε να συµµετέχουµε στον στόχο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για το 2030. Ο στόχος αυτός είναι να προέρχεται από
ΑΠΕ το 32% της συνολικής κατανάλωσης ενέργειας.

Η Ελλάδα µε στρατηγικό σχέδιο και ισχυρή πολιτική βούληση
µπήκε στον χάρτη της ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από
αυτή την Κυβέρνηση και µάλιστα, θεωρείται πρωτοπόρος στον
τοµέα των ΑΠΕ µε συνολική παραγωγή άνω των 10 GW από
ηλιακή και αιολική ενέργεια. Οι πολιτικές αυτές µας οδηγούν
στην απεξάρτηση από παραδοσιακές πηγές, όπως τα ορυκτά και
το φυσικό αέριο, αποκτώντας ενεργειακή ελευθερία τη στιγµή
που ο κίνδυνος της ενεργειακής οµηρίας είναι υπαρκτός στην
Ευρώπη λόγω και της πολεµικής σύγκρουσης Ρωσίας - Ουκρα-
νίας. Αναφορικά µε τους υδάτινους πόρους οι διατάξεις του πα-
ρόντος έρχονται να αντιµετωπίσουν παθογένειες των
συστηµάτων διαχείρισης ελέγχου, ποιότητας, επάρκειας, µετα-
φοράς και τιµολόγησης του νερού. 

Η κατάσταση που επικρατεί σήµερα έχει ως αποτέλεσµα την
κατασπατάληση νερού χωρίς τη δυνατότητα ελέγχου, αλλά και
ανισοτήτων καθώς οι πολίτες πληρώνουν το νερό αλλού φθηνά
και αλλού εξαιρετικά ακριβά. Πρέπει να πάψουν να υπάρχουν αρ-
ρυθµίες και διαφοροποιήσεις και είναι αβάσιµη και κακόβουλη η
όποια συζήτηση για δήθεν ιδιωτικοποίηση του νερού. Αντιθέτως,
ενισχύεται και αναβαθµίζεται ο ρόλος των Δηµοτικών Επιχειρή-
σεων Ύδρευσης. Σε κάθε περίπτωση το νερό παραµένει υπό δη-
µόσιο έλεγχο και η πολιτεία διατηρεί το σύνολο των ρυθµιστικών,
κανονιστικών αρµοδιοτήτων και την άσκηση της υδατικής πολι-
τικής, της πολιτικής κοστολόγησης και τιµολόγησης της ύδρευ-
σης και της αποχέτευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξίσου σηµαντικές θεωρώ τις
προστατευτικές διατάξεις για το φυσικό περιβάλλον, την άγρια
πανίδα, τα δάση και τα ορυκτά µας όπως και τις ρυθµίσεις ζητη-
µάτων πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδιασµού τα οποία πρέ-
πει να αντιµετωπιστούν διότι δηµιουργούν εµπόδια στην πρόοδο
αναπτυξιακών έργων. Τέλος, το νοµοσχέδιο µεριµνά για την αν-
τιµετώπιση του προβλήµατος των αποβλήτων που σχετίζεται µε
την ανακύκλωση και εν γένει τη διαχείρισή τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουµε να συνειδητοποιήσουµε όλοι
πως το µέλλον θα είναι ζοφερό αν δεν θωρακίσουµε το οικοσύ-
στηµα στο οποίο ζούµε. Το να αναβάλουµε ή το να αποφεύγουµε
τη νοµοθέτηση για καίρια ζητήµατα δεν είναι ούτε χρήσιµη ούτε
υπεύθυνη πολιτική στάση. Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχουν αποδείξει ότι νοµοθετούν καλύ-
πτοντας κενά, διορθώνοντας στρεβλώσεις και δηµιουργώντας
γερές βάσεις για την πορεία στο µέλλον. Η πολιτική µας σχεδιά-
στηκε κοιτώντας µπροστά και εκτελείται προσεκτικά και σοβαρά
φέρνοντας απτά και µετρήσιµα αποτελέσµατα. 

Η στάση του ΣΥΡΙΖΑ πάλι, τόσο ως Κυβέρνηση όσο και ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, παραµένει µονότονα ίδια. Δεν αγγίζει
κανένα ζήτηµα είτε γιατί το απαγορεύει η απόλυτη αριστερή του
ιδεολογία είτε γιατί δεν ξέρει είτε γιατί δεν µπορεί είτε γιατί δεν
θέλει να επωµιστεί πολιτικό κόστος. Επιπλέον δε, προσπαθεί να
παρεµποδίσει µε λαϊκίστικους τακτικισµούς το κοινοβουλευτικό
έργο και κατ’ επέκταση την εξέλιξη της ελληνικής πραγµατικό-
τητας. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι αµείλικτη και επιτάσσει ρι-
ζικές και σύγχρονες λύσεις. Γι’ αυτό και εµείς συνεχίζουµε
αποφασιστικά. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Να ετοιµάζεται η κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής. 

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο συζη-

τείται στη σκιά του δυστυχήµατος των Τεµπών, όπου αποδεί-
χτηκε µε τραγικό τρόπο ότι η πολιτική της αποδυνάµωσης των
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δηµόσιων αγαθών και υπηρεσιών οδηγεί σε δραµατικά αποτελέ-
σµατα για τη ζωή και την καθηµερινότητα των πολιτών. Δυστυ-
χώς η Κυβέρνηση δεν διδάχθηκε τίποτα από την πανδηµία για τη
σηµασία της στήριξης του δηµόσιου τοµέα σε αγαθά όπως η
υγεία, η παιδεία, οι µεταφορές, η ασφάλεια, η εργασία, η στέγη.
Γι’ αυτήν όλα είναι προϊόντα µε ανταλλακτική αξία όπου η αγορά
καθορίζει την τιµή και το παρεχόµενο έργο. Καµµία µέριµνα για
τη βελτίωση, τη συντήρηση, τη στελέχωση, την αναβάθµιση των
αγαθών και των υπηρεσιών. Τα αποτελέσµατα τα διαπιστώσαµε
µόλις πριν από λίγες ηµέρες. 

Σήµερα, στην ίδια λογική, προβαίνει στο άνοιγµα της κερκό-
πορτας για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Με τη σύσταση της
Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και την
επικείµενη ένταξη και συγχώνευση των παρόχων υπηρεσιών ύδα-
τος, οι Δηµόσιες Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης θα
κρίνονται µόνο στη βάση των οικονοµικών τους στοιχείων. Με
αυτόν τον τρόπο για να επιβιώσουν είτε θα αυξάνουν τα τιµολό-
για στις υπηρεσίες που παρέχουν στους πολίτες είτε θα ωθούν-
ται στην ασφυξία, το κλείσιµο και την εκχώρηση -πού αλλού;- µα
βέβαια στους ιδιώτες. Δηµιουργείται, δηλαδή, µία ρυθµιστική
αρχή χωρίς να υπάρχει ανταγωνιστικό πλαίσιο, ακριβώς, για να
προσπεραστεί το συνταγµατικό κώλυµα που απαγορεύει την
ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης. 

Παρά τη ρητή νοµολογία του Σ.τ.Ε. ότι το νερό δεν είναι εµ-
πορικό προϊόν και πρέπει να προστατεύεται, παρά την πλήρη και
συντριπτική αποδοκιµασία των αυτοδιοικητικών, των περιβαλλον-
τολογικών φορέων, των εργαζοµένων, των επιµελητηρίων, των
πολιτών, η Κυβέρνηση προχωρά στην εκχώρηση του νερού
στους ιδιώτες µε τη γνωστή µέθοδο. Ποια είναι αυτή; Απαξίωση,
υποβάθµιση, χαµηλή ποιότητα υπηρεσιών, κοινωνικός αυτοµατι-
σµός, επικοινωνιακή καταιγίδα και εν τέλει εκποίηση στα µεγάλα
συµφέροντα της αγοράς. 

Ωστόσο, σε αυτό το σηµείο, θέλω να σταθώ στο άρθρο 162
που σε δύο κυριολεκτικά γραµµές καταργείται η πρόβλεψη του
νόµου 3937/2011 για τη µετεγκατάσταση της Ακρινής που είναι
περιοχή της Κοζάνης. Θέλω να κάνω ειδική αναφορά όχι µόνο
γιατί αποτελεί κεντρικό θέµα της περιοχής µου, αλλά γιατί συνι-
στά µία πρωτοφανή και ανεπανάληπτη καταστρατήγηση της βού-
λησης των πολιτών, των αποφάσεων της δικαιοσύνης και εν τέλει
της αξιοπιστίας της πολιτικής. Η Κυβέρνηση παρακάµπτει πρώτα
και κύρια τις αποφάσεις των πολιτών της περιοχής, όπου µε κα-
θολικό δηµοψήφισµα στις 4 Δεκεµβρίου του 2022 υπερψήφισαν
µε σχεδόν 75% τη µετεγκατάσταση του οικισµού. Οµοίως, αδια-
φορεί για την απόφαση του Σ.τ.Ε. που δηµοσιεύτηκε στις 29 Νο-
εµβρίου του 2022 η οποία επέβαλε στην Κυβέρνηση την
εφαρµογή της µετεγκατάστασης. 

Να γνωστοποιήσω, σε όσες και όσους δεν γνωρίζουν το θέµα,
ότι είχε αποφασιστεί η µετεγκατάσταση της Ακρινής που βρίσκε-
ται εντός λιγνιτικών πεδίων τόσο για λόγους εξόρυξης λιγνίτη
αλλά κυρίως για λόγους προστασίας της υγείας των κατοίκων
και της ποιότητας ζωής. 

Αρκεί να σας αναφέρω ότι υπάρχουν δηµοσιεύµατα που κατα-
γράφουν ότι η θνησιµότητα από καρκίνο στην περιοχή είναι τρι-
πλάσια σε σχέση µε την υπόλοιπη Ελλάδα. Ο ίδιος ο κ.
Μητσοτάκης, το 2008 όντας Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλ-
λοντος, έλεγε ότι και λιγνίτη να µην έχει στην Ακρινή πρέπει να
µετεγκατασταθούν οι κάτοικοι. Βέβαια τι να πω για την εγκυρό-
τητα των υποσχέσεων του κ. Μητσοτάκη; Το κρίνει η ίδια η ιστο-
ρία, καθώς οι εξαγγελίες του για εκσυγχρονισµό, ασφάλεια,
κατάργηση του πελατειακού κράτους, διαφάνεια κ.λπ. έχουν δια-
ψευστεί παταγωδώς. Ωστόσο, οι πολίτες της Ακρινής λίγες εβδο-
µάδες πριν, στις 14 του Φλεβάρη, είχαν αναθαρρήσει κάπως
ακούγοντας τον να λέει στην επίσκεψή του στην Κοζάνη ότι ανα-
γνωρίζει τις νοµικές δεσµεύσεις, ενώ είχε πει αυτολεξεί ότι δεν
θα επιδιώξει να έρθει σε σύγκρουση µε αυτό που επιθυµεί η ίδια
η κοινωνία. Λίγες ηµέρες µόνο µετά ο κ. Σκρέκας, υπηρετώντας
την κυβερνητική πολιτική, ενταφιάζει τη µετεγκατάσταση, αδια-
φορώντας για τη βούληση των πολιτών, παρακάµπτει την από-
φαση του Σ.τ.Ε. και αφήνει τους πολίτες της Ακρινής µετέωρους
µε καταβαραθρωµένες υποδοµές σε ναρκοθετηµένο φυσικό πε-
ριβάλλον, χωρίς σχέδιο, χωρίς ιδιοκτησία, µιας και τα εδάφη

τους τα έχει πάρει η ιδιωτικοποιηµένη πλέον ΔΕΗ.
Τα λόγια είναι περιττά. Αυτή είναι η Κυβέρνηση, αυτή είναι η

Νέα Δηµοκρατία. Μία Κυβέρνηση που επιπλέον προχωρά µε µια
τρωτή, µε µία αντισυνταγµατική απόφαση, έτσι όπως καταγρά-
φεται και στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας που καταθέσαµε
ως κόµµα. Μία αντισυνταγµατική απόφαση, όπως τεκµηριώνεται
άρτια στο υπόµνηµα των κατοίκων, καθώς δεν λαµβάνονται υπ’
όψιν οι πρόνοιες για τη συνταγµατική προστασία έννοµων αγα-
θών, όπως η υγεία καθώς και η ανάλογη για τον σεβασµό των δι-
καστικών αποφάσεων.

Προσωπικά, ως Βουλευτής της Περιφερειακής Ενότητας Κο-
ζάνης θα ξαναπώ αυτό που είχα αναφέρει στη δήλωσή µου µόλις
αναρτήθηκε το νοµοσχέδιο, αυτό που έλεγα στις πάνω από δε-
καπέντε παρεµβάσεις στη Βουλή, οµιλίες, άρθρα, ερωτήσεις και
συνεντεύξεις για το θέµα, αυτό που ανέφερα και στη λαϊκή συ-
νέλευση της Ακρινής την Κυριακή στις 12 Μαρτίου µπροστά σε
πολίτες έµπλεους οργής και αγανάκτησης. Οι κάτοικοι της πε-
ριοχής να είναι βέβαιοι ότι µε την επερχόµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία η υπόθεση της µετεγκατάστασης είναι
ανοιχτή. Σε πλήρη συνεργασία µε µία δηµόσια ΔΕΗ θα τεθούν
στο τραπέζι όλα, σύµφωνα µε τη βούληση της τοπικής κοινωνίας,
έτσι όπως αυτή εκφράστηκε και αποτυπώθηκε.

Περιµένω και από τα τοπικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,
από τους τοπικούς Βουλευτές οι οποίοι σήµερα απουσιάζουν
από τη συζήτηση αυτή, από υποστηριζόµενους δηµάρχους και
δηµοτικούς συµβούλους να ξεκαθαρίσουν τώρα τις προθέσεις
τους.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,
επαναλαµβάνω, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεσµεύεται
ως επόµενη προοδευτική κυβέρνηση να διασφαλίσει τον δηµόσιο
χαρακτήρα της διαχείρισης του νερού και των απορριµµάτων.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο θα καταργηθεί, θα θεσπιστούν πλήρως
τα δηµόσια αγαθά, θα ενισχυθούν και θα στελεχωθούν οι δηµο-
τικές επιχειρήσεις. Το θλιβερό διάλειµµα της απαξίωσης της ποι-
ότητας ζωής των πολιτών θα λάβει τέλος. Η χειρότερη
κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης θα πέσει µε κρότο και οι πολίτες
θα αποκτήσουν ανάσα, όραµα και προοπτική.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Βέττα.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί –πού είναι οι Υπουργοί µας, έφυγαν-, να τα

ακούσετε θέλουµε, να ακούσετε τον λαό µας θέλουµε που δια-
δηλώνει έξω στην πλατεία Συντάγµατος αυτή την ώρα. Διαδηλώ-
νουν όλες οι ΔΕΥΑ της χώρας απέναντι σε µία Κυβέρνηση που
ακόµα και τη στιγµή που ο λαός µας µοιρολογεί ακόµη τα παιδιά
του, τα χαµένα νιάτα των Τεµπών που άδικα στερήθηκαν το µέλ-
λον τους, δεν διστάζετε να φέρετε προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο
έκτρωµα που ναρκοθετεί το ίδιο το µέλλον των παιδιών µας πάλι.

Γιατί το περιβάλλον, ο πλανήτης που θα κληροδοτήσουµε στις
επόµενες γενιές είναι ένα ζήτηµα που αφορά πρωτίστως, όχι
εµάς, αλλά τα παιδιά µας και όχι το παρόν, αλλά κυρίως το µέλ-
λον. Αλλά, θα µου πείτε, για ποιο πράγµα να πρωτοδιαδηλώσει
ο λαός µας πια; Βγαίνει στις πλατείες και δεν ξέρει για ποιο
πράγµα να πρωτοδιαµαρτυρηθεί; Για όσους άδικα χάθηκαν;

Και δεν ήταν θυσία, κύριε Πρωθυπουργέ, να µε συγχωρέσετε.
Η θυσία έχει το στοιχείο του εκούσιου, µε τη θέλησή του κάποιος
πρέπει να θυσιάζεται ή κάποιος να τον θυσιάζει στον βωµό κά-
ποιου άλλου. Εδώ δεν επρόκειτο για θυσία. Επρόκειτο για δολο-
φονία. Αυτή είναι η αλήθεια.

Μήπως να διαµαρτυρηθεί ο λαός για το ότι παίζει πινγκ πονγκ
η Κυβέρνηση, ο ΟΣΕ, η παλιά κυβέρνηση, η τωρινή Κυβέρνηση
για τις ευθύνες; Ξεχείλισε το ποτήρι. Δεν το βλέπετε εσείς; Εµείς
το βλέπουµε. Ο λαός απαιτεί αυτή τη στιγµή αλήθεια, απαιτεί ει-
λικρίνεια και δεν αντέχει άλλο. Αυτό το µήνυµα είναι ισχυρό στις
πλατείες και στους δρόµους ακόµα και στα µικρά χωριά, όπου
όλοι διαµαρτύρονται και είναι πλέον αγανακτισµένοι µε το ότι η
υποκρισία καλά κρατεί και οι µάσκες ακόµη δεν έχουν πέσει.

Παρακολουθούσα πριν από λίγο, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι και τη συνεδρίαση στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας που δυστυχώς, για άλλη µια φορά ισχυρό χτύπηµα
στο µαλακό υπογάστριο του Κοινοβουλίου είναι όταν εµφανίζεται
ο κύριος Υπουργός, ο παραιτηθείς Υπουργός Μεταφορών και
λέει ότι δεν γνώριζε απολύτως τίποτα για την Εθνική Αρχή Δια-
φάνειας και για το τι είχε διατάξει να γίνει στο Υπουργείο. Αυτό
που το βάζεις; Αυτό που µας πάει, τόσο για τις ποινικές, όσο και
για τις πειθαρχικές ευθύνες; Έτσι ανοίγει ο ασκός του Αιόλου
και ένα πολύ µεγάλο θέµα πια, που πιστεύω ότι θα µονοπωλήσει
και την επικαιρότητα.

Τώρα έχουµε και εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµ-
πολιτεύσεως, εκτός από τους Υπουργούς. Αλήθεια, τι ακριβώς
έρχεστε εδώ να υπερασπιστείτε; Τι έρχεστε να µας πείτε; Ότι
δεν υπάρχει κανένας φραγµός, ούτε ιερό ούτε όσιο ούτε στο
νερό όσιο; Διότι πρόκειται περί ιεροσυλίας, είκοσι ηµέρες µετά
από τη νύχτα του ολέθρου στα Τέµπη, η Κυβέρνηση να ανοίγει
διάπλατα την κερκόπορτα για την ιδιωτικοποίηση ενός ακόµα δη-
µόσιου κοινωνικού αγαθού, του νερού. Δεν µάθαµε τίποτα από
αυτά που πάθαµε για το δηµόσιο αγαθό των µεταφορών; Όταν
ακόµη δεν έχουν στεγνώσει τα δάκρυα από την παντελή υποβάθ-
µιση, το κακήν κακώς ξεπούληµα έναντι πινακίου φακής του δη-
µόσιου αγαθού της µαζικής σιδηροδροµικής µεταφοράς;

Δυστυχώς, λοιπόν, µε πολιτικό κυνισµό έρχεται η Κυβέρνηση
και µάλιστα, συµπίπτει το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, µε την
εβδοµάδα που γιορτάζουµε την παγκόσµια ηµέρα του νερού, η
οποία ακολουθεί µεθαύριο, στις 22 Μαρτίου. Ωραίο δώρο κάνετε
στον ελληνικό λαό, λοιπόν, πολύ ωραία του τα λέτε, ότι ξεπου-
λάµε και το νερό! Τίποτα δεν θα αφήσουµε!

Και µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση το γεγονός ότι ήρθατε
το πρωί και είπατε: «Αυτό το νοµοσχέδιο είναι, αυτό πάρτε το».
Γιατί σας ρωτήσαµε, σας ρώτησαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης αν έχετε κάτι να διορθώσετε µετά από τις διαµαρτυρίες,
µετά από τη διαβούλευση, µετά από την ένταση, µετά από τις
διαδηλώσεις που είναι εδώ τώρα, αυτή την ώρα στο Σύνταγµα
και πραγµατοποιούνται. Τίποτα δεν είχατε να διορθώσετε.

Αυτές τις ώρες, λοιπόν, αντί να νοµοθετούµε µία σύγχρονη πε-
ριβαλλοντική νοµοθεσία, βιώσιµης, πράσινης µετάβασης, αντί να
ψηφίζουµε σύγχρονες παρεµβάσεις για τη θωράκιση -όχι απέ-
ναντι στην κλιµατική κρίση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά
στην κλιµατική κατάρρευση πια-, αντί να θεσπίζουµε ρεαλιστικές
λύσεις για την επάρκεια και την ποιότητα του νερού -γιατί αυτό
είναι το ζήτηµα που µας απασχολεί κυρίαρχα-, αντί να επιταχύ-
νουµε δράσεις κυκλικής οικονοµίας, αντί να διασφαλίζουµε ενερ-
γειακή δηµοκρατία υπέρ των πολιτών, ασχολούµαστε µε τις
γαλάζιες εµµονές, µε τις ιδεολογικές σας εµµονές, µε τις φωτο-
γραφικές εξυπηρετήσεις, το ξήλωµα των περιβαλλοντικών κεκτη-
µένων στον βωµό των ιδιωτικών συµφερόντων. Αυτό κάνουµε
σήµερα. Και εσείς χαµογελάτε απέναντι στις διαδηλώσεις του
λαού µας και λέτε ότι δεν πειράζει, θα περάσει κι αυτό µε την
πλειοψηφία σας. 

Καλούµαστε να κλείσουµε τα αυτιά µας στις φωνές των εργα-
ζοµένων στις ΔΕΥΑ, της τοπικής αυτοδιοίκησης, του νοµικού κό-
σµου, των περιβαλλοντικών οργανώσεων, κάθε πολίτη που
νοιάζεται για το περιβάλλον. Και αλήθεια, γιατί τόση αλαζονεία; 

Για ποιον λόγο, κύριε Υπουργέ τα πετάτε όλα και τα κάνετε
χαρτοπόλεµο; Κανένας δεν ξέρει; Μόνο εσείς ξέρετε; Ούτε η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Και τι την έχουµε τότε και
την καµαρώνουµε; Σας κάνει εισηγήσεις και δεν απαντήσατε, δεν
είπατε τίποτα απολύτως γι’ αυτά που γνωµάτευσε. Γνωµάτευσε
ότι είστε αντισυνταγµατικοί, ότι είναι παράνοµο αυτό που κάνετε.
Μας φέρατε µία άλλη γνωµάτευση εδώ, να µας πείτε ότι «Ξέρετε,
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής κάνει λάθος κι εµείς το
βλέπουµε διαφορετικά και σας λέµε το σωστό»; Ότι θα καταπέ-
σει στο Συµβούλιο της Επικρατείας σας λέει µε απλά λόγια. 

Γι’ αυτόν που διαβάζει στοιχειώδη ελληνικά, σας παραπέµπω
στη σελίδα 22. Τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής;
Αγρόν αγοράζετε. Δεν σας ενδιαφέρει. Όµως, αυτό δεν τιµά και
αυτή την Αίθουσα, δεν τιµά τον ίδιο τον κοινοβουλευτισµό. Δεν
καµουφλάρεται, κύριε Υπουργέ, δεν διορθώνεται το νοµοσχέδιο,
µόνο αποσύρεται. Δεν µπορούµε να το διορθώσουµε. 

Όταν το πήραµε στα χέρια µας, σε αυτή την ελάχιστη διαβού-

λευση που δώσατε στο Κοινοβούλιο, προσπαθήσαµε να σας βοη-
θήσουµε, εισάγοντας τροπολογίες είναι η αλήθεια. Με τα χέρια
µου προσπάθησα να γράψω κάποιες από αυτές. Δεν γίνεται τί-
ποτα, δεν διορθώνεται τίποτα από αυτά που ρυθµίζετε, διότι είναι
ακριβώς στην αντίθετη φιλοσοφία. Ιδιωτικοποιείτε, ουσιαστικά,
το νερό, το λέω και το ξαναλέω. 

Αυτό κάνετε και δεν έχετε την εντιµότητα, κύριε Υπουργέ, να
σηκωθείτε, µε στεντόρεια φωνή, όρθιος και στιβαρός και να
πείτε: «Είµαι Υπουργός της Κυβέρνησης και ναι, η γραµµή µας
είναι αυτή και ναι, γι’ αυτόν τον λόγο κάνουµε αυτή τη νέα αλ-
λαγή στη ρυθµιστική αρχή, γι’ αυτόν τον λόγο το κάνουµε µε
αυτόν τον τρόπο, γιατί θέλουµε να παρέµβουµε σε αυτά τα επί-
πεδα». Τίποτα από αυτά δεν λέτε, όµως, και δυστυχώς το πρό-
βληµα πλέον είναι πολύ µεγάλο. 

Και έχει και µία άλλη διάσταση και µε αυτό θα ολοκληρώσω,
κύριε Πρόεδρε. Είδα πριν και το ερώτηµα που σας έθεσε ο κ.
Κέλλας, ο Βουλευτής της δικής µου εκλογικής περιφέρειας της
Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό που δηµοσιεύεται εδώ και δέκα ηµέ-
ρες, ο κ. Κέλλας ήρθε να σας το ρωτήσει. Κύριε Υπουργέ, είναι
αλήθεια ότι το 20% των γειτονικών οικοπέδων για εγκαταστάσεις
φωτοβολταϊκών δεν θα υπόκεινται πλέον σε αναγκαστικές απαλ-
λοτριώσεις; Και εσείς πήρατε τον λόγο και είπατε «Ναι, δεν θα
είναι έτσι. Δεν θα είναι 20%, θα είναι 2%». Το είδαµε και αυτό, το
εκτιµήσαµε και το αξιολογήσαµε, κύριε Υπουργέ και αυτό. 

Πάντως, αυτό που θέλω να σας πω για την ενέργεια και τις
ενεργειακές κοινότητες και τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
είναι πως η παρέµβασή σας θα έπρεπε να είναι ουσιαστικά εκεί,
διότι νοικοκυριά και επιχειρήσεις µαστίζονται από την ενεργειακή
κρίση. Ενεργειακή ένδεια είναι η διογκούµενη απειλή. Ενεργει-
ακή δηµοκρατία υπάρχει για όλους; Για πείτε µας εσείς που είστε
ο Υπουργός της Ενέργειας. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει να παίζει παιχνίδια υπέρ των λίγων και
των ισχυρών, µε µόνο της µέληµα την ενεργειακή ολιγαρχία. Και
αυτό φαίνεται, ξέρετε από πού; Από το εθνικό σχέδιο ανάπτυξης
του δικτύου της περιόδου 2022-2026 που υπέβαλε ο ΔΕΔΔΗΕ.
Τα χρήµατα που προβλέπονται να δοθούν για τον εκσυγχρονισµό
των δικτύων είναι λιγότερα από 200 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο, όταν µόνο οι επιδοτήσεις στις ενεργειακές εταιρείες για
το ρεύµα σε έναν χρόνο έχουν ξεπεράσει τα 8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Συγκρίνετε, λοιπόν, και αποφασίζετε. 

Εµείς επιµένουµε στην ανάγκη εκδηµοκρατισµού της παραγω-
γής ενέργειας, µε προµετωπίδα την πρόσβαση των πολιτών στις
ενεργειακές κοινότητες, διαφανή και δίκαια κριτήρια και για τις
επιχειρήσεις και για τους πολίτες, αλλά και για τον αγροτικό
κόσµο που χειµάζεται αυτή τη στιγµή, που είναι µε την πλάτη
στον τοίχο και τα µάτια στο Θεό, που τον κάνετε να εγκαταλείπει
τη γη του και να φεύγει γρήγορα γιατί δεν έχει µία αλληλέγγυα
πολιτεία δίπλα να τον στηρίζει. 

Κλείνοντας, κατά τη γνώµη µου κάθε νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος αποτελεί µία ακόµα χαµένη ευκαιρία. Η κλι-
µατική κρίση είναι παρούσα. Ο πλανήτης έχει προ πολλού
εκπέµψει SOS. Οι περιβαλλοντικοί στόχοι είναι εύκολο να διακη-
ρύσσονται, αλλά πολύ δύσκολο να εφαρµόζονται. Όλοι εµείς, σε
αυτή την Αίθουσα, έχουµε το ιερό χρέος να κάνουµε τη διαφορά,
να βάλουµε το δικό µας λιθαράκι, τη δική µας δυνατή φωνή για
να µην περνούν αυτά που λέτε ότι πρέπει να περάσουν, χωρίς να
εξηγείτε στους ανθρώπους γιατί πρέπει! 

Πείτε µας, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει να τις κάνετε
αυτές τις αλλαγές; Στο όνοµα ποιων πρέπει να τις κάνετε αυτές
τις αλλαγές; Ποιανού σχέδιο είναι να τις κάνετε αυτές τις αλλα-
γές; Ποιους υπηρετείτε όταν κάνετε αυτές τις αλλαγές; Δεν υπη-
ρετείτε τον λαό µας, δεν υπηρετείτε την πατρίδα. 

Εµείς είµαστε εδώ, λοιπόν, για να υπηρετούµε αυτούς και να
κάνουµε τη δική µας φωνή επέκταση της δικής τους δυνατής
φωνής. Πρέπει να εξηγήσετε στον κόσµο, να είστε πειστικοί και
να µας πείτε γιατί αυτό το νοµοσχέδιο επιµένετε -µέσα σε αυτό
τον ορυµαγδό, µέσα σε αυτήν την απαρηγόρητη κοινωνία- να το
φέρετε και να το περάσετε. Ποιος είναι ο λόγος που σας κάνει
να ιδιωτικοποιείτε σήµερα το νερό; Ποιος είναι ο λόγος που δεν
µας εξηγείτε;

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ. 

Το έχετε βάλει σκοπό να µου ορµήσει ο κ. Συρµαλένιος σή-
µερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε
αυτά τα οποία είπε η κ. Λιακούλη, η οποία έχει µία εµµονή, όπως
και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, να θέλουν σώνει και καλά να βά-
λουν λόγια στο στόµα µας, λόγια που δεν λέµε και να µας κατη-
γορήσουν ότι δήθεν κάνουµε πράγµατα τα οποία δεν
συµβαίνουν. Σώνει και καλά δηλαδή, κυρία Λιακούλη, να σηκω-
θούµε και να πούµε ότι δήθεν αυτό το νοµοσχέδιο προχωρά εµ-
µέσως ή αµέσως στην ιδιωτικοποίηση του νερού. 

Και ρωτάω, κυρία Λιακούλη, έχετε διαβάσει έστω το άρθρο 1;
Σας ρωτάω, το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου το έχετε διαβάσει; Το
άρθρο 3 του νοµοσχεδίου το έχετε διαβάσει;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, µε ρωτάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, είστε Κοινο-

βουλευτική Εκπρόσωπος. Μόλις τελειώσει, θα µιλήσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ρητορική είναι η ερώτηση, κύριε Πρόεδρε.
Τα έχετε διαβάσει τα άρθρο 1 και 3; Τι λέει το άρθρο 3 που πε-

ριγράφει τους ορισµούς, που περιγράφει ποιοι είναι οι πάροχοι
ύδατος; Τι αναφέρει; Αναφέρει ιδιωτικές εταιρείες; Αναφέρει
ανώνυµες εταιρείες ιδιωτικού δικαίου; Τι αναφέρει κυρία Λια-
κούλη; Γιατί έρχεστε εδώ και παραπλανάτε τους Βουλευτές;
Γιατί έρχεστε εδώ και προσπαθείτε να αποκοµίσετε δήθεν –πι-
στεύετε- κάποια µικροκοµµατικά οφέλη; Έρχεστε εδώ και µιλάτε
για επικοινωνιακούς λόγους. 

Σας ρωτάω συγκεκριµένα, που αναφέρεται εδώ, σε αυτό το
νοµοσχέδιο έστω και µία λέξη περί ιδιωτικοποίησης του νερού.
Εδώ αναφέρεται ότι εµείς θέλουµε το νερό να παραµείνει υπό
δηµόσιο έλεγχο. Δεν είναι εµπορεύσιµο προϊόν. Αυτό λέει αυτό
το νοµοσχέδιο, αυτό το οποίο εσείς δεν θέλετε να καταλάβετε. 

Τι λέει εδώ; Ποιοι είναι οι ορισµοί; Λέει ποιοι είναι οι πάροχοι
ύδατος; Το έχω πει επανειληµµένα, θα το επαναλάβω. Οι δηµό-
σιοι και δηµοτικοί φορείς, οι ανώνυµες εταιρείες του άρθρου 3
του ν.4972/2022 ΕΥΔΑΠ-ΕΥΑΘ, οι εταιρείες του δηµοσίου, ιδίως
οι Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης-Αποχέτευσης ΕΥΑ, η Εται-
ρεία Ύδρευσης και Αποχέτευσης Πρωτευούσης της ΕΥΔΑΠ, η
Εταιρεία Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης ΕΥΑΘ, η
Εταιρεία Παγίων ΕΥΔΑΠ, η Εταιρεία Παγίων ΕΥΑΘ, ο Οργανι-
σµός Ανάπτυξης ΚΡΗΤΗΣ ΟΑΚ ΑΕ, οι Οργανισµοί Εγγείων Βελ-
τιώσεων ΟΕΒ, οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ Βαθµού
και οι Σύνδεσµοι Ύδρευσης ΟΤΑ του Κεφαλαίου Β’ του ένατου
µέρους. Αυτοί είναι οι ορισµοί για πρώτη φορά µε νόµο. Για
πρώτη φορά µε νόµο ορίζουµε ότι µόνο αυτοί µπορούν να παρέ-
χουν πόσιµο νερό και αρδευτικό νερό. 

Δεν µπορείτε επιτέλους να σηκωθείτε και να πείτε την αλήθεια;
Δεν µπορείτε να πείτε την αλήθεια; Και µιλάτε για ενεργειακή δη-
µοκρατία όταν εµείς έχουµε ανακοινώσει ήδη για πρώτη φορά
στην Ελλάδα τριακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά, αγρότες…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται
αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ξανθόπουλε,
όλους τους έχω αφήσει να µιλήσουν. Γιατί το λέτε αυτό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τριακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά, αγρότες και µικροί
επαγγελµατίες θα έχουν τη δυνατότητα να κατασκευάσουν φω-
τοβολταϊκό σύστηµα µε µπαταρία, µέχρι 10 KWh το οποίο θα
είναι και επιδοτούµενο. Το έχουµε ανακοινώσει και πριν από το
Πάσχα θα ανοίξει η ηλεκτρονική πλατφόρµα, ώστε να µπορέσουν
οι δικαιούχοι του προγράµµατος να λάβουν την επιδότηση.

Και σας ρωτώ, µιλάτε εσείς για ενεργειακή δηµοκρατία; Που
ήρθε το κόµµα σας και έλεγε τότε -να µη θυµίσω και ποια Υπουρ-
γός- θέλουµε µία ανεµογεννήτρια σε κάθε κορυφή σε αυτή τη
χώρα; Ποιος έκανε τις ανεµογεννήτριες; Οι µικροί επενδυτές

έκαναν τις ανεµογεννήτριες των εκατοµµυρίων ή οι µεγάλες εται-
ρείες και οι µεγάλοι όµιλοι; Τα ξεχνάει αυτά ο κόσµος;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Θα χρειαστεί να απαντήσετε από ό,τι καταλαβαίνω, κυρία Λια-

κούλη.
Σας παρακαλώ όσο πιο σύντοµα µπορείτε, γιατί σας άφησα

και στην οµιλία σας παραπάνω χρόνο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την

ανοχή σας αλλά ήταν προσωπική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι βεβαίως, δεν είπα

να µην απαντήσετε. Απαντήστε, αλλά όσο πιο σύντοµα γίνεται.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Προσωπική, πολιτική προσωπική. Και

εγώ είµαι πολιτικά, προσωπικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κοινοβουλευτική

είστε, αλίµονο. Ορίστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Υπουργέ, το έχετε διαβάσει το

νοµοσχέδιο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Το έχω γράψει.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Χαίροµαι κατ’ αρχάς που το διαβά-

σατε.
Το γράψατε κιόλας µας λέτε, όχι µόνο το διαβάσατε. Το γρά-

ψατε εσείς. Άρα και τις νοµοτεχνικές που θα φέρετε, είναι επειδή
δεν το γράψατε καλά. Καλά. 

Την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας τη διαβάσατε; Ναι,
τη διαβάσατε. Δεν τη γράψατε εσείς φαντάζοµαι κι αυτή. Όχι,
γιατί δεν θα τη γράφατε έτσι στη σελίδα 22. Θα πρέπει να απαν-
τήσετε, όχι σε µένα, αφήστε µε εµένα, σε όλο τον κόσµο που βρί-
σκεται στους δρόµους…..

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Τι γράφει; Διαβάστε τι γράφει.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: … σε όλο τον κόσµο που βρίσκεται

στους δρόµους εδώ και δεκαπέντε µέρες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν σας διέκοψε. Σας

παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μπορώ να απαντήσω σε όλους, δεν

µε πειράζει.
Κύριε Υπουργέ, σας προκάλεσα από το πρωί όταν ανέπτυξα

την ένσταση αντισυνταγµατικότητας και σας ζήτησα πολύ ευγε-
νικά να µας πείτε για ποιον λόγο δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας την
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής και αυτά τα οποία λέει. Λέει,
λοιπόν, αφού µε προκαλείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Λιακούλη, τα εί-
πατε και στην οµιλία σας για το άρθρο 22.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να µην τα πω, κύριε Πρόεδρε; Αφού
λέει να τα πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Περιµένουν, όµως, και
οι συνάδελφοι.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Λέει λοιπόν: «Δεδοµένης της νοµο-
λογίας του Συµβουλίου της Επικρατείας σύµφωνα µε την οποία
η παροχή υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, όπως ύδρευσης και απο-
χέτευσης, δεν συνιστά δραστηριότητα αναπόσπαστη από τον πυ-
ρήνα της κρατικής εξουσίας…» και αναφέρει τις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας κ.λπ. κ.λπ. Και συνεχίζει: «…όχι
απλώς µε την άσκηση εποπτείας, αλλά και διά του µετοχικού κε-
φαλαίου…» Και αναφέρει πάλι το Σ.τ.Ε.. Έχω και τις αποφάσεις
να σας τις καταθέσω, διότι τις διάβασα. Τίθεται το ερώτηµα αν
και κατά πόσο οι µεταβιβαζόµενες µε το παρόν νοµοσχέδιο αρ-
µοδιότητες στη ρυθµιστική αρχή όπως τη φτιάχνετε συµβαδίζουν
µε την εν λόγω νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Κι εµείς σας ρωτάµε: Εσείς, κύριε Υπουργέ, έρχεστε εδώ και
µας δίνετε τον λόγο σας και λέτε ότι εδώ δεν συντρέχει κανένας
λόγος ανησυχίας, δεν υπάρχει απολύτως κανένα πρόβληµα και
η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής σας λέει, σε όλη της
τη γνωµάτευση, κι έχω άλλα τέσσερα σηµεία αν µου επιτρέπετε
να τα διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, τα ξέρετε, τα έχουµε καταθέσει
και µάλιστα υπογραµµισµένα. Σας λέµε, λοιπόν: Εσείς, κύριε
Υπουργέ, τι απαντάτε σε όλα αυτά; Απαντάτε ότι είναι αποκυή-
µατα της φαντασίας της Αντιπολίτευσης; Και ο κόσµος που βρί-
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σκεται στους δρόµους, οι συνδικαλιστές, οι άνθρωποι που υπη-
ρετούν τους οργανισµούς, τα σωµατεία εργαζοµένων, όλοι αυτοί
οι άνθρωποι είναι άσχετοι, κύριε Υπουργέ; Δεν µπορούν να δια-
βάσουν; Δεν µπορούν να καταλάβουν; Δεν µπορούν να συνδιαλ-
λαγούν µαζί σας; Αυτό είναι; Εσείς, λοιπόν, κατέχετε όλη την
αλήθεια µάς λέτε και όλη τη γνώση µάς λέτε. Πείτε µια κουβέντα
και για την Επιστηµονική Υπηρεσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε και στον
λόγο σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ. Σας  παρακαλώ όσο το δυνατόν πιο σύντοµα.

Έχετε δίκιο ό,τι και να πείτε τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Η τοποθέτηση της συναδέλφου απαντά και στο ερώ-
τηµα που κάνει, γιατί τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ρωτήστε έναν δικηγόρο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λέει ότι ιδιωτικοποιούµε το νερό; Σας ρωτάω: Τι
λέει; Λέει ότι µεταφέρουµε ρυθµιστικές αρµοδιότητες στη Ρυθ-
µιστική Αρχή Αποβλήτων Υδάτων και Ενέργειας; Αυτό λέει; Τι
λέει; Λέει: «Τίθεται το ερώτηµα αν οι µεταβιβαζόµενες µε το
παρόν νοµοσχέδιο αρµοδιότητες συµβαδίζουν µε την εν λόγω
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας». Τι λέει η νοµολογία
του Συµβουλίου της Επικρατείας; Τι λέει; Τι λέει;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Διαβάστε την. Εµείς τη διαβάσαµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λέει ότι θα πρέπει η παροχή ύδατος να παρέχεται,
να συµβαίνει από αυτούς τους φορείς που περιγράφονται τους
ορισµούς στο άρθρο 3. Αυτό λέει. Και τι άλλο λέει το άρθρο 1;
Λέει για ρύθµιση; Μιλάει για ρύθµιση; Αυτό αναρωτιέται εδώ
πέρα. Αυτό ρωτάει. Μιλάµε για ρύθµιση; Τι λέει εδώ;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κατέθεσα τις αποφάσεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Άρθρο 1 του νοµοσχεδίου και τελειώνω: Σκοπός του
παρόντος είναι η ορθολογική ρύθµιση της παροχής υπηρεσιών
ύδατος και επεξεργασίας αστικών αποβλήτων ιδίως ως προς την
οργάνωση της παρεχόµενης υπηρεσίας, το κόστος και την τιµο-
λόγησή τους µέσα από την ανάθεση σχετικών αρµοδιοτήτων
εποπτείας και ελέγχου.

Και σας ρωτάω τώρα, για να πάµε και στην ουσία: Αυτά τα λέει
ο νόµος. Ο νόµος λέει ότι ο έλεγχος και η εποπτεία, την οποία
είχε η Γενική Διεύθυνση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µεταφέρεται στη νέα ρυθµιστική αρχή. Ρωτάω: Είσα-
στε ικανοποιηµένη από την εποπτεία και τον έλεγχο που µέχρι
τώρα, τις τελευταίες δεκαετίες γίνεται από την αρµόδια υπηρε-
σία; Σας ρωτάω: Στη ΔΕΥΑ στη Λάρισα, κυρία συνάδελφε, γνω-
ρίζετε αν µετρούν συστηµατικά την ποιότητα του νερού που
προσφέρουν στους δηµότες; Σας ρωτάω: Γνωρίζετε ότι οι έξι
στις δέκα ΔΕΥΑ δεν αναρτούν τα στοιχεία στην ηλεκτρονική
πλατφόρµα;

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, σας παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με ρωτάει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Σας

ρωτάει, µετά θα τον ρωτήσετε εσείς και θα πάµε…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Περιµένουν οι συνά-

δελφοι. Σας παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Γνωρίζετε, κυρία συνάδελφε, ότι υπάρχουν ΔΕΥΑ
στον Νοµό Λαρίσης και αλλού που χρεώνουν µιάµιση φορά και
δύο φορές πιο ακριβά το νερό στους δηµότες; Το γνωρίζετε ότι
υπάρχουν ΔΕΥΑ στον Νοµό Λαρίσης και αλλού που έχουν απώ-
λειες ύδατος που φτάνουν το 65%; Τα γνωρίζετε αυτά; Και
ρωτάω, αφού τα γνωρίζετε δεν σας αρέσει να τα ακούτε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό. Δεν θέλω
έτσι. Να είµαστε και δίκαιοι. Δεν φταίει µόνο ο Υπουργός. Έχει
θέσει ερωτήµατα η κ. Λιακούλη και έχει το δικαίωµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν φταίει µόνο ο Υπουργός. Θέτει ερωτήµατα η συνάδελφος.

Τι θα κάνει; Δεν θα απαντήσει; Και δεν πρέπει να απαντήσει και
η κ. Λιακούλη;

Κλείστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κλείνω. Όταν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γνωρίζετε τις παθογένειες που έχει αυτή τη στιγµή αυτός ο συγ-
κεκριµένος κλάδος, αλλά και άλλοι κλάδοι και άλλες περιοχές
του κράτους µας, γιατί δεν θέλετε αυτές τις παθογένειες, που
µας ταλανίζουν δεκαετίες, να τις αλλάξουµε; Γιατί φέρνετε αντί-
δραση σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο το µόνο που κάνει -κάνει και
πολλά άλλα για τις ΑΠΕ και για το περιβάλλον- είναι µια νέα ρυθ-
µιστική αρχή. Επεκτείνει την αρµοδιότητά της για να ελέγξουµε
και να εποπτεύσουµε καλύτερα τον κλάδο της παροχής ύδατος.
Αφού ξέρετε, λοιπόν, τις παθογένειες που έχει αυτός ο κλάδος,
γιατί δεν θέλετε να τα αλλάξουµε; Γιατί θέλετε να µείνετε στα
παλιά και να µην προχωρήσουµε µπροστά;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Λιακούλη, έχετε

τον λόγο αλλά για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σας ευχαριστώ.
Ναι, για ένα λεπτό µόνο και µε πολύ σεβασµό στους συναδέλ-

φους ειλικρινά. Με ρωτάει πολύ συγκεκριµένα πράγµατα και πρέ-
πει να απαντήσω.

Με ρωτάτε εµένα αν ξέρω τη ΔΕΥΑΛ, κύριε Υπουργέ; Με ρω-
τάτε αν ξέρω τη ΔΕΥΑΛ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Νοµό Λάρισας, κυρία Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με ρωτάτε αν ξέρω αυτή την επιχεί-
ρηση της ύδρευσης και της αποχέτευσης για την οποία είναι πε-
ρήφανη όλη η Ελλάδα, όχι µόνο ο νοµός, η οποία διασφαλίζει την
ποιότητα του νερού, έχει εργαζόµενους µε τεχνογνωσία και είναι
η πιο δραστήρια επιχείρηση, απόλυτα υγιής και δεν είχατε κανένα
λόγο να την πειράξετε και δεν είχατε κανένα δικαίωµα να δηµι-
ουργήσετε τέτοιου είδους ζητήµατα; Με ρωτάτε; Αφού µε ρω-
τάτε, λοιπόν, σας απαντώ. Εσείς δεν ξέρετε τη ΔΕΥΑΛ. Ιδέα δεν
έχετε για την επιχείρηση αυτή την οποία πιάνετε στο στόµα σας.

Δεύτερο και πολύ σηµαντικό, λέτε σε εµάς, κύριε Υπουργέ, ότι
δεν θέλουµε να προχωρήσουµε ένα βήµα από -δεν άκουσα
καλά!- τις παθογένειες; Αλήθεια λέτε; Αλήθεια λέτε, κύριε
Υπουργέ; Σε όλα τα πάνελ συζητάµε για τις παθογένειες του συ-
στήµατος και είναι σαν να µην γνωρίζετε ποιες είναι οι παθογέ-
νειες αυτού του συστήµατος που εκθρέψατε εσείς και χάθηκαν
ζωές -πενήντα επτά στον αριθµό- και µοιρολογεί η Ελλάδα αυτή
τη στιγµή, ενώ στη διπλανή αίθουσα για αυτές τις παθογένειες
ψάχνουµε ακόµη να βρούµε τις αιτίες. 

Ε, αυτά, λοιπόν, δεν θα επιτρέψουµε ξανά να συµβούν, τουλά-
χιστον όσο έχει δύναµη η φωνή µας και όσο εκπληρώνουµε αυτό
τον ρόλο που έχουµε εδώ µέσα. 

Σε ό,τι αφορά τα πεδία σας, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου,
και το λέω µε πολύ σεβασµό, ας µιλάµε για όσα γνωρίζουµε, γιατί
πιάσατε στο στόµα σας τη ΔΕΥΑΛ και δεν γνωρίζετε καθόλου τι
είναι η ΔΕΥΑΛ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, σας παρακαλώ,

κύριε Υπουργέ. Δεν γίνεται αυτό. Δεν γίνεται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Μισό λεπτό µόνο, γιατί δεν αναφέρθηκα στη ΔΕΥΑΛ
και θα πω µόνον αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είπατε. Τη ρωτή-
σατε αν ξέρει… Αναφερθήκατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα πω ακριβώς τι είπα και θα το δείτε στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για πείτε. Θα σας πω
εγώ τι είπατε. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είπα: «Αν γνωρίζετε αν υπάρχουν ΔΕΥΑ στον Νοµό
Λαρίσης». Δεν µίλησα για τη ΔΕΥΑ την οποία γνωρίζω. Φυσικά
υπάρχουν ΔΕΥΑ που κάνουν πολύ καλά τη δουλειά τους, όπως
υπάρχουν και ΔΕΥΑ που θέλουν βελτίωση. Και φυσικά δεν φταίνε
οι εργαζόµενοι στις ΔΕΥΑ, που µε φιλότιµο προσπαθούν να κά-
νουν τη δουλειά τους. Εσείς δεν κάνατε τίποτα να τους βοηθή-
σετε.

Δεν αναφέρθηκα στη ΔΕΥΑΛ και να το πάρετε πίσω. Γιατί προ-
σπαθείτε να παραπλανήσετε και να διαστρεβλώσετε τα λεγόµενά
µου; Είπα ΔΕΥΑΛ; Ανέφερα τη ΔΕΥΑΛ; Πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): ΔΕΥΑΛ δεν αναφέ-
ρατε. Αναφέρατε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Είπα: «ΔΕΥΑ στον Νοµό Λαρίσης και αλλού». Σας παρακαλώ
πολύ. Σας παρακαλώ. Θα τα δούµε. Και να ζητήσετε συγγνώµη.
Να φέρετε τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): ΔΕΥΑΛ δεν αναφέ-
ρατε. Είπατε για το τι συµβαίνει στον Νοµό Λάρισας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εγώ να ζητήσω συγγνώµη; Εσείς να
ζητήσετε συγγνώµη!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να φέρετε τα Πρακτικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): ΔΕΥΑΛ δεν αναφέ-
ρατε. Είπατε για το τι συµβαίνει στον Νοµό Λάρισας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν θα βάζετε λόγια στο στόµα µου, κυρία συνά-
δελφε, που δεν είπα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μαµουλάκης από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΔΕΥΑΛ δεν αναφέρατε. Είπατε για το νερό στη Λάρισα. Την
εταιρεία δεν την αναφέρατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να φέρετε τα Πρακτικά να τα δει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ακριβώς αυτό µπορώ
να το πω, πριν διαβάσουµε τα Πρακτικά, γιατί σας παρακολουθώ
όλους. Να το ξέρετε!

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο και συγγνώµη για την
αναµονή.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την ώρα
που η πατρίδα µας θρηνεί πενήντα επτά νεκρούς, η Κυβέρνηση
ετοιµάζεται για µια ακόµη ιδιωτικοποίηση. Συνεχίζει, δηλαδή, τις
εγκληµατικές πολιτικές της αυτή τη φορά στον τοµέα του νερού.

Βεβαίως, σήµερα το ενδιαφέρον, παρά το γεγονός ότι το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε είναι σοβαρότατο και πολύ σηµαντικό,
µονοπώλησε η συζήτηση στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
για ευνόητους λόγους, όπου εκείνοι οι κυβερνητικοί εµφανίστη-
καν -για µια ακόµη φορά, θα έλεγα εγώ- συντετριµµένοι από τον
θρήνο των γονέων, όπως είχε γίνει και µερικές µέρες πριν, µε τον
επιτραπέζιο, θα έλεγα on camera, θρήνο τους και µάλιστα, σε
τραπέζι υπουργικό.

Θα έλεγα ότι οι ανεξάρτητες πηγές που επιβεβαιώνουν την
εγνωσµένη ευαισθησία τους σε θέµατα γονέων είναι πολλές.
Εγώ, όµως, θα περιοριστώ σήµερα να αναφερθώ σε µερικές
µόνο από αυτές, δέκα τον αριθµό, ως µαρτυρίες: Τη µάνα που
απειλούσαν να γκρεµίσουν από τη σκάλα στην οικία Ινδαρέ, που
δεν επικροτούσε την κακοποίηση των παιδιών της µέσα στο σπίτι
της, τη µάνα του Αλέξανδρου, του φοιτητή που ξυλοκοπήθηκε
αγρίως στην πλατεία της Νέας Σµύρνης άνευ λόγου το Πάσχα
του 2021, τη µάνα του νεκρού Ιάσονα Λαλαούνη, που βγήκε στην
προχθεσινή πορεία µε τη ντουντούκα -αναφέροµαι στο παλικα-
ράκι, που σκοτώθηκε αδίκως εδώ, απ’ έξω- τη µάνα του, τους γο-
νείς του Μάγγου, που ξυλοφορτώνονται µε την πρώτη ευκαιρία
, τη µητέρα και τους γονείς γενικά των δύο ανηλίκων Ροµά που
εκτελέστηκαν από την Ελληνική Αστυνοµία, τον Φραγκούλη και
τον Σαµπάνη και να καλέσουµε, βεβαίως και τη µάνα του Γρηγο-
ρόπουλου, να µας πει και αυτή την άποψή της για το κράτος δι-
καίου, όπως και όλους τους γονείς των κακοποιηθέντων παιδιών

του Ιδρύµατος «Κιβωτός του Κόσµου», όλων των κακοποιηθέν-
των παιδιών που έπεσαν θύµατα συµµοριών, όπως του Μίχου,
όλων των ανηλίκων θυµάτων που κακοποιήθηκαν από τους αξιό-
τιµους κ. Νικόλαο Γεωργιάδη του Μολδαβού και Δηµήτρη Λι-
γνάδη του τραγωδού.

Και για να αναφερθώ και στην επικαιρότητα, να καλέσουµε
όλους τους γονείς των παιδιών µε νεοπλασίες, που βλέπουν τον
αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Πλεύρη, να παλεύει για την επανεκλογή
του, εξαγοράζοντας -αν θέλετε- πολιτική επιρροή µε την ιδιωτι-
κοποίηση κρίσιµων τοµέων του Νοσοκοµείου Παίδων ή, αν θέ-
λετε και τους Βορειοελλαδίτες γονείς, που είδαν την ακύρωση
της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» για το Νοσοκο-
µείο Παίδων της Θεσσαλονίκης. Όπως θα έλεγε, βεβαίως και ο
λόγιος κ. Γεραπετρίτης, «έξεστι Λακεδαιµονίοις ασχηµονείν» ή,
όπως λέω εγώ, καταλάβατε, κύριε Υπουργέ, γιατί το έχει πάρει
προσωπικά η νεολαία;

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. Είναι
ένα νοµοσχέδιο «τρία σε ένα», ένα νοµοσχέδιο µε διακόσια
εξήντα και περισσότερα άρθρα. Ως προς το Μέρος Α’ του νοµο-
σχεδίου για τη µετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας
σε Ρυθµιστική Ενέργεια Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων, αυτό
είναι µια ακραία πρόκληση, για την οποία έγινε διαβούλευση
µόλις εντεκάµισι ηµερών. Αιφνιδιαστικά η Κυβέρνηση φέρνει µια
ρύθµιση για νευραλγικούς τοµείς της χώρας, όπως είναι το νερό
και τα σκουπίδια, η διαχείριση των οποίων ανήκε µέχρι πρόσφατα
στο κράτος και στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, µε
την επίσηµη δικαιολογία ότι αυτό προβλέπεται ως προϋπόθεση
για την εκταµίευση πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Προφάσεις εν αµαρτίαις, θα πω εγώ και όπως βάλατε αυτή την
προϋπόθεση έτσι να την πάρετε πίσω, κύριε Υπουργέ. Η Κυβέρ-
νηση έβαλε αυτόν τον όρο χωρίς να το ζητήσει κανείς, γιατί
αυτός ο όρος αναιρέθηκε τον Δεκέµβριο του 2016 και η χώρα
δεν υποχρεούται πλέον να συστήσει Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας,
πολλώ δε µάλλον που η οδηγία του 60/2000 έχει άλλες προτε-
ραιότητες για το κοινωνικό αγαθό που ονοµάζεται «νερό», που
είναι η εξασφάλιση της πρόσβασης σε καλής ποιότητας πόσιµο
νερό για όλους.

Από το 2019 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έκανε ό,τι
ήταν δυνατόν για να αποδυναµώσει τον ρόλο του κράτους. Σχέ-
δια διαχείρισης λεκανών απορροής, Σχέδια Κινδύνων Πληµµύ-
ρας, Σχέδια Ασφάλειας Νερού, βάσεις δεδοµένων ποιότητας και
ποσότητας υπηρεσιών ύδατος, Εθνικό Σχέδιο Λυµάτων, όλα είναι
παγωµένα και καθυστερηµένα. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ξε-
κινήσει διαδικασία επί παραβάσει και για την ολοκλήρωση της
δεύτερης αναθεώρησης των Σχεδίων Διαχείρισης Λεκανών
Απορροής Ποταµών και της πρώτης αναθεώρησης των Σχεδίων
Διαχείρισης Κινδύνων Πληµµύρας.

Τι λέει, λοιπόν, η Κυβέρνηση; Ότι, επειδή η ίδια αποδοµεί το
κράτος, επειδή η ίδια κατήργησε µε την πρώτη της πράξη την Ει-
δική Γραµµατεία Υδάτων, επειδή η ίδια δεν µπορεί να παρακο-
λουθήσει την ποιότητα του νερού, τις διαρροές νερού, τα σχέδια
ασφάλισης νερού, την τιµολόγηση του νερού, έρχεται να κάνει
µια ρυθµιστική αρχή για να τα παρακολουθήσει.

Άρα, τι παραδέχεται ο κ. Σκρέκας; Ή ότι είναι ανεπαρκής ή ότι
οδήγησε σκοπίµως τη δηµόσια διοίκηση σε ανεπάρκεια, τη
στιγµή µάλιστα που η ίδια η ΡΑΕ λέει ότι της ανατίθεται ένας και-
νούργιος ρόλος που δεν είναι ρυθµιστικός, αλλά εποπτικός και
διαχειριστικός, δηλαδή ένας ρόλος ετεροβαρής και διαφορετι-
κός από αυτόν της ενέργειας.

Το βασικό ζήτηµα που προκύπτει δεν είναι η επάρκεια ή η ανε-
πάρκεια της ΡΑΕ, αλλά γιατί δηµιουργήθηκε η ανάγκη για νέα
ρυθµιστική αρχή, που µεταξύ των αρµοδιοτήτων της στο πεδίο
του ύδατος, θα εποπτεύει και την ορθή εφαρµογή συµβάσεων
παραχώρησης υπηρεσιών ύδατος σε τρίτους.

Αλήθεια, υπάρχει τέτοια αγορά ή είναι επιθυµία της Κυβέρνη-
σης, κύριε Υπουργέ, να διαµορφώσει ακριβώς αυτή την αγορά;
Οι ΔΕΥΑ, οι ΦΟΔΣΑ, οι Φορείς δηλαδή Διαχείρισης Στερεών Απο-
βλήτων, οι δήµοι δεν λειτουργούν στο πλαίσιο της αγοράς. Επο-
µένως, δεν αναπτύσσουν µεταξύ τους σχέσεις ανταγωνισµού.
Γιατί, λοιπόν, πρέπει η εποπτεία τους να ενταχθεί σε µια ρυθµι-
στική αρχή που ρυθµίζει κανόνες ανταγωνισµού;
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Πλήθος φορέων, όπως το Επιµελητήριο Περιβάλλοντος και
Βιωσιµότητας, εργαζόµενοι σε ΕΥΑΘ, ΔΕΥΑ, ΚΕΔΕ, ΕΔΕΥΑ, δί-
κτυα ΦΟΔΣΑ, ΠΕΓΔΥ, ΠΟΓΕΔΥ, µηχανικοί ΕΥΔΑΠ, ΜΚΟ φωνά-
ζουν ότι πρόκειται για έµµεση ιδιωτικοποίηση του νερού και των
απορριµµάτων. Ο Υπουργός, όµως, δεν ακούει!

Το ίδιο επισηµαίνει και η Ένωση Διοικητικών Δικαστών, ότι
προσπαθείτε µε κάθε τρόπο τη σταδιακή ιδιωτικοποίηση και των
υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέτευσης, αδιαφορώντας προκλη-
τικά για τα συµφέροντα των πολιτών.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν ΔΕΥΑ σήµερα που τιµο-
λογούν έως και 190% το κόστος νερού, δηλαδή υπάρχουν δηµό-
τες που πληρώνουν 40% και 50% παραπάνω το νερό από ό,τι θα
έπρεπε, σύµφωνα µε τον νόµο δηλαδή και σύµφωνα µε την ΚΥΑ
και την κοστολόγηση.

Όµως, ας αφήσουµε τα έπεα πτερόεντα και ας µιλήσουµε µε
στοιχεία. Πόσες ΔΕΥΑ το κάνουν αυτό µέχρι σήµερα και γιατί δεν
εµποδίστηκαν να το κάνουν; Διότι αυτή είναι η πολιτική σας επι-
λογή και αυτό φάνηκε από την απόφασή σας για ΣΔΙΤ στο εξωτε-
ρικό υδροδοτικό σύστηµα της Αθήνας µε τον διαγωνισµό των 291
εκατοµµυρίων ευρώ, από τον οποίο τεχνηέντως εξαιρέθηκε η
ΕΥΔΑΠ, παρά το γεγονός ότι η ΕΥΔΑΠ διαχειρίζεται το εξωτερικό
υδροδοτικό σύστηµα και η ίδια είναι φορέας ο οποίος διαθέτει και
την τεχνογνωσία και το ανθρώπινο δυναµικό για να το κάνει.

Και ευτυχώς, ήρθε το Σ.τ.Ε. για να ανατρέψει τα σχέδια Μη-
τσοτάκη και δέχεται τις προσφυγές των εργαζοµένων σε ΕΥΔΑΠ
και ΕΥΑΘ και διατάσσει το Υπουργείο σας, κύριε Σκρέκα, να τα
πάρει όλα πίσω, ώστε η ΕΥΑΘ και η ΕΥΔΑΠ να επιστρέψουν στο
ελληνικό δηµόσιο.

Επίσης, τσουβαλιάσατε κατά τον ίδιο τρόπο και το αρδευτικό
νερό -και µιλάω για τους Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων- το
οποίο αντιπροσωπεύει το 85% της χρησιµοποιούµενης ποσότη-
τας νερού, µε κατεύθυνση τη γεωργία. Οι πάροχοι του αρδευτι-
κού νερού είναι µη κερδοσκοπικοί οργανισµοί.

Το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει καµµία παρέµβαση για τη βιω-
σιµότητά τους, δεν προβλέπει ενίσχυση σε προσωπικό των γρα-
φείων εγγείων βελτιώσεων ούτε επίλυση κανενός διοικητικού ή
άλλου θέµατος εσωτερικής λειτουργίας τους. Η µεταφορά του
δε στη νέα ρυθµιστική αρχή που προγραµµατίζεται, θα το απο-
µονώσει από άλλες δραστηριότητες που είναι εξίσου αναγκαίες,
όπως είναι οι µελέτες που γίνονται για τις λεκάνες απορροής πο-
ταµών, όπως είναι οι νέες µορφές άρδευσης, όπως είναι τα αν-
τιπληµµυρικά έργα, τα οποία µπορούν να χρησιµοποιηθούν και
ως ταµιευτήρες για να εµπλουτίσουν τον υδροφόρο ορίζοντα.

Άρα, λοιπόν, η αποσπασµατική µεταφορά των αρµοδιοτήτων
αναφορικά µε το αρδευτικό νερό στη νέα ρυθµιστική αρχή θα
εξυπηρετήσει άλλες ανάγκες, σίγουρα όχι των αγροτών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο λόγος της δηµιουργίας της
νέας ρυθµιστικής αρχής είναι ξεκάθαρος, για να απελευθερώσει
και το νερό, όπως αποτυχηµένα έγινε και µε την ενέργεια. Θα
γίνει το νερό όπως το ηλεκτρικό ρεύµα. Ιδιωτικό νερό σηµαίνει
ότι ιδιώτης θα αναλάβει την εκµετάλλευση τεραστίων υποδοµών
και δικτύων, πληρωµένων από εµάς. Θα ακριβύνει τις τιµές, όπως
και στο ρεύµα και όταν δεν µπορείς να το πληρώσεις, θα το ρί-
χνει στην εφορία και θα σε φέρνει πιο κοντά στην πτώχευση και
στην απώλεια του σπιτιού σου ή της επαγγελµατικής σου στέγης
µε το πάτηµα ενός κουµπιού. Φυσικά, µέχρι να σου πάρει το
σπίτι, ο ιδιώτης θα επιδοτείται από το κράτος, δηλαδή από τον
πολίτη, από τον Έλληνα φορολογούµενο, από όλους εµάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και
ανθρώπινο δικαίωµα. Το νερό δεν πωλείται και η διαχείρισή του
ανήκει στον δηµόσιο τοµέα.

Στο Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου, για το οποίο η διαβούλευση
διήρκεσε δωδεκάµισι µέρες όλες κι όλες, έχουµε ένα µωσαϊκό
διατάξεων για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που, αντί να το
δείτε ως ευκαιρία µε την ενσωµάτωση των δύο οδηγιών να διορ-
θωθούν τα προβληµατικά σηµεία του ν.4538/2018, στην πράξη
προκαλούνται ακόµη περισσότερα προβλήµατα, αφού το πραγ-
µατικό ζήτηµα δεν ήταν το θεσµικό πλαίσιο, αλλά τα εµπόδια
στην καθηµερινή λειτουργία και ανάπτυξη, όπως ο περιορισµέ-

νος χώρος στο δίκτυο, η έλλειψη χρηµατοδότησης και άλλα
πολλά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Οι τρεις ορισµοί, ενεργειακές κοινότητες
που είχαµε µέχρι σήµερα, Κοινότητες Ανανεώσιµης Ενέργειας
και Ενεργειακές Κοινότητές Πολιτών προκαλούν σύγχυση. Ανα-
φέροµαι, όπως αντιλαµβάνεστε, στην αβεβαιότητα των µελών
των υφιστάµενων ενεργειακών κοινοτήτων, την αφαίρεση του
κερδοσκοπικού χαρακτήρα από τις ΚΑΕ, το όριο των εξήντα του-
λάχιστον µελών για σύσταση µιας ΚΑΕ Ενεργειακής Κοινότητας
Πολιτών και τι θα γίνει µε τις υφιστάµενες ενεργειακές κοινότη-
τες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δεν δύνανται να µετατρα-
πούν σε ΚΑΕ ή σε άλλες κοινότητες. 

Σε ό,τι αφορά τα Net Metering, υπάρχουν επίσης πολλά προ-
βλήµατα. Υπάρχουν έργα εγκεκριµένα από το 2018 στα σχέδια
βελτίωσης κι ακόµα δεν έχουν πάρει όρους σύνδεσης. Θα χα-
θούν ευρωπαϊκά κονδύλια. Τα 10 kWh Net Metering για τους
αγρότες δεν επαρκούν για να στηριχθούν ποιµνιοστάσια, αγρο-
τικές εκµεταλλεύσεις, αντλιοστάσια, γεωτρήσεις και αρδεύσεις.
Έτσι θα κρατήσετε τον κόσµο στην ύπαιθρο, κύριε Υπουργέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ενώ µετράµε µέρες για την προκήρυξη των εκλογών και για

το κλείσιµο της Βουλής, η Κυβέρνηση φέρνει ένα αντισυνταγµα-
τικό νοµοσχέδιο ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον, ενάντια στη
βούληση των πολιτών και ενάντια στην ίδια την κοινή λογική.
Ενάντια στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που
ρητά αναφέρουν ότι «το νερό δεν ιδιωτικοποιείται, ότι το νερό
δεν είναι εµπορικό προϊόν και ότι ο κύκλος του νερού είναι ενι-
αίος, από την πηγή ως τη βρύση». Ο σχεδιασµός και η εποπτεία
της διαχείρισης των υδατικών πόρων της χώρας, αλλά και η επο-
πτεία των παρόχων υπηρεσιών ύδατος είναι ευθύνη της πολι-
τείας. Το ίδιο και η διαχείριση των απορριµµάτων. Μόνη λύση η
απόσυρση του νοµοσχεδίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Γκαρά από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Μόνο η κ. Αλεξοπούλου
είναι από τη Νέα Δηµοκρατία. Όλοι οι άλλοι είναι από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι η διαπίστωσή σας είναι ένα γεγονός. Αυτό που συν-
τελείται σήµερα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας συζητώντας για
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
είναι ένας κυβερνητικός διασυρµός. Και απευθύνοµαι και στον
κύριο Υπουργό. Μόλις ένας στους οκτώ Βουλευτές του κυβερ-
νώντος κόµµατος κλήθηκαν και θα είναι παρόντες ενδεχοµένως
µέχρι και αύριο, για να στηρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο. Μόλις
ένας στους οκτώ. Αυτό λέει πάρα πολλά. 

Θα µείνω λίγο στους αριθµούς, οι οποίοι επίσης λένε πολλά.
Έχουµε 265 άρθρα και 521 σελίδες. Και τι µας είπε ο κύριος
Υπουργός πριν; Μας είπε ότι είναι ο ίδιος ο συντάξας του νοµο-
σχεδίου, ότι έγραψε το νοµοσχέδιο ο ίδιος. Το αφήνω στην κρίση
του κόσµου που µας ακούει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη ολοκληρώνει το έργο της ως εχθρός της
τοπικής αυτοδιοίκησης, ως εχθρός της πράσινης µετάβασης, ως
εχθρός της ενεργειακής δηµοκρατίας και ως εχθρός του περι-
βάλλοντος. 

Στον πυρήνα του νοµοσχεδίου που συζητάµε βρίσκεται η υπο-
τιθέµενη διεύρυνση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας ώστε επι-
τελεί -προσέξτε- τη λειτουργία του ρυθµιστή στην τιµολόγηση
τόσο του νερού όσο και των υγρών και στερεών αποβλήτων.
Προσπαθεί, δηλαδή, να κατασκευάσει σε αυτά τα δύο πολύ κρί-
σιµα για το δηµόσιο συµφέρον πεδία µια αγορά ώστε αυτές οι
δηµόσιες υπηρεσίες να πάψουν να αποτελούν συλλογικά αγαθά
και να καταστούν εµπορεύµατα. 
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Για την ιστορία, η ιδέα της Ρυθµιστικής Αρχής Υδάτων είχε
προτού εµφανιστεί στην ελληνική δηµόσια σφαίρα στο πλαίσιο
των µεταρρυθµίσεων του δεύτερου µνηµονίου. Αποσκοπούσε
στη δηµιουργία εκείνου του ρυθµιστικού πλαισίου που θα επέ-
τρεπε στο νερό να αποτελεί καθαρά ιδιωτικό αγαθό µέσα από
τον προσδιορισµό της τιµής του µε αγοραία κριτήρια. 

Οι αποφάσεις, όµως, του Σ.τ.Ε. ενάντια στην ιδιωτικοποίηση
τόσο της ΕΥΔΑΠ όσο και της ΕΥΔΑΘ και οι επιτυχείς διαπραγ-
µατεύσεις της προηγούµενης κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ ανέστει-
λαν αυτούς τους σχεδιασµούς µέσα από τη δηµιουργία της
Ειδικής Γραµµατείας Υδάτων του Υπουργείου Ενέργειας και Πε-
ριβάλλοντος, µε αρµοδιότητα τη χαρτογράφηση και διαχείριση
των υδατικών αποθεµάτων και λεκανών απορροής της χώρας.
Άρα, ζήτηµα θεσµικού κενού που επικαλείται στην αιτιολογική
έκθεση του νόµου η Κυβέρνηση δεν υφίσταται. 

Η ιδέα, λοιπόν, της δηµιουργίας µιας ρυθµιστικής αρχής στην
αγορά του νερού ξανάρχεται σήµερα από το παράθυρο, αλλά
και για τον ίδιο σκοπό, ως όχηµα για την ιδιωτικοποίηση του
νερού, έξω από τις προβλέψεις της σχετικής ευρωπαϊκής οδη-
γίας 60/2000. Η διαδικασία αυτή θα οδηγήσει ουσιαστικά πλήθος
από ΔΕΥΑ της χώρας µας στην οικονοµική ασφυξία. 

Και γιατί το λέµε αυτό; Όταν ως προαπαιτούµενο -προσέξτε-
για την έγκριση προϋπολογισµού, τεχνικού προγράµµατος, πλά-
νου δράσεων των ΔΕΥΑ αποτελεί η έγκριση από την εξ Αθηνών
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας Υδάτων και Αποβλήτων, αντιλαµβά-
νεστε ότι πέραν από δύσκαµπτη και αναποτελεσµατική, συνίστα-
ται κι ένας επικυρίαρχος ρόλος της ρυθµιστικής αρχής πάνω στις
ΔΕΥΑ. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Για να ρυθµιστεί και να εξασφαλιστεί η
υποτιθέµενη βιωσιµότητα µέσω της ακαριαίας αύξησης της τιµής
των υδάτων, αλλά και της διαχείρισης των αποβλήτων -που ειρή-
σθω εν παρόδω να αναφέρουµε ότι τεράστιοι δηµόσιοι και ευ-
ρωπαϊκοί πόροι έχουν διατεθεί τα προηγούµενα χρόνια για να
δηµιουργηθούν οι κατάλληλες υποδοµές σε θέµατα περιβάλλον-
τος- και φυσικά αυτό θα αποτελεί και θα συνιστά µία προίκα για
τον επικείµενο ιδιώτη εκλεκτό σας ή έτσι σχεδιάζετε γιατί προ-
φανώς θα προσκρούσετε και σε µια άλλη πραγµατικότητα που
λέγεται βούληση του ελληνικού λαού σε λίγες εβδοµάδες.
Αυτός, όµως, είναι ο σχεδιασµός.

Έτσι, λοιπόν, το νοµοσχέδιο όχι µόνο υποχρεώνει τις εταιρείες
νερού να διαµορφώνουν την τιµολογιακή τους πολιτική µε όρους
αγοραίους, αλλά ταυτόχρονα τις υπεξαιρεί και από τους δήµους.
Το ίδιο ακριβώς κάνει και µε τα απορρίµµατα, υγρά και στερεά
απόβλητα. Η τιµολόγηση του κόστους διαχείρισης των απορριµ-
µάτων και η µετακύλισή του στους δηµότες µέσα από υποτιθέ-
µενα αντικειµενικά κριτήρια αποσκοπεί απλά στην εξασφάλιση
σταθερών εσόδων σε ένα τοπίο που η Κυβέρνηση, σε όλους τους
τόνους και µε όλους τους τρόπους, µας έχει πει ότι βλέπει ως
πεδίο δραστηριοποίησης του ιδιωτικού τοµέα. 

Τώρα το Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου νοµίζω ότι είναι ακόµα µία
τροχοπέδη της Νέας Δηµοκρατίας στην εξάπλωση, κύριοι συνά-
δελφοι, του θεσµού που πραγµατικά έχει αγκαλιάσει η τοπική
αυτοδιοίκηση και οι τοπικές κοινωνίες. Δεν είναι άλλος από το
θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων, ένα θεσµικό πλαίσιο που δη-
µιουργήθηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που εναρµονίζεται
µε τις λογικές της πάταξης της ενεργειακής φτώχειας και της εν-
δυνάµωσης της ενεργειακής δηµοκρατίας. 

Τι έκανε η Κυβέρνηση από την πρώτη µέρα που ανέλαβε τον
Ιούλιο του 2019; Φρόντισε σκόπιµα και έντεχνα να κάνει τι; Να
αποµειώσει αυτό το νοµικό έρεισµα που δηµιούργησε ο νόµος
το 2018. Πώς; Αίροντας την προτεραιοποίηση που υφίσταται για
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, για τις συλλογικότη-
τες και τις κοινοτικές προσπάθειες που µπορεί να υπάρξουν.
Έτσι, λοιπόν, έκλεισε το µάτι πάλι σε ολιγοπωλιακούς οµίλους οι
οποίοι ορέγονται να κυριαρχήσουν, καθ’ ολοκληρίαν σχεδόν, στο
κοµµάτι της αγοράς ενέργειας. 

Μετά, λοιπόν, από τέσσερα χρόνια όπου η Κυβέρνηση δεν έχει
δώσει ούτε ένα ευρώ επιχορήγησης για τις ενεργειακές κοινό-
τητες και εν µέσω της εξαιρετικά αρνητικής ευρωπαϊκή συγκυ-
ρίας για την ίδια, καθώς η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επενδύει όλο και
περισσότερο στις µορφές ενεργειακής δηµοκρατίας ως ένα ερ-

γαλείο υπέρβασης της ενεργειακής κρίσης, σήµερα συζητάµε τη
δηµιουργία δύο διακριτών -λέει- νοµικών οντοτήτων χωρίς καµ-
µία πρόβλεψη για το µέλλον των σχεδόν χιλίων πεντακοσίων υφι-
στάµενων φορέων. 

Υπενθυµίζεται ότι ο ηλεκτρικός χώρος είναι εξ αντικειµένου και
πάντα πεπερασµένος και άρα η στρατηγική της Κυβέρνησης,
υποχωρώντας στις πιέσεις των ολιγοπωλιακών οµίλων στον χώρο
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, είναι να κερδίζει χρόνο υπο-
δυόµενη ότι κάνει µεγάλες µεταρρυθµίσεις στο όνοµα της ενερ-
γειακής δηµοκρατίας, ενώ ο χώρος στο ηλεκτρικό πεδίο της
χώρας δεσµεύεται ακριβώς από αυτούς, από τους ολιγοπωλια-
κούς οµίλους. 

Επειδή µάλιστα η ίδια η πρόθεση της Κυβέρνησης δεν είναι
απαραιτήτως συµβατή και µε τις τάσεις του τεχνολογικού και θε-
σµικού εκσυγχρονισµού που αναδεικνύουν τον ρόλο της αυτο-
παραγωγής και των prosumers σε πυλώνα της ευρωπαϊκής
ενεργειακής στρατηγικής. Τι κάνει η Κυβέρνηση; Σπεύδει να πε-
ριορίσει τη δυνατότητα επέκτασης αυτοπαραγωγής αυθαίρετα -
το τονίζω, αυθαίρετα- στο 8% της συνολικής καταναλισκόµενης
ενέργειας της χώρας. 

Το Γ’ Μέρος του νοµοσχεδίου θα µπορούσαµε να το χαρακτη-
ρίσουµε απλά ως τραγελαφικό, αν δεν αφορούσε το µέλλον των
ευαίσθητων οικοσυστηµάτων της χώρας µας. Ξεκινάει µε ένα
υπερφιλόδοξο νέο θεσµικό πλαίσιο για την απόκτηση τµήµατος
των οικοσυστηµάτων της χώρας µε την πρόβλεψη για συγκεκρι-
µένους ποσοτικούς στόχους προστασίας. Τους έχουµε δει τους
στόχους σας και κατά πόσον επιτεύχθηκαν στο παρελθόν. 

Καταλήγει µε τα άρθρα 178 έως 180 µε τα οποία επί της ου-
σίας ξηλώνεται το περιεχόµενο της υφιστάµενης νοµοθεσίας για
την έκδοση ειδικών περιβαλλοντικών όρων σε περιοχές «NA-
TURA». Ο κ. Μητσοτάκης υπόσχεται ότι θα κάνει την Ελλάδα
έναν οικολογικό παράδεισο, αλλά µέχρι να το πετύχει αυτό σκο-
πεύει να επιστρέψει -και µε την έγκριση της Βουλής παρακαλώ,
πλέον- όλες τις χρήσεις στις περιοχές «NATURA», που µέχρι σή-
µερα αποτελούσαν το ουσιαστικότερο εργαλείο περιβαλλοντικής
προστασίας της χώρας µας. Έτσι, λοιπόν, αυτή είναι η υποκρι-
τική στάση της Κυβέρνησης στα ζητήµατα του περιβάλλοντος.

Επίσης, το αποκορύφωµα αυτής βρίσκεται στο άρθρο 160 για
την απαγόρευση αδειοδότησης νέων φυσικού αερίου. Αφού η
Νέα Δηµοκρατία ανέτρεψε τον προηγούµενο εθνικό σχεδιασµό
για το πλαφόν στο φυσικό αέριο, αφού αδειοδότησε νέες µονά-
δες και επίσπευσε την παροχή προσφοράς σύνδεσης σε αυτές -
άραγε, γιατί- και αφού ο ελληνικός λαός πλήρωσε ακριβά τις
επιλογές της κατά τη διάρκεια της ενεργειακής κρίσης, ο κ. Μη-
τσοτάκης θέλει σήµερα να πάρει και τα εύσηµα του προστάτη
του περιβάλλοντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο απο-
τελεί το κύκνειο άσµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, µιας Κυβέρ-
νησης που εξ αρχής κατανόησε την περιβαλλοντική προστασία
ως τροχοπέδη, ως ανάχωµα για την ανάπτυξη, µιας Κυβέρνησης
που θέλει τις δηµοτικές αρχές µόνο για να κόβει βασιλόπιτες,
αλλά στερηµένες από κεντρικές λειτουργίες στη διαχείριση των
υδάτων, των αποβλήτων, των απορριµµάτων, µιας Κυβέρνησης
που κοροϊδεύει την κοινωνία, τις επόµενες γενιές, αλλά και την
ίδια την Ευρωπαϊκή Επιτροπή υποδυόµενη τη φιλοπεριβαλλον-
τική την ώρα που αρνείται να προχωρήσει τις κρίσιµες τοµές που
θα απελευθέρωναν την κυοφορούµενη πράσινη µετάβαση της
ελληνικής οικονοµίας. Και είναι µια Κυβέρνηση επικίνδυνη για χί-
λιους δυο λόγους. Αυτή ήταν η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Σκρέκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέλω να κάνω µια διευκρίνιση, επειδή έχει ακουστεί
πολλές φορές -το έχει πει και ο κ. Φάµελλος- περί της δυνατότη-
τας που έχουν τα κράτη-µέλη να επιβάλουν χρεώσεις στους αυ-
τοπαραγωγούς όταν και εφόσον ξεπεράσουν το 8% της
συνολικής ισχύος. 

Κύριε συνάδελφε -αναφέροµαι σε εσάς και στον κ. Φάµελλο-
αυτό είναι ακριβώς έτσι όπως ορίζεται από την ευρωπαϊκή οδη-
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γία 2018 άρθρο 21 παράγραφος 3. Δηλαδή είναι η µεταφορά της
ευρωπαϊκής οδηγίας στον ελληνικό νόµο. Και είναι δυνατότητα.
Δεν είναι κάτι το οποίο το ορίζουµε εµείς. Επειδή αυτός ο νόµος
έχει και ενσωµάτωση της οδηγίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και καλείται στο Βήµα η κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται και η κ. Αλεξοπούλου
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον απόηχο του τραγικού σι-

δηροδροµικού δυστυχήµατος που στοίχισε τη ζωή σε δεκάδες
νέων κυρίως ανθρώπων, µε την κοινωνία να ζητά σεβασµό στα
θύµατα αλλά και στην αλήθεια, µε µία Κυβέρνηση που εξαντλεί-
ται σε επικοινωνιακή διαχείριση συγκάλυψης χωρίς να δίνει απαν-
τήσεις στον λαό ή να αναλαµβάνει την ουσιαστική ευθύνη και
κυρίως χωρίς να αντιλαµβάνεται τη µέγιστη σηµασία των δηµό-
σιων ασφαλών υποδοµών, φέρνετε µε συνοπτικές διαδικασίες
σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αµφισβητεί την ασφάλεια, την ποι-
ότητα και την πρόσβαση ακόµη και στο νερό.

Το νερό, συνταγµατικά αναγνωρισµένο ως δηµόσιο και κοινω-
νικό αγαθό την ευθύνη του οποίου συνταγµατικά έχει το κράτος.
Το νερό το οποίο αντιµετωπίζει η Νέα Δηµοκρατία ως εµπορικό
προϊόν και προχωρά στην ιδιωτικοποίησή του, ό,τι και αν λέει ο
κύριος Υπουργός σήµερα στην Ολοµέλεια.

Συζητάµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που εµπεριέχει τα υλικά της
κλασικής συνταγής διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας: Ιδιω-
τικοποίηση, απαξίωση και ξεπούληµα, ρουσφέτια, φωτογραφικές
διατάξεις και υποβάθµιση του περιβάλλοντος, βολέµατα για «γα-
λάζια» golden boys, κατασπατάληση των δηµόσιων ταµείων, αν-
τισυνταγµατικές ρυθµίσεις, αντιλαϊκές πολιτικές.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
υποβαθµίζει τις ενεργειακές κοινότητες πλήττοντας την ενεργει-
ακή δηµοκρατία. Δηµιουργεί καρτέλ και ολιγοπωλιακή αγορά
στις ΑΠΕ. Υποβαθµίζει τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, που ήδη
έχει απαξιώσει, για να θησαυρίζουν µε ακόµη περισσότερα υπερ-
κέρδη οι ιδιώτες πάροχοι. Και τέλος καθιστά ακόµη πιο σαθρό
το πλαίσιο για τις προστατευόµενες περιοχές «NATURA» και τη
χωροταξία, υποβαθµίζοντας τα δάση και την προστασία του πε-
ριβάλλοντος.

Αφού ξεπουλήσατε τη ΔΕΗ για να θησαυρίζουν οι Στάσηδες
και οι ιδιώτες πάροχοι ενέργειας, µε τα νοικοκυριά και τις επιχει-
ρήσεις να πληρώνουν τελικά το µάρµαρο, αφού αφήσατε απρο-
στάτευτη την πρώτη κατοικία των πολιτών και επιχειρήσεις
απέναντι στα fund για να τα παίρνουν οι δικοί σας Πάτσηδες που
τους είχατε Βουλευτές, φέρνετε σήµερα και την ιδιωτικοποίηση
της διαχείρισης απορριµµάτων και νερού. Αφαιρείτε την επο-
πτεία νευραλγικών τοµέων που ανήκουν στο δηµόσιο και στην
τοπική αυτοδιοίκηση σε κοινωνικά αγαθά. 

Αυτό, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι και όλες, θα φέρει τραγικές
αυξήσεις στην τιµή του νερού, µείωση της ποιότητας, περιορισµό
στην πρόσβαση, µε τραγικές επιπτώσεις σε νοικοκυριά, επιχειρή-
σεις, αλλά και στην αγροτική παραγωγή και τον πρωτογενή τοµέα.
Στο στόχαστρό σας µπαίνει και η περιουσία των δήµων και των
ΔΕΥΑ, αφού όλο το προηγούµενο διάστηµα απαξιώσατε, υποστε-
λεχώσατε και αφήσατε απροστάτευτες απέναντι στο κύµα ενερ-
γειακής ακρίβειας. Τώρα προωθείτε συγχωνεύσεις, συνενώσεις
και εν τέλει κλείσιµο σε πολλές από αυτές. Απαξίωση και µετά ξε-
πούληµα, κλασική συνταγή της Νέας Δηµοκρατίας!

Κύριε Υπουργέ, φέρνετε σήµερα µέτρα τα οποία η τρόικα είχε
επιχειρήσει εκβιαστικά να επιβάλλει στο παρελθόν στη χώρα µας,
όπως η ίδρυση ρυθµιστικής αρχής για το νερό. Μέτρα τα οποία
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε αποκρούσει επιτυχώς και τα φέρ-
νετε τώρα από το παράθυρο. Μεταφέρετε την εποπτεία των υπη-
ρεσιών νερού και διαχείρισης απορριµµάτων στη ΡΑΕ
παρουσιάζοντάς το ως δήθεν απαίτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή ως προϋπόθεση για την ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµψης, ενώ
είναι καθαρά δική σας πολιτική επιλογή. 

Αγνοείτε επιδεικτικά το Συµβούλιο της Επικρατείας και την επι-

στηµονική επιτροπή της Βουλής, που µιλούν για αντισυνταγµα-
τικές ρυθµίσεις σε αυτό το ζήτηµα. Αγνοείτε την ΚΕΔΕ που δη-
λώνει ότι στο σηµερινό νοµοθετικό καθεστώς των ΔΕΥΑ, ΦΟΔΣΑ
και των δήµων δεν ταιριάζει η ένταξη της εποπτείας τους σε µία
ρυθµιστική αρχή που ρυθµίζει κανόνες ανταγωνισµού. Με λίγα
λόγια όλοι οι φορείς, κύριε Υπουργέ, σας λένε ότι το νερό δεν
είναι εµπόρευµα για να υπόκειται στον έλεγχο ρυθµιστικής
αρχής όπως η ιδιωτική αγορά. Πόσο πιο ξεκάθαρο!

Εσείς όµως δεν είστε µόνο ανεπαρκείς, είστε επικίνδυνοι για
το δηµόσιο συµφέρον. Είστε επικίνδυνοι για την προστασία των
κοινωνικών αγαθών, για την ασφάλεια, για την ανάπτυξη και την
προστασία της κοινωνίας. Και δεν σταµατάτε εδώ. Διότι στο Β’
Μέρος αυτού του πολυνοµοσχεδίου υιοθετείτε µια καταστροφική
επιλογή για το περιβάλλον, τις ενεργειακές κοινότητες και τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Επιλέγετε να διαλύσετε το καθε-
στώς για τις ενεργειακές κοινότητες που ιδρύθηκαν µε τον νόµο
Σταθάκη του 2018. Είχα την τιµή να είµαι εισηγήτρια του νοµο-
σχεδίου. 

Αφού έχετε ακυρώσει ήδη τις θετικές ρυθµίσεις, έχετε µειώσει
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, φέρνετε σήµερα δύο αχρείαστες
νέες οντότητες εντελώς δυσλειτουργικές, που εν τέλει προκα-
λούν περαιτέρω αβεβαιότητα στα µέλη των υφιστάµενων κοινο-
τήτων. Οι περισσότεροι εκπρόσωποι από τις ενεργειακές
κοινότητες έβαλαν πάρα πολλά ερωτήµατα για το πώς να κινη-
θούν και ποιο είναι το µέλλον τους. 

Επίσης τα όρια στη συµµετοχή που θέτετε, αποκλείουν µικρές
και µικροµεσαίες επιχειρήσεις από τη συµµετοχή τους σε ενερ-
γειακές κοινότητες, ενώ επιβάλλεται και πρόστιµο στην αυτοπα-
ραγωγή, το οποίο πρέπει να συζητηθεί πάρα πολύ σοβαρά στις
σηµερινές συνθήκες. Παράλληλα µε µία σειρά ρυθµίσεων απο-
κλείετε ουσιαστικά τους αγρότες από τη συµµετοχή στις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, αφού ήδη έχετε δώσει προτεραιότητα
σε ένα κορεσµένο δίκτυο σε µεγάλες εταιρείες.

Λόγω χρόνου δεν θα αναφερθώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε πλήθος αντιπεριβαλλοντικών, φωτογραφικών χωροταξικών
διατάξεων. Δεν µπορώ όµως να µην σχολιάσω ότι καθυστερείτε,
αναβάλλετε αφού τροποποιείτε για ακόµη µία φορά τους όρους
για τις µελέτες περιβάλλοντος σε προστατευόµενες περιοχές
«NATURA», αφού ήδη σε συγκεκριµένες περιοχές έχετε καταρ-
γήσει τους φορείς διαχείρισης µε άµεσες αρνητικές επιπτώσεις
στις δικές µας περιοχές, ενώ συνεχίζετε και τον εµπαιγµό στους
εργαζόµενους των φορέων αφαιρώντας την αυξηµένη µοριοδό-
τηση που προέβλεπε ο ΣΥΡΙΖΑ και κρατώντας τους σε µία εργα-
σιακή οµηρία.

Εδώ και τέσσερα χρόνια, κύριε Υπουργέ, δεν κάνετε τίποτα για
τη γεωθερµία ή την τηλεθέρµανση στον Έβρο, αλλά φέρνετε
άλλη µια φωτογραφική ρύθµιση εκτός πλαισίου, δίνοντας πρό-
σθετα προνόµια στο πιλοτικό θαλάσσιο αιολικό πάρκο στην Αλε-
ξανδρούπολη, ενώ -το τονίζω- δεν γίνεται κανένας λόγος για
ανταποδοτικά ή αντισταθµιστικά οφέλη παρά µόνο προνοµιακές
φωτογραφικές ρυθµίσεις για το πάρκο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
Κυρίες και κύριοι, ζητούµε άµεσα να αποσυρθεί αυτό το κατα-

στροφικό νοµοσχέδιο. Η νέα προοδευτική κυβέρνηση µε κορµό
τον ΣΥΡΙΖΑ που θα προκύψει σύντοµα από τις κάλπες όταν προ-
κηρύξετε εκλογές, θα καταργήσει άµεσα αυτόν τον νόµο. Η επο-
πτεία και ο έλεγχος του νερού και των απορριµµάτων θα
επιστρέψουν στο δηµόσιο και την τοπική αυτοδιοίκηση όπου ανή-
κουν ως δηµόσια κοινωνικά αγαθά, ενώ θα επιστρέψει και η ενερ-
γειακή δηµοκρατία, η προστασία της φύσης και του δηµόσιου
συµφέροντος, η συµµετοχή της κοινωνίας, η ασφάλεια και η δι-
καιοσύνη. 

Δυστυχώς µε αναχρονιστικές, συντηρητικές, αντιλαϊκές πολι-
τικές προκαλείτε πάρα πολύ µεγάλες πληγές στη χώρα αλλά και
στον λαό µας. Έχουµε χρέος, κυρίες και κύριοι, κυρίως στη νέα
γενιά, αξιοποιώντας σύγχρονα εργαλεία και πολιτικές να προ-
στατεύσουµε αυτή την κοινωνία, να προστατεύσουµε το περι-
βάλλον, να προστατεύσουµε τα δηµόσια αγαθά και να
προχωρήσουµε µπροστά, για τη χώρα και τη ζωή που µας αξίζει. 

9300 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θυµίζω ότι σήµερα θα πάµε µέχρι το νούµερο σαράντα, τον κ.

Νικόλαο Συρµαλένιο. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα

προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο,
που ουσιαστικά τι κάνει; Έχει σκοπό να οδηγήσει τη χώρα σε ένα
αύριο πιο καθαρό, πιο περιβαλλοντικά βιώσιµο για τις επόµενες
γενεές. 

Δυστυχώς όµως και αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης και του Υπουργείου Περιβάλλοντος έτυχε µιας κανι-
βαλικής κριτικής από την Αντιπολίτευση. Οι Βουλευτές της
Μειοψηφίας βρήκαν καινούργια τσιτάτα περί «µεθοδευµένης
προσπάθειας» της Νέας Δηµοκρατίας δήθεν να ιδιωτικοποιήσει
το νερό. 

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
στην αρµόδια επιτροπή, τα ισοπέδωσε όλα, προκειµένου να βγά-
λει τα συµπεράσµατα που το κόµµα του απλώς ήθελε να βγάλει.
«Έχετε κάψει τα πάντα παντού. Η καταστροφή στον δηµόσιο
πλούτο είναι απίστευτη. Ένα απίστευτο πλιάτσικο εξελίσσεται σε
όλη την Ελλάδα». Και συνέχισε την καταστροφολογία λέγοντας
«Έχετε βάλει στο µάτι και τα δηµόσια αγαθά». 

Αυτό είναι το επίπεδο αντιπολίτευσης που καλούµαστε να αν-
τιµετωπίσουµε εδώ και πολύ καιρό, µια συνεχής µιζέρια, µια συ-
νεχής καταστροφή, ψεύδη, πολλά ψεύδη. Ουσία; Τίποτα. 

Στην αρµόδια επιτροπή µάταια ο Υπουργός κ. Σκρέκας προ-
σπάθησε να πείσει ότι δεν υπάρχει πουθενά, σε ένα νοµοσχέδιο
διακοσίων εξήντα τριών άρθρων το παραµικρό για ιδιωτικοποί-
ηση του νερού. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και τέτοιο θα πα-
ραµείνει. Ο δηµόσιος χαρακτήρας των υπηρεσιών παροχής
ύδατος δεν κινδυνεύει. Άλλωστε είναι κάτι που δεν εντοπίζεται
πουθενά στο νοµοσχέδιο. 

Θέλουµε καλύτερη διαχείριση. Θέλουµε την προστασία των
καταναλωτών και τη βελτίωση της θέσης τους και πιστεύουµε ότι
αυτά θα τα πετύχουµε µε τις προβλέψεις για λογοδοσία των φο-
ρέων παροχής ύδατος και διαχείρισης αποβλήτων αλλά και την
πρόβλεψη ελέγχου των αναπτυξιακών, επενδυτικών και τιµολο-
γιακών πολιτικών τους. 

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η Κυβέρνηση να προστατεύσει ου-
σιαστικά τον πολυτιµότερο πόρο που έχει, το νερό. Αλήθεια,
ποιος είναι ο έλεγχος που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στους δηµοτικούς ορ-
γανισµούς διαχείρισης και παροχής ύδρευσης; 

Κύριε Φάµελλε, εσείς ήσασταν αρµόδιος υπουργός. Πόσα
πρόστιµα επιβάλατε επί των ηµερών σας; Θα σας απαντήσω εγώ.
Κανένα πρόστιµο. Όλα ήταν καλά. Ούτε βέβαια σε φορέα δια-
χείρισης στερεών αποβλήτων επιβάλατε. Όλα δούλευαν τέλεια
επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο κ. Φάµελλος και το κόµµα του βεβαίως, εντός και εκτός Ελ-
λάδας -γιατί οι απόψεις αυτές ακούγονται και στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο- είναι εντελώς αντίθετοι µε την πραγµατικότητα. Για
παράδειγµα, µας κατηγόρησε ότι είµαστε η Κυβέρνηση η οποία,
λέει, δεν θέλει την κλιµατική ουδετερότητα στη χώρα και ότι δεν
προωθούµε τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου
που προκαλούν την κλιµατική αλλαγή. 

Η αλήθεια είναι ότι επί ΣΥΡΙΖΑ σταµάτησε η εγκατάσταση των
νέων ΑΠΕ, πάγωσε η ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας στην Ελλάδα. Αρκεί µόνο να αναφέρω χαρακτηριστικά ότι
το 2016 και το 2017 κατασκευάστηκαν µόλις 2 MW µικρών φω-
τοβολταϊκών στη χώρα επί των ηµερών σας, όταν µόνο το 2022
κατασκευάστηκαν 1.200 MW, δηλαδή πάνω από τρεις µικρά
πάρκα στην Ελλάδα. 

Και ακούστε τώρα να µας πείτε ποιος µιλάει! Η Αντιπολίτευση
µιλάει για ενεργειακή δηµοκρατία, που επί της ουσίας πάγωσε
τη δυνατότητα των µικρών επενδυτών να κατασκευάσουν ΑΠΕ.
Έρχεται εδώ και εγκαλεί την Κυβέρνηση, που έδωσε τη δυνατό-
τητα σε πολίτες να µπορέσουν να κατασκευάσουν ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, µικρά φωτοβολταϊκά, και έτσι να στηρίξουν και
το επάγγελµά τους, και το εισόδηµα, αλλά και την ελληνική πε-

ριφέρεια. Γιατί πολλά από αυτά έγιναν από Έλληνες αγρότες. 
Και µιλάει και εγκαλεί αυτή την Κυβέρνηση, η οποία έρχεται

και ανακοινώνει ένα πρόγραµµα τριακοσίων χιλιάδων µικρών φω-
τοβολταϊκών µέχρι 10 kWh στις στέγες σπιτιών νοικοκυριών,
επαγγελµατιών και αγροτών, όταν επί πέντε χρόνια δεν έκανε τί-
ποτα! 

Υπόσχονται να µειώσουν τον λιγνίτη, να µειώσουν το φυσικό
αέριο, ενώ διπλασίασαν τη χρήση του φυσικού αερίου τα τέσ-
σερα χρόνια που ήταν στην εξουσία. Διπλασιάστηκε η εισαγωγή
φυσικού αερίου στη χώρα για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, και έρχονται και εγκαλούν αυτή την Κυ-
βέρνηση, που έχει διπλασιάσει την εγκατεστηµένη ισχύ των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας και γλιτώσαµε 1,6 δισεκατοµµύριο
ευρώ από εισαγωγές φυσικού αερίου µόνο το 2022, που θα είχαν
γίνει για να παραχθεί ηλεκτρική ενέργεια αν εµείς δεν είχαµε κα-
ταφέρει να επιτύχουµε την εγκατάσταση αυτών των ΑΠΕ. 

Πριν κλείσω, όµως, θα ήθελα να µείνω σε ένα ακόµα σηµείο
του νοµοσχεδίου, καθότι ως πολιτικός µηχανικός γνωρίζω το ζή-
τηµα, δηλαδή πόσο σοβαρά προβλήµατα επιλύει η εν λόγω διά-
ταξη. Το σηµείο αυτό είναι η παρέµβαση που αφορά στον
καλύτερο έλεγχο και την επιβολή κυρώσεων σε σχέση µε την αυ-
θαίρετη δόµηση και την προστασία του περιβάλλοντος. Ρυθµίζε-
ται η σύσταση, συγκρότηση και λειτουργία µικτών κλιµακίων
ελέγχου, που ασκούν το σύνολο των ελεγκτικών και διαπιστωτι-
κών αρµοδιοτήτων της Γενικής Διεύθυνσης του Σώµατος Επιθε-
ωρητών και Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, καθώς και των Ελεγκτών Δόµησης. 

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα επιβολής προστίµου και από
τη Γενική Διεύθυνση Σώµατος Επιθεωρητών, κάτι που µέχρι σή-
µερα δεν προβλεπόταν και ήταν στην αρµοδιότητα µόνο υπηρε-
σιών του δήµου. Για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση προστατεύει
µε ουσιαστικές παρεµβάσεις και πάλι το περιβάλλον. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε -αρέ-
σει, δεν αρέσει- η πιο περιβαλλοντική Κυβέρνηση. Είµαστε εκεί-
νοι που έδωσαν στη χώρα τον πρώτο κλιµατικό νόµο µε σαφείς
στόχους. Είµαστε εµείς που µε µεθοδικότητα αυξήσαµε τις ΑΠΕ
σε ολόκληρη τη χώρα. 

Με τον πιο τραγικό τρόπο η κοινωνία έχει συνειδητοποιήσει
αυτές τις µέρες ότι θα πρέπει να ξεφύγουµε από την παλιά Ελ-
λάδα. Η παλιά Ελλάδα είναι το χθες, η µιζέρια, η µυωπική θέαση
του µέλλοντος από την Αντιπολίτευση, οι ιδεοληψίες και η προ-
σκόλληση σε παλιές τακτικές. 

Οι Έλληνες, όλοι οι Έλληνες, θέλουν το νέο, το σύγχρονο, το
ανθρωποκεντρικό κράτος, που µόνο η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης µπορεί να τους δώσει.
Ας µην καταδικάσουµε το αύριο χρησιµοποιώντας το χθες. 

Κύριε Υπουργέ, µόνο ένα λάθος κάνατε: Αυτό το νοµοσχέδιο
έπρεπε να το ψηφίσουµε µεθαύριο, στις 22 Μαρτίου, που είναι η
παγκόσµια ηµέρα του νερού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Και καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Γάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο Δραµινός, ο κ. Ξαν-
θόπουλος, από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Γάκη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς στα Δωδεκάνησα, πέρα από τη µεγάλη τραγωδία των

Τεµπών, έχουµε να αντιµετωπίσουµε και τη µεγάλη απώλεια του
Νεκτάριου Σαντορινιού, µια απώλεια που δύσκολα θα την καλύ-
ψουµε. Έχει πέσει σε µένα το βάρος να συνεχίσω όσο µπορώ
αυτή την πορεία που είχε χαράξει και τις δράσεις που είχε χαρά-
ξει. 

Κύριε Υπουργέ, τα νησιά µας είναι ευαίσθητες περιοχές και οι
παράγοντες που αφορούν τις άλλες περιοχές της χώρας, όπως
η έλλειψη νερού, αυξάνουν συνεχώς την πίεση στους υδάτινους
πόρους, λόγω αυτών των αιτιών, δηλαδή της υπερχρήσης κυ-
ρίως, της ρύπανσης και της κλιµατικής αλλαγής.

Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο. Θα προσπαθήσω να απο-
φύγω λιγάκι τη συζήτηση που έγινε. Εξάλλου οι συνάδελφοι
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έχουν τοποθετηθεί και έχουν αποδείξει ότι αυτό το νοµοσχέδιο
τουλάχιστον έµµεσα προωθεί την ιδιωτικοποίηση του νερού. Θα
πω δυο λόγια και εγώ. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, οι κρατικές αρµοδιότητες που
ρυθµίζουν τον έλεγχο όλων των φορέων παροχής της δηµόσιας
υπηρεσίας ύδρευσης και αποχέτευσης της χώρας αφαιρούνται
από το αρµόδιο Υπουργείο και ανατίθενται σε µια ανεξάρτητη
αρχή, τη ΡΑΕ, η οποία µετονοµάζεται καλύπτοντας έτσι τα από-
βλητα και τα ύδατα. Η υπαγωγή, όµως, ενός αγαθού κοινής ωφέ-
λειας σε µια ρυθµιστική αρχή σηµαίνει ότι το αγαθό αυτό παύει
να αποτελεί µονοπώλιο υπό δηµόσιο έλεγχο και µετατρέπεται σε
«αγαθό» -σε εισαγωγικά- της ελεύθερης αγοράς, δηλαδή σε εµ-
πορικό προϊόν που θα διαχειρίζονται ιδιωτικές επιχειρήσεις. Ως
εκ τούτου, δηµιουργείται αυτή η ρυθµιστική αρχή, η οποία θέτει
τους κανόνες προς τους ιδιώτες και υποτίθεται ότι έτσι διασφα-
λίζεται ο δηµόσιος χαρακτήρας των επιχειρήσεων. Η ένταξη,
όµως, ενός δηµόσιου αγαθού σε µια ρυθµιστική αρχή προϋπο-
θέτει την ύπαρξη «αγοράς» -σε εισαγωγικά- η οποία σήµερα δεν
υπάρχει, αλλά και ανταγωνισµού που επίσης σήµερα δεν υφίστα-
ται. Εποµένως, η ένταξη αυτή υποκρύπτει την ιδιωτικοποίηση του
νερού σε εθνικό και τοπικό επίπεδο. 

Πέρα, όµως, από τα παραπάνω, µε τις διατυπώσεις του πολυ-
νοµοσχεδίου ανοίγει ο δρόµος και για να αλλάξουν τιµολογιακή
πολιτική οι ΔΕΥΑ και να µεταφέρουν όλα τα βάρη της δηµιουρ-
γίας και της λειτουργίας τους, δηλαδή της δηµιουργίας των ενι-
αίων φορέων ΔΕΥΑ και της λειτουργίας τους, στους κατα-
ναλωτές. Δεν γίνεται, όµως, µόνο αυτό, αλλά δίνεται και η δυνα-
τότητα συγχώνευσης των ΔΕΥΑ, που προφανώς σηµαίνει ότι θα
γίνουν απολύσεις εργαζοµένων, αποψίλωση υπηρεσιών και θα
υπάρξουν χειρότερα δίκτυα και χειρότερη ποιότητα του νερού. 

Η Κυβέρνηση αυτή απεχθάνεται γενικά κάθε δηµόσιο και θέλει
να εκχωρήσει τα πάντα στα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα και σε
όλους αυτούς που στηρίζει και τη στηρίζουν όλο αυτό το διά-
στηµα. 

Κύριε Υπουργέ, η ελληνική κοινωνία ενωµένη στέκεται αποφα-
σιστικά απέναντι σε αυτή την καταστροφική για το περιβάλλον
και την ποιότητα ζωής κυβερνητική επιλογή. Όλοι ανεξάρτητα οι
επιστηµονικοί φορείς, οι εργαζόµενοι σε υπηρεσίες ύδρευσης,
σε οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, οι συµπολίτες µας από
άκρη σε άκρη στη χώρα αγωνιούν για το περιβάλλον παρακο-
λουθώντας τον κοινοβουλευτικό κατήφορο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αλλά είναι αποφασισµένοι να µην αποδεχθούν την άµεση
ιδιωτικοποίηση του νερού. Δεν αποδέχονται την υποβάθµιση της
ποιότητας ζωής τους. Απαιτούν να σταµατήσει τώρα η µετα-
τροπή σε εµπόρευµα δηµόσιων κοινωνικών αγαθών και υπηρε-
σιών. Απαιτούν να κλείσει ο δρόµος σε ιδιώτες δήθεν επενδυτές
στη διαχείριση του νερού και των απορριµµάτων. 

Πρέπει να σταµατήσετε να διακυβεύετε µε φωτογραφικές δια-
τάξεις και ρυθµίσεις το µέλλον της χώρας και το µέλλον των παι-
διών µας. Δεν µπορείτε να συνεχίσετε να κυβερνάτε ανεύθυνα,
χωρίς διάλογο µε τους πολίτες, χωρίς να υπολογίζετε τις επιπτώ-
σεις των πράξεών σας στους Έλληνες πολίτες που ζητούν αυ-
τονόητα πράγµατα. Τι ζητούν; Καθαρό, ποιοτικό, φθηνό και
προσβάσιµο σε όλους νερό, µεταρρυθµίσεις δηλαδή προς όφε-
λος των τοπικών κοινωνιών και βιώσιµη ανάπτυξη. 

Η ελληνική κοινωνία δεν θα δεχθεί τη µεταφορά υψηλού κό-
στους στους δηµότες και τις τοπικές µικρές επιχειρήσεις, για να
βγάζουν υπερκέρδη λίγοι. Θα σταθεί απέναντί σας και θα υπε-
ρασπιστεί τα κεκτηµένα της. Ποια είναι τα κεκτηµένα; Είναι η
προστασία των δασών, ο κατάλληλος σχεδιασµός και ο καθορι-
σµός ορίων οικισµών και πολεοδοµικών προβλέψεων, η σωστή
χρήση και η προστασία του αιγιαλού. 

Σας προτρέπω, κύριε Υπουργέ, να ζητήσετε µια έκθεση για το
πώς έχουν µετατραπεί οι παραλίες στα Δωδεκάνησα, στα νησιά
γενικότερα. Έχουν απορροφηθεί κυριολεκτικά οι παραλίες, η
άµµος, από τις επιχειρήσεις που χτίζονται παράνοµα και κατα-
χρηστικά. Θα σας πω ένα παράδειγµα πολύ, πολύ τρανταχτό.
Στο Χαράκι υπάρχει ένας ποταµός που λέγεται Μάκαρης. Ο πο-
ταµός αυτός, λοιπόν, κατεβάζει πάρα πολύ νερό. Στην κοίτη του
ποταµού, όχι στις όχθες, µέσα στην κοίτη του ποταµού χτίζεται
τώρα ένα πεντάστερο ξενοδοχείο. Τι θα συµβεί αύριο; Ποιος θα

πληρώσει τα σπασµένα σε µία τέτοια περίπτωση και γιατί γίνεται
αυτό; Σας προτρέπω να το δείτε λιγάκι. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, στην αρχή της νέας τουριστικής περιό-
δου, της νέας τουριστικής σεζόν και αυτή τη στιγµή οι Δωδεκα-
νήσιοι χρειάζονται έργα προβολής και στήριξης της οικονοµικής
δραστηριότητας του ποιοτικού τουρισµού, λειτουργικές ασφα-
λείς και σωστά σχεδιασµένες ακτοπλοϊκές και αεροπορικές συγ-
κοινωνίες, εξωστρεφείς δράσεις του φυσικού και πολιτισµικού
πλούτου των νησιών µας, φθηνή και σταθερή ισχύ σε ενέργεια
και τηλεπικοινωνιακά δίκτυα που θα αντέχουν όλο το χρόνο, πλή-
ρως εξοπλισµένα και άρτια στελεχωµένο κέντρα υγείας και νο-
σοκοµεία σε όλα τα νησιά, ποιοτικό και σε επάρκεια νερό,
πρόγραµµα σωστής και οικολογικής διαχείρισης των απορριµ-
µάτων, πολιτική προστασία µε σύγχρονα µέσα και επαρκή στε-
λέχωση, ξεκάθαρη και αποτελεσµατική προστασία των
παράκτιων περιοχών και των ευαίσθητων οικοσυστηµάτων των
νησιών µας και των θαλασσών. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µέσα από τα επιχειρήµατά σας
να επικαλείστε ότι έξι στις δέκα ΔΕΥΑ δεν κάνουν ποιοτικό
έλεγχο του νερού. Αλήθεια, ελπίζω να είναι ένα επικοινωνιακό
επιχείρηµα και όχι ουσιαστικό, γιατί, αν αυτό ισχύει, τότε κάποιοι
άνθρωποι βρίσκονται σε κίνδυνο, όχι γιατί υπάρχει πρόβληµα,
αλλά γιατί δεν ελέγχεται καν το νερό. Νοµίζω ότι θα πρέπει ή να
αλλάξετε το επιχείρηµά σας ή τουλάχιστον για τα νησιά της Δω-
δεκανήσου και τα νησιά των Κυκλάδων να στείλετε συνεργεία
ελέγχου ποιότητας των υδάτων. Δεν µπορεί να το αφήνετε εσείς
και να λέτε για έξι στις δέκα. Είναι αόριστο αυτό. Δεν τις ονοµά-
ζετε κιόλας. Είναι της Ρόδου; Είναι της Κω; Τίνος είναι; Δεν πρέ-
πει να ξέρει ο κόσµος;

Με το πολυνοµοσχέδιο - σκούπα, λοιπόν, που φέρνετε και στο
τέλος της θητείας προσπαθείτε να θεµελιώσετε δικαιώµατα σε
ιδιώτες, µια ιδεολογική εµµονή ενάντια σε κάθε τι κρατικό, σε
κάθε τι που είναι ωφέλιµο στους πολίτες και στην κοινωνία. Προ-
σπαθείτε να καταστρέψετε ό,τι εµείς χτίσαµε. Και εµείς νοµίζω
πως χτίσαµε διάφορα πράγµατα. 

Να σας τα πω γρήγορα, εν τάχει, αν ο Πρόεδρος µού δώσει
ένα λεπτό ακόµα. Εµείς χτίζουµε λιµάνια, υποδοµές. Σχεδιά-
ζουµε δίκτυα. Προχωρούµε σε έργα αφαλάτωσης και σε κάθε
µικρό και µεγαλύτερο νησί στηρίξαµε τον νησιώτη µε το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο. Και τώρα σχεδιάζουµε ένα υγειονοµικό ισοδύ-
ναµο, ένα ισοδύναµο δηλαδή δικαίωµα στην υγεία όσο είναι και
των άλλων πολιτών της χώρας µας, να δικαιούνται δηλαδή οι νη-
σιώτες ό,τι δικαιούται και να το πληρώνουν όσο το πληρώνουν
οι άλλοι πολίτες της χώρας. Υπερασπιζόµαστε µε κάθε µέσο τις
ΔΕΥΑ, το κοινωνικό αγαθό του νερού και σκεφτόµαστε το µέλ-
λον. Αγωνιούµε για τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής στα
νησιά µας και θέλουµε έργα που θα επιφέρουν καλύτερη ποι-
ότητα και επάρκεια σε νερό καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους τόσο
από το φράγµα του Γαδουρά όσο και από το φράγµα της Απο-
λακκιάς. Φέρνω, για παράδειγµα τις ανάγκες της Ρόδου, για να
µπορούµε να καταλαβαινόµαστε, γιατί είναι πολύ µεγάλες αυτές
οι παρεµβάσεις που θέλουµε. 

Κύριε Υπουργέ, σε δύο µέρες στις 22 Μαρτίου γιορτάζεται η
Παγκόσµια Ηµέρα του Νερού, µια ηµέρα που µας θυµίζει πόσο
πολύτιµο αγαθό είναι το νερό για τη ζωή όλου του πλανήτη.
Εσείς σήµερα καταγράφεστε δυστυχώς σαν την Κυβέρνηση η
οποία µετατρέπει αυτήν τη γιορτινή µέρα σε µια µαύρη µέρα για
το νερό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και καλείται στο Βήµα
ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάει η Εθνική Αντιπροσωπεία ένα νοµοσχέδιο που έχει βα-

ρύνουσα σηµασία και για την αντίληψη που διαπερνά την κοινω-
νία σχετικά µε αγαθά δηµοσίου ενδιαφέροντος, αλλά και σε
σχέση µε καθεαυτή τη νοµοθετική διαδικασία, γιατί είναι ένα νο-
µοσχέδιο διακοσίων ογδόντα πέντε άρθρων και πεντακοσίων εί-
κοσι εννιά σελίδων, για το οποίο χρειάστηκαν µόνον επτά ή οκτώ
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µέρες διαβούλευση. Είναι ενδεικτικό του του τρόπου µε τον
οποίο η Κυβέρνηση έρχεται να νοµοθετήσει ένα µείζον κοινωνικό
και πολιτικό θέµα και δείχνει τη σπουδή της. Ενώ είναι δεδοµένο
ότι πηγαίνουµε προς τη λήξη της κοινοβουλευτικής θητείας -είτε
σε ένα µήνα είτε περισσότερο θα γίνουν εκλογές- βιάζεται να
κλείσει εκκρεµείς λογαριασµούς. 

Από το πρωί ακούγεται στην Αίθουσα µία αγωνία για την ιδιω-
τικοποίηση του νερού και ο κύριος Υπουργός παρεµβαίνει συνε-
χώς, ενώ θα µπορούσε στο τέλος στο κλείσιµό του να απαντήσει
συνολικά στις αιτιάσεις σε βάρος της πολιτικής του και ουσια-
στικά προσπαθεί να ποδηγετήσει τη διαδικασία. 

Θέλω, λοιπόν, να καταθέσω στη συζήτηση που διεξάγεται συγ-
κεκριµένα στοιχεία, από τα οποία φαίνεται ότι είναι πολύ δικαιο-
λογηµένη η αγωνία µας, η αντίρρησή µας, η επιφύλαξή µας, η
αντίθεσή µας στη διαφαινόµενη αυτή αλλαγή. 

Σύµφωνα µε τον ιδρυτικό νόµο των ΔΕΥΑ, τον 1069/80 οι Δη-
µοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευσης είναι δηµοτικές
επιχειρήσεις ειδικού σκοπού. Έρχεται, λοιπόν, το νοµοσχέδιο και
µεταφέρει αρµοδιότητες στην ανεξάρτητη αρχή. Τι σηµαίνει ανε-
ξάρτητη αρχή; Είναι η αρχή, η οποία δεν υπάγεται σε ιεραρχικό
έλεγχο ή στη διοικητική εποπτεία του δηµοσίου, ούτε φυσικά σε
εντολές, διαταγές, οδηγίες ή παρεµβάσεις κάθε τύπου. 

Αυτό ακριβώς είναι το στοιχείο, το οποίο µας κάνει να είµαστε
αντίθετοι στη µεταφορά της αρµοδιότητας, της ευθύνης, του δη-
µόσιου αγαθού που λέγεται νερό σε µία ανεξάρτητη αρχή. Γιατί
ανεξάρτητη αρχή δεν είναι δηµόσιο, δεν εντάσσεται στη διοικη-
τική δοµή του δηµοσίου και αποφασίζει αυτόνοµα µε τα δικά της
κριτήρια. Άρα έχουµε κάθε λόγο και παρ’ όλες τις επιφυλάξεις
και αντιρρήσεις σας, κύριε Υπουργέ, µία ανεξάρτητη αρχή εκ-
φεύγει από τον έλεγχο τον δικό σας, τον δικό µας, τον έλεγχο
καθενός, που είναι ελληνικό δηµόσιο και αποτελεί µία αυτοτελή
µονάδα παραγωγής έργου, η οποία κρίνεται σύµφωνα µε τα δικά
της κριτήρια. Άρα αυτό το γεγονός είναι που µας κάνει να παίρ-
νουµε θέση αντίθεσης και όχι οι ιδεοληψίες. Αλλά, άντε, εµείς εί-
µαστε Αντιπολίτευση. Δεν υπάρχει ένας φορέας, ο οποίος είπε
«ναι, είναι σε θετική κατεύθυνση». 

Διαβάζω από το ΓΕΩΤΕΕ Κεντρικής Μακεδονίας: Δεν έχει λη-
φθεί υπ’ όψιν ούτε η ευρωπαϊκή οδηγία - πλαίσιο 2060ΕΚ, ούτε η
εθνική νοµοθεσία η σχετική µε την ύδρευση και αποχέτευση και
βεβαίως ούτε το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Επανέρχοµαι µε αφορµή το Συµβούλιο της Επικρατείας στο
θέµα της γνωµοδότησης της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής, όπου στη σελίδα 22 -και το αναλύσαµε προηγουµένως, αλλά
θέλω να το πω για να υπάρχει µετ’ επιτάσεως στην Αίθουσα- τί-
θεται το ερώτηµα -και διαβάζω την κατακλείδα- αν και κατά πόσο
οι µεταβιβαζόµενες µε το παρόν νοµοσχέδιο αρµοδιότητες στη
ΡΑΑΕΥ συµβαδίζουν µε την εν λόγω νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας; Τι χροιά άλλων µαρτύρων έχουµε; 

Σας λέει, µε τον τρόπο που µπορεί η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής, ότι ουσιαστικά αυτό το πράγµα που πάτε να δηµι-
ουργήσετε προσκρούει στην πάγια νοµολογία και µάλιστα και
πολύ πρόσφατη του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εσείς, εν πάση
περιπτώσει, παίρνετε την πολιτική ευθύνη, θα φανεί σύντοµα
ποιος έχει το δίκιο.

Κάναµε ολόκληρη συζήτηση για τις ενεργειακές κοινότητες,
γιατί για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ, για την Αριστερά οι ενεργειακές
κοινότητες είναι ένας παράγοντας ενεργειακής δηµοκρατίας. Έρ-
χεστε µετά από τέσσερα χρόνια που τις είχατε στο ψυγείο και
αφού υποχωρήσατε σε σχέση µε το νόµο που είχαµε φτιάξει εµείς,
τον ν.4513/18, ακυρώσατε τη χρηµατοδότησή τους µέσω ΕΣΠΑ
και κυρίως την προτεραιότητα σύνδεσής τους µε το διαδίκτυο. 

Τώρα, λοιπόν, µε πρόσχηµα τις ευρωπαϊκές οδηγίες και µε κα-
θαρή δική σας πολιτική επιλογή δηµιουργούνται δύο νέα υποκεί-
µενα, τα οποία θολώνουν τις επιλογές των πολιτών,
υποβαθµίζουν την ενεργειακή δηµοκρατία, ενώ το µέλλον των
Ενεργειακών Κοινοτήτων καθίστανται εξαιρετικά αβέβαιο.

Θέλω δε να επισηµάνω κυρίως την αδυναµία σύνδεσης στο
διαδίκτυο, που ουσιαστικά είναι ο καθοριστικός λόγος εξαιτίας
του οποίου δεν θα υπάρξει ουσιαστική προσπάθεια για να δηµι-
ουργηθούν αυτού του είδους οι κοινότητες, διότι θα πάει τζάµπα
ο κόπος των ανθρώπων. 

Τέλος, εγώ είµαι από τον Νοµό της Δράµας και έχουµε το προ-
νόµιο να έχουµε τη φυσική προίκα, να έχουµε ένα υπέροχο
δάσος του Καράντερε, αυτό που είναι περίφηµο σε όλη την Ελ-
λάδα, το µεγαλύτερο δασικό συγκρότηµα στη χώρα. Είχαµε έναν
φορέα διαχείρισης της οροσειράς της Ροδόπης. Προχωρήσατε
στη συνένωση των φορέων, τον ενσωµατώσατε µε τον φορέα
του Πόρτο Λάγος. Κάνατε αυτά που κάνατε εν πάση περιπτώσει.
Τα έχουµε πει κατά την περίοδο εκείνη, δεν χρειάζεται να τα επα-
ναφέρω. 

Παραµένει σε εκκρεµότητα το ζήτηµα των εργαζοµένων. Δεν
µοριοδοτείτε τους εργαζόµενους και η εργασιακή ανασφάλεια
παραµένει για τους ανθρώπους αυτούς. Ειδικά για τον φορέα
τον οποίο δικαιούµαι και νοµιµοποιούµαι να µιλήσω, παραµένει
σε εκκρεµότητα ένα πολύ σοβαρό πρόγραµµα, γιατί είναι επικε-
φαλής εταίρος στο έργο Interreg Ελλάδας - Βουλγαρίας, προ-
ϋπολογισµού 1.300.000 ευρώ περίπου, καθώς και σε ένα
ευρωπαϊκό πρόγραµµα µε προϋπολογισµό 2.780.000 περίπου.
Αυτή η συγχώνευση αποτέλεσε ουσιαστικά τροχοπέδη στην ανά-
πτυξη των δραστηριοτήτων και των προγραµµάτων. 

Αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά επικυρώνει τον τίτλο του ως
τροχοπέδη και µάλλον ως εµπόδιο στη διαχείριση του κοινού
αγαθού, που είναι το νερό. Θεωρούµε ότι είναι από τις τελευ-
ταίες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Τελειώνει ο κοινοβουλευτικός
βίος της Κυβέρνησης, θα τεθεί στην κρίση των πολιτών και θεω-
ρούµε ότι οι πολίτες θα επιλέξουν µία άλλη πορεία για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά! Και
από νερό πάτε καλά, έχετε και νησάκι στη Δράµα. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Προς το παρόν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται τώρα στο

Βήµα ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος και να ετοιµάζεται ο κ. Λογιάδης από το ΜέΡΑ25.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η Κυβέρνηση µε αδίστακτο τρόπο και ενώ έχει προηγηθεί το

προδιαγεγραµµένο έγκληµα των Τεµπών, αποτέλεσµα της πολι-
τικής των ιδιωτικοποιήσεων που έβαλε την ανθρώπινη ζωή στο
ζύγι του κόστους - οφέλους, φέρνει µία ακόµη ιδιωτικοποίηση,
αυτή της ολοκληρωτικής παράδοσης της ύδρευσης - αποχέτευ-
σης, της ενέργειας και των αποβλήτων στα χέρια των ιδιωτικών
οµίλων.

Δείχνει, αν µη τι άλλο, την κυνικότητα µε την οποία προωθεί
τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων σε βάρος των εργα-
τικών λαϊκών αναγκών. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, βέβαια, δεν
προήλθε από παρθενογένεση, ούτε αποτελεί ελληνικό φαινό-
µενο. Το έδαφος έχει στρωθεί από την ευρωπαϊκή οδηγία για το
νερό 60/2000, ακρογωνιαίος λίθος εµπορευµατοποίησης του
νερού, που ψήφισαν από κοινού Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ και δεν αφήνει κανένα περιθώριο κοινωνικής τιµολογια-
κής πολιτικής στο νερό.

Βασικός στόχος ο έλεγχος της ζήτησης και όχι η αύξηση των
διαθέσιµων αποθεµάτων νερού, όπως έχει ανάγκη ο λαός και
είναι εφικτή σήµερα µε τα κατάλληλα έργα και τη διαθέσιµη επι-
στηµονική γνώση. 

Η ευρωπαϊκή οδηγία, η πολιτική διαχρονικά των κυβερνήσεων,
το παρόν σχέδιο νόµου, όλα µαζί συντελούν στην αύξηση της
τιµής του νερού για τα λαϊκά νοικοκυριά, τους βιοπαλαιστές
αγρότες και κτηνοτρόφους στο όνοµα της εξοικονόµησης του
νερού.

Το νερό από κοινωνικό αγαθό µετατρέπεται σε εµπόρευµα, σε
πεδίο κερδοφορίας για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Ενεργει-
ακή φτώχεια από τη µία και το νερό νεράκι από την άλλη για τα
λαϊκά νοικοκυριά. 

Με τη νέα ρυθµιστική αρχή, η οποία µετονοµάζεται σε Ρυθµι-
στική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων προβλέπεται η ορ-
γάνωση της αγοράς των παρόχων ύδρευσης, αποχέτευσης και
άρδευσης µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, παραδίδοντας µε γρη-
γορότερους ρυθµούς νέα πεδία κερδοφορίας στους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους που αφορούν το νερό και τα σκουπίδια. Αφορά
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τόσο τις κρατικές και δηµοτικές επιχειρήσεις, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ,
ΔΕΥΑ, όσο και την ενίσχυση της λειτουργίας των ΓΟΕΒ και
ΤΟΕΒ.

Εµφανίζεστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, υποκριτικά
υπερασπιστές του νερού ως κοινωνικό αγαθό, όταν από κοινού
µε τη Νέα Δηµοκρατία βήµα-βήµα, οι δικές σας κυβερνήσεις
προώθησαν την ιδιωτικοποίηση του νερού. Κρύβετε επιµελώς ότι
έχετε την ίδια στρατηγική στο θέµα των ιδιωτικοποιήσεων, ενσω-
µατώνοντας όλες τις ευρωπαϊκές οδηγίες στην ελληνική νοµο-
θεσία, που τις προβλέπουν και για να θολώσετε τα νερά,
επαναφέρετε παλαιοµοδίτικες θεωρίες περί επανακρατικοποί-
ησης τοµέων και υπηρεσιών της οικονοµίας. 

Στον καπιταλισµό, όµως, κρατικές ή ιδιωτικές επιχειρήσεις
είναι οι όψεις του ίδιου νοµίσµατος: Υπηρετούν το καπιταλιστικό
κέρδος σε βάρος των λαϊκών αναγκών. Το ίδιο κράτος µε την ευ-
κολία που ιδιωτικοποιεί τοµείς της οικονοµίας, µε την ίδια ευκο-
λία τους επανακρατικοποιεί, για να µεταφέρει από άλλον δρόµο
το κόστος στο λαό και να ξαναµοιράσει µετά την πίτα, εάν χρει-
αστεί. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ εµφανίζονται ως υποστηρικτές του
αγώνα των εργαζοµένων των ΔΕΥΑ, ενώ την ίδια ώρα αποδέχον-
ται την επιχειρηµατική δράση και έχουν βάλει το χέρι τους για
την ιδιωτικοποίηση του νερού. Το 1999 επί ΠΑΣΟΚ δεν έγινε ο
διαχωρισµός της ΕΥΔΑΠ, των υποδοµών και της διανοµής στο
κράτος και σε ανώνυµη εταιρεία αντίστοιχα, για να ακολουθήσει
το 2001, πάλι επί ΠΑΣΟΚ, η ιδιωτικοποίηση της ΕΥΔΑΠ µε την εί-
σοδό της στον ναό του τζόγου, το χρηµατιστήριο; Χέρι-χέρι επί
ΣΥΡΙΖΑ δεν συµφωνήσατε όλοι σας την ένταξη της ΕΥΔΑΠ και
ΕΥΑΘ στο ΤΑΙΠΕΔ, όπως άλλωστε κάνατε µε την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ, του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, των δεκαπέντε αε-
ροδροµίων στην «FRAPORT», µε την υποπαραχώρηση των λιµα-
νιών στους ιδιώτες τον Φλεβάρη του ’19; Και είναι αµέτρητος ο
κατάλογος. 

Εάν δεν είναι έτσι και θεωρείτε ότι το νερό ακόµα είναι αγαθό
και όχι εµπόρευµα, τότε γιατί οι δήµοι, µέσω των ΔΕΥΑ, το πα-
ρέχουν στους ιδιώτες µε υψηλές χρεώσεις, υποβαθµισµένες
υπηρεσίες και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις κακής ποιότητας
νερού και όταν αδυνατούν οικονοµικά τα λαϊκά νοικοκυριά να το
πληρώσουν, τότε τους το κόβουν; Ισχύει ή δεν ισχύει το γεγονός
ότι οι περισσότερες υδάτινες πηγές της χώρας µε τρεχούµενο,
πόσιµο φυσικό νερό ανά την Ελλάδα εδώ και δεκαετίες τις εκµε-
ταλλεύονται εταιρείες εµφιάλωσης νερού; 

Μπορείτε να µας πείτε ποιος ευθύνεται, εάν όχι οι δικές σας
κυβερνήσεις, για το ότι στο Ηράκλειο, για παράδειγµα, στην πέµ-
πτη µεγαλύτερη πόλη της χώρας, µε πληθυσµό διακόσιες χιλιά-
δες, οι κάτοικοί του πίνουν ανέκαθεν µόνο εµφιαλωµένο νερό,
παρά τα µεγάλα φαραωνικά έργα, όπως το φράγµα του Αποσε-
λέµη αλλά και τα παχιά λόγια κυβερνήσεων, δηµοτικών αρχών,
της περιφέρειας διαχρονικά ότι θα έλυναν το πρόβληµα και θα
τροφοδοτούσαν το Ηράκλειο µε φθηνό και ποιοτικό νερό; Αυτό,
όµως, σηµαίνει επιπλέον δυσβάσταχτο κόστος των λαϊκών νοι-
κοκυριών, επιπλέον των επιβαρύνσεων της ΔΕΥΑΗ Ηρακλείου.
Για παράδειγµα, µια τετραµελής οικογένεια θέλει τουλάχιστον
60 ευρώ τον µήνα κατά τη χειµερινή περίοδο και 80 µε 90 ευρώ
τουλάχιστον κάθε µήνα κατά τη θερινή περίοδο για την αγορά
εµφιαλωµένου νερού, χωρίς να υπολογίζουµε το κόστος από τα
άλατα που καταστρέφουν τα οικιακά δίκτυα. 

Πόση υποκρισία χρειάζεται εσείς που ιδιωτικοποιείτε από τους
σιδηροδρόµους µέχρι και τα ογκολογικά νοσοκοµεία παίδων,
που παραδίδετε τις υδάτινες πηγές, τις ιαµατικές πηγές, τα
βουνά, τη θάλασσα και τον αέρα που αναπνέουµε στο µεγάλο
κεφάλαιο, να εµφανίζεστε σήµερα ως υποστηρικτές των δηµό-
σιων αγαθών; Καθόλου τυχαία, το κάνετε λόγω του εγκλήµατος
στα Τέµπη και τις µεγάλες κινητοποιήσεις των τελευταίων ηµε-
ρών, για να θολώσετε τα νερά. Είναι η οργή και η αγανάκτηση
του λαού ενάντια στις ιδιωτικοποιήσεις και στο σύστηµα που έχει
θεό το κέρδος και σας αναγκάζει όλους σας να φορέσετε το
προσωπείο του προστάτη των δηµοσίων αγαθών και να διαφο-
ροποιηθείτε στα λόγια από τη στρατηγική της εµπορευµατοποί-
ησης κοινωνικών αγαθών που υπηρετείτε και υλοποιείτε. 

Άλλοι πάλι δείχνουν ξαφνιασµένοι από την ιδιωτικοποίηση των

νερών, κάνοντας τους ανήξερους για το γεγονός ότι η λειτουργία
των ΔΕΥΑ γίνεται στη λογική κόστους-οφέλους εδώ και κάτι χρό-
νια. Δεν γνωρίζουν ότι οι ΔΕΥΑ χρεώνονται µε αστικό τιµολόγιο
για τις ενεργειακές τους ανάγκες, ενώ στα τιµολόγιά τους µπαί-
νει ΦΠΑ 24%; Δεν γνωρίζουν ότι τα τιµολόγια ύδρευσης σε όλους
τους δήµους έχουν αυξηθεί τα τελευταία χρόνια; Δεν γνωρίζουν
ότι τα δίκτυα ύδρευσης συντηρούνται πληµµελώς, ενώ είναι χρό-
νια η απαξίωση από πλευράς των κυβερνήσεων; Ή µήπως δεν
γνωρίζουν την υποχρηµατοδότηση για έργα και υποδοµές αλλά
και τη µείωση µόνιµου προσωπικού, τη διεύρυνση των ελαστικών
σχέσεων εργασίας, το «µπάσιµο» των εργολάβων και τόσα άλλα; 

Οι επιπτώσεις από την ψήφιση του νοµοσχεδίου είναι πολύ
συγκεκριµένες και προδιαγεγραµµένες. Ακόµα πιο ακριβό νερό
για τα λαϊκά στρώµατα της πόλης και τους βιοπαλαιστές αγρό-
τες, αφού θα φορτωθούν το επιπλέον κόστος εφαρµογής αυτής
της αντιλαϊκής πολιτικής, δηλαδή, θα βάλουν βαθύτερα το χέρι
στην τσέπη, για να πίνουν ακριβότερο και κακής ποιότητας νερό,
αλλά και για να πληρώσουν πολύµορφα το κόστος εφαρµογής
αυτής της πολιτικής, που τους στερεί ουσιαστικά την πρόσβαση
στο νερό. 

Γι’ αυτό το ΚΚΕ, όχι µόνο το καταψηφίζει, αλλά από την αρχή
ζήτησε και την απόσυρσή του. Παλεύει µαζί µε τους εργαζόµε-
νους για τη διασφάλιση φθηνού, ελεγχόµενου ποιοτικού νερού
για τον λαό, για καµµία διακοπή υδροµέτρου στα λαϊκά νοικοκυ-
ριά, για δραστική µείωση των τιµολογίων και καµµία µεταφορά
χρεών στην εφορία, για την αύξηση των διαθέσιµων αποθεµάτων
µε κατάλληλα έργα, για την εξασφάλιση της επάρκειάς του,
χωρίς χαράτσια στην αγροτική παραγωγή, για προσλήψεις µόνι-
µου προσωπικού στις υπηρεσίες του νερού µε δικαιώµατα και
κατάργηση των εργολάβων. 

Η διαχείριση του νερού σε όφελος του λαού προϋποθέτει,
όµως, απαλλαγή από τους νόµους της αγοράς και τις δεσµευτι-
κές οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προϋποθέτει κατάργηση
όλου του νοµοθετικού πλαισίου εφαρµογής της κοινοτικής οδη-
γίας για το νερό και της σχετικής επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας. Το νερό, οι µονάδες επεξεργασίας, τα δίκτυα, η ύδρευση, η
άρδευση και η αποχέτευση πρέπει να γίνουν κοινωνική ιδιοκτησία
και όχι εµπόρευµα, µε κεντρικό σχεδιασµό της παραγωγής και
ενιαίο φορέα διαχείρισης όλων των υποδοµών. Έτσι κατοχυρώ-
νεται το νερό ως κοινωνικό αγαθό και διασφαλίζεται η συνδυα-
σµένη ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών. 

Η ώρα, λοιπόν, της κάλπης –απευθυνόµενοι στον λαό- λέµε ότι
είναι µπροστά µας. Ας σκεφτούν όλοι, πριν πέσει το ψηφοδέλτιο
στην κάλπη. Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας; Αυτό είναι το πραγµα-
τικό δίληµµα. Και αποδείχτηκε ότι Νέα Δηµοκρατία - ΣΥΡΙΖΑ -
ΠΑΣΟΚ υπηρετούν τα κέρδη των λίγων, την εµπορευµατοποίηση
των πάντων. 

Το ΚΚΕ πρωταγωνιστεί στην πράξη και όχι στα λόγια, για να
πάψουν τα κοινωνικά αγαθά να είναι εµπόρευµα, για την προστα-
σία της ανθρώπινης ζωής. Γι’ αυτό, καλούµε την εργατική λαϊκή
οικογένεια να «σηµαδέψει» σωστά, να δώσει την ψήφο της στο
ΚΚΕ, τη µόνη εγγύηση για µια ισχυρή λαϊκή Αντιπολίτευση απέ-
ναντι στην όποια αντιλαϊκή κυβέρνηση προκύψει, είτε µονοκοµ-
µατική είτε µε οποιονδήποτε άλλον µανδύα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Λογιάδης από το ΜέΡΑ25 και

να ετοιµάζεται η κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, αυτή την ώρα, εδώ έξω από

τη Βουλή, έχει αρχίσει η συγκέντρωση διαµαρτυρίας για την ιδιω-
τικοποίηση του νερού. Συγκέντρωση, που ως ΜέΡΑ25 χαιρετί-
ζουµε, υποστηρίζουµε και συµµετέχουµε. 

Πριν ξεκινήσω για το σχέδιο νόµου, θέλω να αναφέρω ότι από
τη Νέα Δηµοκρατία εγγράφηκαν σήµερα δεκαεννέα οµιλητές,
δηλαδή το 12%. Διερωτώµαι: Άραγε, γιατί; Ντρέπεστε για το νο-
µοσχέδιο αυτό;

Από δε τον ΣΥΡΙΖΑ, εγγράφτηκε το 54% των Βουλευτών του.
Φαρισαϊσµός, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ καταθέτει σήµερα ένσταση αντισυν-
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ταγµατικότητας για τα άρθρα που αφορούν την εµπορευµατο-
ποίηση του νερού. Θα ψηφίσετε την ένστασή σας ή θα απέχετε;
Άσφαιρα πυρά! Φαρισαϊσµός, διότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ενέ-
ταξε το 2016 την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο. 

Τί θα κάνετε, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Διότι, εάν το κόµµα σας δεν
τοποθετηθεί µε την ψήφο του στο σηµερινό σχέδιο νόµου-τέρας,
τότε µιλάµε για σκέτη κοροϊδία. Από τη µία, δεν δυσαρεστείτε
την ολιγαρχία, που θέλει το νερό εµπόρευµα, και από την άλλη,
εξαπατάτε για άλλη µια φορά τον λαό µε το «στρίβειν διά της
αποχής». 

Πάµε, τώρα, στην άλλη πλευρά του ίδιου νοµίσµατος, στη Νέα
Δηµοκρατία και στο σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, που είναι ένα πολυνοµοσχέδιο - Αρ-
µαγεδδών µε διακόσια εξήντα και πλέον άρθρα. Το φέρνετε τις
τελευταίες ώρες της διακυβέρνησής σας. Δεν υπήρξε ουσια-
στική διαβούλευση, αλλά εισάγεται µε διαδικασίες εξπρές. Αυτό
δείχνει τις προθέσεις σας και τις δεσµεύσεις σας στα µνηµόνια.
Να το ξεπουλήσετε, από τη µια, αλλά και να πάρετε τα χρήµατα
από το Ταµείο Ανάκαµψης, από την άλλη.

Το σχέδιο νόµου δηµιουργεί από τη σηµερινή Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας, η οποία είναι διαχρονικά τραγικά υποστελεχωµένη
και χωρίς τις απαραίτητες γνώσεις και δυνατότητες, µία ρυθµι-
στική αρχή-τέρας Αποβλήτων Ενέργειας και Νερού. 

Να τονίσουµε την αδυναµία της ΡΑΕ, όσον αφορά τη ρύθµιση
των τιµών ενέργειας, που µετά τη δηµιουργία του Χρηµατιστη-
ρίου Ενέργειας από τον ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο εσείς της Νέας Δηµο-
κρατίας συνεχίζετε, οι τιµές ενέργειας αντί να µειωθούν όπως
ισχυριζόταν τότε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, εκτινάχθηκαν. 

Ρυθµιστική αρχή δεν νοείται να υπάρχει για τα δηµόσια αγαθά,
αλλά µόνο για τα εµπορεύσιµα. Το νερό δεν είναι εµπορικό προ-
ϊόν, αλλά υπηρεσία κοινής ωφέλειας, όπως τονίζει το Επιστηµο-
νικό Συµβούλιο της Βουλής και αντιτίθεται στο σχέδιο νόµου,
διότι σύµφωνα µε την κοινοτική οδηγία 2000/60/ΕΚ το νερό δεν
είναι εµπορεύσιµο προϊόν, αλλά αποτελεί κληρονοµιά που πρέπει
να προστατευτεί και είναι υπηρεσία κοινής ωφέλειας. Θέση η
οποία εκφράστηκε και από στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, που
τιµά τα πρόσωπα αυτά.

Οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποβλήτων επισηµαί-
νουν ότι µε το άρθρο 11, η νέα ρυθµιστική αρχή, θα παρακολου-
θεί και θα εποπτεύει την ορθή εφαρµογή συµβάσεων παρα-
χώρησης υπηρεσιών ύδατος σε τρίτους και θα οδηγεί σε ιδιωτι-
κοποίηση του νερού, αναδεικνύοντας τον ψεύτικο ισχυρισµό περί
του αντιθέτου του Υπουργού Περιβάλλοντος.

Κοινής ωφέλειας, κυρίες και κύριοι, είναι όλα τα δηµόσια
αγαθά και υπηρεσίες, όπως παραδείγµατος χάριν η ενέργεια, η
υγεία, η παιδεία, ο ήλιος, ο αέρας, οι δρόµοι, τα αεροδρόµια, τα
µέσα µαζικής µεταφοράς, οι τηλεπικοινωνίες. Και όλοι εσείς, οι
µνηµονιακές κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ τα
έχετε διαχρονικά απαξιώσει, ξεπουλήσει και εκχωρήσει στο µνη-
µονιακό Υπερταµείο. 

Το σχέδιο νόµου αποτελεί το τελευταίο βήµα της στρατηγικής
της Κυβέρνησης για την πλήρη ιδιωτικοποίηση του νερού. Αυτή
ξεκίνησε µε την παραχώρηση σε ΣΔΙΤ του υδραγωγείου της
ΕΥΔΑΠ και τη µεταβίβαση των µετοχών των δύο µεγάλων φο-
ρέων ύδρευσης και αποχέτευσης της χώρας, της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ, από το ελληνικό δηµόσιο στο Υπερταµείο, που πραγµα-
τοποιήθηκε µε τον αντισυνταγµατικό νόµο 4964/2022 κατά πρω-
τοφανή παραβίαση των αποφάσεων 190 και 191 του 2022 της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Μετά θα έρθει η ιδιωτικοποίηση του νερού για αγροτικές χρή-
σεις, το οποίο αποτελεί το 85% του νερού που καταναλώνεται
στη χώρα. Η κάθε ιδιωτικοποίηση δηµόσιων αγαθών και υπηρε-
σιών επιφέρει µείωση των επιπέδων ασφαλείας, υποβάθµιση της
ποιότητας, αύξηση του κόστους. Καθιστά το κράτος και την κοι-
νωνία δέσµιους µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων και τελικά επι-
φέρει κοινωνική καταστροφή. 

Η βιολογική και οικολογική ύπαρξή µας εξαρτάται από το
νερό. Αυτό ακριβώς µετατρέπει το σχέδιο νόµου σε εµπόρευµα
ανυπολόγιστης αξίας, µε τεράστια κερδοφορία για τους πολύ λί-
γους. Όποιος ελέγχει το νερό, ελέγχει τα πάντα. 

Όσον αφορά το περιβάλλον, οι φορείς επισηµαίνουν: Πρώτον,

ότι από τη µία πλευρά αυξάνεται το µέγεθος των προστατευό-
µενων περιοχών, από την άλλη επιτρέπουµε σε αυτές τις επιχει-
ρήσεις που δεν προάγουν την προστασία τους, όπως ανέφερε ο
κ. Μπόκαρης, Πρόεδρος της Πανελλήνιας Ένωσης Δασολόγων
Δηµοσίων Υπαλλήλων. 

Δεύτερον, όπως ανέφερε ο κ. Τριάκτης από τον Σύλλογο Πο-
λεοδόµων, το σχέδιο νόµου είναι ένα συνονθύλευµα ρυθµίσεων
και τροποποιήσεων, το οποίο απορυθµίζει περαιτέρω την πολε-
οδοµική και χωροταξική νοµοθεσία και έχει µια σειρά από φωτο-
γραφικές διατάξεις. 

Τρίτον, παρατηρούµε ένα οξύµωρο από τη µια πλευρά, η Κυ-
βέρνηση αναγνωρίζει ως µη σύννοµη την αλλαγή χρήσης επί δα-
σικών εκτάσεων σε αγροτικές και αντί να επιβάλλει κυρώσεις,
επιβραβεύει στους καταπατητές, όπως ανέφερε η κ. Καραδόντα
από την Ένωση Δασοπόνων του δηµοσίου. 

Με το άρθρο 141 επιτρέπεται σε σαράντα επτά µη διασυνδε-
δεµένα µε το ηλεκτρικό δίκτυο νησιά, µεταξύ των οποίων είναι η
Κρήτη και η Ρόδος, να τοποθετούνται σε αυτά ανεµογεννήτριες
εικοσαετίας και µάλιστα δίχως πιστοποιητικά ασφαλείας, κάνο-
ντας τα νησιά αυτά νεκροταφεία ακατάλληλων και επικίνδυνων
ανεµογεννητριών, όπως έγινε και µε τα επικίνδυνα και άχρηστα
τρένα τα οποία απαγορεύεται να κυκλοφορούν στην Ευρώπη και
τα φέρατε εδώ πέρα. 

Πρόκειται για ένα ακόµη δώρο στους ολιγάρχες εντολοδόχους
σας του καρτέλ ενέργειας που µονοπωλεί την ανάπτυξη των αι-
ολικών ανά την Ελλάδα, όσο και προς τους Βορειοευρωπαίους
κατασκευαστές ανεµογεννητριών, αφού τους βγάζει από τη δύ-
σκολη θέση να αναζητούν χώρους ταφής των, που µέχρι σήµερα
κατέληγαν σε αφρικανικές χώρες. 

Με το άρθρο 114 δίνεται η δυνατότητα παρεκκλίσεων από το
αδειοδοτικό καθεστώς των υβριδικών σταθµών και γίνεται λόγος
για την ανάπτυξη υβριδικών σταθµών στην Κρήτη. Είµαστε σί-
γουροι ότι αυτό αποτελεί φωτογραφική διάταξη υπέρ της
«ΤΕΡΝΑ» µετά την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
του περασµένου έτους για τον υβριδικό σταθµό στο Αµάρι του
Ρεθύµνου της Κρήτης. 

Το άρθρο 138 για τους φωτοβολταϊκούς σταθµούς πρόκειται
ουσιαστικά για δυσανάλογη και διακριτική µεταχείριση σε βάρος
των αυτοπαραγωγών και έχουµε επιπλέον φραγµούς στην ανά-
πτυξη της αυτοκατανάλωσης ενέργειας από ΑΠΕ, πάλι προς το
συµφέρον των ολιγαρχών. 

Το σχέδιο νόµου είναι αντισυνταγµατικό, εξυπηρετεί τα τερά-
στια οικονοµικά ιδιωτικά συµφέροντα στα οποία η «Μητσοτάκης
Α.Ε.» είναι δεσµευµένη και πρέπει να αποσυρθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

για την τήρηση του χρόνου. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού
από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο-έκτρωµα

συζητείται καθόλου τυχαία, την ίδια µέρα που εµφανίστηκε στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ο κρυπτόµενος παραιτηθείς
Υπουργός Κώστας Καραµανλής για να απολογηθεί για το έγ-
κληµα των Τεµπών. Βέβαια µε όσα είπε το πρωί ο κ. Καραµανλής
απέσεισε κάθε ευθύνη από το πρόσωπό του και αναρωτιόµαστε
γιατί πράγµατι παραιτήθηκε. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, αυτό που συζητάµε τώρα αποτυπώνει
όλα όσα κάνει η Κυβέρνηση τέσσερα χρόνια τώρα ακόµη και στη
µεθοδολογία που ακολουθεί. Δηλαδή, τι κάνει η Κυβέρνηση;
Πρώτον, ιδιωτικοποιεί και ξεπουλάει δηµόσια αγαθά. Στο παρόν
νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µε το νερό. Δεύτερον, ιδιωτικοποιεί και
ξεπουλάει περιουσία του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Με το
παρόν νοµοσχέδιο αυτό γίνεται στα απορρίµµατα. Τρίτον, υπο-
νοµεύει τη συλλογική δηµοκρατική ενεργοποίηση των πολιτών.
Στο νοµοσχέδιο αυτό γίνεται για την παραγωγή ενέργειας υπέρ
των καρτέλ ενέργειας το οποίο κάνει µε τις διατάξεις για τις
ενεργειακές κοινότητες. Τέταρτον, υπονοµεύει την προστασία
του φυσικού περιβάλλοντος, ειδικά περιοχές «NATURA» κ.λπ.,
παρά τις καταδίκες από το 2020. Πέµπτο, επαναλαµβάνει τα εγ-
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κλήµατα κατά του περιβάλλοντος που πάντα η Δεξιά κάνει προ-
εκλογικά. Ψηφίζει πλήθος αντισυνταγµατικών, ψηφοθηρικών,
φωτογραφικών ρυθµίσεων που νοµιµοποιούν αυθαίρετα στα
δάση, στον αιγιαλό, στα βουνά στα όρια των οικισµών, µέσα
στους οικισµούς και που οδηγούν σε µεγάλες καταστροφές
όπως έχουµε δει, αλλά και σε ανθρώπινα θύµατα. Στο παρόν νο-
µοσχέδιο υπάρχει πληθώρα τέτοιων διατάξεων. 

Έκτον, όλα αυτά το επιτελικό κράτος τα απεργάζεται εν κρυ-
πτώ µε την ίδια πάντα αναλγησία και υπεροψία προς κάθε δηµο-
κρατικό διάλογο και διαβούλευση. Η διαβούλευση των
νοµοσχεδίων είναι προσβολή στην κοινωνία των πολιτών και τους
εκπροσώπους της. Απαξιώνονται φορείς και συνδικάτα πάντα σε
αυτή τη διαβούλευση. Και βέβαια µε τα πρόσφατα τραγικά απο-
τελέσµατα των Τεµπών βλέπει κανείς που καταλήγει αυτή η απα-
ξίωση. 

Η πανδηµία έληξε όπως λέει η Κυβέρνηση, αλλά η διαβού-
λευση γίνεται ακόµη µε όρους πανδηµίας, µε fast track διαδικα-
σίες, υπό το πρόσχηµα ασφυκτικών ηµεροµηνιών τις οποίες η
ίδια η Κυβέρνηση βάζει λόγω αφ’ ενός της ανικανότητάς της,
αλλά και λόγω σύγκρουσης συµφερόντων µερίδων του µεγάλου
κεφαλαίου που την αναγκάζουν σε ακινησία. 

Μάλιστα ο Υπουργός έφτασε να πει στους φορείς ότι δεν κα-
τάλαβαν. Αναρωτιόµαστε αν ο Υπουργός κατάλαβε την έκθεση
της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής µε βάση την οποία κα-
ταθέσαµε εµείς ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Πιο εκτεταµένα θα αναφερθώ σε δύο θέµατα του νοµοσχε-
δίου. Το µείζον πρόβληµα της ιδιωτικοποίησης και εκµετάλλευ-
σης υδάτινων πόρων και απορριµµάτων και στην υπονόµευση
των ενεργειακών κοινοτήτων. 

Ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι εµφανής, να παραδώσει νευ-
ραλγικούς και µονοπωλιακού χαρακτήρα λειτουργίες του δηµό-
σιου τοµέα και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε ιδιώτες. Αυτό,
βέβαια, που ολοκληρώνεται σήµερα έχει ξεκινήσει εδώ και τριά-
µισι χρόνια µε τη ΣΔΙΤ παραχώρηση του εξωτερικού υδραγω-
γείου της ΕΥΔΑΠ, µε το σχέδιο συγχωνεύσεων στις δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης, µε την εφαρµογή ΣΔΙΤ
ακόµη και στη λειτουργία υφιστάµενων µονάδων, µε τη µετα-
τροπή σε έργα ΣΔΙΤ µεγάλων έργων επεξεργασίας απορριµµά-
των ενταγµένων στο ΕΣΠΑ από τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως παρα-
δείγµατος χάριν, τη δυτική Θεσσαλονίκη, µε την ένταξη σε ΣΔΙΤ
µεγάλων αρδευτικών έργων, όπως ταµιευτήρες και δίκτυα. 

Ειδικά για το νερό η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ πέτυχε το 2016 την
ακύρωση παρόµοιας αντιµεταρρύθµισης στο πλαίσιο των µνη-
µονιακών υποχρεώσεων της χώρας, προκρίνοντας τότε τη λύση
της εποπτείας µέσω της Ειδικής Γραµµατείας Υδάτων του ΥΠΕΝ,
που ίδρυσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και την οποία, βέβαια, κατήρ-
γησε η Νέα Δηµοκρατία µόλις ανέλαβε τη διακυβέρνηση. Είχε
από την πρώτη στιγµή συγκεκριµένο σχέδιο. Αυτό φαίνεται. 

Αναρωτιέµαι αν θα µπορούσε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που
σε συνεννόηση µε την τοπική αυτοδιοίκηση έδωσε δωρεάν νερό
στους ανθρώπους σε ακραία φτώχεια στο πλαίσιο της αντιµετώ-
πισης της ανθρωπιστικής κρίσης, να το κάνει αν είχαµε υποκύψει
τότε στους δανειστές και είχαµε ιδρύσει τη Ρυθµιστική Αρχή
Νερού που µας ζήταγαν. 

Κατά τ’ άλλα, ισχυρίζεστε ότι είναι µεγάλη µεταρρύθµιση το
ότι φτιάχνετε ένα άκρως δυσλειτουργικό σχήµα µε µόνη σίγουρη
τη θέση του ειδικού συµβούλου ως µετακλητού στο πλάι του
νέου υπερπροέδρου της ΡΑΑΕΥ. Τώρα ποιο γαλάζιο παιδί θέλετε
πάλι να βολέψετε δεν µπορεί να ξέρουµε και, βέβαια, δεν θα το
βολέψετε. 

Σε ό,τι αφορά τις ενεργειακές κοινότητες, τις υποβαθµίζετε,
ενώ τις είχατε τέσσερα χρόνια στο ψυγείο και υπονοµεύατε την
ενεργειακή τιµοκρατία. Έτσι µένουν στον αέρα χίλιες τετρακό-
σιες έξι ενεργειακές κοινότητες, που έχουν ήδη ιδρυθεί µε τον
νόµο τον δικό µας, δηλαδή τον ν.4513/2018, τον οποίο η Νέα Δη-
µοκρατία τριπλασίασε τον χρόνο σύνδεσής τους µε τη ΔΕΔΔΗΕ.
Όπως επισηµαίνουν πολλοί φορείς στη διαβούλευση, συµπερι-
λαµβανοµένων της «GREENPEACE» και του «GREENTAG», ο δια-
χωρισµός των ενεργειακών κοινοτήτων του νόµου του 2018 σε
δύο ξεχωριστούς ορισµούς είναι αχρείαστος. Δεν είναι απλά
αχρείαστος, είναι ακριβώς ύποπτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με τον τρόπο αυτό καταργείται µια µεγάλη µεταρρύθµιση του
ΣΥΡΙΖΑ που µπορούσε να καταπολεµήσει µε πολλούς τρόπους
την ενεργειακή φτώχεια. 

Δυστυχώς, το σηµερινό νοµοσχέδιο, που πάλι θα ψηφίσετε
µόνοι σας και το οποίο δεν υποστηρίζουν καν οι Βουλευτές σας,
αφού βρέθηκαν δεκαεννιά µόνο να τον υπερασπιστούν σε σύ-
νολο ογδόντα ένα οµιλητών, είναι ύβρις στην τραγωδία των Τεµ-
πών που ανέδειξε την υπέρτατη αξία των δηµόσιων αγαθών. Το
νερό, η ενέργεια, η στέγη, οι µεταφορές είναι πολύτιµα δηµόσια
αγαθά που πρέπει να προστατεύονται από το κράτος και να µην
παραχωρούνται σε ιδιώτες, διότι οι επιπτώσεις είναι τροµακτικές. 

Αυτό, όµως, θα είναι το δίληµµα το µεγάλο των επόµενων
εκλογών: Με τον Μητσοτάκη, µε ξεπούληµα των δηµόσιων αγα-
θών και µε ιδιωτικοποίηση του δηµόσιου δωρεάν κοινωνικού κρά-
τους -υγεία, παιδεία, ασφάλιση, πρόνοια- ή µε τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, µε µια δηµοκρατική κυβέρνηση που θα
διασφαλίζει τα δηµόσια αγαθά, που θα δίνει ασφάλεια στην πλει-
οψηφία των πολιτών, µε ένα ισχυρό δηµόσιο και δωρεάν κοινω-
νικό κράτος η απάντηση νοµίζω ότι θα έρθει γρήγορα και θα
συντρίψει τη νεοφιλελεύθερη λαίλαπα που απειλεί το µέλλον της
χώρας, το µέλλον της νέας γενιάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία και ας ετοιµάζεται ο κ. Συρµαλένιος για
να πάει στην υποχρέωση που έχει.

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στην αρχική τοποθέτησή σας, κύριε Υπουργέ, ανα-
φέρετε ρητά ότι οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που δεν έχουν ακόµη
κατατεθεί -θα κατατεθούν αύριο φαντάζοµαι- είναι σηµειακές και
επί της ουσίας δεν αλλάζουν κάτι. Εποµένως, οι Βουλευτές της
Συµπολίτευσης που διαφωνούν ή θέλουν να εµφανίζονται δια-
φωνούντες µε την ιδιωτικοποίηση, την εµπορευµατοποίηση του
νερού δεν πρέπει να τρέφουν αυταπάτες. Όµως, και η επίθεσή
σας στις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης ενι-
σχύει αυτή την αναφορά και, βέβαια, τον ανοµολόγητο σκοπό
του νοµοσχεδίου (την ιδιωτικοποίηση-εµπορευµατοποίηση του
νερού). 

Αυτή η επίθεση γίνεται κατά των δηµοτικών φορέων, οι οποίοι
σηκώνουν το βάρος της παροχής νερού και, µάλιστα, καθαρού
νερού, σε προσιτές τιµές. Αυτές υποτίθεται ότι θα παραµείνουν
υπό τον έλεγχο του δηµοσίου, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιό σας
κατά τα λεγόµενά σας. Πάντως, αν αυτοί οι φορείς έχουν απο-
τύχει µη παρέχοντας καθαρό νερό και σε καταχρηστικές τιµές,
για τα οποία δεν χορηγούνται από αυτές τα απαραίτητα στοιχεία,
ο έλεγχος από πλευράς δηµοσίου από ποιον ασκείται; Μήπως
ασκείται από την αρµόδια Γενική Διεύθυνση Υδάτων του Υπουρ-
γείου Ενέργειας, δηλαδή από σας; Και πάντως γιατί καταργή-
σατε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων;

Το επιτελικό κράτος του «συστήµατος του ανήξερου Μητσο-
τάκη» και των «αρίστων» του µέρα µε τη µέρα αποκαλύπτει το
πραγµατικό πρόσωπό του µε χαρακτηριστικά την έλλειψη διαφά-
νειας, δηµοκρατίας και λογοδοσίας, αλλά και σχεδιασµού και κα-
νόνων για όλα τα κρίσιµα ζητήµατα. Όλα αυτά τα ελλείµµατα
αποτυπώνονται και στο υπό κρίση νοµοσχέδιο. 

Επιχειρείται να θεσπιστούν µεγάλες αντιµεταρρυθµίσεις που
αφορούν τα δηµόσια αγαθά του νερού και της διαχείρισης των
απορριµµάτων, αλλά και τον τοµέα της ενέργειας, την ενεργει-
ακή δηµοκρατία, µε την υποβάθµιση σε βαθµό εξαφάνισης των
ενεργειακών κοινοτήτων. 

Το νοµοσχέδιο, που είναι ουσιαστικά τρία νοµοσχέδια, εισάγε-
ται προς ψήφιση λίγο πριν τη διάλυση της Βουλής και την προ-
κήρυξη εκλογών και εν µέσω κλίµατος ισχυρότατης αµφισβή-
τησης της νοµιµοποίησης της Κυβέρνησης, που εκδηλώνεται µε
γενικές απεργίες και τεράστιες συγκεντρώσεις, όπως αυτή που
λαµβάνει χώραν τώρα έξω από το Κοινοβούλιο. Ο κόσµος ζητά
εξηγήσεις και απόδοση ευθυνών για το τραγικό δυστύχηµα, το
έγκληµα των Τεµπών, ζητά την παραίτηση της Κυβέρνησης, τη
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διενέργεια εκλογών αµέσως, ζητά πολιτική αλλαγή. Η Κυβέρ-
νηση αντιµετωπίζει όλα αυτά µε την γνωστή µέθοδο της συγκά-
λυψης, της επικοινωνιακής προσέγγισης και της διάχυσης των
ευθυνών, ώστε η ίδια και ιδίως ο Πρωθυπουργός να παραµείνουν
αλώβητοι. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται το ξεπούληµα δηµόσιων
και κοινωνικών αγαθών και ταυτόχρονα, προωθούνται ρυθµίσεις
που αποτελούν προεκλογικά ρουσφέτια σε συγκεκριµένα επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα. 

Ως προς το νερό, τη διαχείρισή του και την παροχή του σε
όλους, αυτό επιδιώκεται να προσφερθεί και προσφέρεται σε πο-
λυεθνικά συµφέροντα. Αυτό, µάλιστα, γίνεται παρά το γεγονός
ότι το Συµβούλιο της Επικρατείας µε διαδοχικές αποφάσεις του
έκρινε πως κάτι τέτοιο είναι αντισυνταγµατικό αφού το Σύνταγµα
προβλέπει ότι οι εταιρείες ύδρευσης και αποχέτευσης υπόκεινται
στον ευθύ έλεγχο του δηµοσίου διά της κατοχής τουλάχιστον
της πλειοψηφίας του µετοχικού κεφαλαίου τους. Και, µάλιστα,
αναγνωρίζοντας τη ζωτική σηµασία του νερού και τη διαφορο-
ποίησή του από κάθε άλλο προϊόν της αγοράς το Συµβούλιο της
Επικρατείας ακύρωσε ως παράνοµη και αντισυνταγµατική την έν-
ταξη της ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, στην «Ελληνική Εται-
ρεία Συµµετοχών και Περιουσίας». 

Σύµφωνα µε το Σύνταγµα, αλλά και τις αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, στον τοµέα της υδροδότησης δεν νο-
είται ούτε η ύπαρξη αγοράς ούτε η δραστηριοποίηση
κερδοσκοπικών επιχειρήσεων, ώστε να απαιτείται η ρύθµισή
τους από ανεξάρτητη αρχή. Και ενώ αυτά προβλέπονται από το
Σύνταγµα και τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας,
εισάγεται το υπό κρίση νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε το οποίο οι κρα-
τικές αρµοδιότητες ρύθµισης και ελέγχου όλων των φορέων πα-
ροχής υπηρεσιών, ύδρευσης και αποχέτευσης αφαιρούνται από
το αρµόδιο Υπουργείο και ανατίθενται στην ανεξάρτητη ρυθµι-
στική αρχή, τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας που µετονοµάζεται
σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων.

Οι ρυθµιστικές αρχές έχουν ως αποστολή την εύρυθµη λειτουρ-
γία των αγορών και τη διασφάλιση των αρχών του ανταγωνισµού
µεταξύ των επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε διάφορους
τοµείς. Δεδοµένου όµως ότι η Δηµόσια Υπηρεσία Ύδρευσης και
Αποχέτευσης ούτε έχει ιδιωτικοποιηθεί ούτε επιτρέπεται να ιδιω-
τικοποιηθεί, η υπαγωγή της στη ρυθµιστική αρµοδιότητα της ΡΑΕ
είναι ασύµβατη και αντισυνταγµατική, όπως αναφέρεται και στην
έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 

Το νερό, ως κοινωνικό αγαθό, είναι και πρέπει να παραµείνει
υπό δηµόσιο έλεγχο. Με το νοµοσχέδιο επιχειρείται η ιδιωτικοποί-
ησή του, όπως και των Υπηρεσιών Ύδρευσης και Αποχέτευσης µε
τρόπο που να καθίσταται εµπόρευµα, προϊόν συναλλαγής. Στην
πραγµατικότητα, στο πλαίσιο της εξυπηρέτησης αυτής της επι-
δίωξης σχεδιάζεται η δηµιουργία αγοράς για την παροχή υπηρε-
σιών ύδρευσης - αποχέτευσης, µε την επέκταση των
αρµοδιοτήτων της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας και µε τη θεσµο-
θέτηση, όπως είπα και προηγουµένως, της Ρυθµιστικής Αρχής
Υδάτων η οποία θα µπορεί να σχεδιάζει και να προτείνει συγχω-
νεύσεις των παρόχων υπηρεσιών ύδατος, µε κριτήρια τον έλεγχο
της οικονοµικής βιωσιµότητάς τους και την πλήρη ανάκτηση του
κόστους των υπηρεσιών ύδρευσης. 

Σε αυτό το πλαίσιο ανοίγει ο δρόµος για την ιδιωτική εκµετάλ-
λευση του νερού και αλλάζει ο τρόπος λειτουργίας των Δηµοτι-
κών Επιχειρήσεων Ύδρευσης και Αποχέτευσης. Αυτά θα έχουν
ως συνέπεια την υποβάθµιση της ποιότητας του νερού, µεγάλες
αυξήσεις στα τιµολόγια, µε σοβαρή επιβάρυνση των πολιτών,
των αγροτών και των επιχειρήσεων. Αυτό µάλιστα επιχειρείται σε
µία εποχή κατά την οποία η διαχείριση του νερού αποκτά στρα-
τηγική σηµασία, αφού είναι παρούσα η κλιµατική κρίση, µε τη
µείωση των αποθεµάτων νερού διεθνώς και στη χώρα µας. 

Ας υποµνηστεί ότι είχε κατατεθεί, κατά τη διαδικασία Αναθεώ-
ρησης του Συντάγµατος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία πρόταση στην οποία αναφέρεται ότι η ενέργεια και το νερό,
ως δηµόσια κοινωνικά αγαθά, πρέπει να προστατεύονται απολύ-
τως και να µην αποτελούν αντικείµενο συναλλαγής, µε οποιον-
δήποτε τρόπο και υπό οποιεσδήποτε συνθήκες. Αυτή η πρόταση
απορρίφθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία.

Και δύο λόγια για τις ενεργειακές κοινότητες. Εν µέσω της
ενεργειακής κρίσης η Κυβέρνηση προωθεί τη ριζική αλλαγή του
θεσµικού πλαισίου για τις ενεργειακές κοινότητες, δηλαδή, το
ουσιαστικό εργαλείο που έχουν οι πολίτες για να αντιµετωπίσουν
την ενεργειακή φτώχεια και να συµµετάσχουν στην ενεργειακή
µετάβαση, καταργώντας ουσιαστικά -αυτό κάνετε- τον ιδρυτικό
νόµο του 2018 για τις ενεργειακές κοινότητες υπονοµεύοντάς
τες.

Τελειώνοντας, µια αναφορά στην πολιτική σας εν γένει, όσον
αφορά τα δηµόσια αγαθά και τις ιδιωτικοποιήσεις. Με την εκτε-
ταµένη εφόρµησή σας στις δηµόσιες υποδοµές, δηλαδή, τη ΔΕΗ
και τα ενεργειακά δίκτυα, τώρα την ύδρευση και την αποχέτευση,
αλλά και στην ιδιωτική περιουσία, την περιουσία των πολιτών,
την πρώτη κατοικία, η Κυβέρνησή σας επιχειρεί να παραδώσει ή
µάλλον παραδίδει τα πάντα στα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα
και στην αισχροκέρδεια, αλλά και δεσµεύει τη χώρα για δεκαε-
τίες στην ιδιωτική διαχείρισή τους των πάντων, της ύδρευσης,
της αποχέτευσης, της άρδευσης, αλλά και της διαχείρισης των
απορριµµάτων. Πρόκειται για επιλογή που µεταφέρει στους πο-
λίτες και τις επιχειρήσεις υψηλό κόστος, προκειµένου να αποκο-
µίζουν υπερκέρδη οι ελάχιστοι ισχυροί.

Σε αυτό το πλαίσιο περιορίζεται η πρόσβαση όλων στα βασικά
αγαθά και ειδικά στο βασικότερο, το νερό, η πρόσβαση στο
οποίο χαρακτηρίζεται από τον ΟΗΕ ανθρώπινο δικαίωµα. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αφαιρείται έτσι περιουσία και αποφάσεις
από τους δήµους και το αρµόδιο Υπουργείο και αποµακρύνεται
η Ελλάδα από το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, εφόσον µοναδικό κριτή-
ριο σε αυτές τις πολιτικές είναι το κέρδος των ιδιωτών. 

Με την πολιτική σας «θα πούµε το νερό νεράκι». Το νοµοσχέ-
διο πρέπει να αποσυρθεί και µετά να αποσυρθείτε και εσείς και
η Κυβέρνησή σας προκηρύσσοντας εκλογές. Με τη λαϊκή βού-
ληση θα δικαιωθούµε και βέβαια θα τιµωρηθείτε, διότι καθιστάτε
ακόµη και τα κοινά αγαθά εµπόρευµα-προϊόν συναλλαγής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Αντωνία
Αντωνίου από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα

πολυνοµοσχέδιο στο παρά ένα, πριν από την προκήρυξη των
εκλογών, ένα καταστροφικό πολυνοµοσχέδιο του οποίου όλοι
έχουν ζητήσει την απόσυρση, εκτός από εσάς. Φαίνεται ότι πρέ-
πει να ξεπληρώσετε κάποιες επιταγές ακόµα πριν προκηρύξετε
τις εκλογές και να δείξετε προς αυτούς στους οποίους απευθύ-
νεστε, ότι εµείς κάναµε την προσπάθειά µας και καταφέραµε
µέχρι εκεί. 

Μέσα, όµως, στο πολυνοµοσχέδιο, επειδή έχουν αναφερθεί
πάρα πολλοί συνάδελφοι στα γενικά και περί νερού κ.λπ. -στα
οποία θα επανέλθω µετά- θέλω να ξεκινήσω από δύο διατάξεις
οι οποίες αφορούν την περιοχή των Κυκλάδων, γιατί προφανώς
κανένας άλλος δεν θα αναφερθεί σε αυτά. 

Η µία διάταξη είναι το άρθρο 257 που αφορά τη Σαντορίνη και
η άλλη διάταξη είναι το άρθρο 6 µιας από τις µίνι νοµοσχέδια-
τροπολογίες τις οποίες καταθέσατε στις 17 του µηνός για τη Μύ-
κονο. Και γιατί ακριβώς φέρατε αυτές τις δύο διατάξεις; Είναι
προφανές ότι και η Μύκονος και η Σαντορίνη αντιπροσωπεύουν
ένα στρεβλό παραγωγικό µοντέλο υπερτουρισµού και ανάπτυ-
ξης, όπου τελικά βασιλεύει η αυθαιρεσία και ο υπερκορεσµός
των περιβαλλοντικών υποδοµών. Περί αυτού πρόκειται. Και δεν
είναι τυχαίο ότι φέρνετε αυτές τις «πυροσβεστικές» ρυθµίσεις,
που αντί να λύνουν, πολλαπλασιάζουν τα προβλήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τη Σαντορίνη, η ενδιάµεση λύση για τη διαχεί-
ριση των στερεών αποβλήτων µε το άρθρο 257, όχι µόνο δεν
λύνει, αλλά παρατείνει το σηµερινό χάος. Η περιοχή στην οποία
προσπαθείτε να λειτουργήσει η ενδιάµεση λύση είναι ακριβώς
ίδια µε τη σηµερινή. Η θέση είναι ακατάλληλη, η χωροθέτησή της
είναι ακατάλληλη, έχει συγκεντρώσει όλα τα σχόλια τα οποία
είναι αρνητικά γι’ αυτή τη θέση. Είναι µία θέση επάνω στην Καλν-
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τέρα, ορατή από παντού. Μιλάµε για έναν από τους πρώτους
παγκόσµιους τουριστικούς προορισµούς. Μέσα στην Καλντέρα,
σε απόσταση αναπνοής από παραγωγικές τουριστικές δραστη-
ριότητες, από το νοσοκοµείο και από µια σειρά άλλες δραστη-
ριότητες βρίσκεται η χωροθέτηση αυτού του σηµερινού ΧΑΔΑ. 

Θέλετε τώρα να δώσετε µία παράταση µε την ενδιάµεση λύση,
που λέτε το πολύ πέντε ετών. Έτσι όπως το πάτε, δεν υπάρχει
περίπτωση ούτε σε πέντε χρόνια να βρεθεί οριστική λύση. Δεν
συζητάτε για την οριστική χωροθέτηση σε άλλα σηµεία. Ήδη η
προηγούµενη δηµοτική αρχή, απ’ ό,τι ξέρω, είχε θέσει ένα ση-
µείο το οποίο από τις δικαστικές προσφυγές που έγιναν έχει τε-
λεσιδικήσει αρνητικά για τους προσφεύγοντες. Υπάρχουν όµως
και άλλα σηµεία και δεν είµαι εγώ αυτός ο οποίος θα χωροθε-
τήσω αυτή τη στιγµή. Όµως υπάρχουν θέσεις οι οποίες µπορούν
να εξυπηρετήσουν. 

Υπάρχει, επίσης και το ζήτηµα των ΣΔΙΤ. Η διαχείριση των
απορριµµάτων, των λυµάτων και το νερό είναι δηµόσια αγαθά
και απαιτούν εφαρµογή δηµόσιων πολιτικών. Εποµένως, δεν µπο-
ρεί να προχωράµε σε ΣΔΙΤ. 

Πάµε τώρα στο άρθρο 6 για τη Μύκονο, όπου αιφνιδιαστικά
καταθέτετε διάταξη για την αναστολή των οικοδοµικών αδειών,
πλην εξαιρέσεων µικρής κλίµακας, µέχρι να ολοκληρωθεί η πο-
λεοδοµική µελέτη. Εκ πρώτης όψεως φαίνεται λογικό, όµως
ακούστε. 

Πρώτον, µεταφέρετε την έγκριση των εξαιρέσεων από την Πο-
λεοδοµία της Μυκόνου και της Σύρου -που υποστηρίζει τη Μύ-
κονο- στην Αθήνα, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Αντί, λοιπόν,
να ενισχύετε τις µονάδες δόµησης εκεί, στη Μύκονο και στη
Σύρο -και σας καταγγέλλει ο Σύλλογος Μελετητών-Μηχανικών
των Κυκλάδων- αντί να τις ενισχύετε µε προσωπικό, την ώρα που
την προηγούµενη εβδοµάδα έπεσε θύµα ξυλοδαρµού αρχαιολό-
γος και έχει γίνει µεγάλη καταγγελία και κινητοποίηση από τον
Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων και θα γίνει και στη Μύκονο η
διαµαρτυρία, εσείς παίρνετε την αρµοδιότητα στην Αθήνα. 

Όπως καταγγέλλει πάλι ο Σύλλογος Μελετητών Μηχανικών,
σχετικά µε τη µελέτη που έχετε αναθέσει µετά φανών και λαµ-
πάδων, είχατε πει ότι στις 4 Φεβρουαρίου 2023 θα έχει τελειώσει
η προµελέτη. Δεν έχει γίνει τίποτα µέχρι τώρα. Το κυριότερο είναι
ότι δεν εξαιρείτε από την εφαρµογή αυτής της αναστολής τους
νοµοταγείς πολίτες οι οποίοι έχουν καταθέσει φακέλους, έχουν
καταθέσει µελέτες, έχουν ξεκινήσει τις διαδικασίες για την έγ-
κριση ενώ την ίδια ώρα τα µεγάλα ξενοδοχεία µέσω ΕΣΧΑΣΕ
έχουν τη δυνατότητα να χτίσουν. Εσείς αφαιρείτε τη δυνατότητα
σε ιδιώτες που έχουν ιδιοκτησία στις περιοχές αυτές και την ίδια
ώρα τη δίνετε στα µεγάλα ξενοδοχεία. Ωθείτε, λοιπόν, τον κόσµο
στην αυθαιρεσία.

Σε ό,τι αφορά στο θέµα του νερού να πω µια κουβέντα για την
περίφηµη µετατροπή της ΡΑΕ σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων,
Ενέργειας και Υδάτων. Γιατί γίνεται αυτό; Προφανώς για να επο-
πτεύετε την αγορά. Το είπαν και οι φορείς που ήρθαν. Από τους
σαράντα πέντε φορείς οι σαράντα ήταν κάθετα εναντίον της
δικής σας πολιτικής. Άρα εποµένως µπαίνουν ιδιώτες στην πα-
ροχή του νερού. Έχω εντολή από τη ΔΕΥΑ της Πάρου για από-
συρση του νοµοσχεδίου. Σας το καταθέτω και αυτό. 

Λέτε ότι πρέπει κάποιοι να εποπτεύσουν. Μα, υπήρχε η Εθνική
Επιτροπή Υδάτων. Τι παραδέχεστε, δηλαδή; Οµολογία αποτυ-
χίας ότι η Εθνική Επιτροπή Υδάτων που ήταν στο Υπουργείο δεν
µπορούσε να εποπτεύσει τα κακώς κείµενα και φτιάχνετε µια
άλλη επιτροπή η οποία θα εποπτεύει την αγορά; 

Βεβαίως, επιγραµµατικά και µε τίτλους, υπάρχουν κι άλλες κα-
ταστροφικές περιβαλλοντικές διατάξεις που καταγγέλλουν επτά
περιβαλλοντικές οργανώσεις τη στιγµή που εκκρεµεί η ολοκλή-
ρωση των ειδικών πολεοδοµικών µελετών. Πρόκειται για διατά-
ξεις που νοµιµοποιούν παράνοµους δρόµους, που διευρύνουν
τα όρια των οικισµών, που επεκτείνουν κατασκευές τουριστικών
χωριών σε δασικές εκτάσεις, που χωροθετούν τουριστικές εγκα-
ταστάσεις τριάντα µέτρα από τον αιγιαλό. Αυτά τα έχουν καταγ-
γείλει επτά περιβαλλοντικές οργανώσεις. Όπως είπαν και άλλοι
συνάδελφοι, έχουµε περαιτέρω υποβάθµιση και απαξίωση των
ενεργειακών κοινοτήτων επί δικής σας διακυβέρνησης. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Όλα αυτά βεβαίως θα σαρωθούν
από την εκλογική κατακραυγή που θα εισπράξετε τέλος Μαΐου,
τέλος Ιουνίου, αρχές Ιουλίου, Αυγούστου ή όποτε θέλετε να κά-
νετε επιτέλους αυτές τις εκλογές. Όταν θα κάνετε τις εκλογές
θα εισπράξετε –θέλετε, δεν θέλετε- κατακραυγή όσο κι αν πον-
τάρετε στην απουσία των νέων ανθρώπων που δουλεύουν στον
τουρισµό. Θα την εισπράξετε την κατακραυγή γιατί το κοινωνικό
αγαθό που λέγεται νερό, σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και του
κόσµου επανακρατικοποιείται και µπαίνει υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει για ένα λεπτό ο Υπουργός για τις νοµοτεχνικές

βελτιώσεις.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
καταθέτω στο πρώτο κεφάλαιο αφορά στη ρυθµιστική αρχή. 

Το καταθέτω προς ενηµέρωση των Βουλευτών. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Αντωνία Αντωνίου από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής. 
Κύριε Κουρουµπλή, αν είστε έτοιµος θα δώσω τον λόγο σε

εσάς µετά. 
Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζοντας την πρακτική της

κακής νοµοθέτησης η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατέ-
θεσε ένα νοµοσχέδιο µαµούθ µε 263 ετερόκλητα άρθρα χωρίς
να έχει υπάρξει καµµία διαβούλευση για το 40% των άρθρων και
µε διαβούλευση εξπρές για τα υπόλοιπα. Ένα νοµοσχέδιο το
οποίο προκάλεσε τις αντιδράσεις σύσσωµης της Αντιπολίτευσης,
του συνόλου των περιβαλλοντικών οργανώσεων, της Ρυθµιστι-
κής Αρχής Ενέργειας, της ΚΕΔΕ, της Ένωσης Δηµοτικών Επιχει-
ρήσεων Ύδρευσης Αποχέτευσης, του Τεχνικού Επιµελητηρίου
Ελλάδος αλλά και της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Η
τελευταία µε αξιοθαύµαστη επιστηµονική τεκµηρίωση συντρίβει
τον ισχυρισµό σας, ότι οι στρατηγικές προβλέψεις των νοµοσχε-
δίων σας για το νερό, τις ΑΠΕ και την προστασία του περιβάλ-
λοντος συµβαδίζουν µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο αλλά και την
ελληνική νοµολογία. 

Όπως υπογραµµίζει στην έκθεσή της η Επιστηµονική Υπηρε-
σία της Βουλής, το Ευρωπαϊκό Δίκαιο ορίζει ρητά ότι το νερό δεν
είναι εµπορικό προϊόν, όπως όλα τα άλλα, αλλά αποτελεί κληρο-
νοµιά που πρέπει να προστατεύεται και να τυγχάνει της κατάλ-
ληλης µεταχείρισης. Υπογραµµίζει, επίσης, ότι η ύδρευση
συνιστά υπηρεσία κοινής ωφέλειας. Είναι ξεκάθαρο πλέον ότι το
εν λόγω νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµα στάδιο προετοιµασίας
για την ιδιωτικοποίηση και του νερού. Λέω ότι είναι ένα ακόµα
στάδιο γιατί δεν πρόκειται βέβαια για το πρώτο βήµα που γίνεται
προς αυτή την κατεύθυνση. Αυτή η ιδιωτικοποίηση είχε πολλά
προγενέστερα στάδια µε σηµαντικότερο τη µεταφορά της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο από την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Μια µεταφορά την οποία η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας είχε τη δυνατότητα να αντιστρέψει, µετά από σχε-
τικές αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που την έκρινε
αντισυνταγµατική. Όµως η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη µε τον
νόµο 4964 του 2022 κινήθηκε αντίθετα προς τις αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Όχι µόνο δεν αφαίρεσε από το
Υπερταµείο τις δύο µεγαλύτερες επιχειρήσεις διαχείρισης υδά-
των στην Ελλάδα αλλά επιβεβαίωσε πραξικοπηµατικά την υπα-
γωγή του σε αυτό. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, µε το παρόν νοµοσχέδιο θεσπίζετε
σήµερα µια παγωµένη µνηµονιακή ρύθµιση, µια ρύθµιση την
οποία σύµφωνα µε τα λεγόµενα του κ. Καλογιάννη και του κ. Φά-
µελλου στην επιτροπή, οι µνηµονιακές κυβερνήσεις την είχαν
αποτρέψει. Εσείς όχι µόνο την επαναφέρετε αλλά την κάνατε και
ορόσηµο το Ταµείου Ανάκαµψης. Ένα ορόσηµο το οποίο είχε
προγραµµατιστεί στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0» για τα τέλη του 2023
αλλά εσείς το προωθείτε κακήν κακώς και όχι τυχαία σε ένα από
τα τελευταία νοµοσχέδια της παραπαίουσας πλέον Κυβέρνησής
σας. Ένα ορόσηµο µε το οποίο εξευτελίζετε µε τον πιο φαιδρό
τρόπο το επιτελικό σας κράτος το οποίο δηλώνει ανίκανο να συν-
τονίσει τις εποπτείες του νερού. Και αντί να υπάρχει µια ενιαία
δηµόσια αρχή που θα ελέγχει, θα αξιολογεί και θα τιµολογείται
και τις υπηρεσίες ύδρευσης, άρδευσης και λυµάτων λειτουργών-
τας σύµφωνα µε το Σύνταγµα, την οδηγία 2000/60 και τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε., µεταφέρετε όλες αυτές τις ευθύνες σε µια
ανεξάρτητη αρχή. 

Αλλά η ιδιωτικοποίηση του νερού είχε και άλλες προγενέστε-
ρες υπογραφές της Νέας Δηµοκρατίας. Σας υπενθυµίζω ότι πάλι
το Συµβούλιο της Επικρατείας ακύρωσε τον διαγωνισµό για τη
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για το εξωτερικό υδρο-
δοτικό σύστηµα της Αττικής µε το ίδιο πνεύµα που είχαν οι απο-
φάσεις του για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ. Αυτό όµως δεν πτόησε
ούτε εσάς ούτε και όσους επιθυµούν τη δηµιουργία µιας αγοράς
και στην ύδρευση. Εσείς συνεχίζετε ακάθεκτοι και προκηρύξατε
ΣΔΙΤ για την ύδρευση της Κέρκυρας. Σκοπός σας είναι να εξυ-
πηρετήσετε µια συγκεκριµένη επιχειρηµατική ολιγαρχία την ίδια

που επιβάλλει τις αποφάσεις σας και για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας αλλά και σε άλλα θέµατα. 

Αυτό το κάνετε µε µια σειρά από ρυθµίσεις. Πρώτον επιτρέ-
πετε να χορηγούνται ανεµογεννήτριες εικοσαετίας, δηλαδή,
αυτές που υποχρεωτικά αποσύρονται από τις άλλες χώρες. 

Δεύτερον, προβλέπετε κατά παρέκκλιση διατάξεις ενίσχυσης
για υβριδικούς σταθµούς στα µη διασυνδεδεµένα νησιά. 

Τρίτον, δεν λαµβάνετε επαρκή αντισταθµιστικά µέτρα για την
εξασφάλιση της συνολικής συνοχής του δικτύου «NATURA 2000»
από τις επιπτώσεις που προκαλούν τα υπεράκτια αιολικά.

Τέταρτον, αλλάζετε το περιεχόµενο των ειδικών περιβαλλον-
τικών µελετών. 

Πέµπτον, προβλέπετε εξυπηρετήσεις µε φωτογραφικές διατά-
ξεις για ξενοδοχεία τις οποίες ο κ. Θεοχάρης παλαιότερα αναγ-
κάστηκε να αποσύρει, επιχειρώντας πάλι την προσµέτρηση των
δασών στην αρτιότητα και χρησιµοποιείτε το δάσος για οικιστική
ανάπτυξη. Την ίδια στιγµή, όµως, απαξιώνετε τις µικρές ιδιοκτη-
σίες και τις οδηγείτε σε εξαγορά από επενδυτές σε εξευτελιστι-
κές τιµές µε τις ρυθµίσεις που έχετε ήδη ψηφίσει για την εκτός
σχεδίου δόµηση και την συνεπακόλουθη πρόσφατη απόφαση
176/2023 του Σ.τ.Ε., η οποία έχει µπλοκάρει την έκδοση οικοδο-
µικών αδειών για όσους έχουν ακόµη αυτό το δικαίωµα λόγω έλ-
λειψης χαρακτηρισµού των κοινόχρηστων οδών.

Έκτον, βάζετε για µια ακόµα φορά εµπόδια στις ενεργειακές
κοινότητες.

Έβδοµον, µετά από οκτώ χρόνια εµπαιγµού τόσο από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση όσο και από τη δική σας, προωθείτε ρύθ-
µιση για την κατάργηση του άρθρου 28 του ν.3937/2011 του
ΠΑΣΟΚ µε τον οποίο νοµοθετήθηκε η µετεγκατάσταση της Ακρι-
νής. Αγνοείτε προκλητικά και τη σχετική απόφαση του Σ.τ.Ε.,
αλλά και τη βούληση της τοπικής κοινωνίας που εκφράστηκε
πρόσφατα µέσα από δηµοψήφισµα µε συντριπτική πλειοψηφία
και την οποία εµείς στηρίζουµε.

Το νοµοσχέδιό σας αποτελεί ένα ακόµα νοµοθέτηµα δείγµα
εξυπηρέτησης συµφερόντων και πελατειακής λογικής που κινεί-
ται στην ίδια κατεύθυνση µε τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο Χατζη-
δάκη και γι’ αυτό βέβαια, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιό σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Αντωνίου και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής από τον ΣΥΡΙΖΑ

– Προοδευτική Συµµαχία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι από µια εκδή-
λωση όπου ο οµιλητής µάς ζήτησε να κάνουµε ένα λεπτό σιγή
γι’ αυτό το φοβερό έγκληµα που συνετελέσθη στα Τέµπη και έχα-
σαν τη ζωή τους µε τον πιο βίαιο τρόπο πενήντα επτά νέα παιδιά
πάνω στο άνθος της ηλικίας τους και αρκετοί αγνοούνται. Γιατί
ακούω τα media συνεχώς να µιλάνε για πενήντα επτά, αλλά για
τους αγνοούµενους δεν µιλάει κανείς.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αν συνέβαινε
ή σε εσάς ή σε εµένα ένα από αυτά τα παιδιά να ήταν παιδιά µας,
θα µας άρεσε η κουβέντα «η θυσία»; Δεν υπάρχει η γενναιότητα
σε ένα πολιτικό σύστηµα Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, όπου
υπάρχουν κανόνες -γιατί τη βαριά πολιτική ευθύνη έχει κάθε
φορά η Κυβέρνηση, στη θητεία της οποίας συµβαίνει ένα τόσο
µεγάλο γεγονός- και µάλιστα σε µια Κυβέρνηση που κυβερνά
τέσσερα ολόκληρα χρόνια; Εκεί είµαστε. 

Αρκεί, κύριε Πρόεδρε, να διαβάσει κανείς µόνο τη διαδικασία
µετάταξης του συγκεκριµένου ανθρώπου. Στις 5 Απριλίου έγιναν
οι αιτήσεις, όριζε ότι µέχρι «σαράντα οχτώ» θα ήταν το όριο ηλι-
κίας, ο άνθρωπος αυτός έκανε 15 Απριλίου την αίτηση, 17 Απρι-
λίου έκλεισε η πλατφόρµα, 30 βγήκε η εγκύκλιος ότι δεν ίσχυε
το όριο ηλικίας. Αυτό δεν είναι κράτος των αρίστων, δεν είναι
κράτος των αρεστών, είναι κράτος Κωλλέτη. Περί αυτού πρόκει-
ται. Πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, ως Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου -και όχι στη λογική «όλοι φταίµε» και στο τέλος δεν
φταίει κανείς, υπάρχουν συγκεκριµένες πολιτικές ευθύνες µιας
Κυβέρνησης τεσσάρων χρόνων-, ως απλώς Βουλευτής του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου αισθάνοµαι απολογούµενος απέναντι στον
ελληνικό λαό.
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Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, παραµονές εκλογών και ο κ.
Στάσσης µε τους πολύ πλούσιους µισθούς ετοιµάζεται να αγο-
ράσει µε δάνειο 800 εκατοµµυρίων µια χρεοκοπηµένη εταιρεία
της Ρουµανίας, στην οποία ήταν πρόεδρος και το επιτρέπετε.
Δεν θα το χρεωθεί αυτό ο κ. Στάσσης. Θα το κουβαλάτε εσείς,
κύριε Υπουργέ. Και επειδή ξέρω ότι δεν είστε ένας άνθρωπος
αυτών των συµπεριφορών προσέξτε. Θα το κουβαλάτε σε όλη
σας τη ζωή. Οφείλετε να το κρατήσετε πίσω και όταν έρθει η νέα
κυβέρνηση που θα εκλέξει ο ελληνικός λαός, να γίνει αυτό που
πρέπει να γίνει, αν θα γίνει.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε πριν µπω στο µε-
γάλο θέµα του νερού, να πω δυο πράγµατα σε ό,τι αφορά τις
επιτροπές των ενστάσεων για το κτηµατολόγιο. Κύριε Υπουργέ,
δεν έχουν πληρωθεί ακόµα οι άνθρωποι αυτοί. Δεν έχουν πλη-
ρωθεί ακόµα. Καλώς αλλάξατε και βελτιώσατε κάπως τις αποδο-
χές τους, αλλά πάλι δεν έχουν πληρωθεί. Η επιτροπή στην
ανατολική Αττική δεν έχει λειτουργήσει ποτέ. Είναι κράτος λει-
τουργίας σωστό µετά από διακυβέρνηση τεσσάρων χρόνων; Αν
το θεωρείτε, να µου το πείτε και θα σας ζητήσω συγγνώµη. 

Επίσης, αυτή η τελευταία απόφαση του Συµβουλίου Επικρα-
τείας που ορίζει ότι για να µπορούν να είναι οικοδοµήσιµα τα κτή-
µατα στην περιφέρεια πρέπει να υπάρχει δηµοτικός δρόµος. Δεν
ξέρω πώς θα το αντιµετωπίσετε, αλλά δηµιουργεί µια µεγάλη
αναστάτωση αυτό το ζήτηµα.

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το ζήτηµα του νερού, έχει ειπω-
θεί ποια είναι η αξία του και εγώ µάλιστα θα έλεγα ποια είναι η
πολιτιστική του αξία σε µια κοινωνία. Δεν θα πω τίποτα περισσό-
τερο. Κάποτε ο αείµνηστος Ανδρέας Παπανδρέου είχε πει ότι αν
η Ελλάδα προστατεύσει τα νερά της, γιατί πραγµατικά έχουµε
καλής ποιότητας νερά, θα εξασφαλίσει το µέλλον της για τα επό-
µενα διακόσια χρόνια. Έχει αξία αυτή η σκέψη. Και αντί να ορ-
γανώσουµε τη γραµµατεία διαχείρισης του νερού, να τη
στηρίξουµε µε κάθε τρόπο, να τη στελεχώσουµε, να προστατεύ-
σουµε το νερό σε ό,τι αφορά την ποιότητά του και σε ό,τι αφορά,
κύριε Υπουργέ, στα παλαιού τύπου δίκτυα άρδευσης όπου χά-
νεται πολύ νερό -γιατί δεν έχουµε σύγχρονα δίκτυα-, αντί λοιπόν
στο Πρόγραµµα Ανάκαµψης να έχετε ένα µεγάλο πρόγραµµα
αναβάθµισης αυτών των δικτύων, τα χρήµατα φοβάµαι θα πάνε
ό,τι έγινε και µε το σχέδιο Μάρσαλ. Το νερό, λοιπόν, είναι ένα
ύψιστης σηµασίας αγαθό.

Εγώ θέλω να είµαι δίκαιος. Όλα τα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης υπήρξε ένας κοινός τόπος, σε µεγάλο βαθµό, όλων των κυ-
βερνήσεων ότι το νερό δεν πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί. Θα µου
πείτε: «Έχετε διαβάσει, κύριε Κουρουµπλή, ότι ιδιωτικοποιείται
το νερό»; Όχι, δεν το έχω διαβάσει, αλλά επειδή ξέρουµε ποιες
είναι οι τακτικές και οι πρακτικές, θεωρώ ότι δια της τεθλασµένης
το νερό θα χάσει τα ποιοτικά του χαρακτηριστικά αν πάει στον
ιδιωτικό τοµέα. Είδατε τι έχει γίνει στο Βερολίνο, στο Λονδίνο και
αλλαχού. Βεβαίως θα πει ο κόσµος ότι ένα αγαθό -ας δεχτώ ότι
έχει τη δυνατότητα να είναι κάπως αταξικό, ας µου επιτραπεί
αυτός ο νεολογισµός- που όλοι οι άνθρωποι µπορούν να το
έχουν στην επάρκεια που πρέπει να το έχουν, δεν θα το έχουν.

Και βεβαίως, µέχρι σήµερα τα λύµατα δεν είχαν µπει στη λο-
γική του κοστολογίου. Θα µπει και αυτό. Είναι βέβαιο ότι θα µπει
και αυτό το ζήτηµα. Και αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα όπου
δεν έχετε µόνο συλλήβδην την Αντιπολίτευση. Εγώ πιστεύω ότι
υπάρχουν πάρα πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας -είναι
παραµονές εκλογών τώρα και δεν µπορούν εύκολα να τοποθε-
τηθούν οι άνθρωποι, δεν θεωρώ ότι εγώ είµαι πιο ευαίσθητος
από άλλους Βουλευτές, συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας-
που δεν πιστεύουν ότι πρέπει να προχωρήσετε σε µία τέτοια δια-
δικασία και να το πάτε σε έναν οργανισµό, στον οποίο αντί να
αυξηθούν οι προσλήψεις, πρώτα έπρεπε να τον ενισχύσετε, να
τον καταστήσετε έναν ικανό οργανισµό, να µπορεί να αναλάβει
και καινούργια καθήκοντα. Το ίδιο είχατε κάνει και µε την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δώσατε αρµοδιότητες χωρίς
προσλήψεις. Το ίδιο γίνεται σε όλες σχεδόν τις ανεξάρτητες
αρχές. Δεν µπορεί να λειτουργήσει ένα σύγχρονο κράτος. 

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ. Είστε από αγροτική

περιοχή. Όλοι αυτοί οι οργανισµοί είναι χρεοκοπηµένοι στη ΔΕΗ.
Είναι καταχρεωµένοι στη ΔΕΗ. Πρέπει να βρείτε έναν τρόπο
έστω και τώρα να τους δανειοδοτήσετε µε ένα άτοκο δάνειο, να
βάλουν φωτοβολταϊκά να µπορέσουν πραγµατικά να ποτίσουν
τους κάµπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Και κυρίως, να προσέξουν
όλοι εδώ, ο θεσµός των ενεργειακών κοινοτήτων που πραγµατικά
είναι µια πολιτική διάχυσης της πράσινης ενέργειας στους κατοί-
κους κυρίως της υπαίθρου, να µην γίνει µε διάφορα τερτίπια οι-
κογενειακή υπόθεση κάποιων επιτηδείων. 

Δώστε λοιπόν, τη δυνατότητα έστω και µονάδων πολύ µικρών
στις στέγες των αγροτικών σπιτιών, να κρατήσουµε τους αγρό-
τες στα σπίτια τους, στα χωριά τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο Βουλευτής Κωνσταντίνος Βλάσης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό, για το διάστηµα 23 έως 31 Μαρτίου. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σαρακιώτης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και θα κλείσουµε µε την κ. Σκούφα.
Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την κατά-

θεση και του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου από την Κυβέρνηση
οµολογώ ότι πλέον δεν πρέπει να µας εκπλήσσει απολύτως τί-
ποτα. 

Με την κοινωνία συντετριµµένη και βυθισµένη στη θλίψη µετά
το δυστύχηµα στα Τέµπη και την απώλεια δεκάδων συµπολιτών
µας, χωρίς ίχνος πολιτικής νοµιµοποίησης, µόλις λίγες ηµέρες,
λίγους µήνες πριν τις εκλογές η Νέα Δηµοκρατία επιδιώκει να
εξοφλήσει και τα τελευταία γραµµάτια µε την ιδιωτικοποίηση του
υπέρτατου αγαθού, του νερού. 

Μια κυβέρνηση σε αποδροµή επιχειρεί να δεσµεύσει την ελ-
ληνική πολιτεία και την ελληνική κοινωνία επί µείζονος και στρα-
τηγικής σηµασίας ζητήµατα, χωρίς να ακούει τους πολίτες, τις
περιβαλλοντικές οργανώσεις, τους αιρετούς της αυτοδιοίκησης,
αλλά και τους λοιπούς επιστηµονικούς φορείς. 

Και ενώ µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης θα περίµενε
κανείς ότι θα έχετε διδαχθεί κάτι, ιδίως µετά την καταστροφική
απόφαση της απώλειας του δηµοσίου ελέγχου της ΔΕΗ, εσείς
συνεχίζετε ακάθεκτοι και µη παραδειγµατιζόµενοι. 

Έξι µήνες πριν τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία και ενώ το
ύψος των λογαριασµών του ρεύµατος είχε ήδη διπλασιαστεί,
αυτό δεν σας απέτρεψε από το να ξεπουλήσετε το κρίσιµο 17%
από την πρώην Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού µε τα γνωστά
αποτελέσµατα, τα οποία βιώνουν τα τελευταία χρόνια τα νοικο-
κυριά και οι επιχειρήσεις, πλήττοντας καίρια τις αναπτυξιακές
προοπτικές της χώρας µας.

Σήµερα χωρίς κοινωνικό µέρισµα επιχειρείτε να πράξετε τα
ίδια ακριβώς µε το νερό. Εκτός µνηµονίων χωρίς την ανάγκη εκ-
πλήρωσης υποχρεώσεων προς τους θεσµούς, χωρίς να είναι
όρος για την εκταµίευση δόσεων από το ταµείο ανάκαµψης.
Απλά επειδή το πιστεύετε και υπηρετείτε ένα συγκεκριµένο πο-
λιτικό σχέδιο.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ οφείλω να υπενθυµίσω ότι αντιτάχ-
θηκε σθεναρά το 2016 και πέτυχε τότε την αποσόβηση της υπα-
γωγής της διαχείρισης του νερού και των απορριµµάτων σε
ρυθµιστική αρχή, αλλά η Νέα Δηµοκρατία σήµερα επαναφέρει
τη συζήτηση µε το αστείο πραγµατικά επιχείρηµα της έλλειψης
σε επίπεδο διοίκησης, ελλείψεις που οι ίδιοι εσείς δηµιουργή-
σατε µετά την κατάργηση της Ειδικής Γραµµατείας Υδάτων του
Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

Και αν αυτή δεν είναι µεθόδευση, πραγµατικά αναρωτιέται κα-
νείς τι συνιστά µεθόδευση, αδιαφορώντας πλήρως για όσα σας
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καταλογίζουν οι επτά εγνωσµένης δράσης περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις, οι οποίες αποκαλούν το παρόν νοµοσχέδιο καταστρο-
φικό. 

Η Ένωση Διοικητικών Δικαστών αναφέρεται σε απώλεια του
χαρακτήρα του πόσιµου ύδατος ως κοινωνικού αγαθού, προτάσ-
σοντας την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, σύµφωνα
µε την οποία για την εξασφάλιση της υγείας των πολιτών δεν νο-
είται παρά µόνο άµεσος κρατικός έλεγχος στους παρόχους υπη-
ρεσιών ύδατος, ο οποίος δεν µπορεί να υποκατασταθεί µε την
απλή εποπτεία µέσω της δηµιουργούµενης ανεξάρτητης ρυθµι-
στικής αρχής αποβλήτων, ενέργειας και υδάτων. Η Ένωση Δη-
µοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης-Αποχέτευσης υπενθυµίζει
σαφέστατα το αυτονόητο για όλους πλην της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή, ότι δεν υφίσταται αγορά νερού και
άρα δεν υπάρχει καµµία ανάγκη ύπαρξης ρυθµιστικής αρχής. 

Είναι, λοιπόν, πασιφανές ότι η Κυβέρνηση ανοίγει την κερκό-
πορτα για τη δηµιουργία µιας τέτοιας αγοράς για το υπέρτατο
κοινωνικό αγαθό µέσω ενός νοµοσχεδίου διακοσίων εξήντα
τριών άρθρων χωρίς ουσιαστική δηµόσια διαβούλευση και µε
ολόκληρη την κοινωνία απέναντί της. 

Και επειδή σήµερα τόσο από την τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού όσο και από τις τοποθετήσεις συναδέλφων της Νέας
Δηµοκρατίας βλέπουµε, ότι ακολουθείτε την πάγια, την σταθερή
τακτική της απαξίωσης οργανισµών, αυτή τη φορά βάλατε στο
στόχαστρο της ΔΕΥΑ και ακούσαµε πολλά και διάφορα, θα
ήθελα να αναφερθώ στο παράδειγµα της Δηµοτικής Επιχείρησης
Ύδρευσης-Αποχέτευσης Λαµίας, της ΔΕΥΑΛ, που αποτελεί έναν
οργανωτικά και λειτουργικά άρτιο φορέα, οι άνθρωποι του
οποίου όπως και οι τοπικοί αυτοδιοικητικοί φορείς εκφράζουν
την έντονη αντίθεσή τους στην εµπορευµατοποίηση του νερού
που επιχειρείται σήµερα. 

Και ας δούµε τώρα πως έχει στηρίξει την τοπική κοινωνία η
ΔΕΥΑΛ Λαµίας τα τελευταία χρόνια της κρίσης. Παραθέτω ενδει-
κτικά: µειώσεις τιµολογίων, θέσπιση κοινωνικών τιµολογίων σε
ευπαθείς οµάδες καταναλωτών, επέκταση του κοινωνικού τιµο-
λογίου σε οικονοµικά ευπαθείς οµάδες ως συνέπεια της κρίσης,
παραδείγµατος χάριν σε µακροχρόνια ανέργους. Επέκταση του
χρόνου πίστωσης, ρυθµίσεις ανεξόφλητων λογαριασµών, πα-
ροχή έκπτωσης σε καταναλωτές που εξοφλούν εµπρόθεσµα και
έγκαιρα τους λογαριασµούς τους. Απαλλαγή ευάλωτων κατανα-
λωτών σε συνεργασία µε τις κοινωνικές δοµές του Δήµου Λα-
µίας. Απορρόφηση ευρωπαϊκών κονδυλίων ύψους 80
εκατοµµυρίων ευρώ σε επίπεδο προϋπολογισµών σε βάθος δε-
καετίας, µέσω προγραµµατικών συµφωνιών για την εκτέλεση
έργων ύδρευσης και προστασίας του περιβάλλοντος µε παράλ-
ληλη οικονοµική ενίσχυση της τοπικής αγοράς, µε προµήθεια
υλικών, απασχόληση εργαζοµένων και άλλους τρόπους. Αυτόν
τον κοινωνικό χαρακτήρα επιθυµείτε να αποδιαρθρώσετε και να
υπονοµεύσετε τη συµβολή των ΔΕΥΑ στην περιφερειακή ανά-
πτυξη. 

Παρόµοιες κυβερνητικές πρακτικές υπονόµευσης του κοινω-
νικού χαρακτήρα του έργου που προσφέρουν οι εν λόγω φορείς
διαπιστώνονται και σε έναν άλλο τοµέα, αυτόν της διαχείρισης
των απορριµµάτων. Στη Στερεά Ελλάδα η Κυβέρνηση έχει καθυ-
στερήσει επί τέσσερα χρόνια να προχωρήσει το εν λόγω ζήτηµα
µε τον κίνδυνο απώλειας ευρωπαϊκών κονδυλίων, ύψους 112 εκα-
τοµµυρίων ευρώ να είναι πλέον ορατός. Εξίσου ορατός είναι και
ο κίνδυνος επιβάρυνσης των πολιτών µέσω των δηµοτικών τελών,
καθόσον η εκχώρηση των έργων απορριµµάτων σε ιδιώτες και η
απώλεια ευρωπαϊκών και δηµόσιων χρηµατοδοτήσεων που η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε διασφαλίσει, θα σηµάνει µετακύλιση
του κόστους στους πολίτες και αλλαγή των χαρακτηριστικών των
µονάδων προς την παραγωγή δευτερογενών καυσίµων για να κα-
ταστεί βιώσιµη η επιλογή της καύσης. 

Αποκορύφωµα του εµπαιγµού από πλευράς της Κυβέρνησης
αποτέλεσε η πρόσφατη συνάντηση δηµάρχου της Στερεάς Ελ-
λάδας µε τον Υπουργό Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδη κατά την οποία
έλαβαν την φοβερή πραγµατικά υπόσχεση ότι θα µιλήσει ο ίδιος
στον Υπουργό Περιβάλλοντος. Αυτή πραγµατικά είναι η πρότασή
σας για την επίλυση του προβλήµατος που επί τέσσερα χρόνια
εσείς δηµιουργήσατε µε τη διαχείριση των απορριµµάτων; Τέ-

τοιου είδους προεκλογικοί τακτικισµοί προκειµένου να κερδηθεί
λίγος χρόνος ακόµη δεν αφορούν κανέναν και δεν µπορούν να
εξαπατήσουν πλέον κανέναν.

Η περίπτωση της Στερεάς Ελλάδος είναι χαρακτηριστική και
καθόλου τυχαία της συνολικής µεθόδευσης από πλευράς της Κυ-
βέρνησης, καθώς η επιλογή της καύσης στη διαχείριση απορριµ-
µάτων θεσµοθετήθηκε µε τον ν.4819/2021. Τελικός στόχος είναι
η λύση των ΣΔΙΤ να αποτελέσει µονόδροµο και µαζί µε αυτή η
υπέρµετρη επιβάρυνση των πολιτών, λογική την οποία συναντή-
σαµε στη ΔΕΗ και τις αρνητικές συνέπειές της κινδυνεύουµε σή-
µερα να τις βιώσουµε και στο νερό και στα απορρίµµατα. Όµως,
να είστε βέβαιοι ότι δεν θα σας το επιτρέψουµε. Δεν διαθέτετε
πλέον καµµία κοινωνική νοµιµοποίηση και δεν θα αφήσουµε να
τελεστεί ένα ακόµη έγκληµα εις βάρος των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Την αυλαία για σήµερα θα ρίξει η κ. Ελισσάβετ Σκούφα από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι παρακολουθήσαµε τις τέσ-

σερις συνεδριάσεις της Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµ-
πορίου είδαµε µια σειρά ψεµάτων να ξεδιπλώνονται ανερυθρίαστα
ακόµη και µπροστά στους προσκεκληµένους φορείς κατά την
ακρόαση των φορέων.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα ευτυχώς δεν ακούσαµε αυτό που λέ-
γαµε κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής ότι τάχα η υπαγωγή
των υδάτων, της αποχέτευσης και των απορριµµάτων κάτω από
αυτή τη νέα διευρυµένη ρυθµιστική αρχή που θέλετε να φτιάξετε
ότι τάχα αποτελεί αιρεσιµότητα προκειµένου, να εκταµιευθούν
τα κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτή την καραµέλα, επι-
τρέψτε µου, σήµερα δεν την άκουσα µε χαρά από κανένα Βου-
λευτή του κυβερνώντος κόµµατος, προφανώς, γιατί ο εισηγητής
µας, Τοµεάρχης Ενέργειας και πρώην Υπουργός κ. Σωκράτης
Φάµελλος, έδειξε ότι καµµία αιρεσιµότητα δεν αποτελεί η αντι-
συνταγµατική συµπερίληψη των νερών, της αποχέτευσης και των
απορριµµάτων κάτω από µια ρυθµιστική αρχή ελεύθερης αγο-
ράς, παρά αποτελεί δική σας πρόταση.

Όσοι ήµαστε Βουλευτές και ήµασταν από το 2019 και µετά δεν
ξεχνάµε φυσικά την πρώτη φορά που εισήχθη ο θεσµός των ΣΔΙΤ
σε ό,τι έχει να κάνει ευρύτερα µε τη διαχείριση του νερού και δεν
θα ξεχάσουµε πολύ συγκεκριµένα ότι όταν η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη κατέθεσε στην Επιτροπή Οικονοµικών το ελ-
ληνικό σχέδιο για το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
πρώτο-πρώτο φιγουράριζε, µε ελάχιστα κονδύλια παρ’ όλα αυτά,
η κατασκευή αρδευτικών έργων µε τη µέθοδο των ΣΔΙΤ. Σύσ-
σωµη τότε η Αντιπολίτευση και φυσικά οι Βουλευτές και οι Βου-
λεύτριες του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τονίσαµε ότι
εισάγεται έτσι ο ιδιωτικός παράγοντας, η οικονοµία µε ιδιωτικά
κριτήρια κέρδους σε έναν τόσο νευραλγικό τοµέα όπως είναι η
άρδευση των χωραφιών και των καλλιεργειών και της πρωτογε-
νούς παραγωγής στη χώρα µας µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την τι-
µολόγηση της παροχής άρδευσης, αρδευτικού νερού στις
καλλιέργειες, µε τον έµµεσο ή και άµεσο έλεγχο. Γιατί όταν ελέγ-
χεις το νερό ελέγχεις τις καλλιέργειες και την παραγωγή. Έτσι
δεν είναι; Παρ’ όλα αυτά το αφτί κανενός δεν ίδρωσε. Συνεχίσατε
και την καταθέσατε. Δική σας πρόταση ήταν για ΣΔΙΤ στα αρδευ-
τικά έργα, δική σας πρόταση είναι και τώρα. Σε εφηµερίδα όχι
του ΣΥΡΙΖΑ, όχι της Αντιπολίτευσης φιγουράρει αυτό το εξαιρε-
τικό πράγµα που λέγεται αρδευτικά έργα στη χώρα κόστους 1
δισεκατοµµυρίου µε ΣΔΙΤ, όµως, προσέξτε, κυρίες και κύριοι, µε
τις τρεις µεγαλύτερες κοινοπραξίες. Άρα, στην άρδευση των χω-
ραφιών των αγροτών µας ήδη έχει επισέλθει ο ιδιωτικο-οικονο-
µικός παράγοντας, για να µην γελιόµαστε. 

Τα ΣΔΙΤ έχουν επίσης επισέλθει και σε έργα βιολογικού καθα-
ρισµού και µάλιστα η συγκεκριµένη Κυβέρνηση είναι που νοµο-
θέτησε για την παραχώρηση λειτουργίας και συντήρησης
υποδοµών αποχέτευσης. Οι βιολογικοί λοιπόν µε δική σας νοµο-
θέτηση πήγαν επίσης στα χέρια ιδιωτιών ακόµα και αν δεν το θέ-
λουν οι δήµοι. Με δική σας νοµοθέτηση για τον εθνικό σχεδιασµό
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για τα απορρίµµατα, ν.4819/2021, θεσπίσατε την ιδιωτική οικο-
νοµία, τους ιδιώτες ακόµα και στις ιδιωτικές µονάδες επεξεργα-
σίας και καύσεις όσον αφορά τη διαχείριση απορριµµάτων. Και
φυσικά εισάγατε τα ΣΔΙΤ ακόµα και σε υφιστάµενες εγκαταστά-
σεις αποχέτευσης. 

Άρα, ήδη η είσοδος του ιδιωτικού παράγοντα έχει επισέλθει
στον τοµέα της αποχέτευσης του νερού -προς το παρόν εκτός
από το πόσιµο νερό- άρα και στα απορρίµµατα. Για ποιο πράγµα
συζητάµε; Για το αν θα ιδιωτικοποιηθεί; Μα ήδη µε κάποιο ποσο-
στό ιδιωτικοποιήθηκε µέσω των ΣΔΙΤ.

Από κει και πέρα, κύριε Υπουργέ, δεν έχω ξαναζήσει στα οκτώ
χρόνια της βουλευτικής θητείας µου, να είναι απέναντι σε µια νο-
µοθετική πρωτοβουλία όλη µα όλη η κοινωνία, ανεξαρτήτως κοµ-
µατικής ένταξης, ο ίδιος ο Πρόεδρος της ΚΕΔΕ, στην επιτροπή να
είναι πιο λάβρος και από τους εργαζόµενους στις ΕΥΑ, η ίδια η
ΔΕΥΑ, η Ένωση των ΔΕΥΑ, να σας λέει ότι αυτό που πάτε να κά-
νετε είναι αντισυνταγµατικό, διότι το Σύνταγµά µας προβλέπει τη
στενή συνάρτηση και συνάφεια, όπως µας λέει και η Επιτροπή της
Βουλής στην έκθεσή της, δεν νοείται η ύδρευση και η αποχέτευση
µακριά από τον στενό πυρήνα, επί λέξει, της κρατικής εξουσίας.
Ύδρευση, αποχέτευση ίσον µέσα στον πυρήνα της κρατικής εξου-
σίας. Και πετάτε ξαφνικά αυτή τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, τη
διευρύνετε, την υποστελεχωµένη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας,
προβλέπετε στη διεύρυνση του πεδίου της µόνο την ύπαρξη τριών
ειδικών συµβούλων, µε παχυλούς µισθούς, γαλάζια golden boys
και µάλιστα στο άρθρο 10, κάτι που δεν έχει τονιστεί, µας λέτε ότι
η διευρυµένη αυτή ΡΑΑΕΥ θα ελέγχει και θα εκπονεί σχέδια µε το
10% του προσωπικού της ΡΑΕ. Και οι υπόλοιποι από πού θα είναι;
Θα είναι µε outsourcing Δηλαδή οι ιδιώτες τι θα έρχονται να ελέγ-
ξουν; Τις πρώην δηµοτικές επιχειρήσεις νερού; Και γιατί λέω
πρώην δηµοτικές επιχειρήσεις νερού; Διότι ήδη από το 2020 γα-
λάζια στελέχη, κυβερνητικοί Βουλευτές, έλεγαν για ανάγκη συγ-
χωνεύσεων των ΔΕΥΑ και ακόµη και ΣΔΙΤ στον τοµέα των ΔΕΥΑ. 

Όµως, θέλω να αναφερθώ σε ένα ακόµη πάρα πολύ βασικό,
µε την κύρια έννοια της λέξης, γεγονός. Όταν ήρθε η DG
REGIO… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Και ολοκληρώνω µε το εξής. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, από τις τριανταπέντε ΔΕΥΑ που ελέγχ-

θησαν µία εξ αυτών ήταν και η ΔΕΥΑ Κατερίνης. Έχω διαβάσει
µετά λεπτοµερείας το πόρισµα της DG REGIO. Πουθενά δεν
κάνει λόγο για ίδρυση νέας ανεξάρτητης ρυθµιστικής αρχής, που
ξαναλέω ότι είναι για να ελέγχει την ελεύθερη οικονοµία και τον
ανταγωνισµό. Αντίθετα, µιλάει για υποστελέχωση των ΔΕΥΑ.

Η ΔΕΥΑ Κατερίνης, κύριε Υπουργέ, από το 2019 είχε ζητήσει
δεκαοκτώ µόνιµους υπαλλήλους, γιατί είναι αποψιλωµένη από
τότε που ξεκίνησαν τα µνηµόνια. Πού πήγε αυτό το αίτηµα; Δεν
θα τους πληρώνει αυτούς τους δεκαοκτώ υπαλλήλους το κρά-
τος. Ανταποδοτικά πληρώνονται. Γιατί δεν δίνετε το «πράσινο»
φως να στελεχωθούν οι ΔΕΥΑ;

Και επίσης, η DG REGIO κάνει λόγο για εκτόξευση του λει-
τουργικού κόστους των ΔΕΥΑ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όταν το έµαθα, σοκαρίστηκα! Οι ΔΕΥΑ,
λέει, πληρώνουν το ενεργειακό κόστος µε βάση το οικιακό τιµο-
λόγιο. Μιλάµε, δηλαδή, για επιχειρήσεις που λειτουργούν βιολο-
γικούς και έχουν οικιακό τιµολόγιο;

Μιλάµε για επιχειρήσεις, κύριε Υπουργέ, σαν τη ΔΕΥΑ Κατερί-
νης, που έχουν καταθέσει µελέτες για να αντιµετωπίσουν οι ίδιες
το υψηλό ενεργειακό κόστος για φωτοβολταϊκά πάρκα και ακόµη
δεν τις έχετε συνδέσει, γιατί δεν υπάρχει, πρώτον, διαθέσιµος
ηλεκτρικός χώρος, γιατί έχουν προλάβει οι µεγάλες κοινοπρα-
ξίες να τον καταλάβουν όλο και γιατί δεν έχετε εκταµιεύσει ούτε
σεντ από τα 100 εκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας; Ιδού το παράδειγµα. Το καταθέτω στα Πρακτικά!

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελισσάβετ Σκούφα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κυρία Σκούφα.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Κύριε Υπουργέ, προσωπική εκτίµηση
θα µου επιτρέψετε να πω: Αυτή η νέα διευρυµένη ΡΑΑΕΥ δεν
κάνει τίποτε άλλο πέρα από το να κλείνει το µατάκι σε όλες αυτές
τις κοινοπραξίες και τους ιδιώτες που έχουν βάλει στο µάτι την
υψηλή επένδυση -πολύ παραγωγική επένδυση- που λέγεται
«νερό» γενικά. Με αυτό τον τρόπο ρυθµίζετε εκ των προτέρων
µια ελεύθερη αγορά, που πάει να ιδρυθεί, όσο αντισυνταγµατικό
και αν είναι αυτό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.13’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Τρίτη 21 Μαρτίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: Συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Μετονο-
µασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή
Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύρυνση του αντικειµέ-
νου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών ύδατος και της δια-
χείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της υδατικής πολιτικής -
Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για τη χρήση και παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές µέσω της ενσω-
µάτωσης των Οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και 2019/944 - Ειδικότερες
διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και την προστα-
σία του περιβάλλοντος».
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